
Bilag 4  
Effektiviseringsstrategi 2024: Katalog med 
forvaltningsspecifikke effektiviseringsforslag 

Dette er et samlet katalog med forvaltningsspecifikke investerings- effektiviseringsforslag til budget 
2024. Som det fremgår nedenfor, har forvaltningerne udarbejdet investerings- og 
effektiviseringsforslag for en samlet værdi af 119,2 mio. kr. i 2024. Tages de stigende profiler fra tidligere 
års effektiviseringer med i betragtning, bliver den samlede effektivisering i 2024 på 225 mio. kr. 

Tabel 1. Effektiviseringer i budget 2024 fordelt på forvaltninger 

    1.000 kr. 2024 p/l 

Udvalg 2024 2025 2026 2027 

Borgerrådgivningen 80 80 80 80 

Revisionsudvalget 119 119 119 119 

Økonomiudvalget 0 0 0 0 

Kultur- og Fritidsudvalget 7.646 12.661 12.661 12.661 

Børne- og Ungdomsudvalget 58.998 86.668 103.163 115.335 

Sundheds- og Omsorgsudvalget 17.348 21.760 24.360 24.560 

Socialudvalget 30.542 38.607 40.682 42.407 

Teknik- og Miljøudvalget 577 577 577 577 

Beskæftigelses- og Integrationsudvalget 3.867 3.932 3.932 3.932 

I alt  119.177 164.404 185.574 199.671 

Note: *Økonomiudvalget har indfriet det udvalgsspecifikke effektiviseringsmåltal med stigende profiler 
 
Af tabel 2 fremgår de forvaltningsspecifikke investerings- og effektiviseringsforslag til budget 2024. De 
tværgående forslag (uden nummerering) fremgår af tabellen uden beløb for samlet investering. Dette 
beløb fremgår af bilag 5.   
 
Tabel 2. Effektiviseringer i budget 2024 fordelt på forslag 

    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028 

Borgerrådgiveren  80 80 80 80 80 -   

Effektiviseringsforslag 

1 Løn og kompetenceudvikling 80 80 80 80 80 - - 

Revisionsudvalget 119 119 119 119 119 -   

Effektiviseringsforslag 

2 Reduktion af budget til øvrige 
tjenste-ydelser 

119 119 119 119 119 - - 

Kultur- og fritidsudvalget 7.646 12.661 12.661 12.661 12.661 33.802   
Investeringsforslag 

3 Tids og opgaveoptimerende 
indsatser i den centrale 
administration 

250 500 500 500 500 1.900 OFS 22-23 

4 Fælles arrangements- og 
afviklingsenheder i KFF 

1.279 1.779 1.779 1.779 1.779 8.050 OFS 22-23 



    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028 

5 Etablering af nyt bookingteam 
i KFF 

1.000 1.000 1.000 1.000 1.000 4.900 OFS 22-23 

6 Etablering af ny 
sekretariatsfunktion i center 
for Kultur- og Fritidsaktiviteter 

400 400 400 400 400 1.950 OFS 22-23 

7 Kompetenceudvikling i KFF 300 300 300 300 300 1.200 OFS 22-23 
8 Energieffektiviseringer 1.380 1.770 1.770 1.770 1.770 5.852 OFS 22-23 
9 Effektive og 

systemunderstøttende 
processer 

800 1.000 1.000 1.000 1.000 3.300 OFS 22-23 

10 Justering af ledelseslaget i 
Kultur- og Fritidsforvaltningen 

1.925 5.400 5.400 5.400 5.400 6.650 OFS 22-23 

Tværgående forslag 

  Indregning af 
energibesparelser ved 
renovering og planlagt 
vedligehold 

89 89 89 89 89 - OFS 22-23 

  Nedbringelse af 
alarmpatruljekørsler 

51 75 75 75 75 - OFS 22-23 

  Udskiftning af sendemoduler 
på tyverialarmer 

6 6 6 6 6 - OFS 22-23 

  Optimering af post og 
scanningsområdet i KK 

55 111 111 111 111 - OFS 22-23 

  Isolering af varmerør 90 179 179 179 179 - OFS 22-23 
  Intelligent varmestyring i 

mindre ejendomme 
21 52 52 52 52 - OFS 22-23 

Børne- og Ungdomsudvalget 58.998 86.668 103.163 115.335 118.271 123.304 
 

Investeringsforslag 

11 Samlet drift af print- og 
kopimaskiner i BUF 

2.786 3.952 2.952 2.952 2.952 11.000 OFS 22-23 

12 Anskaffelse af intraorale 
scannere (3D) til tandplejen 

150 350 310 310 300 1.890 OFS 22-23 

13 Klimainvestering I - Mindre 
kørsel af børn i dagtilbud 

1.038 1.488 1.600 1.600 1.600 5.430 OFS 22-23 

14 Klimainvestering II Mindre 
kørsel af elever i specialtilbud 
og modtagerklasser 

800 4.300 7.800 11.300 11.300 18.900 OFS 22-23 

15 Klimainvestering III - 
Effektiviseringer i EAT og 
forsøg med genanvendelig em 

300 300 300 300 300 1.500 OFS 22-23 

16 Klimainvestering IV 
Adfærdsunderstøttende 
indsatser og tekniske løsninger  

2.750 8.800 8.800 8.800 8.800 12.980 OFS 22-23 

17 Investering i co-teaching mhp 
færre elever i segregerede 
tilbud 

934 3.288 4.186 6.062 10.376 16.350 OFS 22-23 

18 Forenkling af 
arbejdstidsstyring for 
pædagogiske ledere i 
Københavns Kommune  

1.000 320 5.320 6.520 6.520 18.960 OFS 22-23 

19 Kompetencepakker og 
praksisnær 
kompetenceudvikling på 
dagtilbudsområdet  

1.780 2.040 2.300 2.560 2.560 13.400 OFS 22-23 



    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028 

20 Optimering af 
affaldshåndtering i Børne- og 
Ungdomsforvaltningen 

320 799 799 799 799 1.960 OFS 22-23 

21 Bedre ergonomi i dagtilbud 4.071 8.142 12.213 16.284 14.916 20.934 OFS 22-23 
Tværgående forslag 

  Nedbringelse af 
alarmpatruljekørsler 

200 293 293 293 293 - OFS 22-23 

  Udskiftning af sendemoduler 
på tyverialarmer 

297 297 297 297 297 - OFS 22-23 

  Optimering af post og 
scanningsområdet i KK 

60 120 120 120 120 - OFS 22-23 

  Isolering af varmerør 359 717 717 717 717 - OFS 22-23 
  Intelligent varmestyring i 

mindre ejendomme 
65 157 157 157 157 - OFS 22-23 

  Indregning af 
energibesparelser ved 
renovering og planlagt 
vedligehold 

43 43 43 43 43 - OFS 22-23 

  Gode overgange til og fra 
dagbehandling 

1.500 1.500 2.500 2.500 2.500 - OFS 22-23 

  Tidlig og tværfaglig indsats 0 0 525 525 525 - OFS 22-23 
Effektiviseringsforslag 

22 Kortere åbningstid i dagtilbud 15.900 23.800 23.800 23.800 23.800 - - 
23 Lokal prioritering af 

effektiviseringer 
9.031 8.178 8.178 8.178 8.178 - - 

24 Yderligere tilpasning af pulje 
til pædagogstuderendes 
lønnede praktik 

5.300 5.300 5.300 5.300 5.300 - - 

25 Prisstigninger på EAT 3.418 3.418 3.418 3.418 3.418 - - 
26 Afskaffelse af særbevillinger til 

Nørre Fælled Skole og 
Tingbjerg Skole samt deres 
fritidstilbud 

675 2.295 3.914 4.859 4.859 - - 

27 Afskaffelse af særbevilling til 
integrationsløft 

229 779 1.329 1.649 1.649 - - 

28 Ekstra effektivisering på 
implementering af grønnnere 
og billigere buspark 

2.900 2.900 2.900 2.900 2.900 - - 

29 Effektivisering ved opsigelse af 
Lundtoftegade 21 og 23 

1.411 1.411 1.411 1.411 1.411 - - 

30 Opsigelse af lokaler på 
Baldersgade i Fritidscenter 
Ydre Nørrebro 

393 393 393 393 393 - - 

31 Sænkning af tilskud til privat 
pasning 

288 288 288 288 288 - - 

32 Øget deltagerbetaling for 
kolonier 

1.000 1.000 1.000 1.000 1.000 - - 

Sundheds- og Omsorgsudvalget 17.348 21.760 24.360 24.560 24.560 36.925   
Investeringsforslag 

33 Øget tryghed blandt 
hjemmeboende borgere 

900 1.800 3.000 3.000 3.000 1.700 OFS 22-23 

34 Flere borgere på dosispakket 
medicin 

6.500 7.800 7.800 7.800 7.800 10.600 OFS 22-23 



    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028 

35 Styrket kvalitet i 
hjemmesygeplejens 
sårbehandling 

1.500 1.600 1.800 1.800 1.800 8.325 OFS 22-23 

36 Etablering af et 
simulationsakademi i 
Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen 

2.200 2.500 2.700 2.900 2.900 12.800 OFS 22-23 

37 Bedre brug af 
velfærdsteknologi for borgere 
i hjemmeplejen med største 
plejebehov  

850 900 900 900 900 3.500 OFS 22-23 

Tværgående forslag 

  Nedbringelse af 
alarmpatruljekørsler 

7 10 10 10 10 - OFS 22-23 

  Udskiftning af sendemoduler 
på tyverialarmer 

16 16 16 16 16 - OFS 22-23 

  Optimering af post og 
scanningsområdet i KK 

27 53 53 53 53 - OFS 22-23 

  Isolering af varmerør 60 120 120 120 120 - OFS 22-23 
  Intelligent varmestyring i 

mindre ejendomme 
2 5 5 5 5 - OFS 22-23 

Effektiviseringsforslag 

38 SU1. Controlling af Q365-
licenser og vikarlicenser 

500 500 500 500 500 -   

39 SU2. Ophør af indsats om 
kompliceret sorg 

500 500 500 500 500 -   

40 SU3. Reduceret bevilling til 
SUFs idéklinik 

500 500 500 500 500 -   

41 SU6. Tryghedsboliger - 
målrettet tilbud med færre 
udgifter til pleje 

56 56 56 56 56 -   

42 SU8. Reduktion af lokale 
midler til 
kompetenceudvikling 

2.000 3.000 4.000 4.000 4.000 -   

43 SU9. Besparelse på 
vedligehold og arealpleje i 
Bystævneparken 

1.000 1.000 1.000 1.000 1.000 -   

44 SU11A. Stop for automatisk 
vederlagsfri transport til 
omsorgstandpleje - scenarie 3 

400 400 400 400 400 -   

45 SU16. Bedre styring af 
hjælpemiddel- og 
boligområdet 

330 1.000 1.000 1.000 1.000 -   

Socialudvalget 30.542 38.607 40.682 42.407 42.407 100.621   
Investeringsforslag 

46 Familierådslagning 2.400 2.400 2.400 2.400 2.400 11.450 OFS 22-23 
47 Bedre sagsgange på 

myndighedsområdet  
2.000 2.000 2.000 2.000 2.000 8.925 OFS 22-23 

48 Driftsoptimering på 
udførerområdet*  

1.742 3.595 3.595 3.595 3.595 6.200 OFS 22-23 

49 Videreudvikling af tættere på 
familier med børn og unge 
med handicap 

3.575 3.575 3.575 3.575 3.575 5.035 OFS 22-23 

50 Fakturering efter faktisk 
støttebehov på solgte 
botilbudspladser 

238 238 238 238 238 1.575 OFS 22-23 



    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028 

51 Praktisk og pædagogisk 
botræning – ny 
sammenhængende botræning 
i egen lejlighed 

2.300 2.300 2.300 2.300 2.300 3.400 OFS 22-23 

52 Styrket kapacitet til børn med 
handicap 

1.150 2.300 2.300 2.300 2.300 10.465 OFS 22-23 

53 Kapacitetstilpasning - 
Solistbolig i tilknytning til 
Center for Selvstændig Bolig 
og Beskæftigelse (Jens 
Warmingsvej) 

390 390 390 390 390 1.050 OFS 22-23 

54 Fremskudt indgang til 
socialpsykiatrien og tidlig 
forebyggelse* 

2.600 2.600 3.125 4.150 4.150 9.640 OFS 22-23 

55 Tilpasning af tilbudsviften og 
styrkelse af den 
rehabiliterende indsats på 
botilbud (FORTROLIGT) 

7.877 11.670 12.020 12.720 12.720 10.706 OFS 22-23 

56 Styrkede socialpsykiatriske 
kompetencer 

400 700 700 700 700 1.350 OFS 22-23 

57 Udvidelse af tilbudsviften 600 1.050 1.250 1.250 1.250 3.800 OFS 22-23 
58 Tilpasning af tilbudsviften for 

borgere med handicap 
1.600 1.600 1.600 1.600 1.600 1.900 OFS 22-23 

59 Brobygning fra 
rehabiliteringstilbud til egen 
bolig for borgere med 
erhvervet hjerneskade 

400 800 800 800 800 1.350 OFS 22-23 

60 SAS-Exit  800 800 800 800 800 3.950 OFS 22-23 
Tværgående forslag 

  Nedbringelse af 
alarmpatruljekørsler 

9 13 13 13 13 - OFS 22-23 

  Udskiftning af sendemoduler 
på tyverialarmer 

24 24 24 24 24 - OFS 22-23 

  Optimering af post og 
scanningsområdet i KK 

9 18 18 18 18 - OFS 22-23 

  Isolering af varmerør 90 179 179 179 179 - OFS 22-23 
  Intelligent varmestyring i 

mindre ejendomme 
11 28 28 28 28 - OFS 22-23 

  Indregning af 
energibesparelser ved 
renovering og planlagt 
vedligehold 

52 52 52 52 52 - OFS 22-23 

  Gode overgange til og fra 
dagbehandling 

1.800 1.800 2.800 2.800 2.800 11.650 OFS 22-23 

  Tidlig og tværfaglig indsats 475 475 475 475 475 8.175   

Teknik- og Miljøudvalget 577 577 577 577 577 11.403   
Investeringsforslag 

61 Yderligere digitalisering i 
byggesagsbehandlingen 

577 577 577 577 577 11.403 OFS 22-23 

Beskæftigelses- og 
Integrationsudvalget 

3.867 3.932 3.932 3.932 3.932 - 
 

Tværgående forslag 
 

Nedbringelse af 
alarmpatruljekørsler 

2 3 3 3 3 - OFS 22-23 



    1.000 kr. 2024 p/l       

    Effektiviseringsbidrag i   Samlet 
investering 

Godkendt 
med Udvalg 2024 2025 2026 2027 2028  

Optimering af post og 
scanningsområdet i KK 

63 126 126 126 126 - OFS 22-23 

 
Intelligent varmestyring i 
mindre ejendomme 

1 2 2 2 2 - OFS 22-23 

Effektiviseringsforslag 

62 Administrativ omorganisering 2.557 2.557 2.557 2.557 2.557 -   
63 Øvrige drifts- og 

administrative opgaver 
1.244 1.244 1.244 1.244 1.244 -   

I alt 119.177 164.404 185.574 199.671 202.607   

Note: *I forslagene nr. 48 og 54 under Socialudvalget indgår rammereduktioner på selvstændige institutioner, der 
opgøres som effektiviseringsforslag i effektiviseringsstrategien, men her opgøres med investeringsforslagene.   



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 

FORSLAG 1 LØN OG KOMPETENCEUDVIKLING 
Kort resumé: Begrænsning af udgifter til løn i forbindelse med vakancer samt kompetenceudvik-

ling 

Fremstillende 
forvaltning: 

Borgerrådgiveren 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Effektiviseringen opnås gennem begrænsning af Borgerrådgiverens udgifter til løn i forbindelse med 
vakancer samt kompetenceudvikling, 

Udspringer af et innovationsforslag:  
☐Ja
☒Nej

2. Økonomi

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Løn og kompetenceudvikling Service -80 -80 -80 -80 -80 -80
Samlet varig ændring -80 -80 -80 -80 -80 -80

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning
Der er ikke behov for en særskilt opfølgning. 

4. Risikovurdering
Der er ikke særlige risici i forbindelse med forslaget. 

5. Effektivisering på administration
Effektiviseringen på 80 t. kr. findes på administrative midler. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på 
administrative udgifter 

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

-80 -80 -80 -80 -80 -80

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

-80 -80 -80 -80 -80 -80

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?

Der har ikke været behov for høringer i forbindelse med forslaget. 



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 

FORSLAG 2 EDUKTION AF BUDGET TIL ØVRIGE 
TJENESTEYDEL-
SER
Intern Revisions effektiviseringsforslag til budget 2024 

Kort resumé: Opfyldelse af måltal fer IR foreslås indfriet ved reduktion af budgettet til øvrige tjene-
steydelser 

Fremstillende 
forvaltning: 

Intern Revision 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Udvalget skal bidrage med effektiviseringsforslag inden for eget område. Revisionsudvalgets måltal ud-
gør 119 t.kr. i 2024 p/l i henhold til retningslinjer og krav vedrørende udarbejdelse af udvalgenes bud-
getbidrag. 

Besparelser på den ikke lovpligtige del af IR, på databeskyttelsesrådgiverfunktionen og på de puljer som 
IR administrerer til brug for databeskyttelsesindsatsen, er eneste mulighed for realisering af måltallet. 
På den baggrund vurderes det mest realistisk at reducere lønbudgettet eller budgettet til øvrige tjene-
steydelser. Måltallet foreslås derfor indfriet ved reduktion af budgettet til øvrige tjenesteydelser. 

Forslaget medfører et fald i og/eller dårligere kvalitet i opgaveløsningen. 

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:  
☐Ja [Angiv titel på innovationsforslag] [Angiv vedtagelsestidspunkt (budget/OFS)]
☒Nej

2. Økonomi
Realiseringen af reduktionen på budgettet forudsætter, at brugen af ekstern bistand reduceres. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Øvrige tjenesteydelser Service -119 -119 -119 -119 -119 -119 
Samlet varig ændring -119 -119 -119 -119 -119 -119 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning

Ingen særlig opfølgning 

4. Risikovurdering
På sigt vil forslaget - og forventningen til fremtidige måltalsbesparelser – betyde, at IR ikke i samme om-
fang vil kunne indfri de opgaver, der skal udføres jf. funktionsbeskrivelsen. 



 

Side 2 af 2 
 

ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Hele effektiviseringen er på administration. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

0 0 0 0 0 0 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

-119 -119 -119 -119 -119 -119 

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

-119 -119 -119 -119 -119 -119 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Ikke relevant 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 3 TIDS- OG OPGAVEOPTIMERENDE 
INDSATSER I DEN CENTRALE ADMINISTRATION

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Center for Økonomi, Digitalisering og Organisation (CØDO) er en stabsenhed bestående af ca. 150 med-
arbejdere fordelt på seks kontorer samt et par teams, der understøtter det politiske niveau, direktionen 
og resten af Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF). Centerets primære opgaver er organisationsudvikling, 
HR-opgaver, digital læring, digitalisering, systemforvaltning, budgetter, regnskab samt en række admi-
nistrative drifts- og udviklingsopgaver, hvor der arbejdes tæt sammen med forvaltningens enheder.  

KFF gennemførte i april 2022 en større organisatorisk ændring, hvor stabsenhederne blev samlet i ét 
center, og dette forslag fokuserer på, at udnytte de synergier denne har bragt med sig ved at ændre og 
optimere opgaveporteføljer og arbejdsgange i centeret. Det forventes, at indsatserne vil lede til en varig 
besparelse på 0,5 mio. kr., svarende til et årsværk, der realiseres igennem frigjort tid hos medarbejdere. 
Justering af ressourcer forventes realiseret igennem naturlig afgang. 

Effektiviseringen er betinget af, at der investeres i implementeringen af tids- og opgaveoptimerende ind-
satser, så effektiviseringspotentialet kan høstes uden reduktioner i kvaliteten af opgavevaretagelsen i 
CØDO. Implementeringsomkostningerne dækker over 0,55 mio. kr. i både 2023 og 2024 til frikøb af et 
årsværk, der skal lede projektet. Derudover investeres der 0,25 mio. kr. i både 2023 og 2024 til frikøb af 
en intern arbejdsgangskonsulent, hvilket svarer til et årsværk i 10 måneder til kortlægning og implemen-
tering af identificerede tidsoptimerende tiltag. Konkret vil der blive optimeret på ressourcetrækket i de 
opgaver og processer, som ligger i snitfladerne mellem kontorerne.  

Optimeringen af arbejdsgange forudsætter, at der investeres i implementering af nye processer og ar-
bejdsgange i eksisterende systemer (sagsbehandlingssystemet F2, journaliseringssystemet eDoc, sam-
arbejdsplatformen Teams og Office365, ServiceNow, Kvantum, Kreditor mv). Derfor kræver projektet 
også, at der investeres 0,3 mio. kr. i 2024 til kompetenceudvikling af medarbejderne, der får nye arbejds-
gange. 

Projektet skal så vidt muligt gennemføres med interne ressourcer, da det både er økonomisk og fagligt 
mest hensigtsmæssigt, at de er tæt på medarbejderne og det faglige indhold. Der er derfor behov for 
finansiering af en intern arbejdsgangskonsulent og frikøb af en intern projektleder. Den interne arbejds-
gangskonsulent skal understøtte medarbejdernes tilpasning til de optimerede arbejdsgange og opgave-
portefølje og bidrage til den overordnede implementeringsproces. Arbejdsgangskonsulenten bidrager 
til, at der bygges bro mellem indsatser og tiltag og den daglige drift samt rådgiver omkring en god prak-
sis for arbejdsgange og opgaveporteføljer. Dette sker med henblik på at sikre gangbare løsninger, som 
kan omsættes til konkrete forbedringer. 

Kort resumé: Ved at investere i implementeringen af nye processer og arbejdsgange kan arbejdet 
med optimeringen af opgaveporteføljen intensiveres i Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation (CØDO) i Kultur- og Fritidsforvaltningen. Investeringen gør 
det muligt at hente et effektiviseringsprovenu på de administrative funktioner i cen-
teret. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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2. Økonomi 
 
Effektivisering:  
Det forventes, at forslaget vil medføre en effektivisering på 0,25 mio. kr. i 2024 (1/2 årsværk) og 0,5 mio. 
kr. varigt fra 2025 og frem, hvilket svarer til ca.  et årsværk. Effektiviseringen bliver indhentet igennem 
frigjort tid hos medarbejdere og forventes realiseret igennem naturlig afgang, bl.a. som følge af bedre 
systemunderstøttelse af arbejdsprocesser, standardisering af produkter, reduktion af tilbageløb og 
bedre journaliseringspraksis.  

Investering: 
Implementeringsomkostningerne dækker over 0,55 mio. kr. i 2023 og 2024 til frikøb af et årsværk, der 
skal lede projektet. Derudover investeres der 0,25 mio. kr. i 2023 og 2024 svarende til 10 måneder til 
frikøb en intern arbejdsgangskonsulent til identificering og implementeringen af identificerede tidsop-
timerende tiltag. Der investeres 0,3 mio. kr. i 2024 til kompetenceudvikling af de berørte medarbejdere, 
så de lærer de nye arbejdsgange.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Optimering af tidsforbrug og opgave-
portefølje 1060 0 -250 -500 -500 -500 -500 

Samlet varig ændring, service  0 -250 -500 -500 -500 -500 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 

Projektledelse Service 550 550 0 0 0 0 

Intern arbejdsgangskonsulent  Service 250 250 0 0 0 0 

Kompetenceudvikling af berørte medar-
bejdere Service 0 300 0 0 0 0 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service  800 1.100 0 0 0 0 

 
Samlet økonomisk påvirkning  800 850 -500 -500 -500 -500 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Kortlægning af arbejdsopgaver  Projektlederen og arbejds-
gangskonsulenten udarbej-
der en kortlægning af ar-
bejdsgange og udvælger de 
systemer og arbejdsgange, 
der skal arbejdes videre med 

Center for Økonomi, Digitalise-
ring og Organisation i KFF 

Ultimo 2023 

Kompetenceudvikling af med-
arbejdere med nye arbejdsop-
gaver  

De berørte medarbejdere op-
læres i nye arbejdsgange og 
processer  

Center for Økonomi, Digitalise-
ring og Organisation i KFF 

Primo 2024 

Realisering af effektiviseringer 
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4. Risikovurdering  
 
Der er en risiko forbundet med, at effektiviseringspotentialet bliver sværere at realisere end først antaget, 
og at kortlægning vil afdække nye arbejdsopgaver, men forvaltningen vurderer, at denne risiko er lav, 
eftersom organisationsændringen har muliggjort nye måder at arbejde på tværs på. 
 
 
  

Effektiviseringen realiseres ved 
at justere ressourceforbruget  

Ressourcer og budget tilpas-
ses 

Center for Økonomi, Digitalise-
ring og Organisation i KFF 

Ultimo 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

0 
-250 -500 -500 -500 -500 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

0 0 0 0 0 0 

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

0 -250 -500 -500 -500 -500 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 19. januar 2023 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023. Et eventuelt høringssvar bliver inklu-
deret i materialet til førstebehandlingen af Budget-
bidrag 2024. 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 4 FÆLLES ARRANGEMENTS- OG 
AFVIKLINGS-ENHEDER I KFF  

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Udvikling og planlægning af kultur- og fritidsaktiviteter foregår hovedsageligt i de 10 administrative by-
delsenheder i Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF). Det betyder, at bydelene hver især bruger ressourcer 
på udvikling af aktiviteter og afviklingspraksis inden for relaterede områder som fx aktiviteter for børn. 
Ved at organisere medarbejderne i netværk, der går på tværs af bydelene opnås en mere målrettet ud-
vikling af aktiviteter og bedre tværgående koordinering. Dette gør det muligt at frigøre medarbejderres-
sourcer samtidig med at der sikres en ensartet kvalitet i arrangementer på tværs af bydelene. Med en 
mere målrettet udvikling af aktiviteter vil man også kunne udvikle fælles aktivitetskoncepter, som er ”plug 
and play” i alle bydele, hvilket gør både planlægning og afvikling mere enkel.  

I forbindelse med udviklingen og planlægningen af arrangementer i forvaltningens i møde- og selskabs-
lokaler arbejder arrangementsudviklerne tæt sammen med afviklerne på de forskellige lokationer, ift. op-
gaver såsom klargøring, teknik, praktik og afvikling. For nuværende koordineres der ikke i forhold til by-
delenes samlede ressourcetræk, hvorfor afviklerne ikke afvikler arrangementer på tværs af forskellige lo-
kationer. 

Ved at oprette tværgående teams af afviklere vil man kunne tydeliggøre opgaver, funktioner og ressour-
cestyring ved afviklingsopgaven. En effekt af dette vil være en mere effektiv ressourceanvendelse og et 
overordnet kvalitetsløft af kommunens møde- og selskabslokaler i mødet med borgeren. Det estimeres, 
at opgaven i dag er fordelt på ca. 25 medarbejdere, der bruger en del af deres tid på afviklingsopgaven. 
Derudover har kulturhusene i 2022 anvendt ca. 30 forskellige løst ansatte vikarer ifm. afviklingsopgaven. 

Opgaven vil fremadrettet blive fordelt på ca. 15-20 medarbejdere, hvor færre medarbejdere vil bruge en 
større andel af deres tid på opgaven. Derudover er det et mål, at de tværgående teams i højere grad vil 
bestå af fastansatte fuldtidsmedarbejdere, og dermed reducere anvendelsen af løstansatte vikarer, og 
styrke det lokale kendskab. Dette forventes at lede til en effektivisering på et årsværk, som resultat af op-
rettelsen af teams med specialiseret ekspertise inden for området, der vil kunne løse opgaven mere ef-
fektivt. Medarbejdere, der er ansat på særlige vilkår, vil ikke blive berørt af forslaget. 

For at kunne organisere de tværgående teams bedst muligt er det nødvendigt med en detaljeret kort-
lægnings- og analyseindsats for at vurdere, hvilke opgaver der løses bedst i tværgående teams, og hvilke 
opgaver der fortsat løses bedst i de enkelte bydele. Som en del af analyseindsatsen indgår også en vur-
dering af, hvordan opgaverne organiseres mest optimalt. Fx om det er ved et fælles team på tværs af alle 
bydele eller ved to til tre teams, som hver løser opgaver for en gruppe af bydele. Endelig skal analysen 
også sikre, at den fremtidige organisering bygger på en fornuftig ressourceanvendelse på daglig basis, 
så der ikke potentielt kan opstå situationer, hvor nogle enheder i perioder ikke har de tilstrækkelige afvik-
lerressourcer til rådighed. Der afsættes 0,2 mio. kr. af projektledelsesmidlerne til dette.  

For at kunne realisere effektiviseringen, er der behov for at give de tværgående afviklerteams den bedst 
mulige systemunderstøttelse, så de har muligt for at operere fleksibelt og på tværs af byen med færre 
medarbejderressourcer. Derfor indeholder forslaget investering i en ensretning af adgangssystemer på 

Kort resumé: I Kultur- og Fritidsforvaltningens bydelsenheder løser medarbejdere i hver af de en-
kelte enheder lokale opgaver med at udvikle og afvikle arrangementer. Ved at oprette 
tværgående teams, hvor nogle af disse opgaver placeres, kan der frigøres medarbej-
derressourcer igennem en mindre anvendelse af vikarer, og en mere målrettet plan-
lægning og deling af afviklingsressourcer på tværs af byen.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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faciliteterne, så afviklerne så vidt muligt kan anvende den samme adgangsløsning til alle faciliteter i stedet 
for adskillelige særskilte adgangsløsninger.  
 
Udover en ensretning af adgangssystemer er det også nødvendigt at investere i et fælles vagtadministra-
tionssystem, der kan understøtte udviklingen af en effektiv vagtadministration i de tværgående teams 
ved at lette vagtadministrationsopgaven på tværs af bydelene. Dette vil også understøtte behovet for flek-
sibilitet og overblik ift. både arbejdsopgaverne og medarbejderne. Det nye system gør det muligt for le-
der og medarbejder at få et digitalt overblik over vagter og løbende lave ændringer til den allerede ud-
rullede vagtplan. Systemet har indbygget arbejdstidsregler og overenskomster, så der sikres færre brud 
på disse. Derudover kan systemet integreres med Københavns Kommunes vagtplanssystem, hvilket mi-
nimerer behovet for manuelle tastninger, når der kommer ændringer til den allerede udrullede vagtplan. 
Et nyt fælles system vil styrke fleksibiliteten på tværs af kultur- og fritidsaktiviteterne og samtidig give en 
effektivisering på it-licenser og administrative medarbejderressourcer i Det Administrative Fællesskab. 
 
Med forslaget vil KFF dermed kombinere en bedre ressourceudnyttelse med en mere målrettet faglig 
udvikling og prioritering i forhold til egne aktiviteter og afviklingsopgaver, hvilket vil styrke kvaliteten af 
aktiviteterne til glæde for brugere. 

2. Økonomi 
Effektiviseringen består af en besparelse på medarbejderressourcer (nogle i bydelene og nogle i den 
centrale administration) samt færre udgifter til IT-licenser. Besparelsen på medarbejderressourcer kan 
realiseres grundet etableringen af de nye tværgående teams og de optimerede arbejdsgange, hvilket 
mindsker ressourceforbruget. Besparelsen findes så vidt muligt igennem en mindre anvendelse af vika-
rer og naturlig afgang. 

For at realisere effektiviseringen og dermed mindske ressourceforbruget ifm. arrangementsudvikling- 
og afvikling, er der behov for investeringsmidler til projektlederressourcer, der skal sikre implementerin-
gen af vagtadministrationssystemet, ensretningen af adgangssystemer samt etableringen af de tværgå-
ende arrangements- og afviklingsteams. For at en sikre rød tråd og fremdrift i projektets indsatser, afsæt-
tes der derfor 1,6 mio. kr. i 2023 (svarende til tre årsværk) og 2,2 mio. kr. i 2024 (svarende til fire årsværk). 

Derudover investeres der i kompetenceudvikling af medarbejderne, der får nye arbejdsgange ift. at plan-
lægge på tværs, afvikle på tværs samt arbejde, arbejde med nye adgangssystemer og i det nye vagtad-
ministrationssystem.  

Der afsættes implementeringsmidler efter, at effektiviseringen er indfaset, da forvaltningens erfaringer 
viser, at det fungerer bedst at centralisere opgaverne tidligt i implementeringsprocessen og efterføl-
gende organisere opgaveløsningen i den nye organisering. For at opretholde serviceniveauet forudsæt-
ter dette imidlertid, at der afsættes implementeringsmidler i årene efter indfasning af effektiviseringen. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Etablering af tværgående teams 1060 0 -500 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 
Udfasning af tidl. Vagtadministrations 
system (Tamigo) 2060 0 -223 -223 -223 -223 -223 

Licenser til nyt system (KAS Web) 2060 0 110 110 110 110 110 
Administrative effektiviseringer (1,5 ÅV) 1060 0 -666 -666 -666 -666 -666 
Samlet varig ændring, service  0 -1.279 -1.779 -1.779 -1.779 -1.779 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 

Adgangssystemer Anlæg 450 1.500 700 0 0 0 

Kompetenceudvikling  Service 100 1.100 300  0 0 

Projektledelse  Anlæg 1.650 2.250 0  0 0 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service  100 1.100 300 0 0 0 
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Samlede implementeringsomkostnin-
ger, anlæg  1.950 3.750 700 0 0 0 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger  2.100 4.850 1.000 0 0 0 

 
Samlet økonomisk påvirkning  2.100 3.571 -779 -1.779 -1.779 -1.779 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres opfølg-
ningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Plan for etablering af tværgå-
ende afviklerteam baseret på 
overblik over de konkrete op-
gaver tilknyttet afvikling af ak-
tiviteter i bydelene – herun-
der snit mellem hvilke opga-
ver der placeres i tværgående 
afviklerteams, og hvilke der 
placeres lokalt i bydelene. 

På baggrund af en detaljeret 
kortlægning og analyse af af-
viklingsopgaver laves en plan 
for etablering af tværgående 
teams. 

Center for Kultur- og Fritidsak-
tiviteter i KFF 

Medio 2024 

Etablering af tværgående af-
viklerteams i 2024.  

De tværgående teams skal 
løse afviklingsopgaverne fra 
anden halvdel af 2024 

Center for Kultur- og Fritidsak-
tiviteter i KFF 

Ultimo 2024 

Etablering af et tværgående 
fagligt team i 2024.  

Tværgående team har udviklet 
arrangementsrække, som på-
begyndes i anden halvdel af 
2024. 

Center for Kultur- og Fritidsak-
tiviteter i KFF 

Ultimo 2024 

Implementering af nyt vagt-
administrationssystem 

En kontrakt indgås og de tidli-
gere systemer opsiges  

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation i KFF 

Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Effektivisering på afvikling re-
aliseres fra 2025. 

Ressource- og budgettilpas-
ning til løsning af afviklingsop-
gaven. 

Center for Kultur- og Fritidsak-
tiviteter i KFF 

Ultimo 2025 

Effektivisering på udvikling af 
aktiviteter og arrangementer 
realiseres fra 2025. 

Ressource- og budgettilpas-
ning til løsning af afviklingsop-
gaven. 

Center for Kultur- og Fritidsak-
tiviteter i KFF 

Ultimo 2025 

Effektivisering på licenser til 
vagtadministrationssystem 

Regnskabslukning Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation i KFF 

Ultimo 2024 

Effektivisering på vagtadmini-
strationssystem realiseres i 
2024 

Ressource- og budgettilpas-
ning til løsning af afviklingsop-
gaven. 

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation i KFF 

Ultimo 2024 
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4. Risikovurdering  
 
Der kan være risiko for, at det tager længere tid at realisere den fulde effektivisering end forventet. Det 
skyldes, at der skal igangsætte et nyt organisatorisk samarbejde mellem bydelsenhederne om deling af 
ressourcer og fokus på det samlede behov for afviklingsressourcer i alle bydelene. Forvaltningen har dog 
allerede fokus på mere tværgående samarbejde gennem en ny organisering, der i højere grad understøt-
ter dette. Derfor forventes det, at det allerede øgede fokus på tværgående samarbejde bidrager til at 
skabe en kortere vej til etablering af det nødvendige samarbejde mellem bydelsenhederne. 
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5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
1.000 kr. 2024 p/l 

Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 6 og 
øvrige adm. udgifter på hovedfunktion 
6.45 

-666 -666 -666 -666 -666 

Effekt på øvrige administrative udgifter -113 -113 -113 -113 -113 

Varige ændringer totalt, administration -779 -779 -779 -779 -779 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 2. december 2022 

 
 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023.  

7. Internt bilag – udmøntning af økonomi 
 

1.000 kr. 2024 p/l 

Økonomisk 
post 

KK ORG-
nummer og 
navn på en-
heden 

Bevilling 2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effektiviseringer 

Tværgående 
afviklingsteam 

Aktiviteter - 
6672 1060 0 -250 -500 -500 -500 -500 

Tværgående 
fagligt udvik-
lingsteam for 
arrangemen-
ter/aktiviteter 

Aktiviteter - 
6672 

1060 0 -250 -500 -500 -500 

 
 

-500 

Udfasning af 
tidl. Vagtplan-
lægningssy-
stem (Tamigo)  

Faciliteter - 
4856 2060 0 -189 -189 -189 -189 -189 

Udfasning af 
tidl. Vagtplan-
lægningssy-
stem (Tamigo) 

Analyse og 
Udvikling 
(Biblioteks-
logistik) - 
4384 

2060 0 -22 -22 -22 -22 -22 
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Udfasning af 
tidl. Vagtplan-
lægningssy-
stem (Tamigo) 

Aktiviteter 
(Kultur og 
Fritid Van-
løse) - 6676 

2060 0 -12 -12 -12 -12 -12 

Licenser til nyt 
system (KAS 
Web) 

CØDO - 
4374 2060 0 110 110 110 110 

110 

Administrative 
effektiviserin-
ger uden dob-
belttastning 

CØDO - 
4374 1060 0 -666 -666 -666 -666 

 
-666 

Implementeringsomkostninger 

Adgangssyste-
mer 

Aktiviteter - 
6672 2060 0 1.500 

 
700 

 
0 0 

 
0 

Adgangssyste-
mer (NOX 
SIMS case) 

CØDO - 
4374 2060 450 0 

 
0 

 
0 0 

 
0 

Kompetence-
udvikling hos 
medarbejdere i 
forhold til etab-
lering tværgå-
ende enheder  

Aktiviteter - 
6672 

1060 0 400 300  0 
 

 
 

0 

Kompetence-
udvikling vedr. 
vagtplanlæg-
ningssystem 

CØDO - 
4374 1060 100 700 0 0 0 

0 

Projektledelse 
til implemente-
ring af fælles 
planlægnings- 
og afviklings-
enhed  

Aktiviteter - 
6672 

2060 450 550 0 0 0 

0 

Projektledelse 
til implemente-
ring af vagt-
planlægnings-
system 

CØDO - 
4374 

2060 1.200 1.700 0 0 0 

0 

 
 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 5 ETABLERING AF NYT BOOKINGTEAM I KFF 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Mange af KFFs faciliteter kræver forudgående booking før brug. Dette forslag handler om at forbedre den 
indledende kontakt mellem bruger og forvaltning ved booking af faciliteter – uanset om der er tale om 
idrætsbaner eller mødelokaler i kulturhuse. 

Formålet med forslaget er at løfte serviceniveauet for brugerne ifm. booking ved at samle  bookingopga-
ver og -henvendelser i et bydækkende team. Bookingteamet vil fungere som et kontaktcenter, der besva-
rer spørgsmål om lokaler og booking. Dette muliggør en besparelse, fordi bookingopgaverne samles på 
færre hænder, som til gengæld er specialister i relevante systemer og i at håndtere henvendelser på om-
rådet.  

Booking i dag 
Der findes flere typer af bookinger i KFF. Dette forslag handler om ad-hoc bookinger, der foretages af 
private borgere, virksomheder, skoler og andre forvaltninger.1 Her er tale om alt fra simple bookinger af 
badmintonbaner til mere komplicerede bookinger af faciliteter til afholdelse af større konferencer. Disse 
brugere booker i dag tider og lokaler digitalt igennem systemet Book Byen. Der foretages ca. 200.000 
bookinger årligt. 

Brugerne præsenteres for de ledige tider, som medarbejdere har gjort tilgængelige i Book Byen. Derfor 
er det helt afgørende, at mødelokaler, baner, mv. lægges korrekt op i systemet, så fx booking af en enkelt 
badmintonbane ikke blokerer for, at andre badmintonbaner i samme hal, kan bookes. I dag løses booking-
opgaver forskelligartet på tværs af byen. Det estimeres, at opgaven i dag er fordelt på ca. 20 medarbej-
dere, hvor booking blot er én blandt mange opgaver. Når booking er en delopgave, stiger risikoen for fejl, 
når ledige tider skal gøres tilgængelige i systemet. Opgaven vil derfor fremadrettet blive samlet i et team 
på ca. 6-10 medarbejdere, hvor færre medarbejdere vil bruge en større andel af deres tid på opgaven. 
Dette forventes at lede til en effektivisering på to årsværk, eftersom teamet vil bestå af medarbejdere med 
specialiseret ekspertise inden for området, som derfor vil kunne løse opgaven på tværs af byen mere ef-
fektivt. I forslagets indledende fase udarbejdes der en mindre kortlægning af forvaltningens ressource-
forbrug på booking, som har til formål at kvalificere medarbejderestimaterne. 

For brugerne foregår de fleste bookinger digitalt og uden medarbejderinvolvering. Nogle brugere har 
imidlertid spørgsmål i forbindelse med en booking om fx ombooking, lån af bolde i en idrætshal eller 
brug af IT-udstyr i et mødelokale. I dag kan det være svært for brugerne at finde ud af, hvem de skal kon-
takte med denne type spørgsmål. Det er hovedsageligt faciliteternes eget ansvar at stå til rådighed for 
afklaring, men dette er ressourcekrævende. Derfor er der ofte begrænsede telefontider, hvilket resulterer 
i flere mailhenvendelser, som er endnu mere ressourcekrævende at besvare. I sidste ende kan det betyde 
en lang, uhensigtsmæssig proces og dårligere service for brugerne at få afklaring på spørgsmål.  

1 Forslaget handler ikke om foreningsbookinger, der foretages af folkeoplysende foreninger i systemet Foreningsportalen. 
Til foreningsbookinger hører en tilbagevendende årlig dialog mellem foreninger og KFF vedr. tildeling af faste tider. På sigt 
kan denne dialog indgå i bookingteamets opgaver, men det er ikke en del af dette forslag. 

Kort resumé: Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) vil etablere et fælles bookingteam, der håndterer 
bookingopgaver og -henvendelser på tværs af byen. Bookingteamet skal løfte service-
niveauet for brugerne, der får nemmere ved at booke faciliteter og hurtigere afklaring 
på bookingrelaterede spørgsmål. Forslaget optimerer ressourceudnyttelsen på områ-
det ved at samle bookingopgaver på færre hænder, der til gengæld er specialister på 
området.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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Etablering af nyt fælles bookingteam  
Med forslaget samles bookingopgaver for alle faciliteter på færre hænder i et fælles bookingteam. Det 
styrker fagligheden, reducerer fejlmængden og optimerer ressourceforbruget. Bookingteamet skal 
sørge for, at alle faciliteter lægges korrekt op i bookingsystemet, så alle ledige tider er tilgængelige for 
booking.  
 
Bookingteamet vil desuden fungere som et fælles kontaktcenter for alle de faciliteter i KFF, der er tilgæn-
gelige for booking. På den måde er brugerne ikke i tvivl om, hvem de skal kontakte med henvendelser 
vedr. booking. Forvaltningen har gode erfaringer med et fælles kontaktcenter fra Borgerservice og bibli-
otekerne, hvor straksafklaring (borgerne får svar med det samme), og brugertilfredsheden er høj. Ved 
komplicerede henvendelser, fx vedrørende afholdelse af en større konference, vil bookingteamet videre-
stille til en lokal medarbejder, der efterfølgende har dialogen med arrangør/bruger.  
 
Med etableringen af kontaktcenteret reduceres antallet af telefonnumre og mailadresser, som brugerne 
skal forholde sig til betydeligt. Et professionelt kontaktcenter-setup vil have kapacitet til at udvide de te-
lefoniske åbningstider ift. i dag, så brugerne hurtigere kan få svar på spørgsmål. Det giver højere bruger-
tilfredshed og øget tilgængelighed med et samlet lavere ressourceforbrug på opgaven. 
 
Etablering af et nyt bookingteam og kontaktcenter betyder også ændrede arbejdsgange for medarbej-
dere, der arbejder lokalt i faciliteterne. De skal ikke længere lave bookingopgaver. Et centralt fokus er der-
for at sikre tydelige snitflader mellem bookingteamet og lokale medarbejdere. Tydelige snitflader og vi-
dendeling er afgørende for at skabe et velfungerende booking-setup for brugerne.  

2. Økonomi 
Der investeres i alt 4,9 mio. kr. i perioden 2023-2025 til etablering af et nyt bookingteam i KFF. Forslaget 
medfører en varig effektivisering på 1 mio. kr. årligt fra 2024, hvor bookingopgaverne overgår til det fæl-
les bookingteam.2  
 
Effektivisering: Optimeret ressourceudnyttelse på bookingopgaver og -henvendelser 
Ved at samle bookingopgaver og -henvendelser i et bydækkende team vil der samlet set blive brugt færre 
ressourcer på at arbejde med booking. Forvaltningen har tidligere lavet lignende omlægninger af ar-
bejdsgange og samlet henvendelser i et kontaktcenter bl.a. på biblioteksområdet, og vurderer på den 
baggrund, at det er muligt at opnå en besparelse på to ÅV fra 2024, svarende til 1 mio. kr. varigt. Bespa-
relsen på medarbejderressourcerne findes så vidt muligt ved naturlig afgang. 
 
For at opnå den forventede effektivisering er der brug for investeringer i følgende: 
 

 Data og analyse 
Der afsættes 0,4 mio. kr. i år 2023 til en undersøgelse af den samlede servicerejse for brugerne i dag. 
Undersøgelsen indeholder dataanalyse, fokusgruppeinterview samt optegnelse af eksisterende kontakt-
punkter på bookingområdet. Undersøgelsen skal resultere i en implementeringsplan for et nyt booking-
setup. Det nye setup indebærer et strategisk arbejde med henvendelsesflyt (fra mail til telefon og fra te-
lefon til hjemmeside), der skal bidrage til optimeret ressourceudnyttelse på bookinghenvendelser. Da 
bookingteamet er i drift fra 2024, afsættes der 0,2 mio. kr. i 2024 og 0,1 mio. kr. i 2025 til at analysere data, 
der bliver tilgængelige fra det nye bookingteam. Med afsæt heri optimeres bookingteamets telefoniske 
åbningstider, webinformation mv. for at sikre en endnu bedre servicerejse og et optimalt ressourcefor-
brug.  
 
Forvaltningen har i forvejen stor erfaring med analyser og optimering af servicerejser, bl.a. i forbindelse 
med etablering af kontaktcenter på biblioteksområdet og i Borgerservice, og derfor afsættes der midler 
til medarbejderressourcer, der skal arbejde med data og analyse. 
 
 
 

 
2 Der afsættes således implementeringsmidler efter, at effektiviseringen er indfaset. Det skyldes, at erfaringer fra implemen-
teringen af lignende investeringsforslag på biblioteksområdet viser, at det fungerer bedst at centralisere opgaverne tidligt i 
implementeringsprocessen og efterfølgende sikre kvalitet i opgaveløsningen i den nye organisering. Det forudsætter imid-
lertid, at der afsættes implementeringsmidler i årene efter indfasning af effektiviseringen.  
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 Etablering af nyt bookingteam 
Der afsættes 0,9 mio. kr. i 2023 og 0,35 mio. kr. i 2024 til etablering af et nyt bookingteam, som er forud-
sætningen for at effektivisere arbejdet med booking. Investeringen indeholder 0,1 mio. kr. til en indle-
dende kortlægning af de medarbejderressourcer, der skal indgå i bookingteamet og overflytningen af 
dem. Dernæst dækker investeringen den praktiske etablering af bookingteamet med alt fra kontorinven-
tar til teknik og mindre til rettelser af bookingsystemet, der kan forbedre servicerejsen for brugeren.  
 
En del af midlerne afsættes desuden til opbygning af en vidensdatabase, som skal sikre, at et centralt 
bookingteam kan besvare bookinghenvendelser, vedr. generelle spørgsmål såvel som spørgsmål vedr. 
specifikke forhold i de enkelte faciliteter. Fra 2025 indgår vedligehold af vidensdatabasen i bookingtea-
mets driftsopgaver, og udgifter hertil afholdes i driftsbudgettet indenfor budgetrammen.   
 

 Kompetenceudvikling 
Der afsættes 0,5 mio. kr. i 2024 til kompetenceudvikling af det nye bookingteam. Kompetenceudviklin-
gen går ud på at øge kendskabet til relevante systemer, der relaterer sig til bookingopgaven. Kompeten-
ceudviklingen koordineres med implementeringen af nyt bookingsystem, der finder sted medio 2024. 
Kompetenceudvikling er centralt for at kunne reducere fejlmængden og dermed opnå den optimerede 
ressourceudnyttelse, som ligger i etableringen af et fælles bookingteam. 
 

 Snitflader og koordinering ml. bookingteam og medarbejdere i faciliteterne 
Der afsættes 0,35 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 samt 0,15 mio. kr. i 2025 til at sikre tydelige snitflader og 
koordinering mellem det centrale bookingteam og de medarbejdere, der arbejder lokalt i faciliteterne. 
Når bookingteamet overtager nogle af de lokale opgaver, skal der implementeres nye arbejdsgange lo-
kalt. Investeringen skal sikre en organisering, der bidrager til bedre standardisering af alt omkring lokale- 
og baneleje (praksisnær viden – eks. bordopstilling, forplejning, adgang, lys mv.) samt etablering af en 
metode, der sikrer flow af informationer ml. bookingteam og lokale driftsmedarbejdere. Tydelige snitfla-
der og koordinering ml. bookingteam og medarbejdere med andre opgaver lokalt i faciliteterne er afgø-
rende for at indhente effektiviseringen på optimal ressourceudnyttelse, samtidig med at sikre det lokale 
kendskab til faciliteterne. 
 

 Projektledelse 
Der afsættes i alt 0,85 mio. kr. over tre år, der skal sikre en rød tråd og fremdrift i alle projektets indsatser. 
Erfaringer fra tidligere cases har vist, at det fungerer bedst at implementere de største ændringer tidligt 
i projektet, hvilket også gør, at effektiviseringen kan realiseres tidligt. Denne tilgang kræver dog, at der 
afsættes projektledelsesmidler til at drive implementeringen efter, at effektiviseringen er fuldt indfaset 
for at sikre, at forslagets synergier fortsat kan realiseres, og at det ikke påvirker driften og serviceniveauet. 
 

 Kommunikation og formidling 
Der afsættes 0,5 mio. kr. i 2024 og 0,25 mio. kr. i 2025 til en fokuseret kommunikations- og formidlings-
indsats, der skal synliggøre, at de tidligere kontaktindgange erstattes af nyt fælles kontaktcenter, hvor 
brugere kan få hjælp til at booke og vejledning i rammerne for booking. Herunder udarbejdes også et 
FAQ-dokument, så brugerne også på egen hånd lettere kan finde svar på deres spørgsmål. For at sikre en 
hurtig implementering og gevinstrealisering er der behov for en ekstra kommunikationsindsats, hvilket 
ikke kan løftes inden for den almene kommunikationsindsats om aktiviteter i KFF’s faciliteter. Den konkrete 
indsats kan først planlægges i detaljer efter, at det nye bookingteam er realiseret, så kommunikationen 
gøres så målrettet som muligt i forhold til organiseringen af det nye team. Investeringerne vil gå til ud-
vikling af online-formidling bl.a. i form af et FAQ-dokument, tydelig onlineindgang til kontaktcenter og 
plakatkampagner o. lign. i bybilledet. 
 
Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Optimeret ressourceudnyttelse på 
bookingområdet 1060  -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Samlet varig ændring   -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
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Data og analyse Service 400 200 100    
Etablering af bookingteam Service 900 350     
Kompetenceudvikling Service  500     
Snitflader og koordinering ml. booking-
team og lokale medarbejdere Service 350 350 150    

Projektledelse Service 250 350 250    
Kommunikation og formidling Service  500 250    
Samlede implementeringsomkostninger  1.900 2.250 750    
 
Samlet økonomisk påvirkning  1.900 1.250 -250 -1.000 -1.000 -1.000 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

 
Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 
Forslaget organiseres som projekt med projektgruppe og styregruppe fra forvaltningen. Projektet op-
startes medio 2023 og afsluttes i 2025. I hovedtræk følger implementeringen følgende plan: 
 
2023: Styregruppe og projektgruppe nedsættes. Medio 2023 udarbejdes der en analyse af den eksiste-
rende brugerrejse med forslag til et fremtidigt booking-setup. Analysen kommer desuden med anbefa-
linger til, hvordan der sikres en god overgang fra lokal til central håndtering af bookingopgaver og -hen-
vendelser. Sideløbende kortlægges medarbejderressourcer, og der lægges en plan for, hvordan nogle 
medarbejdere overflyttes til et fælles bookingteam. Det løbende arbejde med at opbygge en vidensda-
tabase igangsættes. I slutningen af året indkøbes materiel til den praktiske etablering af bookingteamet.  
 
2024: Det fælles bookingteam overtager bookingopgaver og -henvendelser fra de lokale faciliteter fra 
årets start, hvilket gør det muligt at indhente den fulde effektivisering på 1 mio. kr. fra 2024. Der arbejdes 
løbende med analyse af diverse bookingdata og udbygning af vidensdatabasen. 
 
I første halvdel af året vil der være fokus på konsolidering af bookingteamet, standardisering af arbejds-
gange i de lokale faciliteter samt snitflader og informationsflow ml. bookingteamet og de lokale faciliteter. 
Erfaringen viser, at man ikke kan forudsige alle gråzoner, så der vil være behov for en løbende dialog 
mellem bookingteamet og medarbejderne i faciliteterne for at skabe tydelige snitflader fremadrettet. 
 
I Medio 2024 er der fokus på kompetenceudvikling af bookingteamet, der koordineres med implemen-
teringen af et nyt bookingsystem, der kører i et særskilt spor samt de nye systemtekniske løsninger, der 
skal gøre booking endnu mere brugervenligt.  
 
I slutningen af året vil der være fokus på formidling af nye tiltag, der er relevante for brugerne at kende 
til. Dette koordineres med implementeringen af det nye bookingsystem, der forventes at være i drift i 
efteråret 2024.  
 
2025: Fortsættelse af formidlingsindsatser og fokus på dialog og justeringer i snitfladerne mellem 
bookingteamet og lokale faciliteter. Ved årets udgang afsluttes projektet endeligt, da bookingteamet er 
fuldt etableret, og nye arbejdsgange i bookingteamet såvel som lokalt er fuldt implementeret. Løbende 
justeringer fremover indgår i driften af bookingteamet.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Etablering af bookingteam   Bookingteamet er etableret 

med fuld bemanding og ud-
styr 

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Primo 2024 
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4. Risikovurdering  
KFF vurderer, at der overordnet er lav risiko ved forslaget, og det vurderes, at der er gode forudsætninger 
for at indhente effektiviseringen. 
 
Brugere: Der vurderes at være lav risiko ved forslaget, idet det forventes, at brugerne vil være positive 
overfor forandringer, der gør det nemmere at finde ud af, hvem der skal kontaktes for at få afklaring på 
sine bookingrelaterede henvendelser. Dog er det vigtigt ikke at undervurdere formidlingsopgaven med 
at synliggøre de nye serviceadgange, når forslaget implementeres. 
 
Medarbejdere: Med forslaget implementeres et tydeligere opgavesnit for de medarbejdere, som i dag 
arbejder med booking. Enten skal booking være en hovedopgave eller tages ud af opgaveporteføljen. Det 
må forventes, at nogle medarbejdere vil opleve dette som et tab, og at nogle medarbejdere vil være skep-
tiske overfor centralisering af bookingopgaverne. Omvendt vil andre medarbejdere være positive overfor 
den øgede specialisering, som forslaget indebærer. Projektet vil imødekomme medarbejdernes reaktio-
ner med tydelig kommunikation og inddragelse i implementeringen. 
 
Nyt bookingsystem: Mens forslaget er under implementering, kører en separat udbudsproces på forvalt-
ningens digitale bookingsystem, der skal erstatte det nuværende bookingsystem. Der er en usikkerhed 
forbundet med ikke at kende det fremtidige system, som bookingteamet skal arbejde i. Det vurderes 
imidlertid at være en lav risiko forbundet med usikkerheden, idet det forventes, at det nye system vil fun-
gere bedre for både brugere og medarbejdere. 
 
Eventuelle forsinkelser i udbud, udvikling og implementering af nyt bookingsystem kan medføre forsin-
kelser i implementeringens hastigheden af dette forslag. Det drejer sig hovedsageligt om spor vedr. kom-
petenceudvikling, systemtekniske tilføjelser til bookingsystemet samt formidling af nye muligheder, der 
kan blive forsinket. Disse potentielle forsinkelser vil ikke have indflydelse på indhentning af effektiviserin-
gen. Tæt dialog ml. projektet og de medarbejdere, der arbejder med udbud, udvikling og implemente-
ring af nyt bookingsystem, skal sikre, at eventuelle forsinkelser får mindst mulig negativ indflydelse. 

  

Samarbejde og snitflader 
ml. bookingteam og drifts-
institutioner  

Standardisering ift. lokale- 
og baneleje samt informati-
onsflow ml. bookingteam og 
driftsinstitutioner etableres i 
overensstemmelse med pro-
jektplanen 

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2023 og 2024 

Bedre service for brugerne i 
form af nem og hurtig afkla-
ring på henvendelser om 
booking 

Etablering af ny telefonisk 
indgang til forvaltningen 
vedr. bookingspørgsmål føl-
ger projektplanen    

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Primo 2024 

Formidling af nye kontakt-
muligheder for brugerne 

Tiltag følger projektplanen Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2024 og 2025 

Realisering af effektiviseringer 

Færre kontaktpunkter vedr. 
booking (mailadresser og 
telefonnumre)  

Reduktion af det samlede 
antal kontaktpunkter sker i 
det tempo, som beskrives i 
projektplanen.  

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2024 og 2025 

Færre ressourcer brugt på 
bookingopgaver 

Sammenligning af ressour-
cer brugt på bookingopga-
ver og -henvendelser før og 
efter etablering af booking-
teamet. Kortlægning af med-
arbejderressourcer i 2023 
som baseline, opfølgende 
måling ved projektets afslut-
ning i 2025. 

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Der er ingen besparelser på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 5. december 2022 

 
 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023. 

7. Internt bilag – udmøntning af økonomi 
 
 

1.000 kr. 2024 p/l 

Økonomisk post KK ORG-num-
mer og navn 
på enheden 

Bevilling 2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effektiviseringer 

Optimeret res-
sourceudnyttelse 
på bookingområ-
det 

Aktiviteter 
(Obs. skal for-
deles på by-
dele, når kort-
lægning af ek-
sisterende res-
sourceforbrug 
er foretaget 
som del af pro-
jektet) 

  -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Implementeringsomkostninger 

Data og analyse 

Aktiviteter 
(Evt. delt med 
Borgerservice 
og/eller Ana-
lyse og Udvik-
ling) 

 400 200 100    

Etablering af 
bookingteam 

Aktiviteter 
(Evt. delt med 
Borgerservice 
ift. opbyggelse 
af vidensdata-
base) 

 900 350     

Kompetenceud-
vikling 

Aktiviteter   500     

Snitflader og koor-
dinering ml. 
bookingteam og 
lokale medarbej-
dere 

Aktiviteter  350 350 150    
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Projektledelse Aktiviteter  250 350 250    

Kommunikation 
og formidling 

Aktiviteter 
(Evt. delt med 
Kommunika-
tion i Analyse 
og Udvikling) 

  500 250    

 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 6 ETABLERING AF NY 
SEKRETARIATSFUNKTION I CENTER FOR KULTUR- 
OG FRITIDSAKTIVITETER 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Kultur- og Fritidsforvaltningen gennemgik i 2022 en omorganisering, så forvaltningen nu er inddelt i tre 
centre: Center for Kultur- og Fritidsaktiviteter (CKFA), Center for Borgerservice og Myndighed (CBM) 
samt Center for Økonomi, Digitalisering og Organisation (CØDO).  

Formålet med dette forslag er at skabe en bedre sammenhængskraft på tværs af CKFAs fagområder og 
blive bedre til at implementere politiske beslutninger. I dag udføres sekretariatsopgaver decentralt og 
meget forskelligartet i de forskellige afdelinger af centeret (fx bibliotekerne, idræt, kultur og tilskud). Op-
gaveløsningen og sagsbehandlingen håndteres forskelligt på de enkelte områder, og kommunikationen 
på tværs er ofte tidskrævende. Dette medfører, at der bruges unødigt mange ressourcer på at lokalisere 
relevante medarbejdere i forbindelse med tværgående sekretariatsopgaver.  

Forslaget indeholder en investering i etableringen af en ny tværgående sekretariatsfunktion i CKFA, som 
mere effektivt og ensartet kan håndtere sagsgange og bidrage til sammenhængkraft på tværs af centeret, 
idet sekretariatet er bemandet med medarbejdere fra forskellige fagområder.  

Opgaverne vil fremadrettet blive samlet i et team på ca. 10 medarbejdere, hvor ca. tre personer beskæf-
tiger sig fuld tid med sekretariatsarbejde, mens de resterende både vil arbejde med sekretariatssager og 
andre opgaver. Dette forventes medføre en effektivisering på 0,8 årsværk. I forslagets indledende fase 
udarbejdes der en mindre kortlægning af forvaltningens ressourceforbrug, som har til formål at kvalifi-
cere medarbejderestimaterne. 

Deres opgave bliver at sørge for, at sager til Kultur- og Fritidsudvalget og direktionen er af ensartet, høj 
kvalitet samt at beslutninger og bestillinger finder den rette vej ud i organisationen, hvilket vil understøtte 
ambitionen om en god implementering. Desuden vil nogle medarbejdere i de enkelte afdelinger være 
tilknyttet sekretariatsfunktionen og kan bidrage fagligt i forbindelse med sekretariatsopgaverne. 

Den nye sekretariatsfunktion skal desuden sikre en samlet og mere tydelig indgang til CKFA i forbindelse 
med den politiske sagsbehandling og direktionssager. Sekretariatsfunktionen koordinerer opgaver på 
tværs af centeret og skal hurtigt kunne indhente den faglige viden i relevante afdelinger i forbindelse 
med udarbejdelse af sager. Derudover udarbejder sekretariatet indstillinger, notater, investeringsforslag 
mv., så der opnås en ensartet behandling af sager.  

For at understøtte effektive arbejdsgange og ensartede leverancer, investeres der i at udvikle fælles ska-
beloner, datagrundlag og andet relevant materiale, herunder rettighedsclearet billed- og datamateriale. 
Forslaget indeholder desuden en kompetenceudviklingsdel, som skal sikre en høj kvalitet og ensartethed 
i udførelsen af sagsbehandlingen. 

Kort resumé: Etableringen af en ny tværgående sekretariatsfunktion i Center for Kultur- og Fritids-
aktiviteter vil skabe forbedrede, ensartede og hurtigere arbejdsgange. Investeringen 
vil gøre det muligt at realisere en administrativ besparelse grundet en bedre udnyt-
telse af medarbejderressourcer.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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Effekt 
Forslaget vil forbedre oplevelsen for sekretariatets brugere, som hurtigere vil komme i kontakt med den 
relevante medarbejder. Desuden vil forslaget sikre en ensartethed i opgaveløsningen, herunder i udar-
bejdelsen af notater, indstillinger, investeringsforslag. Investeringen vil gøre det muligt at realisere en 
administrativ effektivisering på 0,4 mio. kr. årligt fra 2024 grundet bedre udnyttelse af medarbejderres-
sourcer.  
 
For de medarbejdere der arbejder med sekretariatsopgaver i CKFA, vil opgaveløsningen forbedres ved 
at sikre en hurtigere kommunikation og koordination mellem relevante medarbejdere på forskellige fag-
områder.  
 

2. Økonomi 
 

Der investeres i alt 2,0 mio. kr. til etablering af en ny sekretariatsfunktion på tværs af CKFA. Investerings-
behovet er estimeret ud fra de elementer, der vurderes nødvendige for at omorganisere sekretariatsfunk-
tionen. Forvaltningen har brugt erfaringerne fra det tidligere arbejde med et lignende forslag på biblio-
teksområdet. Forslaget medfører en varig årlig effektivisering på 0,4 mio. kr. fra 2024 svarende til 0,8 
årsværk. Effektiviseringen er estimeret ud fra en faglig vurdering om, hvor mange ressourcer, der ville 
kunne spares ved funktionen. 
 
Investeringer: 

Projektledelse og ny organisering af tværgående sekretariatsfunktion 
Der afsættes 0,9 mio. kr. over to år til projektledelse. Projektlederen skal stå i spidsen for arbejdet med 
den nye organisering. På baggrund af erfaring fra tidligere cases, vil projektlederen udarbejde en kort-
lægning af medarbejderressourcer, der skal indgå i sekretariatet på tværs af CKFA samt hvilke specifikke 
opgaver de skal løse.  

Investering i etablering af ny sekretariatsfunktion 
Herunder udarbejdelse af nye sagsgange og standardisering af arbejdsgange. Der udarbejdes vejlednin-
ger til de enkelte områder af sekretariatsarbejdet for at sikre ensartethed i udførelsen af sekretariatsarbej-
det. Der etableres en metode til at sikre hurtig kommunikation mellem fagområder og centrale koordina-
torer for at skabe det ønskede work flow i sagsgangene. Arbejdet med etablering og beskrivelse af nye 
sagsgange samt udarbejdelse af work flow-metode vurderes at kræve en investering på 0,4 mio. kr. for-
delt på de første to år. 

Udvikling af fælles materiale 
Forslaget indeholder en investering i udviklingen af materiale, der kan ensarte og lette arbejdsgangene i 
den nye sekretariatsfunktion. Der afsættes derfor 0,2 mio. kr. i 2023 og 0,25 mio. kr. i 2024 til at udvikle 
fælles skabeloner, datagrundlag og andet relevant materiale, herunder en opdatering af rettighedsclea-
ret billed- og datamateriale.  

Kompetenceudvikling 
Forslaget indeholder oprettelsen af en kompetenceudviklingspakke, der skal sikre, at medarbejdere, som 
er involveret i sekretariatsarbejdet, altid er klædt på og opdateret i forhold til sags- og arbejdsgange. 
Kompetenceudviklingen inkluderer oplæring i de relevante fagsystemer som for eksempel F2 og ar-
bejdsredskaber som Excel og PowerPoint. Desuden skal nye medarbejdere oplæres i, hvordan notater, 
indstillinger, investeringscases m.m. udarbejdes. Kompetenceudviklingen kræver en samlet investering 
på 0,2 mio. kr. fordelt på de første to år. 

Effektivisering: bedre udnyttelse af medarbejderressourcer 
Effektiviseringen er på 0,4 mio. kr. årligt fra 2024. Effektiviseringen realiseres ved at skabe mere effektive 
og ensartede sagsgange og mindre tværgående kommunikation. I dag udføres sekretariatsopgaver me-
get forskelligartet, og der bruges mange medarbejderressourcer på tilretninger og kommunikation både 
på tværs af afdelingerne og med andre dele af forvaltningen. Desuden fremkommer effektiviseringen ved 
at skabe en tydeligere indgang til sekretariatet og dermed reducere de medarbejderressourcer, der ty-
pisk bruges på at bestemme, hvor en sag skal placeres. 
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Bedre udnyttelse af medarbejderressour-
cer 1060  -400 -400 -400 -400 -400 

Samlet varig ændring, service   -400 -400 -400 -400 -400 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelse  Service 450 450     
Etablering af ny sekretariatsfunktion Service 300 100     
Udvikling af fælles materiale Service 250 200     
Kompetenceudvikling Service 100 100     
Samlede implementeringsomkostninger  1.100 850     

 
Samlet økonomisk påvirkning  1.100 450 -400 -400 -400 -400 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6 

      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6 

      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 
Forslaget organiseres som et projekt med en styregruppe bestående af et antal ledere fra CKFA. Herun-
der nedsættes en arbejdsgruppe bestående af medlemmer fra de enkelte afdelinger, som til dagligt ar-
bejder med sekretariatsopgaver.  
 

4. Risikovurdering  
  
Der forventes at være lav risiko i forbindelse med indhentningen af effektiviseringen. 
 
Sekretariatets medarbejdere forventes at være positivt stemt, da tidskrævende arbejdsgange og kommu-
nikation forenkles som følge af udviklingen af et mere effektivt work flow.   

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Opstart af projekt og kort-
lægning af sekretariatsfunk-
tioner 

Styregruppe og arbejds-
gruppe er etableret 

Kultur- og Fritidsaktiviteter Primo 2023 

Udkast til ny organisering 
og identificering af speci-
fikke kompetenceudvik-
lingsindsatser 

Arbejdsgruppe har udarbej-
det forslag til ny organisering  

Kultur- og Fritidsaktiviteter Medio 2023 

Implementering af ny orga-
nisering 

Sekretariatet er etableret Kultur- og Fritidsaktiviteter Q3 2023 

Sekretariatet udvikler i fæl-
lesskab nyt materiale  

Materialet er udviklet og ta-
get i brug 

Kultur- og Fritidsaktiviteter Primo 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Færre medarbejderressour-
cer brugt på sekretariatsar-
bejde  

Effektivisering træder i kraft Kultur- og Fritidsaktiviteter Q1 2024  
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5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

 -400 -400 -400 -400 -400 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

 -400 -400 -400 -400 -400 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 2. december 2022  

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget er sendt i skriftlig høring hos Hoved-
MED. 
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FORSLAG 7 KOMPETENCEUDVIKLING I KFF 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Hvilke udfordringer skal forslaget løse 
Forvaltningsspecifikke læringsforløb kan vælges, når der vurderes behov for en tættere kobling til praksis 
og en større hensyntagen til driften. Kultur- og Fritidsforvaltningen afholder løbende forvaltningsspeci-
fikke læringsforløb, og oplever en stigende efterspørgsel på dette som et supplement til eksterne kurser. 
Dette kræver dog tid og ressourcer at forberede, designe og afvikle, som ikke er allokeret i forvaltningens 
kompetencepulje. Nærværende forslag går derfor ud på at omfordele en mindre del af de midler, der er 
allokeret til ekstern kompetenceudvikling således, at de kan anvendes til koordinering og afvikling af in-
terne læringsforløb med inddragelse af fx ekstern ekspertise. I 2022 var der allokeret 3,3 mio. kr. til puljen, 
og med forslaget vil den blive nedjusteret med 0,6 mio. kr., hvoraf 0,3 mio. kr. allokeres til læringsforløb. 

Investeringen på 1,2 mio. kr. skal finansiere, at der i en periode på 24 mdr. ansættes et årsværk på fuld tid, 
der skal udvikle metoder og redskaber til at understøtte interne læringsforløb. Den varige besparelse på 
0,6 mio. kr. kan opnås gennem et øget brug af og målrettede læringsforløb som supplement til indkøb af 
eksterne kurser. Denne effektivisering er forudsat, at der modregnes 0,3 mio. kr. varigt til et 0,5 årsværk, 
der kan drifte det arbejde, der ligger i at rammesætte den rette læring ift. organisationens behov. Det 
betyder, at de interne ressourcer, der skal anvendes til målretning, design, koordinering, afvikling samt 
opfølgning med medarbejdere og ledere øges med 0,3 mio. kr., mens udgifterne til ekstern kompeten-
ceudvikling nedjusteres med 0,6 mio. kr., hvorefter der er 2,7 mio. kr. tilbage i kompetencepuljen til dette. 

Besparelsen kan indhentes fordi, at der på nogle områder er lavere omkostninger forbundet med interne 
læringsforløb, samtidig med at der er en højere grad af målrettet og praksisnær læring. Effektiviseringen 
kan også realiseres fordi det kan være mere omkostningseffektivt at undervise 20 medarbejdere internt 
med eksterne fageksperter, end at sende dem på forskellige eksterne kurser. Erfaring har vist, at intern 
design og implementering af udvalgte læringsforløb har en større positiv effekt på løsningen af arbejds-
opgaver end indkøb af kurser hos eksterne leverandører. Eksempelvis er en kursusdag om tryghedsar-
bejdet for frontmedarbejdere med forankring hos deres ledere og i en større organisatorisk kontekst eva-
lueret bedre, grundet den praksisnære tilgang.  

Hvilken effekt har forslaget for brugere og medarbejdere 
Medarbejdere vil opleve muligheden for at blive undervist i mere målrettede læringsforløb og et større 
samarbejde med lederne om at rammesætte og implementere den rette læring til løsning af organisati-
onens kerneopgaver. Der vil også skabes en større sammenhæng mellem kompetenceudvikling og de 
konkrete arbejdsopgaver i forvaltningen. 

2. Økonomi

Investering 
Der investeres i et årsværk i to år, svarende til 1,2 mio. kr., der skal stå for at udvikle og implementere en 
metode til koordinering og afvikling af interne læringsforløb, samt sikre denne forankres og projektgø-
res i forvaltningen, så der er et stabilt fundament for den varige driftsressource fra 2025 og frem. Inve-
steringen skal understøtte følgende konkrete indsatser:  

Kort resumé: Forslaget går ud på at omfordele en mindre del af forvaltningens kompetencepulje 
således, at der anvendes midler til udvikling af målrettede interne kurser som supple-
ment til indkøb af eksterne kurser. Besparelsen kan indhentes fordi, der er lavere om-
kostninger forbundet med afholdelsen af nogle interne læringsforløb, samtidig med 
at der opnås en højere grad af målrettet og praksisnær læring. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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o Læringsforløb om utryghedsskabende borgere (kurset forventes at være tilgængeligt i 2023 og 
2024) - en del af det tværgående Tryghedsarbejde i KFF. 

o Kursus for frontmedarbejdere – forankring og effekt (Værtskab og konflikthåndtering) - en del 
af det tværgående Tryghedsarbejde i KFF. 

o Opfølgning på og forsat udvikling af E-kurset “Sagsbehandling for erfarne sagsbehandlere”, der 
udbydes hvert år til alle sagsbehandlere med borgerkontakt i KFF. Større fokus på opfølgning, 
læringspotentiale af e-læringen samt opdatering af e-læringen. Krav fra Borgerrådgiveren. 

o Processuel og praktisk understøttelse af ufaglærte medarbejderes vej til et svendebrev. HR un-
derstøtter med realkompetencevurdering, samarbejde med skoler, tilrettelæggelse af forløb, 
dækning af udgifter via overenskomstmidler mv.  

o Det forventes, at der skal understøttes med læringsforløb for nyetableret fælles administration 
(administrativt fællesskab) i KFF i forhold til deres forretningsmål i 2023 og 2024. 

o Yderligere indsatser tilrettelægges efter aktuelle behov og strategiproces for 2023 og 2024.    
 

Effektivisering 
Forslaget er fuldt implementeret fra 2025 og frem, hvor der vil være en årlig effektivisering på 0,6 mio. 
kr., dog med halv effekt (0,3 mio. kr.) i 2024. I medio 2023 til medio 2025 ansættes en AC-medarbejder 
i 24 mdr. Fra 2025 afsættes der 0,3 mio. kr. i varige driftsmidler til 1/2 årsværk til kompetenceudvikling. 
Den varige effektivisering vil dermed være 0,3 mio. kr. 
 
Effektiviseringen er estimeret ud fra en faglig vurdering, funderet i erfaring fra hvad det har kostet at ud-
vikle og afholde tidligere læringsforløb, sammenlignet med hvad det koster at købe dem eksternt. For-
valtningen mener derfor, at investeringsmidlerne gør det muligt at omlægge en del af kompetencepul-
jen, samtidig med at der bliver udviklet og afholdt interne læringsforløb af høj kvalitet.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Sty-

ringsom-
råde 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Omlægning af kompetencepulje 1060  -300 -600 -600 -600 -600 
AC-medarbejder til udvikling og im-
plementering af nye metoder  1060   300 300 300 300 

Samlet varig ændring, service   -300 -300 -300 -300 -300 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Medarbejderressource til udvikling af 
læringsforløb Service 300 600 300    

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service  300 600 300    

 
Samlet økonomisk påvirkning  300 300 0 -300 -300 -300 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

 
 

3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Der er afholdt kurser for front-
medarbejdere i kernekompeten-
cerne brand, førstehjælp og kon-
flikthåndtering 

Antallet af kurser samt 
opfølgning på effekt 
samt efterfølgende læ-
ringsquiz registreres og 
implementeres 

CØDO, Kultur- og Fritidsfor-
valtningen 

Efter hvert afholdt kursus 
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4. Risikovurdering  
 
Forslaget forventes at have en lav risiko. Der kan være en lavere efterspørgsel på kompetenceudvikling 
pga. knaphed på ressourcer i enhederne og dermed prioritering af drift fremfor kompetenceudvikling: 

 HR vil i samarbejde med ledere og medarbejdere udvikle målrettede læringsforløb - herunder 
e-læring, der kan tilpasses i forhold til driftsplaner og bemanding eller tages fleksibelt.  

 HR udarbejder et statusnotat på kompetenceudvikling til Hoved-MED hvert år, hvor der redegø-
res for omfanget af kompetenceudvikling i KFF - på baggrund af notatet drøftes med Hoved-
MED, hvordan kvaliteten og omfanget af kompetenceudviklingen kan styrkes 

 
Tilsvarende skal der være fokus på at øget brug af målrettede læringsforløb, e-læring, webinarer mv. 
ikke reducerer kompetenceudviklingen i KFF. Antallet af ansatte i KFF der deltager i kompetenceudvik-
lingsaktiviteter må ikke være lavere end gennemsnittet fra de tre foregående år. 

  

Der er afholdt kurser for front-
medarbejdere om utryghedsska-
bende borgere 

Antallet af kurser samt 
opfølgning på effekt re-
gistreres og der følges 
op med de relevante le-
dere 

CØDO, Kultur- og Fritidsfor-
valtningen 

Efter hvert afholdt kursus 

Alle ovenstående investerings-
projekter iværksættes efter be-
hov og der følges op jf. Ovenstå-
ende opfølgningsmål. 

Antal aktiviteter regi-
streres og der udarbej-
des projektplaner og 
strukturer der muliggør 
at arbejdet kan fortsætte 
fra 2024 og frem. 

CØDO, Kultur- og Fritidsfor-
valtningen  

Efter hvert afholdt kursus 

Realisering af effektiviseringer 

De interne kurser udbydes til 
medarbejderne og kompetence-
puljens budget er nedjusteret 
med 0,3 mio. kr. som følge heraf 

Nedjusteringen reflek-
teres i Budget 2024 

CØDO, Kultur- og Fritidsfor-
valtningen  

Ultimo 2023 

Understøttende redskaber til de-
sign og implementering af læ-
ringsforløb er udarbejdet 
 

Redskaberne gøres til 
en del af alle udviklede 
læringsforløb  

CØDO, Kultur- og Fritidsfor-
valtningen  

Efter hvert læringsforløb 
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5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter 

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 6 og 
øvrige adm. udgifter på hovedfunktion 
6.45 

-300 -300 -300 -300 -300 

Effekt på øvrige administrative udgifter 0 0 0 0 0 

Varige ændringer totalt, administration -300 -300 -300 -300 -300 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 1. december 2022 

 
 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023.  

 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 8 ENERGIEFFEKTIVISERINGER 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Som en del af arbejdet med Københavns Kommunes Klimaplan skal energiforbruget i kommunale byg-
ninger reduceres med 40 pct. gennem energieffektiviseringer. Bygninger står for cirka 70 pct. af Køben-
havns samlede energiforbrug. Bygningens energiforbrug er en kompleks sammenhæng mellem kon-
struktion, tekniske systemer (varme, ventilation, belysning mv.), forsyningens sammensætning og an-
vendelsen. Forslaget går ud på at investere i specifikke strategiske forbedringer, der gør det muligt at 
opnå betydelige besparelser uden større investeringer i nye systemer. Dette kræver at der afsættes varige 
driftsmidler til et årsværk fra medio 2023 og frem, der skal intensivere arbejder med data, og sikre, at 
effektiviseringen fra de strategiske forbedringer kan realiseres. 

Forslaget skal ses i sammenhæng med energidagsordenen på tværs af Københavns Kommune, da det 
drager fordel af de snitflader og igangværende projekter, der er i Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) 
og Københavns Ejendomme og Indkøb (KEID). KEID er ansvarlige for udskiftning og vedligehold af tek-
niske systemer og bygningsoptimering af bygninger ejet af Københavns Kommune, mens KFF har et 
energiteam, som varetager energiledelsen i forvaltningen, og fokuserer på lokal energioptimering af for-
valtningens faciliteter (bygninger og arealer). Energiledelsen baserer sig på indhentning og analyse af 
energidata og driftsgennemgange af de tekniske anlæg på alle faciliteter. Ved at investere i udskiftningen 
af ventilationsmotorer og installation af vandtanke samtidig med en investering i intensiveringen af da-
taarbejdet, vil KFF kunne mindske energiforbruget betragteligt, ved løbende at monitorere energiforbru-
get på baggrund af de strategiske forbedringer samt finde anomalier i energiforbruget. 

Strategiske forbedringer og intensivering af arbejdet med data 
Forslaget går ud på at investere i to strategiske indsatser, der skal sikre en optimering af energiforbruget 
i forvaltningen. Initiativerne vil give både en umiddelbar effekt og indsigt i, hvilke initiativer forvaltningen 
kan opskalere yderligere i efterfølgende forslag. Potentialerne ved de strategiske forbedringer realiseres 
ved at intensivere arbejdet med data og løbende følge op på effekterne. Derudover vil den løbende mo-
nitorering af energiforbruget skabe et datagrundlag, der leder til en selvstændig effektivisering på bag-
grund af en hurtigere og mere præcis reaktion på anomalier i energiforbruget. 

Udskiftning af ventilationsmotorer 
I forbindelse med en større opdatering og ombygning af en række af kommunens CTS-anlæg, har KEID 
en række ejendomme som KFF lejer, og hvor opgradering og udskiftning af komponenter i ventilations-
anlæg vil være rettidig omhu og lede til energibesparelser. Forslaget omhandler derfor udskiftningen af 
ældre remtrukne motorer til EC-motorer (elektronisk kommuteret motor). De nye motorer er mere ef-
fektive og kan spare omkring 35 pct. af elforbruget til ventilation. Udskiftning af ældre blæsermotorer har 
typisk en tilbagebetalingstid på 2-3 år. 

Forslaget baseres på screeninger foretaget i forbindelse med det eksisterende projekt på Østerbro sta-
dion, og det er konkluderet af KEID og KFF, at hvis midlerne anvendes til opgradering af ventilationsanlæg 
medfører det energibesparelser, der indfrier potentialet i denne case.  

Såfremt forslaget godkendes, kan KEID skabe energibesparelser i ejendomme, som KFF lejer, da der al-
lerede er indgået rammeaftaler og afsat projektleder, der kan udføre det foreslåede arbejde. På baggrund 

Kort resumé: Som et led i en energidagsorden på tværs af kommunen vil Kultur- og Fritidsforvalt-
ningen investere i udskiftningen af ventilationsmotorer, installation af en vandtank til 
opsamling af regnvand, og intensivering af arbejdet med datamonitorering optimere 
energiforbruget og spare 1,4 mio. kr. i 2024 og 1,8 mio. kr. varigt fra 2025. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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af dette estimeres det, at KEID kan udføre opgaven med finansiering af et kvart årsværk i den to-årige 
implementeringsperiode. Dette beløber sig til 0,76 mio. kr. i både 2023 og 2024. 
 
Etableringsomkostninger ved udskiftning til EC-motorer ligger på 0,05-0,1 mio. kr. inklusiv omkostnin-
gen til KEID for en gennemsnitlig facilitet. For at realisere det fulde effektiviseringspotentiale, kræver det 
derfor en investering på 4 mio. kr. i alt over en to-årig periode. 
 
Baseret på forvaltningens erfaring er den faglige vurdering, at effektiviseringen udgør ca. 20 pct. af inve-
steringen. Det fulde potentiale er dermed 0,4 mio. kr. fra 2024 og 0,8 mio. kr. varigt fra 2025. 
 
Installation af vandtank til genbrug 
På Østerbro Stadion kan en tank på ca. 200-300 m3 opsamle overfladevand og drænvand fra dræn om-
kring boldbanerne, tribunetagene mv. HOFOR yder engangstilskud til anlæg til opsamling af regnvand, 
og der er vedvarende refusion for afledningsafgiften. Den faglige vurdering er, at KFF kan spare 3 t. 
kr./100m2 tag/år. Vandet kan bruges til at rense biler og vande blomster i stedet for at bruge rent vand 
til 36 kr. pr. m3. 

Med en vandtank vil der være mulighed for at undersøge yderligere synergier i vandforbruget mellem 
anlæg, og opsamling og rensning af skyllevand fra Øbro svømmehal - herunder især pladspotentiale og 
muligheder for etablering. Udnyttelse af skyllevandet fra Svømmehallen kræver en yderligere vandtank, 
samt et mindre rensningsanlæg. Denne form for genbrug af skyllevand er attraktiv og et element, som 
indtænkes i nybyggeri af svømmehaller ifølge KEIDs svømmehalsteknikere.  
 
Etableringsudgift: Etablering af vandtank til opsamling af regnvand koster 1,35 mio. kr.  
Effektivisering: Etableringen af en vandtank på ét stadion forventes at lede til et effektiviseringspotentiale 
på 0,16 mio. kr. varigt fra 2025. Når mere viden er indsamlet, forventes initiativet at kunne udbredes til 
yderligere 6 stadions i efterfølgende forslag, hvilket kan give et samlet effektiviseringspotentiale på cirka 
0,96 mio. kr. 

Intensivering af energiteamets arbejde gennem øget brug af data 
For at realisere effektiviseringen fra de to strategiske forbedringer samt forbedringen af arbejdet med 
energiovervågning er det nødvendigt, at udvide energiteamet i KFF med et årsværk med særlige data-
kompetencer. Hertil afsættes der varige driftsmidler til et årsværk svarende til 0,35 mio. kr. i 2023 og 0,75 
mio. kr. årligt fra 2024 og frem. Den løbende analyse af data muliggør opfølgningen på besparelsen på 
energiforbruget, og dermed realisering af effektiviseringen ved implementering af de to strategiske ind-
satser, samt intensiveringen af arbejdet med data.  
 
KFFs energiledelse varetages ved en løbende monitorering af energiforbruget på facilitetsniveau. Når 
Energiteamet finder anomalier, undersøges - og reguleres de. Energispild identificeres endvidere ved 
fysisk gennemgang af lokationerne. Ved en intensivering af arbejdet med data vil energiteamet kunne 
identificere flere energiforbedringer, agere hurtigere på udsving i energiforbrug og prioritere deres ind-
sats bedre. Intensiveringen af arbejdet med data sker ved en udvidelse af datagrundlaget igennem en 
inddragelse af flere kilder og krydstjek med data såsom besøgstal samt ved at automatisere overvågning 
gennem daglige og ugentlige rapporter. Ved systemunderstøttelse kan der på sigt ske en løbende auto-
matiseret monitorering af bygningernes energiforbrug. 
 
Ifølge KEIDs forslag om Central Energiovervågning Drifts Support (CEDS) fra 2015 antages dataovervåg-
ning af energiområdet at kunne reducere forbruget med 1-1,5 pct. I KFF svarer dette til 0,75 mio. kr. Siden 
er der sket en modning på området, hvor man nu kan arbejde på snitfladen til fagforvaltningerne, som 
KFFs energiteam gør. Energiteamet benytter KEIDs data og yder driftssupport til enhederne, som gør, at 
effektiviseringspotentialet på området som minimum er fordoblet, og dermed muliggør et varigt effek-
tiviseringspotentiale på 1,5 mio. kr. varigt fra 2024.  

2. Økonomi 
 
Det vurderes, at der kan indhentes en besparelse på 1,4 mio. kr. i 2024 og 1,8 mio. kr. varigt fra 2025. 
Estimatet af besparelsen ved dette arbejde er på kilowatt-timer med 2021 som baseline. Forvaltningen 
har taget højde for Corona-nedlukninger i disse beregninger og kvalitetssikret dem ved at sammenligne 
med tidligere år. Effekten ved initiativerne vil begynde at være synlige fra årsskiftet 2023/2024. 
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For at kunne realisere effektiviseringen er der behov for af investere i alt 5,35 mio. kr. i anlægsmidler til 
implementering af de to strategiske forbedringer, samt 0,076 mio. kr. til en tekniker, der skal skifte venti-
lationsmotorerne. Hertil afsættes der varige driftsmidler til et årsværk svarende til 0,35 mio. kr. i 2023 og 
0,75 mio. kr. årligt fra 2024 og frem. Årsværket skal drifte arbejdet med data, og optimering af forvaltnin-
gens energiforbrug, og dermed sikre at der effektiviseringerne af forslagets indsatser kan realiseres. De 
varige driftsmidler modregnes effektiviseringen, og den er dermed 1,4 mio. kr. i 2024 og 1,8 mio. kr. varigt 
fra 2025. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse på energiforbrug - ventilati-
onsmotorer 1060  -600 -830 -830 -830 -830 
Besparelse på energiforbrug - vandtanke  1060   -160 -160 -160 -160 
Besparelse på energiforbrug - Dataana-
lyse  1060  -1.530 -1.530 -1.530 -1.530 -1.530 
Varig udgift til drift af dataarbejde (et 
årsværk) 1060  750 750 750 750 750 
Samlet varig ændring, service   -1.380 -1.770 -1.770 -1.770 -1.770 

 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Udskiftning af ventilationsmotorer anlæg 2.500 1.500     
Tekniker til udskift af ventilationsmotorer service 76 76     
Installation af vandtanke til genbrug  anlæg 350 1.000     
Finansiering af varig drift i opstartsåret service 350      
Samlede implementeringsomkostninger, 
service  426 76     
Samlede implementeringsomkostninger, 
anlæg  2.850 2.500     
Samlede implementeringsomkostninger  3.276 2.576     
 
Samlet økonomisk påvirkning  3.276 1.196 -1.770 -1.770 -1.770 -1.770 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 5       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 5       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 

3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Indkøb af materiel Oversigt over de aktuelle for-

brug af investeringsmidler 
Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2023 og 2024 

Udskiftning af ventilations-
motorer 

Monteringen er udført Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2024 

Vandtanke til genbrug in-
stalleres 

Installeringen er udført Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2024 

Intensivering af arbejdet 
med data  

Arbejdet med at undgå 
energispild evalueres årligt 
ved at sammenligne med 
det foregående år 

Kultur- og  
Fritidsforvaltningen 

Årligt fra 2024 
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4. Risikovurdering  

 
Der er lav risiko forbundet med at indhente energieffektiviseringerne i dette forslag, da det er et konser-
vativt estimat. Hvis det mod forventning viser sig, at forslagets baseline i 2021 ikke er retvisende, vil for-
valtningen tage højde for dette ved at udvælge bestemte perioder gennem året og anvende disse til at 
udregne ændringen i forbruget.  
 
Det er en forudsætning for effektiviseringen, at prisstigninger på energi håndteres på anden vis. En yder-
ligere prisstigning på el (udover baseline 2021) er ikke håndteret i forslaget og vil udfordre den samlede 
økonomi, hvis der er yderligere omkostninger her.  

  

Realisering af effektiviseringer 

Energibesparelse: 
Forventet effekt er 15 pct. på 
kilowatt-timer ud fra 2021 
baseline. 

Baseline er energiforbrug 
målt på rammen i 2021 
 

Kultur- og Fritidsforvaltnin-
gen 

Ultimo 2024 og årligt fra 
2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Der er ingen effektiviseringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 9. februar 2023 

 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Forslaget har været i høring hos relevante afdelinger i KEID  

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023 

 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 9 EFFEKTIVE OG 
SYSTEMUNDERSTØTTENDE PROCESSER

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) har i mange år arbejdet med digitalisering og automatisering af 
KFFs mange serviceområder og arbejdsprocesser. Dette har skabt en kompleks it-portefølje med over 
105 systemer. IT-systemerne er anskaffet til at understøtte en mangfoldighed af behov, og implemente-
ringen har skullet sikre opnåelse af forskellige mål. Systemerne drives af KFF og ikke KoncernIT (KIT). I 
forbindelse med, at KFF har samlet alle tekniske systemejerskaber i én afdeling, har der vist sig et væsent-
ligt potentiale i konsolidering og optimering af systemporteføljen.  

Denne case skal ses i sammenhæng med temaerne vedrørende kompetencer og styring i Københavns 
Kommunes (KK) fælles Digitaliseringsstrategi, der er under udarbejdelse. KFF ønsker at optimere arbej-
det med KFFs portefølje af it-systemer igennem udvikling af følgende indsatser:  

1. Kortlægning og konsolidering af it-systemunderstøttelser af hovedprocesser i KFF
2. Bedre kontraktstyring

1. indsats:  Kortlægning og konsolidering af systemunderstøttelsen i KFF
Forvaltningen har tidligere udført mindre analyser af systemporteføljen, hvor der har der været identifi-
ceret et overlap mellem systemernes umiddelbare anvendelsesområde. Dette har medført gennemfø-
relse af drypvise konsolideringsprojekter i forhold til fx vagtplans-, billet- og låsesystemer.

I denne indsats foreslås det at kortlægge alle KFFs hovedprocesser med fokus på system- og dataunder-
støttelse ved hjælp af eksterne konsulenter. Formålet er at sikre et fuldt og systematisk overblik over kon-
solideringspotentialet. Kortlægningen vil dernæst lægges til grund for et roadmap for de efterfølgende 
indsatser, som skal sikre at fremtidige udbud, udviklingsprojekter og indkøb er koordineret.  

Ovenstående kortlægning forventes at identificere områder, som ikke er optimalt it-understøttet, fx ved 
brug af nyeste fagsystemer eller automatisering samt områder, hvor nye arbejdsgange, servicerejser el-
ler teknologi grundlæggende vil kunne transformere serviceområdet. Kortlægningen forventes at pege 
på effektiviseringer i systemporteføljen både i forhold til at skabe merværdi for brugerne samt reducere 
antallet af anvendte systemer. Under denne del af indsatsen er der fokus på KFFs egne systemer, altså 
systemer, som knytter sig til KFFs kerneopgave og -processer.  

På baggrund af kortlægningen sammenholdes forvaltningens IT-portefølje med de brugerbehov og for-
retningsprocesser, der ønskes understøttet.  

I 2020 udarbejdede KIT en analyse af systemejerrollen i KK på tværs af forvaltningerne (Systemejerana-
lysen). Heri ses, at KFF er en af de forvaltninger med mindst styring af it-porteføljen, og at en øget styring 
og overblik må forventes at give bedre mulighed for konsolidering af forvaltningens it-systemportefølje. 
KFFs nylige samling af tekniske systemejeropgaver bekræfter dette. 

Kort resumé: Der investeres i en optimering af arbejdet med KFFs it-portefølje igennem to indsat-
ser. Den første indeholder en kortlægning og konsolidering af forvaltningens samlede 
it-portefølje med henblik på at optimere denne, og derved spare på omkostningerne 
til systemer. Den anden indeholder en investering i at professionalisere arbejdet med 
kontraktstyring- og leverandørstyring, med henblik på sikre at kontrakterne udnyttes 
optimalt. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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Flere systemer, der understøtter samme eller lignende processer, medfører øgede leverandøromkost-
ninger og medfører et væsentligt højere ressourceforbrug til systemejerskab og sikring af compliance på 
it-systemer. Disse udgifter til systemejerskab forventes at stige i takt med, at bl.a. lovgivningskrav og krav 
til sikkerhed stiger.  
 
På baggrund af kortlægningen af denne indsats vil de tekniske systemejere og brugerne (serviceområ-
derne) i fællesskab lægge en plan for de serviceområder og systemer, hvor der findes konsolideringspo-
tentiale. Det vil variere mellem konsolideringspotentialerne, men der forventes gennemført følgende ak-
tiviteter som: arbejdsgangsanalyser, bruger- og behovsanalyser, tilpasning af eksisterende systemer, for-
handling om udvidelse af kontrakter og udbud/indkøb af nye systemer. 
 
2. indsats: Bedre kontraktstyring  
Formålet med denne indsats er sikre, at KFF får det fulde ud af sine it-kontrakter.  
 
Firmaet BDO lavede i 2021 en foranalyse for KIT, om professionalisering af it-kontraktområdet i KK. Heraf 
fremgår det, at KK som helhed forventes at have et væsentligt effektiviseringspotentiale inden for kon-
traktstyring, og at KFF har relativt lav modenhed på området.   
 
Kontrakt- og leverandørstyring handler om højere udnyttelse af de eksisterende it-kontrakter, overvåge 
leverandørens ydelse og sikre, at kontraktbetingelserne følges, forbedret kommunikation mellem KK og 
leverandører og sikre bedre udbud efter endt kontrakt. Det forventes, at øget fokus på kontrakt- og leve-
randørstyring vil give mulighed for at mindske udgifterne til leverandørerne, skabe merværdi gennem 
bedre udnyttelse af kontrakterne, risikominimere blandt andet i forhold til klagesager samt styrke kom-
munikation og tillidsforhold mellem KFF og leverandørerne. Leverandørstyring kræver imidlertid kom-
petencer, der ikke nødvendigvis er at finde i KFF’s systemforvaltning på nuværende tidspunkt.  
 
I denne indsats vil KFF’s eksisterende kontraktoverblik blive gennemgået og kvalificeret, og der vil blive 
udarbejdet et roadmap over områder inden for kontrakt- og leverandørstyring, som kan professionalise-
res. Der vil igangsættes kompetenceudviklingsforløb i KFF inden for kontrakt- og leverandørstyring.  
 
Fokus vil være på KFFs egne kontrakter og således ikke være overlappende i forhold til den evt. fælles case 
i Københavns Kommune på området.   
 
Forventede bi-effekter 
I arbejdet med kortlægningen af it- og dataunderstøttelse forventer KFF at identificere nogle processer, 
hvor der er behov for at etablere et bedre datagrundlag før de ville kunne digitaliseres. Arbejdet med 
disse processer er udenfor scopet af dette forslag og vil evt. indgå i kommende digitaliseringsstrategi 
og/eller effektiviseringsstrategi.  
 
 

2. Økonomi 
 
Implementeringsomkostninger 
Der afsættes samlet 0,75 mio. kr. i 2023 til indkøb af konsulenter til kortlægning hovedprocesser og ud-
arbejdelse af roadmap inden for konsolidering af it-systemer og digitalisering af processer inden for 
disse.  Dette sker pba. en gap-analyse mellem eksisterende it-understøttelse og behov ift. forvaltningens 
hovedprocesser (indsats 1). 
  
Der afsættes 0,2 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til involvering af KIT. Det forventes, at KIT skal involveres i 
indkøb eller skalering af eksisterende it-løsninger (indsats 2) samt juridisk sparring i bedre kontraktsty-
ring (indsats 2). 
 
Der afsættes 0,25 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til kompetenceudvikling inden for kontraktstyring samt 
opbygning af en rådgivende funktion i regi af KFFs jurist-team. Hvis KFF skal lykkes med bedre kontrakt-
styring inden for IT kræver det, at medarbejdere (særligt tekniske systemejere), som tidligere ikke har 
været vant til at se kritisk ind i kontrakter, får kompetencer og rådgivning til netop det.  
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Afslutningsvis afsættes der midler til to årsværk i 2023 og et årsværk i 2024 til at sikre fremdrift og sam-
menhæng i aktiviteterne, koordinere med eksterne konsulenter, koordinere og facilitere analysearbejdet 
ved de udvalgte konsolideringspotentialer samt sikre bred inddragelse af forretningen.  
 
Effektiviseringer og drift 
Kortlægningen i indsats 1 er en nødvendig forudsætning for de øvrige tiltag, og der er ikke forbundet en 
effektivisering med denne del af indsatsen. I konsolideringsdelen af indsats 1 forventes besparelser på 
særligt it-løsninger, da der simpelthen vil være færre systemer, der skal finansieres. Dertil vil det med 
tiden kræve færre personaleressourcer til it-administration, da der vil være færre, omend større, syste-
mer. Dette gælder fx tekniske og forretningsmæssig systemejer og it-sikkerhed aktiviteter. 
 
I forhold til 2. indsats forventes besparelser på omkostninger til leverandører, da kontrakterne udnyttes 
bedre.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Sty-

rings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Kortlægning og konsolidering af IT-
systemer   -500 -700 -700 -700 -700 

Bedre kontraktstyring  -200 -900 -900 -900 -900 -900 
Drift af kontraktstyring   600 600 600 600 600 
Samlet varig ændring  -200 -800 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Konsulenter Service 750       
KIT Service 200  200     
Kompetenceudvikling kontraktstyring Service 250 250     
Projektledelse og forretningsinddra-
gelse Service 1.100 550      

Samlede implementeringsomkost-
ninger  2.300 1.000     

 
Samlet økonomisk påvirkning  2.100 200 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 5 

      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 5 

      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Kortlægning af systemun-
derstøttelsen af hovedpro-
cesser i KFF 

Endelig rapport er godkendt 
på tværs af forvaltningen 

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation, KFF 

Q3 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Forretningsområder til kon-
solidering er udvalgt og 
konsolidering plan. 

Forretningsområder og til-
hørende it-systemer er be-
skrevet og plan for konsoli-
dering er beskrevet.  

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation, KFF 

Q3 2023 

Systemer lukkes Udvalgte systemer er lukket, 
og funktioner og brugere 

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation, KFF 

Q1 2024  
og  
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4. Risikovurdering  
 
Forslaget vurderes at have en lav risikoprofil. De væsentligste risici vurderes at være: 
 
Ringere opfyldelse af forretningsbehov 
Når serviceområder skal ændre deres systemunderstøttelse og evt. benytte systemer, som er købt ind til 
at understøtte en anden proces, vil der være risiko for at serviceniveauet bliver lavere – både for medar-
bejdere og slutbrugere.  
 
Der udarbejdes grundige behovs og arbejdsganganalyser inden systemunderstøttelsen ændres, således 
at der kan laves mitigerende ændringer i fx arbejdsprocesserne, vejledninger eller i det nye system. Som 
følge af dette vurderes risikoen at være lav. 
  
Bedre kontraktstyring end forventet 
KFF baserer sit effektiviseringsestimat på BDOs foranalyse og andre organisationers erfaring med bedre 
kontraktstyring. Der er risiko for, at KFF er bedre end forventet til at kontraktstyre, og der således ikke er 
meget at hente i en forbedret styring. Det vurderes dog, at der er lille risiko for dette. Denne vurdering 
baseres på en række drøftelser af BDO-analysen internt i KK i bl.a. IT-direktørkredsen og Digitaliserings-
chefkredsen. Vurderingen var her, at BDOs estimater var for høje, men der var bred enighed om, at der 
er effektiviseringer at hente i bedre kontraktstyring på it-området.  
 

  

overført til andet system. Be-
sparelse til leverandører 
gjort op.  

Q4 2024 

Omkostninger til eksiste-
rende it-leverandører (kon-
trakter) reduceres 

Pba. analyse af kvantum-data 
laves baseline for forbrug på 
eksisterende kontrakter.  
 

Center for Økonomi, Digitali-
sering og Organisation, KFF 

Q2 2023 
Q4 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

-200 -800 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration -200 -800 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja Forslaget er ikke godkendt ift. kriterierne, og er der-
for til særskilt politisk prioritering. 

 
 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

IT-kredsen Ja 9. december 2022 

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023.  

 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 10 JUSTERING AF LEDELSESLAGET I 
KULTUR- 
OG FRITIDSFORVALTNINGEN

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Kultur- og Fritidsforvaltningen gennemførte en større organisationsændring i april 2022, hvor kredsen 
af chefer på Niveau 2 blev reduceret, så den enkelte chef fik et større fagligt ansvarsområde og for nogle 
chefer også et større ledelsesspænd. Formålet med organisationsændringen var dels at styrke organisa-
tionens evne til at arbejde strategisk med udvikling og implementering af de beslutninger, som Kultur- 
og Fritidsudvalget (KFU) træffer (vertikal sammenhæng) og dels at styrke sammenhængen på tværs af 
organisationen ift. bedre udnyttelse af faglige synergier og best practice med henblik på at styrke kultur- 
og fritidstilbuddene til Københavnerne (horisontal sammenhæng).   
Efter organisationsændringen blev effektueret på Niveau 2, har der vist sig et behov for at justere i de 
underliggende ledelseslag, da ledere i nogle afdelinger og kontorer har meget små ledelsesspænd og 
andre meget store. Derudover er der behov for at skabe en større klarhed om forskellen på Niveau 3- og 
Niveau 4-ledernes roller og ansvar, hvilket vil styrke forvaltningens evne til smidigt at kunne samarbejde 
på tværs om eksekvering af politiske ønsker og beslutninger.  

Med dette forslag vil forvaltningen derfor iværksætte en justering af ledelseslagene, hvori Niveau 3- og 
Niveau 4-ledelseslagene tilpasses og ensrettes. Formålet med dette er at forbedre forvaltningens evne 
til at levere bedre og mere effektivt tilrettelagte kultur- og fritidstilbud til Københavnerne ved at lave en 
effektiv og entydig organisering. Dette skal sikre at synergierne fra den tidligere organisationsændring 
forankres på alle lederniveauer, og ikke kun på chefniveau. Ved implementering af forslaget kan forvalt-
ningen opnå en varig effektivisering på 5,4 mio. kr. fra 2024 og frem.  

For at realisere effektiviseringen og sikre en endnu bedre vertikal og horisontal sammenhæng i forvalt-
ningen kræver det, at der investeres i en bedre understøttelse af ledelsesopgaver igennem optimering af 
administrative arbejdsgange samt en tydelig definering af ledelsesopgaven på de forskellige niveauer. 
Dette vil sikre at kvaliteten i ledelsesopgaven opretholdes på trods af et større ledelsesspænd, og at le-
derne bruger de rette ressourcer og tid på de forskellige dele af ledelsesopgavens fire dimensioner; fag-
lig ledelse, driftsledelse, strategisk ledelse og personaleledelse.  

2. Økonomi
Effektivisering 
Forslaget indeholder en reduktion i antallet af Niveau 3- og Niveau 4-ledere i forvaltningen med ni års-
værk svarende til en varig effektivisering på 6,6 mio. kr. fra 2024 og frem. Denne effektivisering mod-
regnes afsættelsen af varige driftsmidler til et årsværk til Kontoret for Analyse & Udvikling, der skal ar-
bejde med udviklingen af Ledelses Informations Systemet (LIS) samt et årsværk til administrativ under-
støttelse af lederne. Den reelle besparelse er dermed 5,4 mio. kr. varigt fra 2024 og frem. 

Kort resumé: Forslaget vedrører en justering af ledelseslaget i Kultur- og Fritidsforvaltningen. Gen-
nem investeringer i understøttelsen af lederne sikres et kvalitetsløft af den faglige ind-
sats, og et styrket samarbejde på tværs af ledelseslagene. Samtidig muliggør forslaget 
en nedbringelse af de administrative udgifter ved at reducere antallet af ledere med 
ni årsværk. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
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Investeringer 
For at realisere den varige effektivisering kræver det en investering i en intern projektleder i 24 måneder, 
svarende til 1,2 mio. kr., der skal sikre en rød tråd i forslagets indsatser fra start til slut, så den nye ledel-
sesstruktur, med dertilhørende understøttende indsatser implementeres og forankres på tværs af orga-
nisationen. Projektlederen skal b.la. stå for at koordinere indsatserne på tværs af både interne og eksterne 
ressourcer, og sikre afrapportering og koordinering så projektet forløber som planlagt. Derudover skal 
projektlederen stå for den overordnede økonomistyring af projektet som strækker sig over flere afdelin-
ger og centre i forvaltningen, samt opfølgningen på forslagets indsatser og realiseringen af effektivise-
ringen.  
 
Forslagets indsatser har fokus på at sikre en ensretning af ledelsesstrukturen samt en endnu bedre un-
derstøttelse af lederne igennem investeringer i nedenstående indsatser. 
 
Afdækning og tilpasning af lederunderstøttelsen 
Med implementeringen af dette forslag får Niveau- 3 og 4- ledere et større ledelsesspænd, og der er 
derfor behov for at afsætte midler til en afdækning af organisationens samt ledernes kompetencebehov 
for at sikre at nuværende og kommende ledere har de rigtige forudsætninger for at lykkes med ledelses-
opgaven ift. personaleledelse, driftsledelse, strategisk ledelse og faglig ledelse. På baggrund af afdæk-
ningen tilpasses understøttelsen på både leder- og center-niveau, så lederne kan mindske tidsforbruget 
på administration og fokusere endnu mere på kerneopgaven. Der afsættes i alt 0,6 mio. kr. i 2023 til to 
årsværk i 6 måneder, der skal afdække behovet og implementere tilpasningen. Fra 2024 afsættes der 0,6 
mio. kr. i varige driftsmidler, svarende til et årsværk, til ledelsesunderstøttelse. 
 
For at sikre en entydig og effektiv organisering skal der investeres i at etablere en ledelsesstruktur, som 
er nemmere for ledere, samarbejdspartnere og medarbejdere at navigere i når der udvikles og afholdes 
kultur og fritidstilbud. Dette gøres igennem investeringer i: 
- videreudvikling og målretning af Ledelses Informations Systemet (LIS) igennem styrkelsen af data-

arbejdet i forvaltningen både systemmæssigt og kompetencemæssigt. Der afsættes midler til et års-
værk i 0,5 år, svarende til 0,3 mio. kr. Herefter overgår arbejdet til drift, hvor der afsættes varige drifts-
midler til et årsværk, svarende til 0,6 mio. kr. fra i 2024 og frem.  

- udviklingen af HR-produkter, der kan etablere tydeligere forventninger til lederne igennem et Leder-
udvikling Samtale konceptet (LUS) samt udviklingen af et lederevalueringskoncept, der sikrer en lø-
bende opfølgning og feedback baseret på forvaltningens lederværdier og lederkompas. Der afsættes 
midler til et årsværk i 1,5 år, svarende til 0,9 mio. kr. samt 0,3 mio. kr. til ekstern bistand til udviklingen 
af et lederevalueringskoncept. 

- udviklingen og etableringen af et koncept til effektiv linje- og ledelseskommunikation med fokus på 
at formidle beslutninger igennem hele linjen, så de kan omsættes til konkrete indsatser i driften. Dette 
koncept skal sikre en højere grad af symmetri i informationsflowet, og gøre det mindre afhængigt af 
enkeltpersoner, hvilket forstyrrer driften, og forsinker forvaltningens reaktionsevne. Der afsættes der-
for midler til 1 årsværk i 9 måneder, svarende til 0,45 mio. kr. til at udvikle og etablere konceptet. 

 
For at frigøre tid til ledelsesopgaven investeres der i følgende indsatser: 
- udviklingen og etableringen af koordinatorkoncept, der skal sikre at lederne understøttes i den dag-

lige drift. Konceptet går ud på at udpege koordinatorer, der kan overtage nogle driftsopgaver såsom 
tilrettelæggelsen af vagtplaner, tilrettelæggelse af arbejdsopgaver, indtastning i systemer, udvik-
lingsopgaver mv. Konceptet skal ligeledes forbedre forvaltningens muligheder for rekruttering, on-
boarding og fastholdelse, fordi de udpegede koordinatorer får mulighed for at prøve kræfter med 
dele af ledelsesopgaven, med henblik på udviklingen af fremtidige ledere i forvaltningen. Der afsæt-
tes i alt to årsværk i 1,5 år til opgaven, svarende til 1,8 mio. kr., og 0,6 mio. kr. i midler til kompetence-
udvikling af ledere og koordinatorer. 

- der investeres i ekstern bistand til kompetenceudvikling af forvaltningens projektledere i en fælles 
projektmodel for at styrke den tværgående koordinering og prioritering i projekter. En fælles model 
vil frigive tid for lederne ved at understøtte, at det bliver lettere at uddelegere opgaver og koordinere 
indsatser på tværs af forvaltningen. Der afsættes 0,25 mio. kr. i både 2023 og 2024 til dette. 
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse på lederlønninger 1060 0 -6.600 -6.600 -6.600 -6.600 -6.600 
Varige driftsomkostninger (1 ÅV til drift 
af ledelsesinformation) 1060 0 600 600 600 600 600 

Varige driftsomkostninger (1 ÅV til le-
delsesunderstøttelse) 1060 0 600 600 600 600 600 

Samlet varig ændring, service  0 -5.400 -5.400 -5.400 -5.400 -5.400 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelsesmidler Service 300 600 300    
Afdækning og tilpasning af lederunder-
støttelse  

Service 600      

Videreudvikling og målretning af Ledel-
ses Informations Systemet (LIS)  

Service 300      

Udvikling af HR-produkter Service 300 600     
Ekstern bistand til udviklingen af et le-
derevalueringskoncept. 

Service 300      

Udvikling og etablering af et koncept til 
effektiv linje- og ledelseskommunikation 

Service 300 150     

Udviklingen og etablering af koordina-
torkoncept 

Service 600 1.200     

Kompetenceudvikling  Service  600     
Undervisning i fælles projektmodel Service 250 250     
Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service  2.950 3.400 300    

 
Samlet økonomisk påvirkning  2.950 -2.000 -5.100 -5.400 -5.400 -5.400 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 3       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 3       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Afdækning og tilpasning af 
lederunderstøttelse 

Justeringerne er lavet og un-
derstøttelsen overgår til drift 

Kultur- og Fritidsforvaltningen Ultimo 2023 

Videreudvikling af Ledelses 
Informations Systemet (LIS)  

LIS er videreudviklet og over-
går til drift  

Kultur- og Fritidsforvaltningen Ultimo 2023 

Udvikling af HR-produkter Koncepterne er færdigudviklet 
og implementeret 

Kultur- og Fritidsforvaltningen Ultimo 2024 

Udviklingen og etableringen 
af koncept til effektiv linje- og 
ledelseskommunikation 

Konceptet er udvikling og sat i 
drift 

Kultur- og Fritidsforvaltningen Medio 2024 

Bedre lederunderstøttelse 
igennem udviklingen og 
etableringen af et koordina-
torkoncept og kompetence-
udvikling af berørte medar-
bejdere 

Koordinatorkonceptet er ud-
viklet og berørte medarbej-
dere og ledere har gennem-
gået kompetenceudvikling 

Kultur- og Fritidsforvaltningen Ultimo 2024 

Realisering af effektiviseringer 
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4. Risikovurdering  
Forvaltningen vurderer, at der er en lav risiko ved forslaget.  
 
Hvis der ikke udmøntes midler til forslaget, vil det ikke være muligt at høste de tiltænkte gevinster ved 
organisationsændringen, og det vil påvirke kernedriften og derved serviceniveauet overfor borgerne.  

Nedbringelse af de admini-
strative udgifter på lederløn-
ninger ved at reducere antal-
let af niveau 3 og 4 ledere 

Budgetterne for 2024 nedju-
steres tilsvarende 

Kultur- og Fritidsforvaltningen Ultimo 2023 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

 -1.400 -1.400 -1.400 -1.400 -1.400 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

 -1.400 -1.400 --1.400 -1.400 -1.400 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 23. januar 2023 

 
 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja Forslaget blev behandlet på Hoved-MED den 1. fe-
bruar 2023.  

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 11 SAMLET DRIFT AF PRINT- OG 
KOPIMASKINER I BUF  

Kort resumé: Børne- og Ungdomsforvaltningen vil centralisere udskiftningen af printere på de de-
centrale enheders kontorer, så printere udskiftes rettidigt og dimensioneres til det 
faktiske brugerbehov og forbrug. Det vil reducere udgifterne og fjerne en opgave fra 
de decentrale ledere.   

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Drift og udskiftning af Børne- og Ungdomsforvaltningens (BUF) print- og kopimaskiner til elever og 
medarbejdere på skolerne har de seneste 5 år været styret centralt. Opgaven løses af et eksternt firma, 
der overvåger maskinerne og sikrer, at de bliver udskiftet løbende, dimensioneret korrekt og udgifterne 
minimeres.  Centraliseringen har indtil videre kun omfattet print- og kopimaskinerne på skolerne, der er 
på det pædagogiske net, som styres af BUF’s centrale IT-afdeling BUF-IT. De gode erfaringer kan udbre-
des til andre dele af BUF, der selv indtil nu har stået for anskaffelserne af print- og kopimaskiner. BUF har 
mere end 1.500 af disse print- og kopimaskiner på kontorer i daginstitutioner, andre decentrale enhe-
der, i administrationen og skolekontorer, hvoraf ca. 750 er mere end 5 år gamle.  

Når en print- og kopimaskine indkøbes i BUF er anskaffelsesprisen inkl. en femårig serviceaftale, som 
indeholder udgifter til pris på service og reparation. Herefter overgår maskinerne automatisk til et et-
årigt grundabonnement/serviceaftale, der koster ca. 4.295 kr. om året pr. maskine. De decentrale enhe-
der betaler desuden for deres faktiske print- og kopi forbrug med en klikafgift. Klikafgiften afhænger af 
printerens størrelse. Fx udgør klikafgiften til en større maskine 2,16 øre. pr. sort/hvid kopi og 6,49 øre. til 
en mindre maskine.   

Ved at styre udskiftningen af print- og kopimaskiner centralt er der et samlet og ensartet fokus på print- 
og kopimaskiner, det giver en effektivisering i forhold til følgende:  

- Tilpasning af maskinerne til det faktiske behov, så der ikke anskaffes for store maskiner.
- Mulighed for at samle print- og kopi på større maskiner med personlige printerkort, der kan øge

datasikkerheden.
- Reduktion i antallet af print- og kopimaskiner
- Besparelse til grundabonnementer samt strøm

Desuden fjernes en opgave fra de decentrale ledere, da de slipper for at tage stilling til, hvornår en ma-
skine skal udskiftes. 
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2. Økonomi 
 
Den varige effektivisering på centralisering af print- og kopimaskiner er 3,5 mio. kr. årligt. Den samlede 
besparelse udgør 4,9 mio. kr. og er baseret på udgifterne til de eksisterende print- og kopimaskiner, er-
faringer fra det tidligere udbud samt maskinernes alder. Besparelsen modsvares af driftsudgifter til ad-
ministration og løbende udskiftning af maskinerne.   

For at kunne opnå effektiviseringen er der implementeringsomkostninger til centraliseringen af opga-
ven. I 2023 og 2024 vil BUF have en implementeringsudgift på 1,5 og 2,5 mio. kr., som består af 0,8 års-
værk til BUF, 0,7 mio. kr. til kortlægning af printere, 2,5 mio. kr. til udbudsproces mm. til centralisering, 
jfr. erfaringer fra tidligere udbud af færre printere. Desuden er der i overgangen til central styring en 
initial udgift til udskiftning af ældre print- og kopimaskiner på 4,0 mio. kr. i 2024 og 3,0 mio. kr. i 2025, 
som er nødvendig, før opgaven kan driftes centralt. 

Når opgaven i 2024 er samlet, udgør den årlige udgift 0,9 mio. kr. til styring og administration af opga-
ven. Fra 2026 er der en løbende udgift til udskiftningen af print- og kopimaskiner, som i årene 2026-28 
udgør 1,0 mio. kr., og den vil falde til 0,5 mio. kr. fra 2029 og frem.  

Tilbagebetalingstiden er 5 år baseret på serviceeffektivisering og 5 år baseret på totaløkonomien.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 

  
Varige ændringer (effektiviseringer og drift)  
Varige besparelser på 
grund af centralisering af 
print- og kopiopgaven 

Service  
 -3.686 -4.852 -4.852 -4.852 -4.852- -4.852 

Administration af løbende 
overvågning af print- og ko-
pimaskiner  

Service 
 900 900 900 900 900 900 

Løbende udskiftning af 
print- og kopimaskiner Service     1.000 1.000 1.000 500 

Samlet varig ændring  0 -2.786 -3.952 -2.952 -2.952 -2.952 -3.452 
  
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen)  

Implementeringsudgifter 
til centralisering af opgaven Service 1.500 2.500     

 

Initial udskiftning af ældre 
print- og kopimaskiner, der 
er en del af centralstyring.  

Anlæg  
 4.000 3.000    

 

Samlede implementerings-
omkostninger  1.500 6.500 3.000    

 

  
Samlet økonomisk påvirk-
ning  1.500 3.515 952 -2.952 -2.952 -2.952 -3.452 
  
Tilbagebetalingstid baseret 
på  
Serviceeffektivisering 

5 
       

Tilbagebetalingstid baseret 
på  
Totaløkonomi 

5 
       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Implementering og opfølgning  

 
I forbindelse med centraliseringen af print- og kopimaskinerne vil der i 2024 ske en reduktion af den 
decentrale enheders budgetter til print- og kopimaskiner for at realisere effektiviseringen. 

4. Risikovurdering 
 
Der er lille risiko ved forslaget. En usikkerhed ved investeringscasen er, at udskiftningen i forbindelse 
med centraliseringen kan leveres så hurtigt som forudsat i investeringscasen.  
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Overblik over print- og kopi-
maskiner etableret  

Fordelingen og standen for 
printerne afdækket  

BUF IT Oktober 2023 

Central enhed for styring af 
print- og kopiopgaven etab-
leret  

Når der er indgået kontrakt 
med firma om overvågning af 
printere 

BUF IT Januar 2024 

Centralisering af print- og 
kopiopgaven pr. 1.1.24 

Opgaven er centraliseret og 
budgettet flyttes fra decen-
trale enheder fra 2024  

Budget September 2023 

Udskiftning af printere 
igangsat  

Status på antallet og udgifter 
til printere, der er afskaffet  

BUF IT  December 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Opgørelse over indkøbte 
printeres udgifter i forhold 
til opsagte 

Tidligere udgift pr. år pr. 
printer modsvares af anskaf-
felsesprisen 

BUF IT Februar 2025 



 

Side 4 af 4 
 

5. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja  28.2.2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

KIT er hørt 

 
 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

IT-kredsen Ja Forslaget er drøftet og taget til efterretning i it-
kredsen den 9. december 2022 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 12 ANSKAFFELSE AF INTRAORALE 
SCANNERE (3D) TIL TANDPLEJEN 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Kort resumé: Ved at investere i 4 intraorale 3D-scannere til Børne- og Ungdomstandplejen kan for-
valtningen imødekomme et stigende behov for tandregulerende behandlinger med 
udvidelse af tandplejen. Der effektiviseres ved, at udgifter forbundet med mundaf-
tryk bortfalder.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Børne- og Ungdomstandplejen har behov for 4 intraorale 3D-skannere til brug for den lovpligtige tand-
regulerende behandling af kommunens børn og unge.  

Det øgede optag af patienter i forbindelse med udvidelse af målgruppen for den kommunale tandpleje, 
oparbejdelse af venteliste pga. Coronapandemien samt årelange rekrutteringsvanskeligheder af speci-
altandlæger, nødvendiggør behov for moderne og mere effektive arbejdsgange i forbindelse med 
tandreguleringsbehandlinger. Indførelse af intraoral scanningsteknologi, som erstatning for fysiske af-
tryk ved tandregulering, vil kunne effektivisere arbejdsgangen for udarbejdelse af aftryk og derved af-
hjælpe ventetiden.  

Overgang til 3D scan vil endvidere betyde, at udgifter forbundet med afstøbning af gipsmodeller bort-
falder. Det drejer sig om indkøb af materialer (gipsmasse, støbeudstyr og øvrige forbrugsvarer), service 
af maskiner samt udgifter til afstøbninger hos eksterne samarbejdspartnere, hvilket giver en årlig be-
sparelse på 500.000 kr. Effektiviseringen er beregnet ud fra en fuldstændig udfasning af fysiske aftryk. 
Herudover er der afledte effekter i form af mindre behov for opbevaring af gipsmodeller, der nu skal 
opbevares forsvarligt i aflåste skabe for at sikre beskyttelse af patientoplysninger, hvilket er udfordrende 
for pladsen på klinikkerne. Fremover vil aftryk kunne journaliseres direkte i patientens elektroniske jour-
nal. 

Københavns Tandpleje anvender nu fysiske aftryk af patienternes tænder i tandreguleringsbehandlin-
gen. I forbindelse med analysering, planlægning samt fremstilling af bøjler tages der aftryk af patienter-
nes tænder vha. en ske med gummimasse, som patienten skal have i munden. Herefter støbes gipsmo-
deller. Hver patient får i gennemsnit fremstillet 3-4 modeller i forbindelse med en tandreguleringsbe-
handling. Tandplejen laver ca. 1.500 gipsaftryk om året og hvert aftryk tager ca. ½ time at lave. Metoden 
er en ældre fremgangsmåde, og de laboratorier, Tandplejen samarbejder med om bearbejdelse af de 
støbte aftryk, forventes at udfase metoden inden for en 5-årig periode. 
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Ved intraoral scanning af patienternes tænder foregår processen digitalt, og der fremstilles ikke et fysisk 
aftryk. Når patientens tænder scannes, journaliseres det scannede resultat direkte i patientens journal. 
Et digitalt scannet aftryk giver et 100% nøjagtigt resultat, når bøjler efterfølgende skal fremstilles. Denne 
nøjagtighed reducerer behovet for efterfølgende at tilrette bøjlerne. Det digitale aftryk tager 10-15 mi-
nutter at lave, og er derfor mærkbart hurtigere at lave end de nuværende aftryk. 
 
Anskaffelse af intraorale 3D scannere vil betyde en modernisering af behandlingsprocesserne ved tand-
reguleringer og give mulighed for at anvende de nyeste arbejdsmetoder. Metoden vil minimere udgif-
terne forbundet med aftryk af patienternes tænder/mundregion samt øge præcisionen i udarbejdelse 
af bøjlerne og dermed kvaliteten i behandlingen. Det digitale aftryk vil desuden betyde en forbedret pa-
tientoplevelse, da det vil være langt mere behageligt for patienterne at få foretaget en scanning af tæn-
derne end den nuværende fremgangsmåde, og risiko for omtryk forsvinder.  
 
Herudover vil brug af 3D scan give Børne- og Ungdomsforvaltningens tandlæger adgang til den sene-
ste teknologi på området, hvilket vurderes at have betydning ift. fastholdelse og rekruttering i et marked 
med høj efterspørgsel på specialtandlæger. Tandplejen vil desuden kunne forbedre arbejdsmiljøet, da 
det med de nuværende gipsmodeller er nødvendigt med ekstra arbejdsmiljømæssige foranstaltninger 
bl.a. for at sikre mod støvgener fra gipspulver hos personalet.  
 
Uden 3D-skannere vil tandplejen få sværere ved at efterkomme det stigende behov for igangsættelse af 
tandreguleringsbehandlinger samt rekruttere ny specialtandlæger.  
 
Det er samtidig blevet indikeret fra Tandplejens leverandører, at det må forventes, at laboratorier i bran-
chen inden for de næste 5 år vil udfase bearbejdning af støbte aftryk, hvilket vil betyde, at Tandplejen 
ikke vil kunne få fremstillet det nødvendige apparatur til tandregulerende behandling, og derfor vil stå 
overfor et behandlingsstop.  
 
Som en sideeffekt vil brug af 3D scannere til aftryk, udover at afhjælpe ventetiden også nedbringe ven-
telister og begrænse udgifter til det private hvilket forvaltningen vil følge op på efter indførelsen af 3D 
scannere. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja [Angiv titel på innovationsforslag] [Angiv vedtagelsestidspunkt (budget/OFS)] 
☒Nej  

2. Økonomi 
Den samlede udgift til anskaffelsen og implementering af 3D Scannere er beregnet til 1.810. t.kr. Af 
disse udgør 900 t.kr udgift til indkøb af selve scannerne, mens de øvrige 910. t.kr. er udgifter til Koncern 
IT til teknisk implementering og opsætning af løsningen samt til udvikling af integrationer hos leveran-
døren af Tandplejens eksisterende journalsystem, som scannerne skal integrere med.  

Udgifter til Koncern IT til projektledelse samt etablering af servermiljø og integrationer til journalsystem 
er en betingelse for at kunne tilslutte en 3D scanner til Tandplejens systemer og afhænger ikke af antal-
let af 3D scannere, der anskaffes.  

Antallet af 3D scannere er baseret på antallet af lokationer med tandregulerende behandling samt an-
tallet af patienter tilknyttet hver lokation.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelser på indkøb af materiel til fysi-
ske aftryk   -300 -500 -500 -500 -500 
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Øgede driftsudgifter til 3D scannere, 
support. Licensudgifter og serverdrift   150 150 190 190 200 
Samlet varig ændring   -150 -350 -310 -310 -300 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Anskaffelse og systemudgift til 3D-skan-
nere samt driftsmiljø  Anlæg 900      
Etablering af driftsmiljø Anlæg 200      
Projektledelse Anlæg 250      
Teknisk og juridisk assistance fra KIT Anlæg 280      
Udvikling af integration til Tandplejens 
journalsystem Anlæg 100      
Midlertidig finansiering af varig drift (Li-
censudgifter og serverdrift) Service 80      
        
Samlede implementeringsomkostninger, 
service  80      
Samlede implementeringsomkostninger, 
anlæg  1.810      
Samlede implementeringsomkostninger  1.810      

 
Samlet økonomisk påvirkning  1.890 -150 -350 -310 -310 -300 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 8       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 8       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

 
3. Implementering og opfølgning 

Beskriv, hvordan forslaget implementeres og hvordan der følges op. 
 

4. Risikovurdering  
 
Anskaffelsen vurderes at have en lav risikoprofil. 
 
Det drejer sig om en afprøvet teknologi, derfor ses der ingen særlige behandlingsmæssige risici ved 
implementering af metoden. Metoden anvendes på tandlægeuddannelsen og vil derfor også være 
kendt af tandlægerne.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Indkøb af 3D scannere Underskrevet aftale Teknisk systemejer  

Godkendt løsning med inte-
grationer til journalsystem 
klar til ibrugtagning 

Test af løsning og integratio-
ner til journalsystem 

Teknisk systemejer  

Uddannelse af brugere Antallet af tandlæger, der har 
gennemført introduktions-
forløb 

Tandplejen  

Realisering af effektiviseringer 

Bortfald af indkøbsudgifter 
til gipsaftryk 

Sammenligning af udgiftsni-
veau for 2022  

Tandplejen 31.12.23 samt 31.12.24 

Brugertilfredshed patienter Kvalitativ opfølgning Tandplejen To første måneder efter im-
plementering 
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Anskaffelsen har været i visitation hos Koncern IT mhp. at vurdere opgavens omfang og teknisk løsning, 
og udgifterne til teknisk setup, herunder integration til Tandplejens journalsystem er indarbejdet i inve-
steringscasen. 
 
Hvis Tandplejen på et senere tidspunkt udskifter sit journalsystem, vil der være udgifter til udvikling af 
integrationer til en ny journalløsning. Dette vil i så fald indgå som en del af økonomien i et sådant an-
skaffelsesprojekt. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Økonomiudvalget har tidligere vist interesse for reduktion af kommunens administrative udgifter, se-
nest med målsætningen om en reduktion på 10 pct. frem mod 2022. Effektivisering på administration 
skal derfor angives. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 16-12-2022 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

KIT er inddraget til vurdering af teknisk løsning  

 
Slet herunder gerne kredse og udvalg, der ikke er relevante. 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

IT-kredsen Nej Digitaliseringsprojekter skal i høring i IT-kredsen. 
Høringen sker i samarbejde med Kontoret for Digi-
talisering i ØKF forud for overførselssagen og bud-
getforhandlingerne, jf. årshjul for IT-kredsen.  

Koncern-IT Ja 
 

Anskaffelsen er vurderet i Visitationen i KIT og vil 
følge forretningsgang for it-anskaffelser 
 
Vurderet første gang i juli 2021 
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FORSLAG 13 KLIMAINVESTERING I - MINDRE 
KØRSEL AF 
BØRN I DAGTILBUD

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Grønne investeringer i BUF 

De 4 største udledningsgrupper af klimagasser i atmosfæren kommer fra industri, landbrug, energi til 
bygninger og transport. For at Børne- og Ungdomsforvaltningen, med 17.000 medarbejdere og 10 pct. 
af Danmarks børn og unge, bidrager til den grønne omstilling, foreslås der at investere i tiltag, der 
reducerer på de store udledningsgrupper. Der foreslås at investere i tekniske løsninger, kompetencer 
og organisering, der kan sikre en drift og en dannelse af børn og unge til et mindre forbrug af 
materialer, færre fossile brændsler og køretøjer, mindre mad fra dyr og madspild samt byggeri i mindre 
klimabelastende materialer. De grønne investeringer koncentreres i Børne- og Ungdomsforvaltningen 
om disse områder ved at fokusere på skolerne og institutionernes mad, energi og vand, transport og 
anlæg.  
Mindre kørsel og færre køretøjer for børn i dagtilbud 

Forslaget går på at afskaffe minibusser og udflytterordninger i dagtilbud, hvor der i dag grundet 
ændret befolkningssammensætning er opstået for stor kapacitet og dermed tomme pladser, der 
udhuler institutionernes økonomi. Ordninger med minibusser og udflyttere er etableret for at skaffe 
kapacitet på dagtilbudsområdet på et tidspunkt, hvor Københavns Kommune havde en stor vækst i 
børnetallet. 

Som erstatning for busserne investeres der i pædagogisk personale og udvikling af praksisnær 
naturpædagogik i de berørte områder, der mister deres mulighed for at tage busser ud af byen. 
Forvaltningen vurderer investeringen som nødvendig for at få opbakning til at fjerne muligheden for 
have en bus der kører ud af byen. 

Baggrund 
Børne- og Ungdomsforvaltningens buspark til dagtilbud er opdelt på tre forskellige kategorier af 
busser, som alle udvider institutionens kapacitet - minibusser, skovbusser og rumlepotter. Derudover 
er kørslen ved udflytterordninger udbudt til private vognmænd, og den foregår også i busser. Dette 
forslag vedrører minibusser og udflytterordninger. 

Tabel 1 – Busser, kapacitet og budget (2024 p/l) 
Antal busser Øget kapacitet (ca. 

antal børn) 
Samlet budget – 
(t. kr.) 

Minibus 30 120 2.100 
Udflytter 78 3.500 70.000 
I alt 136 3.620 72.100 

En minibus kan rumme op til syv børn og to voksne. Minibusserne bliver typisk brugt til at sikre 
mulighed for at opskrivning kapaciteten, med 2-6 børn, på udvalgte institutioner ved at give 
institutionerne bedre muligheder for at tage på ture med mindre børnegrupper. Minibusserne gives 

Kort resumé: Der investeres i naturpædagogiske kompetencer og personale for at skabe mulighed 
for lokale naturoplevelser i byen, i stedet for at køre børnene i busser ud af byen. 
Dette gøres i områder, hvor der ikke længere er behov for den ekstra kapacitet, som 
busserne giver. Ved at afskaffe busordninger reduceres klimapåvirkningen og der 
kan spares på udgifter til busserne. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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typisk for et år ad gangen. Udflytterne er store busser der typisk kører den samme gruppe børn til en 
udflytterinstitution i udkanten eller uden for København. 
 
For at leve op til pasningsgarantien og den københavnske målsætning om at sikre borgerne en plads 
indenfor 4 km fra bopælen, så planlægger BUF, at hvert område i byen skal kunne dække sig selv med 
pladser i vuggestuer og børnehaver. Nedenstående tabel viser, hvilke områder i byen, der i følge 
befolkningsprognosen (primo 2022), har ledig kapacitet i form af overskydende børnegrupper. Et 
positivt tal betyder, at der er ledige pladser i dagtilbuddene i spidsbelastningsperioden, mens et 
negativt tal betyder, at der mangler pladser i forhold til det forventede behov. En børnegruppe er 12 
vuggestuebørn eller 22 børnehavebørn. Eksempelvis forventes der i 2030 på Ydre Nørrebro tomme 
pladser i dagtilbuddene til 16 grupper – eller hvad der svarer til tomme pladser til 192 vuggestuebørn 
eller 352 børnehavebørn - i forhold til det forventede antal børn i området.  
 
Tabel 1: Prognosefelter – overskydende gruppe 

Prognosefelter 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 

Amager Nordvest 9 16 14 12 8 2 -2 -7 -11 

Amager Sydvest 15 18 12 2 5 -1 -8 -13 -15 

Amager Nordøst 6 5 3 8 5 0 -4 -9 -14 

Amager Sydøst 14 17 21 22 22 20 17 16 14 

Brønshøj 1 4 5 6 6 6 5 3 2 

Husum 8 8 10 9 6 1 -4 -10 -16 

Vestre Vanløse 11 11 11 11 10 10 9 8 8 

Østre Vanløse 2 2 0 -1 -1 -3 -4 -5 -6 

Christianshavn 1 2 9 8 6 6 5 4 1 

Indre By Nord 2 2 0 7 6 4 3 2 1 

Indre By Syd 13 13 13 12 12 11 10 9 9 

Indre Østerbro 11 11 10 7 3 -1 -6 -10 -15 

Ydre Østerbro 11 12 10 7 5 2 1 0 -1 

Bispebjerg Nord 5 6 6 6 6 5 5 4 3 

Bispebjerg Syd -1 -5 4 1 -3 -6 -9 -11 -12 

Indre Nørrebro -5 -3 -1 -1 -2 -3 -4 -4 -5 

Ydre Nørrebro 15 24 23 22 20 19 18 16 16 

Valby Nord -2 14 14 15 19 16 14 11 9 

Valby Syd 0 -6 -12 -20 -27 -42 -46 -50 -53 

Kgs. Enghave 1 -4 1 -4 11 12 7 2 -3 

Vesterbro 5 1 8 -2 -2 -11 -19 -25 -30 
 
Tabellen viser at der overskydende grupper i dagtilbuddene til det forventede antal børn i områderne; 
Amager Sydøst, Vestre Vanløse, Indre By, Ydre Østerbro (pga. Nordhavn), Ydre Nørrebro og Valby 
Nord. Overkapacitet i et prognosefelt kan imidlertid dække underkapacitet i andre. Det samlede 
potentiale ved nedlægning af udflyttergrupper i de områder med overskydende grupper er vist 
følgende tabel. 
 
Tabel 1: Prognosefelter med væsentlig overskydende kapacitet 

Prognosefelter 
Udflyttergrupper i 
området 

Samlede udgifter til udflytter ins. 
(1.000 kr. 2024 p/l) 

Amager Sydøst 5 2.500 

Vestre Vanløse 2 1.400 

Indre By Syd 6½ 5.200 

Ydre Østerbro 3 2.100 

Ydre Nørrebro 7 4.400 

Valby Nord 9 5.100 

I alt 32½ 20.700 
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Nedlægge minibusser 
Der foreslås med investeringen at nedlægge de 10 minibusser, der er tilknyttet Indre By og Nørrebro, da 
institutionerne i stedet for at køre med minibus kan få løftet deres naturpædagogiske kompetencer, og 
da der er ledig kapacitet til at nedlægge busser i disse to områder. Ændret befolkningssammensætning 
betyder, at der i Indre By (prognosefelt Nord og Syd) og på Nørrebro (prognosefelt Indre og Ydre) 
både i dag og frem til 2030 er et overskud af grupper, så mere end 10 børnegrupper er tomme. 
 
Nedlæggelsen af minibusser vil betyde, at nogle institutioner, der er vant til at kunne opnormere i 
spidsbelastningsperioden (april), for til gengæld at have adgang til en minibus, ikke længere vil kunne 
dette. Dette vil ifølge prognose ikke betyde at der mangler mulighed for at få en dagtilbudsplads i 
området, og forvaltningen opretholder derfor en overkapacitet ved at beholde minibusserne. 
 
Nedlæggelse af ordningen vil medføre en CO2 besparelse på drivmidler og på ikke at skulle investere i 
nye minibusser. CO2 besparelsen ved forslaget opgøres til anden behandling. 
 
Nedlæggelse af 10 minibusser giver en årlig økonomisk effektivisering på 0,7 mio. kr. (2024 p/l) på 
kørselsordningen. Der vil også være en effektivisering ved ikke at skulle købe nye minibusser, men da 
der ikke er et fast budget til anskaffelse af minibusser, indgår denne effektivisering ikke i beregningen. 
 
Nedlæggelse af minibusser kræver at institutionerne i områder får kompetencerne til at bruge lokale 
grønne områder og at flere dagtilbud kan få naturoplevelser i København, fx på Naturcenter Amager 
Strand. 
 
Nedlægge udflyttergruppe ved Flora (Carl Nielsens Allé 27) 
Flora er en integreret institution på Ydre Østerbro med 6 børnegrupper, der er fuldt belagt i 
spidsbelastningsperioden (april 2022). Én børnehavegruppe kører fra institutionen til Kobbelvænget 
65 ved Energicenter Voldparken. Institutionen er placeret i et område af byen, hvor der er ledige 
pladser i dagtilbuddene, både på nuværende tidspunkt og frem til 2050, ifølge prognosen. I 2030 vil 
der i en midlertidig periode mangle pladser, hvilket skyldes udbygning i Nordhavn. Hvis der bygges 
dagtilbud i Nordhavn og udflytteren nedlægges, vil der derfor ikke mangle pladser i området. 
 
Som følge af fund af asbest på bygge- og legepladsen ved Kobbelvænget 65 har udflytterinstitutionen i 
en periode ikke kørt dertil. Udflyttergruppen foreslås nedlagt da forvaltningen vurderer at 
naturpædagogikken kan løftes på institutionen uden at børnene køres til Kobbelvænget. Samtidig er 
der ikke behov for den ekstra kapacitet i området. Investeringen går til at ekstra pædagogisk personale 
og naturpædagogiske kompetencer for at erstatte den mulighed som udflytteren til Kobbelvænget har 
givet. 
 
Forvaltningen vurderer, at udflyttergrupperne er attraktive for de forældre, der bruger ordningen, og at 
de ikke vil støtte nedlæggelse af udflyttergrupperne. Der vil dog være ledige pladser i området i den 
nybyggede institution EventyrØen og eventuelt mulighed for at udvide Flora, hvis der ikke køres til 
udflytterstedet. Det foreslås at det lokalt kan besluttes at stoppe optagelse af nye børn i 
udflyttergruppen i 2023, men først at nedlægge ordningen fuldt ud i maj 2026, eller at der lokalt kan 
bruges ekstra personale til udfasningen. Øgede udgifter som følgende af udfasningen, da der 
minimum skal være to voksne uanset størrelsen på børnegruppen, indgår i udgifterne til investeringen. 
 
Denne udflytterordning er ca. 41.000 kr. dyrere end en almindelig børnehaveplads, og nedlæggelsen vil 
give en økonomisk effektivisering på 0,9 mio. kr. om året. Kørselsordningen er dyrere pr. barn end 
Barndommens Land, da det kun er en enkelt børnegruppe der køres.  
 
Nedlægges denne udflytterordning, vil forvaltningen undersøge, hvordan udflytterlokaliteten 
(Kobbelvænget) kan indgå i den samlede kapacitet på dagtilbudsområdet, fx ved at modtage børn fra 
lokalområdet, da Husum som vist i tabellen forventes at mangle 16 børnegrupper i 2030. Der vil fortsat 
være fem andre institutioner der benytter udflytterlokaliteten på Kobbelvænget.  
 
Investering 
Som erstatning for den adgang til grønne områder, som minibusser og udflytterordninger giver 
forældre i Indre by, på Østerbro og på Nørrebro, investeres der i praksisnær kompetenceudvikling af 
pædagoger i de tre områder og ekstra pædagogisk personale til naturpædagogik. Naturcenter Amager 
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Strand har allerede tilsvarende forløb på 35 institutioner i Bispebjerg og på Nørrebro, og ved at udvide 
ordningen og inddrage forskellige besøgssteder som Kalvebod Fælled, Sydhavnstippen og Østre 
Anlæg, kan flere pædagoger bruge de udearealer og grønne områder der er i lokalområdet, frem for at 
køre bus ud af byen. 
 
Derudover investeres i personale på Naturcenter Amager Strand, for at udvide centeret til at kunne tage 
imod flere dagtilbud. Naturcenter Amager Strand ligger tæt metroen og institutioner kan derfor 
komme der til uden minibus. 
 
Der investeres i pædagogisk personale til Flora for at der kan køres udflytterbørn allerede indskrevet i 
udflytterenheden, frem til at de sidste børn stopper i udflytterbørnehaverne i maj 2026 eller øvrige 
lokale tiltag til udfasningen. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej 

2. Økonomi 
Effektiviseringer 
Budgettet til minibusser er på 70.000 kr. pr. minibus (2024 p/l). Det går til drivmidler mm. der 
udmeldes til institutionen (22.500 kr.), grøn ejerafgift, kasko ol. (15.000 kr.) og løbende reparationer 
(32.500 kr.) 
 
Budgettet til udflytterinstitutionen er som vist nedenfor (kr. 2024 p/l): 
 
Udflytter ins. Kørsel Udflytterkompensation Årlig besparelse 

Flora 675.000  225.000 900.000  

 
Det vurderes at med en mindre børnegruppe i udflyttergrupper, som følge af stop for optaget i 2023, 
vil udgifterne til kørsel kunne halveres i 2024 og den fulde effektivisering hentes fra 2025. 
 
Investering 
Der investeres i pædagogisk personale og praksisnær kompetenceudvikling i de berørte dagtilbud og 
områder. Dette går til praksisnær kompetenceudvikling med institutionerne i de berørte områder, 
tilsvarende et projekt Naturcenter Amager Stand har haft finansieret af Novo Nordiskfonden med 35 
partnerskabsinstitutioner. Med investeringen udbredes naturpædagogisk kompetenceudvikling til 
institutionerne i de berørte områder der mister minibusser og udflyttergrupper, i samarbejde med 
besøgssteder som Naturcenter Amager Strand, Kalvebod Fælled, Sydhavnstippen og Østre Anlæg. Der 
arbejdes på de lokale institutioner med ‘Natur, udeliv og science’, så institutionerne får kompetencer til 
at bruge lokale grønne områder frem for at køre ud af byen. Baseret på erfaringer med et tilsvarende 
projekt finansieret af Novo er udgiften for dette fastsat til 1.276.000 kr. for 2,2 årsværk inkl. overhead i 
3,5 år – da der i denne investeringscase nedlægges en udflytter frem for to, er projektet halveret. 
 
Derudover investeres i personale til udvidelse af aktiviteter på Naturcenter Amager Strand, som 
dagtilbuddene bruger og samarbejder med. Der investeres i at Naturcenter Amager Strand i tre år kan 
udvide kapaciteten med et spor til dagtilbud alle ugens dage hele året. Aktiviteterne tager 
udgangspunkt i strandens natur og giver børnene mulighed for at undersøge vind, sten og fugle i 
vinterhalvåret, eller tage ud i waders i vandkanten om sommeren, bygge et hjem til rejen eller tage på 
kanotur. Det vil være en udvidelse af kapaciteten med knap 50 %. Investeringen skal i en periode 
kompensere for at nogle institutionerne mister adgang til at tage i skov eller natur med minibusser og 
udflytterbusser. Udgiften for udvidelse af aktiviteter er 580.000 kr. for et årsværk inkl. overhead i 3,5 år. 
Efter perioden har institutionerne fået kompetencerne til i højere grad at kunne bruge deres lokale 
grønne områder. 
 
Sidst investeres der i pædagogisk personale til udflytterinstitutionen for at de fortsat kan køre de børn 
der i dag er i udflyttergrupperne, også selv om det bliver få børn der skal køres og der skal være et 
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minimum af pædagogisk personale. Der investeres i et ekstra årsværk frem til maj 2026 som 
institutionen kan benytte til udfasningen. Udgiften til et ekstra årsværk er 580.000 kr. inkl. overhead. 

Tabel 1. Forslag 1a - Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styringso

mråde 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Nedlægge 10 minibusser til dagtilbud Service   -700 -700 -700 -700 -700 
Nedlægge udflyttergruppe ved Flora Service   -338 -788 -900 -900 -900 
Samlet varig ændring     -1.038 -1.488 -1.600 -1.600 -1.600 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Ekstra pædagogisk personale til Flora 
(udfasning af udflyttergrupper) Service   580 580 290      
Praksisnær kompetenceudvikling af 
naturpædagogik Service 320 640 640 640     
Udvidet kapacitet på Naturcenter 
Amager Strand Service 290 580 580 580   
Samlede implementeringsomkostninger   610 1.800 1.800 1.220 0 0 

 
Samlet økonomisk påvirkning  610 762 312 -380 -1.600 -1.600 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 5       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 5       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 

3. Implementering og opfølgning 

4. Risikovurdering  
Den samlede risikovurdering ved forslaget er lav. Der kan være modstand mod vedtagelse af forslaget, 
men ved at investere i pædagogiske kompetencer og lade de nuværende børn i udflyttere fortsætte, 
reduceres modstanden mod nedlæggelse af minibusser og udflyttergrupper.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Stoppe optag til 
udflyttergrupper 

Nedlæggelse af 
udflyttergrupperne meldes 
ud og mulighed for 
opskrivning stopper 

Forvaltningens 
pladsanvisning i ARC 

Medio 2023 

Naturpædagogisk 
kompetenceudvikling og 
udvidelse af naturcenter 
Amager Strand 

Som led i 
områdeforvaltningernes 
almindelige opfølgning på 
dagtilbudsområdet følges 
kompetenceudviklingen og 
samarbejdet med 
Naturcenter Amager Strand 

Forvaltningens faglige 
center (FAC) 

Årligt 2024, 2025 og 2026 

Nedlæggelse af 10 
minibusser 

Årlig opgørelse af busser og 
kørselsordninger 

ARC Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Økonomisk besparelse på 
kørsel i dagtilbud 

Følges ved års- og 
kvartalsregnskab. 

ARC 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på 
hovedfunktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative 
udgifter 

      

Varige ændringer totalt, 
administration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja Godkendt 01-03-2023 

Ejendomsstrategi og 
Kapacitet, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 31/1 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig 
vurdering 

Nej  

IT-kredsen Nej  

Koncern-IT Nej 
 

 

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  

Velfærdsanalytisk 
vurdering 

Nej  

 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 14 KLIMAINVESTERING II - MINDRE 
KØRSEL AF 
ELEVER I SPECIALTILBUD OG MODTAGERKLASSER

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Grønne investeringer i Børne- og Ungdomsforvaltningen 

De 4 største udledningsgrupper af klimagasser i atmosfæren er industri, landbrug, strøm og varme til 
bygninger og transport. For at Børne- og Ungdomsforvaltningen (BUF), med 17.000 medarbejdere og 
10 pct. af Danmarks børn og unge, bidrager til den grønne omstilling, foreslås investeringer for at redu-
cere på samtlige store udledningsgrupper. Investeringer i tekniske løsninger og kompetencer kan sikre 
mindre forbrug af materialer, færre fossile brændsler og køretøjer, mindre mad fra dyr og madspild, 
samt mindre byggeri i mindre belastende materialer. De grønne investeringer koncentreres i BUF om 
disse områder ved at kigge på skolerne og institutionernes mad, energi, transport og anlæg. 

Klimaenheden i ØKF har beregnet effekten af investeringsforslaget på udledning af CO2e (CO2 ækviva-
lent bruges til sammenligning af forskellige drivhusgassers indvirken på drivhuseffekten). Effekten af-
hænger af om den nuværende kørsel til specialtilbud erstattes af samkørsel, kollektiv trafik eller privat-
kørsel. Effekten ved overgang til kollektiv trafik er beregnet til en reduktion på 27 ton CO2e pr. år, mens 
overgang til privat kørsel vil være at udledningen øges med 25 ton CO2e. Beregningsforudsætningerne 
er vedlagt i bilag. 

Kørsel til specialundervisning 
Befordring af elever til specialundervisning er steget væsentligt de seneste år. Dette skyldes dels æn-
drede kørselsmønstre under covid-19, hvor elever og forældre blev vant til, at kørslen ofte var individuel, 
og dels flere specialelever med større støtte- og kørselsbehov.  

For at reducere udgifterne og klimabelastningen fra kørsel af elever med særlige behov, foreslås der at 
investere i at opbygge en ny organisering af kørselsområdet, der kan ensarte serviceniveauet samt 
styrke elevers mestring i trafikken. Organiseringen skal sikre et ensartet serviceniveau samt incitament 
og kompetencer til, at de elever der har mulighed for det først og fremmest transporterer sig selv, fx i 
den kollektive trafik, og hvis det ikke er muligt, transporteres eleverne sammen fx i minibus. Kun de ele-
ver der ikke har andre muligheder for at deltage i undervisningen bør køres alene fx i taxa.  

Tabel 1 – Udgifterne til kørsel af elever i specialtilbud 

(1.000 kr. – faktisk forbrug i lø-
bende priser) 

2018 2019 2020 2021 2022 

Befordring specialundervis-
ning 47.900 57.500 61.500 77.200 78.200 

Der er sket en stigning i kørslen, som betyder, at den årlige udgift er steget med næste 30 mio. kr. eller 
60 % fra 2018 til 2021. I denne periode er der sket en stigning på 25 % i antallet af elever i specialtilbud. 

Kort resumé: Elever i specialtilbud køres ofte få sammen eller individuelt til og fra skole. For at re-
ducere klimaaftrykket og effektivisere driften foreslås en investering i et kørselskon-
tor, der skal sikre at flere køres sammen eller med kollektiv trafik. Desuden investeres 
der i øget selvmestring for at give flere elever i specialtilbud kompetencerne til at 
bruge kollektiv trafik til og fra skole. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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Bevillingen af befordring sker i dag af skolen, som vurderer elevens behov for kørsel. Hvis der er behov 
for kørsel, aftales dette ofte konkret mellem vognmanden, der står for kørsel og forældrene. Betalingen 
for kørsel ligger derimod centralt i forvaltningen. Forvaltningen har derfor ikke indsigt i den konkrete 
kørsel og mulighed for at optimere kørslen fx med samkørsel. Der er samtidig ikke økonomisk incita-
ment for skolerne eller forældrene til at begrænse kørslen, sikre samkørsel eller benytte kollektiv trafik. 
 
Den nuværende organisering betyder, at der er væsentlige forskelle på, hvilken befordring specialelever 
får alt efter, hvilken skole de er indskrevet på, og hvilken praksis denne skole har. Nogle skoler arbejder 
pædagogisk med selvmestring, så eleverne øver og tilskyndes til at transportere sig selv. På nogle skoler 
koordinerer skolesekretærer kørslen, så der i videst muligt omfang samkøres med faste opsamlingsste-
der og tidspunkter. Andre skoler lader det helt være op til forældrene at aftale kørslen med vognman-
den efter behov. 
 
Kommunens befordringsforpligtigelse 
Kommunen skal jf. Folkeskolelovens §26 sørge for befordring mellem skolen og hjemmet for børn der 
har længere skolevej end: 
2 1/2 km i 0.-3. klassetrin,  
6 km på 4.-6. klassetrin,  
7 km på 7.-9. klassetrin 
9 km i 10. klasse,  
Samt børn, der har kortere skolevej, hvis hensynet til børnenes sikkerhed i trafikken gør det særlig på-
krævet og for syge og invaliderede elever. 
 
Denne befordring kan ske ved at eleverne får et buskort, køres i taxa eller samkøres med andre elever. 
 
Ved at investere i organiseringen af kørslen kan der opnås et ensartet serviceniveau, hvor målet er et ni-
veau for kørsel, der svarer til 2018 korrigeret for væksten i antallet af elever. Det kan bl.a. opnås ved, at 
kørslen i højere grad følger kommunens befordringsforpligtigelse end det kørselsmønter, som bl.a. un-
der Covid-19, er opstået med mindre kollektiv kørsel og mindre samkørsel. 
 
I det følgende vil det blive udfoldet, hvordan denne besparelse kan opnås ved at implementere et kør-
selskontor i BUF og styrke elevernes selvmestring. 
 
Kørselskontor i BUF 
Forvaltningens foreslår, at der investeres i etablering af et kørselskontor, der kontrollerer elevernes be-
hov og ret til kørsel, samt sikre en effektiv udnyttelse af kørslen. Investeringen vil tilskynde elever og for-
ældre til at benytte kollektiv trafik og give eleverne kompetencerne til selv at transportere sig. For elever, 
der ikke kan benytte kollektiv trafik, kan kørselskontoret sikre, at der benyttes samkørsel i videst muligt 
omfang. 
 
Center for Indkøb og Forsikring (CFI) i ØKF har lavet en foranalyse af personbefordring, hvor erfarin-
gerne med kørselskontorer fra Aarhus, Odense og Roskilde Kommune viser, at der er meget forskellige 
ordninger og omfang i organiseringen af kørselskontor. Erfaringerne fra kommunerne med etablering 
af kørselskontor er, at kontoret har reduceret udgifterne, ensartet serviceniveauet og ført til kvalitative 
forbedringer, da det er tydeligere, hvilken kørsel der kan forventes. Analysen vurder, at det er muligt at 
hente væsentlige effektiviseringer i Københavns Kommunes samlede personbefordring - hvoraf befor-
dring til specialundervisning er det største område - ved etabling af et kørselskontor, gennem: 

1. strammere og mere ensartet visitation (16-37 mio. kr. potentiel effektivisering), 
2. systematisk styring og opfølgning (4-11 mio. kr. potentiel effektivisering) og 
3. optimeret tilrettelæggelse af kørslen (11-27 mio. kr. potentiel effektivisering). 

 
Effektiviseringen ved dette investeringsforslag forekommer primært fra de to første kategorier ved at 
ensrette, hvilken kørsel der bevilliges, sikre at der ikke køres ud over bevillingen, samt ved at give kom-
petencer og tilskyde til at eleverne transporter sig selv eller køre sammen med andre elever. 
 
Der investeres frem mod 2026 i at etablere et kørselskontoret med 9 medarbejdere og én teamleder. 
Kørselskontoret skal sikre et ensartet serviceniveau på tværs af de forskellige specialskoler, hvor kørslen i 
højere grad følger kommunens befordringsforpligtigelse frem for forældrenes ønskede service. Det be-
tyder, at der i videst muligt omfang under hensyntagen til elevernes behov skal benyttes kollektiv trans-
port og samkørsel frem for solokørsel. Efter etablering af kørselskontoret og samling af funktioner, der 
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er relateret til befordring, vurderes der at skulle varigt opnormeres med 6 medarbejdere og én teamle-
der til kørselskontoret, mens de sidste 3 medarbejdere til kontoret vurderes at kunne findes ved samling 
af det personale, der arbejder med området i dag. Den varige opnormering til kørselskontoret finansie-
res af effektiviseringen på kørsel. Bemandingen af kontoret tager udgangspunkt i bemandingen af Aar-
hus Kommunes kørselskontor, hvor der ligeledes var behov for en flere årig periode til at etablere kør-
selskontoret og konkretisere dets opgaver. 
 
Kørselskontoret foreslås etableret med følgende trin: 
1. Etablering af kontor 
2. Fastlæggelse af administrationsgrundlag for kørsel 
3. Kørselskontoret påbegynder fakturakontrol og opfølgning på kørsel med skoler og leverandører 
4. Forløb med skolerne, hvor kørselskontoret understøtter fastsættelse af kørselsbehov, udvikling af ele-
vernes selvmestring og mulighed for øget brug af kollektiv trafik og samkørsel. Kontoret bidrager til 
kommunikationen med forældrene om deres børns kørselsbehov og hvilken service der kan forventes. 
 
Kørselskontoret vil med forslaget ikke skulle overtage selve ruteplanlægningen fra leverandørerne, tage 
imod henvendelser fra forældrene om ændringer i den daglige kørsel eller overtager vurdering af ele-
verne fra skolerne. På sigt kan placeringen af disse opgaver overvejes, men det er ikke en forudsætning 
for effektiviseringen. 
 
 
Selvmestring 
Den indsats, som blev sat i gang med investering i selvmestring (Investeringscase i OFS 2021-2022) 
udvides ved, at der laves en pædagogisk indsats samtidig med kørselskontoret. Igennem den pædago-
giske indsats får eleverne kompetencer og tilskyndes til at færdes i trafikken. Der investeres i 6 årsværk 
pædagogisk personale, der kan understøtte eleverne i at benytte kollektive trafik, hvilket svarer til én pæ-
dagog til hver anden specialskoler. Det vurderes at tage tre år, hvor personalet har bistået skolerne eller 
skolerne selv kan ansætte personale til selvmestring, før der er oparbejdet kompetencer og praksis på 
skolerne til, at skolerne selv kan understøtte selvmestring og hente den ønskede effektivisering. 
 
Modtagerklasser 
Lige som for elever med særlige behov er der for elever i modtagerklasser forskelligt serviceniveau mel-
lem skolerne og stigende udgifter til området som følge af flygtningestrømmen fra krigen i Ukraine. Her 
ligger budgettet til kørsel dog på skolen, hvorfor der er incitament til at henvise til selvtransport eller 
kollektiv trafik frem for at køre elever. For de ældre elever er der dog et forskelligt serviceniveau, hvilket 
kunne ensformiges ved oprettelsen af et kørselskontor. Den samlede udgift til kørsel til modtagerklasser 
ligger på 2,8 mio. kr. pr. år og oprettelse af kørselskontoret og øget brug af kollektiv trafik vurderes at 
kunne hente en effektivisering på 200.000 kr. om året. 
 
Inddragelse 
Inddragelsen af specialskoler om investeringen viser at skolerne foretrækker oprettelse af kørselskontor, 
frem for at budgettet til kørsel lægges på skolerne. Skolerne peger på, at de har meget forskellige ele-
ver, med forskellige behov for kørsel, og at tildelingen af befordringer kræver en individuel vurdering, 
hvor der skal holdes øje med elevernes udvikling og foretages løbende justeringer.  
 
Handicaprådet peger på at kørslen bør tage udgangspunkt i børnenes behov, og at det kan være en ud-
fordring for udsatte børn, at vende tilbage til serviceniveauet før covid-19, med længere transporttid, 
øget samkørsel og offentlig trafik. Handicaprådet er ikke afvisende overfor forslaget, men bekymrede 
for at det kan føre til yderlig mistrivsel, hvis udsatte elever ikke magter samkørsel eller offentlig trafik. 
 
Forvaltningen vurderer, at det er muligt for et kørselskontor med en væsentlig dialog med elever, foræl-
dre og skoler at sikre de løbende tilpasninger, og at et kørselskontor vil sikre et ensartet serviceniveau, så 
det ikke kun er de skoler, der har fokus på området, der sørger for at flest mulige eleverne bruger offent-
lig transport eller samkørsel. Det at være vant til at køre sammen med andre eller bruge den offentlig 
trafik, er ligeledes vigtige kompetencer for, at børn og unge kan indgå i samfundet og fællesskaber. 
 
Fælles kommunalt kørselskontor på tværs af BUF, SUF og SOF 
Der arbejdes i CFI på et tværforvaltnings kørselskontor, og CFI søger på baggrund af analysen af per-
sonbefordring midler til en forundersøgelse i forbindelse med overførselssagen 2022/23. Et eventuelt 
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fælles kontor skal koordinere kørsel på tværs af de tre forvaltninger med mest kørsel; BUF, SUF og SOF. 
Analysen viser, at jo mere volumen et kørselskontor kan styre desto større effektiviseringer.  
 
Såfremt der træffes beslutning om et fælleskommunalt kørselskontor, vil BUF’s investering derfor skulle 
rettes mod det fælles kontor. CFI og BUF vurderer, at investeringen i et kørselskontor i BUF ikke står i ve-
jen for senere at samle kørslen i et kørselskontor for de tre forvaltninger.  
 
Alternativ til kørselskontor – Kørselsbudget til skolerne 
Alternativet til oprettelse af et kørselskontor, er, at budgettet til befordringer overføres til skolerne, så 
den befordringsmæssige aktivitet og ressourcerne hertil er samlet på skolerne. Dette vil sikre et incita-
ment til, at bevillingerne til kørsel og udgifter ikke stiger, som det er sket under covid-19, og at der i hø-
jere grad indtænkes samkørsel, selvmestring og offentlig transport. Så frem investeringsforslaget ikke 
fremmes, vil BUF fremlægge et effektiviseringsforslag til udvalget ud fra dette alternativ, for at udgå en 
fortsat vækst i udgifterne til specialkørsel. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej 
 
  

2. Økonomi 
Investeringsbehovet 
På baggrund af erfaringerne med kørselskontor i Aarhus vurderes der at skulle etableres et kontor med 
9 medarbejdere og én teamleder. Kontoret forslås delvist finansieret af effektiviseringen på specialkør-
sel, samt ved at investere i etablering og implementering af kørselskontoret, de første tre år, hvorefter 
parallelle opgaver samles i kontoret. Det er erfaringen at der er en længere etableringsperiode, hvor 
kørselskontorets opgaver og serviceniveauet for kørsel fastsættes i praksis. Efter etablering af kørsels-
kontoret og samling af funktioner, der er relateret til befordring, vurderes der at skulle varigt opnorme-
res med 6 medarbejdere og én teamleder til kørselskontoret, mens de tre øvrige medarbejdere hentes 
fra parallelle opgaver der samles i kontoret. Beregningerne tager udgangspunkt i følgende gennem-
snitslønninger og bemanding; én teamleder (895.000 kr.), seks HK-specialister (530.000 kr.), to AC’ere 
(580.000 kr.), én student (330.000), samt 70.000 kr. overhead pr. årsværk jf. Økonomikredsens fast-
sættelse. I alt er udgifterne til personale i kørselskontoret dermed 6.250.000 kr. pr. år. 
 
Til selvmestring er der beregnet følgende; fem årsværk specialpædagoger (485.000 kr.) og én stude-
rende (330.000 kr.) tillagt overhead. I alt er udgifterne til selvmestring dermed 3.150.000 kr. pr. år. Be-
hovet for personale til selvmestring er vurderet ud fra tidligere investering i selvmestring - fra overfør-
selssagen 2021/22. Skolerne vurderes at kunne varetage selvmestring når kompetencerne er opbygget 
efter 2027. 
 
Kørselskontor og selvmestring træder i kraft fra august 2023, hvorfor investeringen i 2023 udgør 5/12 
af de årlige udgifterne til kørselskontor og selvmestring.  
 
Effektiviseringen 
Der er taget udgangspunkt i en reduktion i udgifterne til kørsel til specialundervisningen på 15,5 mio. kr. 
årligt i forhold til 2021-niveauet når kørselskontor og selvmestring er fuldt indfaset i 2027. Denne effek-
tivisering vurderes mulig, da det vil nedbringe udgifterne pr. barn til specialkørsel til 2018-niveauet. 
Med den fulde effektivisering vil udgifter til specialkørsel være steget 25 % og dermed svare til stignin-
gen i antallet af specialelever. I 2024 vurderes det muligt at hente en besparelse på 5 mio. kr. hvilket 
svarer til en effektivisering af kørslen på ca. 8 %, stigende med 3,5 mio. kr. pr. år, som følge af imple-
mentering af kørselskontor og selvmestring. 
 
Derudover vil investeringen give en besparelse på kørsel af elever til modtagerklasser på 200.000 kr.  
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Reducere udgifter til specialundervis-
ning kørsel Service  -5.000 -8.500 -12.000 -15.500 -15.500 

Reducere udgifter til kørsel til modtage-
klasser Service  -200 -200 -200 -200 -200 

Kørselskontor (varigt) Service  4.400 4.400 4.400 4.400 4.400 
Samlet varig ændring Service  -800 -4.300 -7.800 -11.300 -11.300 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Etablering af kørselskontor Service 2.600 1.850 1.850 1.850   

Styrkelse af selvmestring Service 1.300 3.150 3.150 3.150   
Samlede implementeringsomkostninger  3.900 5.000 5.000 5.000   

 
Samlet økonomisk påvirkning  3.900 4.200 700 -2.800 -11.300 -11.300 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 5       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 5       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
 

3. Implementering og opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
Ved specialkørsel er der et særligt stort behov for individuelle hensyn til børn og unge med særlige be-
hov. I dag har forældrene og skolen al kommunikation med kørselsleverandørerne, hvilket muliggør en 
smidig og hurtig tilpasning af kørsel efter behov. Derfor kræver det en tydelig ansvarsdeling i kommuni-
kationen mellem skoler og kørselskontoret, og at daglig koordinering fortsat sker mellem forældre og 
chauffør, indenfor fastsatte rammerne. 
 
Implementeringen af et kørselskontor kan også gå ind og påvirke der, hvor der ydes en service, der lig-
ger ud over det, der er forpligtelsen jf. lovgivningen. Et sådan ensartet serviceniveau vil betyde længere 
transporttid som følge af øget brug af samkørsel, offentlig trafik og lignende, hvilket kan presse udsatte 
elever og føre til utilfredshed og klager fra forældre, der er vant til et højere serviceniveau. Der tages 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Rekruttering af personale til 
kørselskontor og  

I forbindelse med regnskabs-
prognoserne 

ARC 2023 

Faglige retningslinjer for 
befordring 

Vedtagelse af retningslinjer 
for befordring i BUU 

ARC og Policy Ultimo 2023 

Videreudbygning af sko-
lerne praksis for selvme-
string 

I forbindelse med regnska-
bet 

FAC Årligt 2023, 2024 og 2025 

Realisering af effektiviseringer 

Reduktion i udgifterne til 
specialkørsel 

I forbindelse med regnskabs-
prognoserne 

ARC  
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højde for denne risiko ved at investere i kørselskontoret og øget selvmestring, så elever og forældre op-
lever, at der kommunikeres tydelige forventninger til transporten og at elever får kompetencer til selv at 
kunne mestre, at bruge den offentlige transport eller at køre sammen med andre børn. 
 
Den overordnede risikovurdering er middel for etablering af kørselskontor.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja Godkendt 13/1 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

KEIDs Center for Indkøb (CFI) er hørt om forslaget. CFI har bidraget til vidensgrundlaget for investe-
ringscasen i form af undersøgelse af potentialet for kørselskontor i Københavns Kommune. Undersøgel-
sen støtter behovet for et kørselskontor og peger på at et større volumen for kørselskontoret vil øge den 
potentielle effektivisering. 
  
 
 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Nej  

IT-kredsen Nej  

Koncern-IT Nej 
 

 

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  

Velfærdsanalytisk vur-
dering 

Nej  
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FORSLAG 15 KLIMAINVESTERING III – 
EFFEKTIVISERIN-GER I EAT OG FORSØG MED 
GENANVENDELIG EM-

BALLAGE

1. Beskrivelse af forslag

Grønne investeringer i BUF 

De 4 største udledningsgrupper af klimagasser i atmosfæren er industri, landbrug, strøm og varme til 
bygninger og transport. For at Børne- og Ungdomsforvaltningen, med 17.000 medarbejdere og 10 pct. 
af Danmarks børn og unge, bidrager til den grønne omstilling, foreslås det at investere for at reducere 
på samtlige at de store udledningsgrupper. Investeringer i tekniske løsninger og kompetencer kan sikre 
mindre forbrug af materialer, færre fossile brændsler og køretøjer, mindre mad fra dyr og madspild, 
samt mindre byggeri i mindre belastende materialer. De grønne investeringer koncentreres i BUF om 
disse områder ved at kigge på skolerne og institutionernes mad, energi, transport og anlæg.  

Det har ikke været muligt at beregne et kvalificeret bud på CO2-effekten ved at reducere engangsem-
ballage i EAT-ordningen. 
Investeringsforslag – Effektivisering i EAT 
Forslaget går på at investere i en runddeler til bageriet i EATs centrale køkken. EAT sælger dagligt boller 
som tilbehør til ca. 6.000 måltider og derudover kan en runddeler bruges til pitabrød, burgerboller, mi-
nipizza mm. Maskinen vurderes at kunne spare ca. 10 arbejdstimer om ugen. Der er en igangværende 
udvidelse af EATs centralkøkkenet. Denne udvidelse indeholder ikke en runddeler, og maskinen kan 
både sættes op i de nuværende lokaler og flyttes til de kommende lokaler. 

Forslaget går derudover på at investere i genanvendelig emballage som et forsøg til EAT-ordningen på 
5 skoler. Der bruges i dag engangsemballage til transporten fra centralkøkkenet til den lokale EAT-bod, 
og der bruges engangsemballage til at servere det færdigt tilberedte måltid i. Der investeres i genan-
vendelige bokse med låg til serveringen på de 5 skoler frem for de EAT-bokse i bionedbrydeligt pap, 
der bruges i dag. Derudover investeres der i genanvendelige gastronombakker til at transportere ma-
den fra centralkøkkenet og ud til de enkelte skoler, hvor der i øjeblikket bruges engangsplastbakker.  

Genanvendelig emballage kan spare klimabelastningen ved produktion af emballage og reducere den 
årlige udgift til engangsemballage – den samlede udgift til engangsemballage er 4 mio. kr. i EAT. Der-
udover kan genanvendelig emballage give en bedre madoplevelse, når der serveres skolemad. Det er i 
øvrigt besluttet i budget 2023 at overgå til genanvendeligt bestik i EAT-ordningen. 

Der vil være udgifter ved brug af genanvendelig emballage, da dette skal vaskes og håndteres af perso-
nale, samt udgifter pga. svind. Genanvendelig emballage kræver mere af de lokale EAT-boder og skoler, 
der skal håndtere emballagen, og sørge for at tallerken mm. bliver samlet sammen. Derfor foreslås en 
forsøgsordning, hvor de skoler, der ønsker genanvendelig emballage og en anden madoplevelse, kan 
prøve dette. Forsøgsordningen giver mulighed for at danne erfaringer med, hvilke krav det stiller, og 
hvilke udgifter det medfører at håndtere genanvendelig emballage. Hvis det bliver en succes, kan ord-
ningen udvides. 

Kort resumé: Der investeres i maskinel til den centrale madproduktion i EAT og genanvendelig 
emballage på enkelte skoler. Investeringen vil gøre det muligt at spare arbejdstimer i 
bageriet og engangsemballage i forbindelse med EAT på de skoler der deltager. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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Baggrund om skolemaden og mulighed for klimainvestering 
I 2007 blev skolemaden i Københavns Kommune politisk prioriteret, og der blev afsat midler til at ud-
vikle skolemaden, anlægsmidler til at bygge køkkener og driftsmidler til at drive madordningerne.  
 
I budget 2014 blev det genbesluttet, at der skulle være skolemad på alle de skoler, hvor det var muligt. 
Skolemaden i København er et tilbud, der, mod betaling, hver dag tilbyder mad af en høj kvalitet til ele-
verne i næsten alle kommunens skoler. Skolemaden produceres lokalt på 16 madskoler, mens 49 skoler 
har EAT-ordning, hvor maden produceres i et centralt køkken og færdigtilberedes i en lokal EAT-bod.   
 
Skolemaden i København er samlet set et ambitiøst tilbud, som bl.a. omfatter målsætninger om ma-
dens kulinariske kvalitet, lokalt samarbejde med leverandører, høj økologiprocent på 90-100% og fokus 
på involvering af eleverne, samt læring om maddannelse. Skolemaden er således i overensstemmelse 
med Mad- og Måltidsstrategien for Københavns Kommune, der blev besluttet i september 2019. Af 
strategien fremgår det, at mad og måltider generelt prioriteres højt.  
 
Det er svært at hente store økonomiske- eller klimamæssige besparelser ved overgang til mere vegeta-
risk mad og ved at gå væk fra oksekød eller lignende, da der allerede er reduceret væsentlig på disse va-
rer i skolemaden bl.a. i forbindelse med Mad og måltidsstrategi. 
 
Indenfor de sidste tre år er der blevet effektiviseret i EAT. I budget 2020 blev der vedtaget en prisstig-
ning i 2020 på 2 kr. og på 0,5 kr. i 2021. Med budget 2022 blev det vedtaget at reducere antal produce-
rede EAT-måltider med 3 %. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej  

2. Økonomi 
Der investeres i en runddeler til 500.000 kr. Udgiften er vurderet på baggrund af tilbud fra leverandør af 
bagerimaskiner. Dette vurderes at give en besparelse på medarbejdere i bageriet på 100.000 kr. (10 ti-
mer om ugen, 40 uger om året og 250 kr. i timen) 
 
Der investeres 1 mio. kr. i et forsøg med genanvendelig emballage til transport af mad fra EAT-køkkenet 
til skolerne og til servering af måltider på 5 skoler. Udgiften til genanvendelig emballage er vurderet af 
EAT-centralkøkken.  
 
Initiativet vil give en besparelse på engangsemballage til 5 skoler, der deltager, hvilket svarer til 10 pct. 
af skolerne i EAT-ordning. Den samlede udgift til engangsemballage er 4 mio. kr., og udgifterne til en-
gangsemballage kan derfor reduceres med 10 pct. eller 400.000 kr. om året. Der vil være løbende udgif-
ter til håndtering og vask af genanvendelig emballage samt genanskaffelse af emballage. Genanskaf-
felse og håndtering af emballage til 5 skoler vurderes af EAT centralkøkken til i alt 200.000 kr. om året. 
Som en del af investeringen vil det afprøves, om håndtering og vask skal foregå lokalt på skolerne eller i 
centralkøkkenet. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Effektivisering i bageriet i EAT Service -100 -100  -100  -100  -100  -100  
Besparelse på genanvendelig emballage Service  -400 -400 -400 -400 -400 
Øgede udgifter til håndtering af embal-
lage   200 200 200 200 200 

Samlet varig ændring  -100 -300  -300  -300  -300  -300  
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Runddeler (maskine til bageriet) Service 500      
Indkøb af genanvendelig emballage Service 1.000      
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Samlede implementeringsomkostninger  1.500      
 

Samlet økonomisk påvirkning  1.450 -300  -300  -300  -300  -300  
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 

4. Risikovurdering 
Der vil er en risiko for at det viser sig at være for tidskrævende at håndtere den genanvendelig embal-
lage. Derfor forslås dette på fem interesserede skoler frem for, at det udbredes til alle ca. 50 EAT-skoler. 
Det vurderes ikke svært at finde interesserede skoler. Så frem det viser sig mere krævende at håndtere 
den genanvendelige emballage vil forvaltningen finde kompenserende besparelser andet sted. 

Risikoen for investeringen vurderes generelt lav.   

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Indkøb af runddeler og gen-
anvendelig emballage. 

Indkøb af runddeler og gen-
anvendelig emballage. 

EAT-køkkenet Ultimo 2023 

Opsætning af runddeler på 
udpegede skoler.  

Potentielle forsøgsskoler 
kontaktes  

Faglig Center (FAC) og EAT-
køkkenet 

Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Besparelse på engangsem-
ballage er indfriet på de 5 
skoler. 

Der gøres status på udgifter 
til engangsemballage og at 
disse udgifter er faldet med 
10 %. Udgifterne til håndte-
ring af genanvendelig em-
ballage vurderes. 

FAC Ultimo 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja Godkendt 13/1 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

EAT har været er inddraget i investeringsforslaget ved at være med til at udvikle ideer, vurdere udgifter 
og effektiviseringspotentiale. EAT støtter investeringsforslaget. 

 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Nej  

IT-kredsen Nej  

Koncern-IT Nej 
 

 

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  

Velfærdsanalytisk vur-
dering 

Nej  
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FORSLAG 16 KLIMAINVESTERING IV 
ADFÆRDSUNDER-
STØTTENDE INDSATSER OG TEKNISKE LØSNINGER

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Grønne investeringer i BUF 

De 4 største udledningsgrupper af klimagasser i atmosfæren er industri, landbrug, strøm og varme til 
bygninger og transport. For at Børne- og Ungdomsforvaltningen, med 17.000 medarbejdere og 10 pct. 
af Danmarks børn og unge, bidrager til den grønne omstilling, foreslås investeringer for at reducere på 
samtlige af de store udledningsgrupper. Reduceringen kan ske ved at investere i tekniske løsninger og 
kompetencer, der kan sikre mindre forbrug af materialer, færre fossile brændsler og køretøjer, mindre 
mad fra dyr og madspild samt mindre byggeri i mindre belastende materialer. I BUF koncentreres de 
grønne investeringer om skolernes og institutionernes mad, energi, transport og anlæg.   
Klimaenheden i ØKF har beregnet effekten af investeringsforslaget på udledning af CO2e (CO2 ækviva-
lent bruges til sammenligning af forskellige drivhusgassers indvirken på drivhuseffekten. Effekten er 
beregnet til en reduktion på omkring 280 ton CO2e i 2023 faldende til 240 ton CO2e i 2025. Effekten 
falder som følge af mere klimavenlig el og varme produktion. Beregningsforudsætningerne er vedlagt i 
bilag. 

El, vand og varme 
Ifølge målsætningen i kommunens Klimaplan, skal Københavns Kommunes årlige forbrug af el, vand og 
varme reduceres med 40% inden 2025. En investering i medarbejder i energiteamet, personalekurser, 
og pædagogiske formidlere til adfærdsunderstøttende indsatser samt investeringer i nye tekniske løs-
ninger (indeklimamålere og toiletsensorer) kan bidrage til at realisere målsætningen om mindre for-
brug af el, vand og varme. 

BUF har som følge af investeringsforslag - seneste vandsparecase 4 – fået midler til at oprette et energi-
team. Teamet er oprettet for at være tovholder på forskellige indsatser for at spare på energi, vand og 
varme på forvaltningens mange lokationer. For nuværende består energiteamets opgaver i at teste, im-
plementere og servicere tekniske løsninger på forvaltningens enheden. Dog viser undersøgelser, at in-
vesteringer i tekniske installationer, der skal give en økonomisk og miljømæssig gevinst, ofte har behov 
for at blive opfulgt af vedvarende indsatser, hvor drift, vedligeholdelse og adfærd understøtter investe-
ringen i de tekniske løsninger. Derfor forslås det, at BUF investerer i adfærdsunderstøttende indsatser, 
der kan omsætte data fra de tekniske løsninger til viden, der giver elever og skolens personale mulighed 
for at reducere forbrug af el, vand og varme.   

I dag er de besøg, som energiteamet foretager på skoler og institutioner, næsten "usynlige" for skole- 
og institutionsledere, da energiteamet oftest er i dialog med de lokale driftsfolk (tekniske ejendomsle-
dere og gårdmænd) på adresserne. Samtidig er der langt fra altid en tæt dialog mellem de lokale drifts-
folk, lederne og pædagogerne om netop energi og vand lokalt på adresserne. De steder, hvor dialogen 
foregår, er der en rigtig god tilbagemelding fra skoler og daginstitutioner på energiteamets arbejde. 

Kort resumé: Med understøttelse af viden, formidling og monitorering af forbruget på el, vand og 
varme kan alle enheder i BUF fastholde og udvide de besparelser på forbruget, der 
følger af energikrisen i 2022. Der investeres i et nyt koncept hvor medarbejdere i 
energiteamet og pædagogiske formidlere understøtter skoler og institutioner med 
en helhedsorienteret indsats, hvor tekniske løsninger, adfærd og pædagogisk dan-
nelse sammentænkes. Det betyder bl.a. at der indkøbes indeklimamålere, som kan 
understøtte adfærdsændringen samt sikre, at skoler og institutioner kan spare på el, 
vand og varme. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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Med investeringen kan der implementeres et nyt koncept hvor forvaltningens tekniske medarbejdere 
og pædagogiske konsulenter sammen med skoler og institutioner, finde de adfærdsmæssige, pædago-
giske og tekniske løsninger, der bedst lokalt bidrager til at reducere forbruget af el, vand og varme. 
 
Energiteamet besøger hvert år forvaltningens ca. 750 forskellige adresser, hvor de efterser og justerer 
de tekniske installationer. Besøgets varighed afhænger af de lokale udfordringer og muligheder, og om 
der er tale om et akut-udkald. Efter implementering af det nye koncept foreslås der varigt at øge perso-
nalet med 3 medarbejdere i energiteamet, så BUF fortsat kan teste, implementere og servicere eksiste-
rende og nye tekniske løsninger på forvaltningens enheder. Dertil foreslås det at afsætte 2 årsværk til 
pædagogiske formidlere, så der er tilstrækkelige kompetencer til at facilitere adfærdsunderstøttende 
indsatser på skoler og daginstitutioner, der kan reducere enhedernes forbrug af el, vand og varme. 
 
Adfærdsunderstøttende indsats 
Erfaringerne fra affaldsområdet peger på, at flere skoler har stor glæde af, at nye affaldsspande supple-
res med en pædagogisk indsats. Således svarer 78% af de adspurgte lærere, at alle, eller de fleste, ele-
ver gør en indsats for at sortere affaldet korrekt på baggrund af en pædagogisk indsats. Flere skoler ef-
terspørger data og mere support til, hvordan eleverne kan spille en aktiv rolle i den grønne omstilling. 
På baggrund heraf samt det store økonomiske og forbrugsmæssige besparelsespotentiale foreslås det, 
at investere i en adfærdsunderstøttende indsats.   
 
Skal en adfærdsændring være med til at reducere forbruget, er det vigtigt, at forvaltningen har tid og 
kompetencer til at tage dialogen om adfærdssamspil med drift og vedligehold ved deres systematiske 
besøg på skoler og daginstitutioner. Det kræver implementering af et nyt helhedsorienteret koncept, 
hvor de data fra tekniske løsninger, adfærd og den pædagogiske dannelse tænkes samme.  
For at fastholde forandringerne afsættes der midler til medarbejdere i energiteamet samt pædagogiske 
formidlere, således at der er tid til at understøtte indsatsen på alle forvaltningens enheders. Ligeledes 
kan en investering i kurser i pædagogik og formidling til energiteamets medarbejder, sikre at både tek-
nikere og de pædagogiske formidlere har kompetencerne til samtalen med enhedernes aktører og til at 
facilitere læringsmæssige aktiviteter. Det påtænkes dog stadig, at energiteamet primære opgave vil 
være at teste, implementere og servicere eksisterende og nye tekniske løsninger på forvaltningens en-
heder, hvorfor de pædagogiske formidlere vil være de primære formidlere og eksekvere af den ad-
færdsunderstøttende indsats. 
 
Det nye koncept for en adfærdsunderstøttende indsats skal indbefatte, at enhedernes aktører, såsom 
det tekniske personale, ledere, lærere og elever, får indblik i den enkelte klasses forbrugsdata. På bag-
grund af egen data får elever og lærer viden om hvordan de kan reducere energiforbruget på enheden. 
Klassernes mulighed for at se egen data og udvikling er en vigtig motivation for at reducere forbruget. 
De pædagogiske medarbejdere kan blandt andet undervise i og fremme en bevidst brugeradfærd 
blandt børn og voksne ved at sætte fokus på rigtig opvarmning og udluftning, korrekt brug af lys og 
elektronisk udstyr samt implementering af forskellige nudgingtiltag m.v. Den adfærdsunderstøttende 
indsats vil ligeledes indebære, at forvaltningen udbreder undervisningsmateriale, så enhederne kan 
fortsætte med at fokusere på korrekt energiforbrug. Forvaltningen har allerede udviklet materialet, men 
har ikke haft de fornødne ressourcer til at hjælpe enhederne, medmindre der investeres i dette. 
 
Forvaltningen vil med investeringen have kapacitet til at opstarte nye tiltag på enhederne, der kan un-
derstøtte adfærdsændringer og styrke det lokale ansvar for den grønne omstilling. Det påtænkes bl.a., at 
energitemaet og de pædagogiske formidlere skal kunne sørge for at alle interesserede skoler opbygger 
et lokalt energispareteam med lærere og elever, som skal stå for engagementet og motivationen for 
skolens mange deltagere. Energispareteamene skal ligeledes have redskaber til at lave lokale energi-
gennemgang, registrere mangler og reagere på afvigelser samt sikre, at energispareaktiviteter bliver 
gennemført i klasserne. Energispareteamet skal gennem skoleledelsen have forbindelse til forvaltnin-
gens pædagogiske formidlere og energiteam for rådgivning og sparring.  
 
Investeringen i implementering af et helhedsorienteret koncept for adfærdsunderstøttende indsatser 
forventes at reducere enhedernes el-, vand- og varmeforbrug og dermed bidrage til en besparelse i 
forbruget på 5 % fra det nuværende udgangspunkt. Denne forbrugsreducering, modregnet ekstra per-
sonaleudgifter, estimeres at give en årlig besparelse på ca. 8 mio. kr. under forudsætning af, at adfærds-
ændringerne bliver til hverdagspraksis på skoler og daginstitutioner. Besparelsespotentialet baserer sig 
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på Energiteamets vurdering samt en metaanalyse fra Aalborgs Universitet, der henviser til, at skoler ved 
adfærdsændrende tilgang kan opnå energibesparelser på mellem 5-20% fra udgangspunktet1.  
 
Tekniske løsninger 
En investering i energiteamet vil ligeledes muliggøre, at der kan investeres i yderligere tekniske installa-
tioner, der kan understøtte adfærdsindsatsen samt monitorere og reducere forbruget af el, vand og 
varme.  
 
Forvaltningen er i gang med at teste forskellige indeklimamålere, der registrerer de faktiske CO2-, tem-
peratur- og fugtforhold i de enkelte lokaler og afdækker således det objektive indeklima. De kan danne 
baggrund for optimering af bl.a. ventilation- og varmesystemet og opsætning af solafskærmning. Det 
er ikke muligt at beregne indeklimamålernes konkrete effekt, men indeklimamålere kan understøtte en 
bedre og forbrugsnedsættende adfærd. Data fra indeklimamålerne kan fx understøtte at døre og vin-
duer lukkes efter udluftning, og dermed give mulighed for mindre forbrug. Dertil påvirker et godt inde-
klima elevernes trivsel og sundhed samt deres generelle velbefindende, koncentration og indlæring. Til 
at realisere og understøtte indeklimamålernes potentiale – og deres bidrag til besparelsen - ansættes 
derudover en projektleder for en toårig periode. Der investeres derfor 6,2 mio. kr. til at købe, facilitere 
og installere indeklimamålere i alle kommunes ca. 2.100 klasselokaler.  
 
Forvaltningen har over de sidste 4 år skiftet de fleste vandarmaturer i BUF’s institutioner, hvilket har gi-
vet besparelse på ca. 40% af vandforbruget. Alligevel kan det konstateres, at der er et stilstands-tab af 
vand mellem kl. 00:00 – 04:00 på 10,1 m3/h som følge af løbende og misvedligeholdte toiletter. Dette 
spild kan reduceres markant ved en investering i installationer af sensorer på vandtilførslen til toilet-
terne, da disse sender en alarm fra toilettet til det tekniske personale, når et toilet løber. Med denne mål-
rettede indsats på toiletternes stilstandstab, estimeres det, at er det muligt at nedsætte forvaltningen 
stilstandstab på vand med ca. 70 %. Installationen af toiletsensorer på forvaltningens ca. 7.600 toiletter, 
hvilket med en engangsinvestering på 3 mio. kr., vil give en årlig besparelse på 2,3 mio. kr. pr. år på for-
valtningens vandforbrug. 
 
Foruden at de tekniske løsninger kan reducere forbruget, er det centralt, at de ligeledes er et vigtigt pæ-
dagogisk værktøj, da de kan indgå som undervisnings- og casemateriale, der understøtter adfærdsind-
satsen. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja [Angiv titel på innovationsforslag] [Angiv vedtagelsestidspunkt (budget/OFS)] 
☒Nej  

2. Økonomi 
 
 
Investeringsbehovet: 
Der investeres i 2023 og 2024 i to årsværk (720.000 kr. pr årsværk inklusiv 20 pct. overheadudgifter) til 
implementering af det nye koncept for en helhedsorientering energisupport til skole og institutioner. 
Investeringen vil muliggøre, at forvaltningen har de nødvendige kompetencer til at undervise i og 
fremme god forbrugsadfærd samt, at energiteamet kan teste, implementere og servicere tekniske løs-
ninger. Hertil investeres der i energiteamets kompetenceudvikling (600.000 kr. fordelt over en treårig 
periode) indenfor pædagogik og formidling, så alle i teamet har kompetencerne til at understøtte ad-
færdsændringer på skolerne. Den varige bemanding fra 2024 finansieres af besparelser på energiudgif-
ter. 
 
Baseret på forvaltningens erfaringer med nuværende indeklimamålere anslås prisen på én indeklima-
måler til at være ca. 1.600 kr. ved indkøb af indeklimamålere til alle klasselokaler. Opsætningen vurderes 
at koste 500 kr. per skole samt ca. 245 kr. per måler. Dertil vurderes det, at investeringen i indeklimamå-
lere har behov for facilitering af en projektleder (720.000 kr. inklusiv 20 pct. overheadudgifter) over to 
år for at realisere investeringens potentiale som adfærdsunderstøttende og dermed en del af effektivi-
seringen på 10 mio. kr. ved lavere energiforbrug. Der investeres for 6,2 mio. kr. (inklusiv 20 pct. over-
headudgifter) i at købe, facilitere og installere indeklimamålere i alle kommunes ca. 2.100 klasselokaler. 

 
1 Microsoft Word - skoler energi 100410.doc (aau.dk) 
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Investeringsomkostninger til installationen af toiletsensorer dækker over indkøbsprisen på 836.000 (110 
kr. pr. sensor til forvaltningens 7600 toiletter) samt at det vil kræve tre årsværk (2.160.000 kr. årsværk 
inklusiv 20 pct. overheadudgifter) at installere sensorerne på alle forvaltningens toiletterne. Der inve-
steres for 3,0 mio. kr. til at installere toiletsensorer på alle forvaltningens toiletter, så vandforbruget re-
duceres. 
 
Varig opnormering: 
Der afsættes midler til en varig opnormering i forvaltningen med 5 årsværk (720.000 kr. pr. årsværk in-
klusiv 20 pct. overheadudgifter), heraf 3 årsværk til energiteamet samt 2 årsværk til pædagogiske for-
midlere. 
 
Effektiviseringen:  
Investeringen i personale og indeklimamålere til adfærdsunderstøttende indsatser vil bidrage til en æn-
dret adfærd på enhederne, hvilket estimeres at give en besparelse på energiforbruget på 5 % fra de nu-
værende årlige forbrugsudgifter på 208 mio. kr. Effektiviseringen tager udgangspunkt i energiteamets 
vurdering samt en metaanalyse fra Aalborgs Universitet, der henviser til, at skoler ved adfærdsæn-
drende tilgang kan opnå energibesparelse på mellem 5-20% fra udgangspunktet. Investeringen vil give 
en besparelse på 5,2 mio. kr. i 2024, da det vil tage tid at skabe adfærdsændringerne, hvorefter den æn-
drede adfærd vil give en årlig besparelse på 10,4 mio. kr. (5 % af 208 mio. kr.) 
 
Installationen af toiletsensorerne vil medføre en besparelse på forvaltningens vandforbrug på 1,2 mio. 
kr. i 2024 og derefter en årlig besparelse på 2,3 mio. kr. pr. år. Besparelsen tager udgangspunkt i en 70 
procent reduktion af stilstandsvandforbruget på 87.155 m3/år, den nuværende vandtakst på 30,9 
kr./m3, et årligt abonnement på 38.000 kr. (5 kr. pr. sensor) for monitorering af toiletsensorerne samt 
løbende udskiftning af sensorer. Sensorernes forventede holdbarhed er 10 år, hvorfor 10 % af investe-
ringsbeløb på 3,0 mio. kr. (300.000 kr. årligt) går til udskiftning. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Energibesparelse ved ændret adfærd - 5 
% reduceret forbrug af el, vand og varme 

service  -5.200 
 

-10.400 
 

-10.400 
 

-10.400 
 

-10.400 
 

Medarbejdere i Energiteamet (3 årsværk 
inkl. overhead) 

Service  2.160 2.160 2.160 2.160 2.160 

Pædagogiske formidlere (2 årsværk inkl. 
overhead) 

Service  1.440 1.440 1.440 1.440 1.440 

Energibesparelse ved monitering af for-
brug – toiletsensorer 

Service  -1.150 -2.000 -2.000 -2.000 -2.000 

Samlet varig ændring    -2.750 -8.800 -8.800 -8.800 -8.800 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Implementering af helhedsorienteret 
energisupport 

Service 1.080 2.160     

Projektleder til indeklimamålere (1 års-
værk inkl. overhead) 

Service 360 720 360    

Kompetenceudvikling - pædagogik og 
formidling 

Service 200 400     

Toiletsensorer 
 

Service 1.500 1.500     

Indeklimamålere Service 2.350 2.350     
Samlede implementeringsomkostninger  5.490 7.130 360    
 
Samlet økonomisk påvirkning  5.490 4.380 -8.440 -8.800 -8.800 -8.800 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 4       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 4       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Implementering og opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
Der er en risiko for, at energiteamet og de pædagogiske formidlere ikke i estimeret omfang formår at 
gøre adfærdsændringerne til hverdagspraksis på skoler og daginstitutioner, hvilket vil medføre mindre 
besparelser end antaget. De estimeret besparelser på forbruget er beregnet ud fra de nuværende høje 
priser på el, vand og varme, hvorfor den reelle besparelse på forbruget afhænger af den fremtidige ud-
vikling i energipriserne. Risikoen vurderes samlet set at være lav, da skolerne har stor interesse for kli-
matiltag samt, at de estimeret effektiviseringer ved adfærdsfærdsændringerne er konservativt sat (5% 
frem for op til 20%) ift. det potentiale, som flere undersøgelser finder. 

  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Indkøb og installation af toi-
letsensorer og indeklima-
målere 

Energiteamet og ARC fast-
lægger hvilke typer af toilet-
sensorer og indeklimamå-
lere, der skal købes. På bag-
grund heraf vurderes det 
hvorvidt Energiteamet selv 
står for installationen, eller 
om denne skal i udbud.  

ARC, Energiteamet Ultimo 2023 

Rekruttering af pædagogi-
ske medarbejdere og en 
projektleder 

ARC rekrutterer medarbej-
dere. 

ARC Ultimo 2023 

Koordinering af den ad-
færdsunderstøttende ind-
sats 

ARC og Energiteamet revi-
derer undervisningsmateria-
let og udarbejder en plan for 
den adfærdsunderstøttende 
indsats. 

ARC, Energiteamet Ultimo 2023 

Kompetenceudvikling af 
energiteamets medarbej-
dere 

ARC og Energiteamet vurde-
rer relevante kurser og med-
arbejderne kompetenceud-
viklingsforløb. 

ARC, Energiteamet 2023, 2024, 2025 

Realisering af effektiviseringer 

5% reduktion af energifor-
bruget samt 70% reduktion 
af stilstandsvandforbruget 

Forbruget følges i forbin-
delse med regnskabsaflæg-
gelsen. Der sker løbende af-
læsning af varme- og vand-
forbrug i form af et udtræk 
fra EnergyKey. 

ARC Årligt 

Forbedret forbrugsadfærd 
og indeklima på skoler og 
daginstitutioner  

ARC og Energitemaet evalu-
erer den adfærdsunderstøt-
tende indsats og erfarin-
gerne med indeklimamålere 
med skoler og daginstitutio-
ner. 

ARC, Energiteamet Årligt 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 23/2 2023 

 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Taskforcen for en grøn folkeskole  
En taskforce bestående af skoleelever, forskere, ledere fra uddannelsesinstitutioner, erhvervsledere, sko-
leledere/lærere, grønne organisationer m.v. har på ønske fra ungerådet og borgerrepræsentationen gi-
vet input til hvordan vi bedst uddanner en bæredygtig generation der er bevidste om deres forbrug.   
 
Forslag til handlinger: 
Monitorer forbrug og brug det i undervisningen 
Forbruget på skolen kan synliggøres ved, at skolen har adgang til lettilgængelige data over forbrug af 
vand og energi. I undervisningen kan lærerne anvende virkelige data fra skolen til faglige forløb. Sam-
men med eleverne kan der udvikles ideer og handlinger til at reducere forbruget. En enkelt og synlig 
monitorering kan gøre eleverne mere bevidste om skolens samlede og deres eget individuelle forbrug. 
Dette kan inspirere til at eleverne i fællesskab gør en indsats for at handle mere bæredygtigt. 

Reducer skolens forbrug af el, vand og varme 
Skolens forbrug af el, vand og varme kan reduceres. Rumtemperaturen på skolen kan sænkes og varme-
forbruget følges. Der er hjælp at hente hos Københavns Ejendomme og forvaltningen til at spare på 
energien. Eleverne inddrages i at udvikle ideer til relevante og konkrete energieffektiviseringstiltag.   
 
Implementeringsgrupper i BUF 
Tilbagemeldingen fra implementeringsgrupperne på hvordan vi understøtter en grøn folkeskole, var til-
bagemeldingen.   

 Skolernes data er vigtigt til at fremme omstillingen. Ved at synliggøre skolens data for elever og 
personale motivere det til at sparre på indkøb, varme, vand og el.  

 Skal der opnås ændret adfærd hos elever og skolens personale skal de fysiske rammer understøt-
ter, adfærdspsykologi. 

 Erfaringerne fra affaldsområdet er at det er den håndholdt indsats der virker. Det er vigtigt med 
besøg på skolerne, hvis der skal ske en forskel.  

 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 17 INVESTERING I CO-TEACHING MED 
HENBLIK 
PÅ FÆRRE ELEVER I SEGREGEREDE TILBUD 

Kort resumé: Der investeres i co-teaching på ti udvalgte almene folkeskoler for at inkludere flere 
elever. Effektiviseringen udmøntes på specialundervisningsrammen ved at færre vi-
siteres til specialtilbud.   

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Om co-teaching 
Co-teaching bidrager til styrket inklusion i almenundervisningen, og gør det muligt at segregere færre 
elever til specialtilbud. Co-teaching kan påvise den bedste inkluderende effekt sammenlignet med an-
dre metoder. 

I de københavnske skoler skal alle elever have de rigtige rammer for at kunne deltage fagligt og socialt. 
Skolerne er udfordrede på at give alle elever den støtte, de har brug for, og flere og flere elever bliver 
visiteret til specialtilbud. Andelen af elever i specialtilbud er således steget fra 4,4% i 2017 til 5,4% i 
2022. For at bremse udviklingen skal almenskolernes daglige arbejde med at inkludere børn med sær-
lige behov styrkes. Børne- og Ungdomsforvaltningen ønsker at investere i co-teaching som er en aner-
kendt og evidensbaseret tilgang til at understøtte udvikling af inkluderende læringsmiljøer på almen-
området.  

I co-teaching samarbejder to professionelle (fx lærer og lærer eller lærer og pædagog) om at plan-
lægge, gennemføre og evaluere undervisningen. Helt centralt er det, at co-teaching kombinerer almen- 
og specialpædagogiske værktøjer, hvor et enkelt barns støtte konverteres til hele klassen. I co-teaching 
er der altså ikke tale om indsatser, der er særligt tilrettelagt for den enkelte elev med specialpædagogi-
ske behov, men om at variere og differentiere undervisningen, så alle klassens elever kan være en del af 
fællesskabet.  

Undersøgelser af co-teaching 
Undersøgelser viser, at co-teaching bidrager til højere selvværd og øget selvtillid blandt eleverne samti-
dig med, at elevernes faglige succeser og sociale kompetencer og relationer øges. Udover at co-tea-
ching giver mulighed for mere varieret og differentieret undervisning, hæves kvaliteten af undervisnin-
gen også ved at bruge flere kompetencer. Med co-teaching har eleverne tendens til at opnå bedre re-
sultater end ved andre inkluderende undervisningstilgange, og derved kommer co-teaching både ele-
ver med og uden støttebehov til gode. 

Co-teaching har også en positiv effekt på lærernes faglighed, som bliver udviklet, når de anvender me-
toden. Når lærere samarbejder med en ressourceperson med specialpædagogisk kompetence, bidra-
ger co-teaching til, at lærerne opnår specialpædagogiske kompetencer.  

VIVE har kortlagt lærernes kompetenceudvikling vedrørende elever med særlige behov. Kortlægningen 
viser, at det meste af den uformelle kompetenceudvikling foregår på skolerne gennem blandt andet co-
teaching. Københavns Lærerforening peger ligeledes på, at co-teaching har positiv indflydelse på læ-
rernes arbejdsvilkår. 

Danmarks Lærerforening har lavet en undersøgelse blandt københavnske lærere, som viser, at lærerne 
oplever, at der er elever, der ikke får opfyldt deres behov i undervisningen, og at lærerne ofte ikke har 
mulighed for at planlægge undervisningen, så den tilgodeser alle elevers behov. Undersøgelsen viser, 
at mange lærere anser co-teaching som en tilgang, der kan bidrage til at løse disse udfordringer, hvor 
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der kan opnås undervisning af høj kvalitet, og lærerne kan nå ud til flere elever i klasserne. De har en op-
timisme om co-teaching som fælles faglig ramme om fælles indsatser til at håndtere faglig og social 
forskellighed blandt eleverne.    
 
Erfaringer med co-teaching i Københavns Kommune  
Med budget 2019 blev der afsat midler til ’Plads til forskellighed’ med henblik på at bremse segregerin-
gen til specialtilbud og styrke inklusionen i almenundervisningen. Co-teaching er en af indsatserne, og i 
tilbagemeldinger fra skolerne fremhæves det, at skolerne efterspørger co-teaching og er glade for ind-
satsen. Lærere og pædagoger nævner, at de med co-teaching når rundt til alle elever i klassen og får 
mere motiverede elever. Endvidere optimeres samarbejdet, og den fælles forberedelse kvalificerer 
selve undervisningen. Endelig oplever de et bedre ressourceforbrug. 
 
Eleverne fortæller, at de oplever mere varieret undervisning, bedre samarbejde med klassekammerater, 
hurtigere hjælp, mere voksenkontakt og at blive set af de voksne. Eleverne oplever også, at der er mere 
ro i klassen, at opgaverne er sjovere, og at de har højere fagligt udbytte. 
 
Ressourcepersoner/vejledere oplever at få en konkret platform, som refleksion med lærer og pædago-
ger kan basere sig på. De oplever dermed at få et afsæt for observation og medundervisning, og at de 
kan hjælpe hurtigt og konkret.  
 
Generelt oplever skolerne, at co-teaching i indskolingen fungerer som en forebyggende indsats, der 
udvikler gode inkluderende læringsmiljøer, hvor co-teaching på mellemtrinet og udskolingen i højere 
grad kan brugesopleves som foregribende indsatser. 
 
Effekt 
Ved at investere i at udbrede co-teaching som metode vil skolerne blive bedre til at anvende de res-
sourcer, de har i pædagoger, vejledere samt eventuelle fleksordninger som BUF-flex og Skole-flex til 
gavn for hele læringsmiljøet i stedet for fokus på den enkelte indsats. Efter en periode med investe-
ringsmidler til kompetenceudvikling og vikardækning vil skolerne kunne styrke deres praksis omkring 
fordeling af ressourcer til at blive mere strategisk og målrettet til co-teaching, samt forankre indsatsen i 
skolens ressourcecenter. Ved at inkludere flere elever i klassen, vil skolerne have mulighed for at holde 
flere elever i almenundervisningen og derved segregere færre til specialtilbud. 
 
I de sidste tre år er der i gennemsnit årligt visiteret 94 elever fra de københavnske almene folkeskoler til 
et kategori 3 specialtilbud. Det svarer til 1,8 elever i gennemsnit pr. skole. Ved at investere i co-teaching 
på ti skoler er der en forventning om, at hver skole visiterer én elev mindre pr. år. Forventningen er, at 
det primært vil dreje sig om elever, der potentielt ville blive segregeret til et kategori 3 tilbud, som er 
tilbud til elever med autisme og ADHD, og som befinder sig indenfor normalområdet. 
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja [Angiv titel på innovationsforslag] [Angiv vedtagelsestidspunkt (budget/OFS)] 
☒Nej  

2. Økonomi 
 
Investering  
Til hver af de ti skoler afsættes der investeringsmidler til et halvt lærerårsværk i det første år, et helt års-
værk i år 2, 3/4 årsværk til det tredje år og et kvart årsværk til år fire. Investeringsmidlerne skal dække fri-
køb i forbindelse med kompetenceudvikling af medarbejdere og den løbende forberedelse og evalue-
ring af co-teaching forløb. Forberedelse og evaluering forventes at være mere tidskrævende i de første 
år, indtil metoden er blevet en integreret del af skolernes arbejde og der kan være et øget behov for 
sparring og videndeling på tværs, hvorfor investeringsbehovet bliver mindre over tid.  
 
For at sikre kontinuerlig mulighed for kompetenceudvikling, særligt af nye medarbejdere, og for at sikre 
tid til forberedelse og evaluering af co-teaching forløb, afsættes der varige midler der svarer til 1/4 læ-
rerårsværk om året pr. skole. Disse midler forventes særligt at gå til vikardækning i KKFO’erne om efter-
middagen. 
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Til central projektledelse af opstart, løbende opfølgning evaluering afsættes der i alt 480 t.kr. fordelt 
over 4 år. Dertil afsættes der samlet 440 t.kr fordelt over 4 år til en områdetovholder i de områder hvor 
skolerne befinder sig. Midlerne skal dække løbende opfølgning og understøttelse af skolernes arbejde 
med co-teaching. Der afsættes endvidere 260 t. kr. årligt i fire år til frikøb af en medarbejder fra kompe-
tencecenter ved Frejaskolen og Øster Farimagsgade Skole for at vejlede og sparre med skolerne.  
 
Effektivisering  
Effektiviseringen er på 0,9 mio. kr. i 2024 stigende til 10,4 mio. kr. varigt fra 2028 og frem. I beregnin-
gen af effektiviseringen er det forudsat, at der i gennemsnit visiteres én elev mindre pr. år fra de 10 sko-
ler. Den største segregering finder sted ved 12-års alderen, og det antages derfor, at det i gennemsnit er 
et 5-årigt forløb i et specialtilbud, der kan spares. Antagelsen baserer sig blandt andet på erfaringer fra 
Plads til forskellighed og den effekt co-teaching har som værende den mest evidensbaserede metode 
til inklusion. Der kan muligvis også spares på udgifter til Særligt tilrettelagt uddannelse (STU), men 
denne mulige besparelse er ikke medregnet i investeringsforslaget, da den er ret usikker. 
 
Udgiften pr. år til en elev i et kategori 3 specialtilbud er 286 t. kr., mens den er 49 t. kr. for en elev i et al-
ment tilbud. Det giver en udgift pr. 5-årigt forløb i specialtilbud på 1.430 t. kr. og 244 t. kr. i et alment 
tilbud. Når der visiteres 10 færre elever pr. år til specialtilbud, så giver det en besparelse på specialtil-
buddet på 2,9 mio. kr. i 2024 stigende til 14,3 mio. kr. i 2028 og frem, mens merudgiften på almenom-
rådet er 488 t. kr. i 2024 stigende til 2,4 mio. kr. 2028. Hertil kommer den årlige udgift på 1,4 mio. kr. til 
¼ varigt lærerårsværk pr. skole.  Nettobesparelsen udgør dermed 0,9 mio. kr. i 2024 stigende til en va-
rig ændring på 10,4 mio. kr. i 2028. Effektiviseringen hentes ved en reduktion på den centrale del af spe-
cialundervisningsrammen. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser  
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
10 færre segregerede elever pr. år Service  -2860 -5702 -7088 -9450 -14254 
Udgift for plads i almen Service  488 976 1464 1952 2440 
¼ lærerårsværk til 10 skoler Service  1438 1438 1438 1438 1438 
Samlet varig ændring   -934 -3288 -4186 -6062 -10376 

 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelse  Service 140 100 100 140   
Områdetovholder  Service 140 100 100 140   
Midler til co-teaching på 10 skoler Service 2878 5756 4318 1438   
Midler til kompetencecentre Service 260 260 260 260   
Samlede implementeringsomkostninger Service 3418 6216 4778 1938   

 
Samlet økonomisk påvirkning  3.418 5.282 1.490 -2.248 -6.062 -10.376 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetaling baseret på totaløkonomi 6       
Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

Skolerne udvælges på baggrund af deres erfaringer med co-teaching og deres eget ønske om, at ar-
bejde fokuseret med, at udbrede co-teaching som en inkluderende metode. Midlerne udmøntes til de 
ti skoler, og de forvaltes af skolerne selv. Skolerne afsætter ressourcer til de årgange/klasser/timer, hvor 
det vurderes, at det vil give merværdi at bruge co-teaching. Det vigtigste er, at ledelsen prioriterer, at 
co-teaching skal blive en del af kulturen, og at de lærere/pædagoger/vejledere, der har arbejdet med 
co-teaching, hjælper med at få det forankret i øvrige årgangsteams. Metoden skal endvidere implemen-
teres i skolernes ressourcecenter, så vejlederne kan vejlede gennem co-teaching, ligesom de kan vej-
lede lærere og pædagoger i at co-teache.  
 
Skolens ledelse og ressourcecenter, områdechef og områdetovholder samt projektleder fra BUF udar-
bejder en udviklingsplan for skolen i fællesskab. Der foretages en vurdering af, hvilke børn der kan føl-
ges, med henblik på kunne lave en opfølgning efter implementeringen.  
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Det er hensigten at bruge pædagogisk notat som datakilde for at følge børnenes progression ift.  læring, 
trivsel og udvikling i takt med, at der arbejdes med co-teaching i undervisningen. Et pædagogisk notat 
er en skabelon udviklet af Københavns Kommune, som bruges til at lave status- og handleplan for ele-
ver, der i perioder har behov for særligt tilrettelagte forløb i klassen. 
  
Forvaltningen har arbejdet med co-teaching siden 2019 og har erfaring med, hvordan der sikres et ved-
varende fokus og en kontinuitet i arbejdet. Skolen afholder løbende statusmøder med områdetovholder 
for at sikre et vedvarende fokus på implementering og progression hos udvalgte børn. Projektlederen 
fra den centrale forvaltning inddrages løbende. Kompetencecenter for autisme og ADHD ved Frejasko-
len og kompetencecenter for inkluderende læringsmiljøer ved Øster Farimagsgade Skole tilknyttes som 
faglige vejledere, når der er brug for sparring vedr. børn med særlige behov og co-teachingmetoden.  
 

 
 

4. Risikovurdering  
Der er risiko for, at den forventede effekt ikke opnås fuldt ud, hvis investeringen i co-teaching på de ud-
valget skoler ikke mindsker antallet af segregerede elever til specialtilbud fra de involverede skoler. Ri-
siko vurderes som lav set i lyset af de gode erfaringer, der er med co-teaching. Der følges op på visitati-
oner fra skolerne og indsatsen evalueres. Det vurderes ikke at være risiko forbundet med udvælgelse af 
de 10 skoler da skolerne udvælges på baggrund af egen motivation og erfaring med co-teaching. 
 

  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Skoler udvælges Der bookes opstartsmøder 

med alle skoler.  
FAC Marts 2023 

Projektleder fra FAC delta-
ger på opstartsmøder og er 
med til at understøtte arbej-
det med en god udviklings-
plan. 

Der udarbejdes udviklings-
planer for hver skole. 

FAC og områdetovholder Foråret 2023. 

Der følges løbende op på 
antal segregerede elever på 
de udvalget skoler ved sko-
leopgørelsen 5/9.  

Ved gennemgang af skole-
opgørelsen 5/9. 

FAC 5. september hvert år.  

Realisering af effektiviseringer 

Der følges op på effektivise-
ringer. 

Der følges op på, at der er 
kommet 10 færre i specialtil-
bud hvert år. 

FAC og ARC Ultimo 2024 og de efterføl-
gende år.  

Indsatsen evalueres inden 
implementeringsmidlerne 
ophører. 

Skriftlig evaluering. FAC Foråret 2027 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Ikke relevant.  
 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 19. januar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Implementeringsgrupper, budgetarbejdsgruppen under HovedMED og en række skoler er blevet ind-
draget med henblik på input og kvalitetssikring af forslaget.  
 

 
 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 18 FORENKLING AF 
ARBEJDSTIDSSTYRING FOR PÆDAGOGISKE LEDERE 
I KØBENHAVNS KOMMUNE 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Med dette forslag får de pædagogiske ledere på institutionerne mulighed for en mere effektiv arbejds-
tidsstyring med en bedre, enkel og samlet proces, som understøttes af brugervenlige digitale løsninger 
til planlægning, registrering og opfølgning på de ansattes arbejdstid. Det vil medføre en mere effektiv 
udnyttelse af medarbejderressourcer, øget gennemsigtighed for og inddragelse af medarbejdere i op-
fyldelsen af deres årsnorm samt mere fokus til pædagogiske kerneopgaver.  

Målet er en løsning, hvor pædagogiske ledere ikke længere skal arbejde direkte i Københavns Arbejds-
tidsregistreringssystem (KAS). I dag er arbejdstidsstyringen en kompleks og tidskrævende proces da 
KAS er et ikke-brugervenligt registrerings- og styringsværktøj som i ringe grad bidrager til god vagtplan-
lægning og ressourcestyring. 

Bilag 1 illustrerer den komplekse proces. Først planlægges arbejdstiden ved, at lederne laver vagtplaner 
med mødetider. Det sker på mange forskellige måder via selvudviklede Excel-ark. Efterfølgende taster 
de administrative arbejdsfællesskaber hver medarbejders forventede arbejdstid ind i en vagtplan i KAS. 
Den pædagogiske leder deler hver uge vagtplanen med sine medarbejdere ved at printe en arbejds-
plan fra en ikke-print-venlig brugerflade, hvorefter medarbejderne skriver ændringer til deres arbejdsti-
der, som lederen efterfølgende taster manuelt ind i KAS. 

Lederne bruger KAS til at holde øje med medarbejderes arbejdstid og saldoer, differencer, ferie, af-
spadsering mv. Saldi fra KAS bruger lederne til yderligere arbejdstidsplanlægning. Arbejdstidsstyrin-
gen sker således i flere forskellige sideløbende processer og værktøjer, der ikke er tilpasset hinanden og 
ikke understøtter en effektiv udnyttelse af medarbejderressourcer i forhold til årsnormen.  

Investeringsbehovet 
I efteråret 2022 er der foretaget 8 interviews og 1 workshop med både pædagogiske ledere fra daginsti-
tutioner og KKFO’er samt klyngeledere for at kvalificere viden og løsninger til bedre styring af arbejdsti-
den. Forslaget er endvidere drøftet med flere pædagogiske ledere på områdernes faste implemente-
ringsgruppemøder i december. Samtidigt er forslaget vendt med Landsforeningen for Socialpædago-
ger (LFS) og LFS ledersektion.  

Igennem inddragelsen blev det tydeligt, at der mangler en enkel brugergrænseflade med relevant le-
delsesinformation og en enkel mulighed for registrering af reel arbejdstid, herunder at medarbejdere 
selv kan indrapportere arbejdstiden og holde øje med status på egen arbejdstid. Med afsæt i ledernes 
ønsker investeres der i digitale løsninger, som opfylder følgende tre funktioner:  

 Et enkelt og standardiseret planlægningsværktøj: Mulighed for, at pædagogiske ledere lettere
kan arbejdstidsplanlægge med hele årsnormen for øje. Dette indebærer en brugervenlig bru-
gergrænseflade og digital adgang til overblik over præsteret arbejdstid og saldo for ferie, af-
spadsering mv.

Kort resumé: Der investeres med dette forslag i at forenkle og forbedre arbejdstidsstyringen for 
pædagogiske ledere i København, som vil medføre en mere effektiv udnyttelse af 
medarbejderressourcerne. Der investeres i (1) et brugervenligt og standardiseret 
planlægningsværktøj, (2) en automatisering af planlagt tid, så manuel tastning af 
vagtplaner undgås samt (3) medarbejderadgang til at indberette ændringer i plan-
lagt arbejdstid, hvilket også sikrer medarbejderne indblik i egen timesaldo.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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 Automatisering af planlagt tid: Den planlagte tid skal automatisk være en del af et registre-
ringsværktøj, som personale og ledere kan lave ændringer til. I dag sker dette som ovenfor be-
skrevet via manuel tastning i AF.  

 Medarbejderadgang: Digital mulighed for medarbejdere og ledere kan indberette ændringer 
til planlagt arbejdstid, samt mulighed for at medarbejdere kan se vagtplan og egne saldoer. 

Tidsplanen for projektet falder i tre overordnede faser. I afdækningsfasen sker en udvælgelse af den 
rigtige løsning med udgangspunkt i de pædagogiske lederes behov. I denne fase sikres det, at de for-
skellige delelementer arbejder sammen efter hensigten. I valget af løsning, er der endvidere behov for 
en nærmere markedsafdækning, hvor det afklares, om der er behov for at gå i udbud med dele eller 
hele opgaven. Efter afdækningsfasen vil løsningerne blive testet blandt brugerne i udviklings- og af-
prøvningsfasen. 
 
Endelig sker der i implementeringsfasen en grundig introduktion til den nye medarbejderadgang 
blandt det pædagogiske personale og en grundig introduktion i de digitale løsninger samt kompeten-
ceopbygning i vagtplanlægning blandt lederne – fx igennem sidemandsoplæring fra superbrugere og 
understøttelse fra AF. Det er planen, at der investeres i medarbejderadgang i 2023, og at implemente-
ringen heraf er færdig medio 2024. Der investeres i det standardiserede planlægningsværktøj og auto-
matisering af planlagt tid i 2024 og 2025, så implementeringen er færdig i 2026.  
 
Brugerne vil blive inddraget i alle faser gennem et brugerpanel, som skal kvalificere projektet med viden 
om god vagtplanlægning, afprøve forskellige tekniske og eventuelle organisatoriske løsninger samt bi-
stå i implementeringen med at være ambassadører og bidrage til udvikling af undervisnings- og imple-
menteringsmateriale. Samtidig afsættes der midler til frikøb af pædagogiske ledere til en uddannelses-
gruppe, som skal være superbrugere samt midler til centralt placeret projektledelse, uddannelse og im-
plementering. 
 
Effektivisering 
En arbejdstidsopgørelse for pædagogiske personale i Københavns kommune viser, at der er et potenti-
ale for at optimere vagtplanlægningen. Opgørelsen viser, at det ikke er alle de timer, som medarbej-
derne skal præstere i løbet af året, der reelt bliver planlagt og præsteret. Med den bedre mulighed for 
effektiv arbejdstidsstyring, som dette investeringsforslag giver, kan antallet af ikke præsterede timer mi-
nimeres. Estimatet for ikke præsterede timer, som kan effektiviseres, er 9,2 mio. kr., hvilket uddybes i 
økonomiafsnittet.  
 
Der frigøres også tid i AF, når den manuelle tastning af vagtplaner i KAS bortfalder. Tiden vil i stedet 
blive brugt på en større understøttelse af de pædagogiske ledere med implementering på kort sigt og 
med kvalitetssikring på lang sigt. Når implementeringen er afsluttet, kan den frigjorte tid i AF anvendes 
til bedre onboarding ift. vagtplanlægning og at overtage yderligere opgaver fra de pædagogiske ledere. 
Derfor er der ikke medregnet en effektivisering på sparet tid i AF. 
 
Sammenhængen mellem investering og effektivisering 
De ikke-præsterede timer minimeres konkret på følgende måde: 
 

1. Når de pædagogiske ledere kan planlægge med hele årsnormen for øje og samtidig har bedre 
adgang til medarbejdernes aktuelle saldi, kan medarbejdernes arbejdstid planlægges bedst 
muligt. I dag understøtter KAS ikke planlægning via årsnorm, bl.a. fordi det som standard kun 
arbejder 20 uger frem. Herefter beregnes resterende normtid ud fra gennemsnitlig arbejdstid. 

2. Når den planlagte tid automatisk er en del af registreringsværktøjet, undgås fejl i indtastning. 
Samtidig undgår lederne ventetid ved den administrative understøttelse af udrulning af vagtpla-
ner hos AF. Ventetid medfører en mindre optimal udnyttelse af ressourcer, da lederne ikke er 
vidende om eventuelt uudnyttet arbejdstid under ventetiden. 

3. Medarbejdernes egen registrering af ændret arbejdstid sikrer et mere præcist og hurtigt over-
blik over ressourceforbrug til lederne, så de kan planlægge mest effektivt. Det giver medarbej-
derne et efterspurgt overblik og indsigt i status på deres arbejdstidsbalance i.f.t. årsnorm samti-
dig med, at medarbejdere får reel mulighed for at få lagt den arbejdstid de skal, samt at have et 
medansvar for at opdage eventuelle fejl. 

 
Relevante samarbejdspartnere i kommunen 
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Der har været løbende dialog med Koncernservice (KS) for at afklare, hvilke behov KAS i dag dækker og 
KS er bekendt med forslaget. Forvaltningen har nøje fuldt KS’s innovationsforslag ’Bedre vagtplanlæg-
ning’ vedtaget ved OFS 21-22. Indeværende forslag adskiller sig grundlæggende fra innovationsforsla-
get, da løsningen her er et forvaltningsspecifikt tiltag, der sikrer, at arbejdstidsstyring kan ske let for de 
pædagogiske ledere med blik for normstyring og samtidig kan give pædagogiske medarbejdere ad-
gang til en digital brugerflade, som KAS i dag ikke understøtter.  
 
Forslaget er udarbejdet i tæt dialog med KIT om de tekniske løsninger herunder kvalificering af den 
økonomiske ramme vedr. KIT’s mulige leverancer. KIT spiller en central rolle i projektets afdæknings-
fase, hvor de konkrete kravspecifikationer skal præciseres med henblik på den bedst mulige samlede 
løsning og markedsafdækning. Der skal både ved en internt udviklet løsning eller en ekstern løsning 
medregnes varige driftsomkostninger i KIT jf. økonomiafsnit. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:    
☐Ja  
☒Nej  
 

2. Økonomi  
Investeringsbehovet:  
Der findes i København Kommune ikke et system som alternativ til KAS. Løsningen er derfor at investere 
i (1) et standardiseret planlægningsværktøj, (2) automatisering af planlagt tid og (3) medarbejderad-
gang – enten i form af internt udviklede løsninger og/eller indkøb af et nyt system, som integreres med 
KAS.  
 
Som beskrevet ovenfor i tidsplanen, investeres der i medarbejderadgang i 2023, mens der investeres i 
og udvikles på løsningerne vedr. et standardiserede planlægningsværktøj og automatisering af planlagt 
tid i 2024 og 2025. Investeringsomkostningerne til udvikling af de tre dele er fordelt med 2,0 mio. kr. i 
2023 stigende til 4,0 mio. kr. i hhv. 2024 og 2025. Omkostningerne er vurderet på baggrund af flere 
tekniske scenarier, der baserer sig på RPA/RDA-teknologi, ServiceNow og muligheden for indkøb af et 
eksternt system. Det er løsninger, der er relativt velkendte qua samarbejdet med KS og KIT og intern re-
search.  
 
Der er medregnet varige licensomkostninger fra 2025 og frem på 1,5 mio. kr. Dertil kommer et varigt 
årsværk til drift og vedligehold af løsningerne vedr. både system og proces i BUF (0,8 mio. kr.) og et 
halvt årsværk varigt til KIT til drift og vedligehold (0,4 mio. kr.). Estimaterne er beregnet på baggrund af 
forvaltningens erfaring med lignende forslag. 
 
Der afsættes i alt 9,0 mio. kr. til interne implementeringsudgifter i BUF fordelt i årene 2023-2026: 

- Frikøb af pædagogiske ledere til brugerpanel til i alt 0,4 mio. kr. (0,1 mio. kr. i 2023, 0,2 mio. kr. i 
2024 og 0,1 mio. kr. i 2025) 

- Frikøb af pædagogiske ledere til uddannelsesgruppe/superbrugere til i alt 3,6 mio. kr. (0,7 mio. 
kr. i 2024, 1,9 mio. kr. i 2025, 1,0 mio. kr. i 2026) 

- Frikøb af pædagogiske ledere i forbindelse med sidemandsoplæring og uddannelse (20 timer 
pr. PL + 10 timer pr. klyngeleder) til i alt 2,2 mio. kr. (1,5 mio. kr. i 2025 og 0,7 mio. kr. i 2026) 

- 1,5 årsværk til centralt placeret projektledelse inkl. underviserrolle til i alt 1,2 mio. kr. (0,4 mio. kr. 
årligt i 2023-2025) 

- 0,5 årsværk til centralt placeret udvikling af digitalt undervisningsmateriale - fx små film/e-læ-
ring mm. til i alt 0,4 mio. kr. (0,2 mio. kr. i 2023-2024) 

 
Effektiviseringen:   
Opgørelsen af arbejdstid for det pædagogisk personale viser, hvor mange timer, der ikke udnyttes ef-
fektivt. Opgørelsen viser, at der er potentielt ikke-præsterede timer for 6,1 mio. kr. årligt, som kan effekti-
viseres ved en bedre arbejdstidsstyring. Effektiviseringspotentialet er kvalitetssikret på den førnævnte 
workshop med pædagogiske ledere og klyngeledere.  
 
De selvejende institutioner på dagtilbudsområdet udgør 30% af BUF’s institutioner. Når en tilsvarende 
andel af potentielt ikke-præsterede timer medregnes på det selvejende område giver det et samlet ef-
fektiviseringspotentiale på 8,7 mio. kr. (De selvejende institutioner orienteres om forslaget via budget-
arbejdsgruppen under Hoved-med 17. januar 2023) 
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Beregningen pris- og lønfremskrives, hvilket giver en samlet effektivisering ved fuld implementering på 
9,2 mio. kr. (2024 p/l). Effektiviseringen forventes først fuldt implementeret i 2027, da det bl.a. kræver 
tid at implementere den nye praksis for god vagtplanlægning.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser  
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Effektivisering af ikke præsterede ti-
mer Service  -1.000 -3.000 -8.000 -9.200 -9.200 

Driftsomkostninger i BUF vedr. sy-
stem og proces    790 790 790 790 

Driftsomkostninger hos KIT    390 390 390 390 

Licensomkostninger     1.500 1.500 1.500 1.500 

Samlet varig ændring, service   -1.000 -320 -5.320 -6.520 -6.520 

 

Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 

Udvikling af standardiseret planlæg-
ningsværktøj, automatisering af 
planlagt tid, medarbejderadgang 
(KIT/eksterne leverandører)  

Anlæg 2.000 4.000 4.000   

 

Interne udgifter i BUF (frikøb af pæ-
dagogiske ledere, projektledelse, ud-
dannelse og implementering)  

Service 670 1.850 4.340 2.100  
 

Samlede implementeringsomkost-
ninger  2.670 5.850 8.340 2.100   

 
Samlet økonomisk påvirkning  2.670 4.850 8.020 -3.220 -6.520 -6.520 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
 

2. Implementering og opfølgning  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er an-
svarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Afdækningsfasen  
(3 mdr.) 
Juni, august, sept. 2023 

Der er truffet beslutning om hvorvidt man 
går videre med en samlet eller delvis KK-ud-
viklet løsning og i hvilket omfang der skal kø-
bes en løsning af en ekstern udbyder.  

ARC  Ultimo september 2023 

Udviklings- og afprøv-
ningsfase vedr. medar-
bejderadgang  
(9 mdr.) 
Okt. 2023 – juni 2024 

Der er udviklet/indkøbt og foretaget testning 
af medarbejderadgang i brugerpanelet og 
lagt en plan for introduktion til det pædago-
giske personale inkl. introduktionsmateriale. 

ARC Ultimo juni 2024 

Udviklings- og afprøv-
ningsfase vedr. standar-
diseret planlægnings-
værktøj og automatise-
ring af planlagt tid 
(12 mdr.) 
Okt. 2023 – sept. 2024 

Der er udviklet/indkøbt og foretaget testning 
af standardiseret planlægningsværktøj og 
automatisering af planlagt tid. Der ligger 
samtidigt en plan klar for introduktion og 
sidemandsoplæring af de pædagogiske le-
dere og klyngeledere inkl. introduktionsma-
teriale.  

ARC Ultimo september 2024 
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3. Risikovurdering  
Risikoen vurderes at være middel. Risikoen søges imødekommet gennem den ovenfor beskrevne ind-
dragelse samt fokus på, at der igennem alle projektets faser skal ske en fortsat involvering af faglig kom-
petence fra pædagogiske ledere og samarbejde med KS og KIT om de tekniske løsninger. Derigennem 
er der fokus på, at løsningerne skal afspejle ledernes behov og at de tekniske løsninger kan fungere 
sammen med KAS.  
 
Risikoen for at ledere og medarbejdere ikke bruger de nye værktøjer og processer imødekommes ved at 
inddrage ledere i udviklingen af løsninger og ved at sikre en god implementering via uddannelse og 
sparring.  
 
  

Implementeringsfasen 
vedr. medarbejderad-
gang (3 mdr.) 
Aug. 2024 – okt. 2024 

Der er foretaget introduktion til det pædago-
giske personale af den nye medarbejderad-
gang.  

ARC Ultimo oktober 2024 

Implementeringsfasen 
vedr.  standardiseret 
planlægningsværktøj og 
automatisering af plan-
lagt tid (12-18 mdr.) 
Okt. 2024 – mar. 2026 

Der er foretaget introduktion og sidemands-
oplæring af det nye planlægningsværktøj 
blandt alle pædagogiske ledere og klyngele-
dere.  

ARC Ultimo marts 2026 

Realisering af effektiviseringer 

Ikke-præsterede timer er 
minimeret 

Realiseringen af effektiviseringen måles 
igennem normtidsopgørelsen  

ARC Opgørelsen foretages to 
gange om året, ved normaf-
slutning 31/7 og 31/12.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

4. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke en effektivisering på administration. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

5. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 18. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Der har været løbende dialog med Koncernservice (KS) for at afklare, hvilke behov KAS i dag dækker og 
KS er bekendt med forslaget. Forvaltningen har nøje fuldt KS’s innovationsforslag ’Bedre vagtplanlæg-
ning’ vedtaget ved OFS 21-22. Indeværende forslag adskiller sig grundlæggende fra innovationsforsla-
get, da løsningen her er et forvaltningsspecifikt tiltag, der sikrer, at arbejdstidsstyring kan ske let for de 
pædagogiske ledere med blik for normstyring og samtidig kan give pædagogiske medarbejdere adgang 
til en digital brugerflade, som KAS i dag ikke understøtter.  
 
Forslaget er udarbejdet i tæt dialog med KIT om de tekniske løsninger herunder kvalificering af den øko-
nomiske ramme vedr. KIT’s mulige leverancer. KIT spiller en central rolle i projektets afdækningsfase, 
hvor de konkrete kravspecifikationer skal præciseres med henblik på den bedst mulige samlede løsning 
og markedsafdækning. Der skal både ved en internt udviklet løsning eller en ekstern løsning medregnes 
varige driftsomkostninger i KIT jf. økonomiafsnit. 

 
Slet herunder gerne kredse og udvalg, der ikke er relevante. 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Nej  

IT-kredsen Nej Forslaget er drøftet og taget til efterretning i it-
kredsen den 9. december 2022. 

Koncern-IT Nej Forslaget er udarbejdet i dialog med KIT.   

MED-udvalg Nej  

HR-kredsen Nej  

Velfærdsanalytisk vurdering Nej  
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FORSLAG 19 KOMPETENCEPAKKER OG 
PRAKSISNÆR 
KOMPETENCEUDVIKLING PÅ DAGTILBUDSOMRÅDET

Kort resumé: BUF ønsker med dette forslag at indføre en mere praksisnær kompetenceudvikling 
for samlede medarbejdergrupper på kommunens dagtilbud. Forslaget indebærer 
implementering af kompetencepakker, som er strukturerede kompetenceforløb ret-
tet mod medarbejdergrupper. Kompetencepakkerne erstatter kursusforløb mv. ret-
tet mod enkelte medarbejdere. Effektiviseringen findes på en række centrale kompe-
tencepuljer, der på sigt bliver overflødiggjort gennem den nye tilgang, og gennem 
en reduktion i forbrug af decentrale midler til kompetenceudvikling.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag

Der er løbende behov for, at medarbejderne i kommunens dagtilbud tilegner sig nye kompetencer til 
deres arbejde med børnene. Viden om læring peger på, at kompetenceudvikling skal ske tæt på praksis, 
forankret i dagligdagen og for en bredere gruppe af medarbejdere for at have størst mulig effekt.  

Udfordringen er, at det i dag oftest er enkeltpersoner, der bliver kompetenceudviklet – det sker oftest 
væk fra praksis i form af et kursus eller lignende - og der sker derfor ikke efterfølgende en tilstrækkelig 
organisatorisk forankring i dagtilbuddene. Nye kompetencer hos enkelte medarbejdere bliver ikke i til-
strækkelig grad omsat til forbedret pædagogisk praksis blandt alle institutionens medarbejdere.  

Den praksisnære tilgang indebærer, at kompetenceudvikling sker for grupper af medarbejdere i stedet 
for at sende enkelte medarbejdere ud af huset på kursusforløb. Kompetenceudviklingen skal bidrage til 
at opbygge kompetencer i personalegruppen til at løse den pædagogiske kerneopgave af høj kvalitet, i 
relation til den børnegruppe, som de har ansvar for. 

Forslaget indebærer derfor en større omlægning af kompetenceudviklingen på dagtilbudsområdet i 
BUF. Fra at være rettet mod enkelte medarbejdere, der sendes afsted på efteruddannelse væk fra insti-
tutionen, til i stedet at være temabaserede kompetenceforløb, der følges af hele institutionens medar-
bejdergruppe tæt på praksis – og med den nyeste evidensbaserede viden som grundlag.   

Der investeres konkret i at udvikle og udbrede læringsforløb – kaldet kompetencepakker – der understøt-
ter og opbygger fælles viden og pædagogisk praksis med afsæt i klyngens/institutionens lokale behov 
for læring.  

Børne- og Ungdomsforvaltningen gør allerede i dag brug af kompetencepakker til uddannelsen for dag-
tilbudsledere i to af forvaltningens fem områder. Kompetencepakkerne er blevet godt modtaget af dag-
tilbudslederne. Forslaget bygger videre på de erfaringer, der er gjort med uddannelse af de pædagogi-
ske ledere i de to områder. Med dette forslag ønskes indsatsen udbredt til alle byens områder og den 
rettes direkte mod hele det pædagogiske personale på institutionerne. 

Kompetencepakker 
Til hver kompetencepakke hører et digitalt rum med alle materialer til modulerne og supplerende res-
sourcer. Til forløbene kobler der sig som regel en bog i serien ’Det ved vi om…’, der præsenterer viden om 
aktuelle, pædagogiske temaer. Bogens forfatter(e) har bidraget med refleksionsspørgsmål til forløbets 
fire moduler og korte videooplæg, som opsummerer bogens indhold. 

Forvaltningens erfaringer peger på, at struktur og systematik omkring læring er vigtig, ligesom medar-
bejderne som en del af forløbet skal have mulighed for at øve det nye, de har lært. Forløbene kan fx om-
handle børns udvikling, leg og aktiviteter, dannelse af relationer, systematik i det pædagogiske arbejde, 
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så medarbejderne kan omsætte og udvikle den pædagogiske læreplan til høj kvalitet i den pædagogiske 
praksis. 

Den tilgang til læring og professionel udvikling, som den enkelte kompetencepakke bygger på, har afsæt 
i eksisterende forskning om, hvad der karakteriserer effektfuld kompetenceudvikling af pædagogisk per-
sonale set i forhold til effekten på børns trivsel, læring og udvikling. En kompetencepakke følger derfor 
altid disse principper om, at kompetenceudvikling skal være: 

- forsknings- og datainformeret 

- baseret på kollektivt og teambaseret læringsforløb 

- praksisnær og forankres i dagtilbuddets organisatoriske kultur 

De kompetencepakker, der i dag anvendes i uddannelsen af dagtilbudsledere, er udviklet i samarbejde 
med forskere fra Aalborg Universitet. Det er planen, at de eksisterende pakker også skal bruges fremad-
rettet. På baggrund af en behovsafdækning ift. indholdet af nye pakker, kan der blive behov for forskellige 
leverandører, der kan levere indhold til disse. Det kan derfor også blive relevant at gå i udbud med denne 
opgave. Det er desuden en mulighed, at forvaltningen udvikler nye pakker internt – og man eksempelvis 
udnytter viden og kompetencerne ét sted til at få skabt læring på tværs i organisationen. 

Det er derfor forvaltningens plan, at der, i tæt samarbejde med kommunens pædagogiske ledelser, skal 
udarbejdes nye kompetencepakker, der kan imødekomme de behov for pædagogiske læring og udvik-
ling, som institutionerne efterspørger.  

Implementeringsstøtte og videreudvikling af kompetencepakker  
Med forslaget skal der arbejdes med en grundlæggende omlægning af tilgangen til kompetenceudvik-
ling med henblik på at få mere varig effekt af indsatserne. I udviklingsarbejdet lægges der vægt på, at 
arbejdet målrettes større grupper af medarbejdere, så selve kompetenceudviklingen opbygger instituti-
onens viden og kunnen så læringsmiljøet endnu bedre understøtter børnenes behov. Kompetenceud-
viklingen skal tilrettelægges helt tæt på praksis samtidig med, at der skal være stor opmærksomhed på 
den organisatoriske forankring i ledelsesstrengen.  

Til at styre indsatsen på tværs af kommunen afsættes der midler til halvandet årsværks projektledelse i 
den centrale del af forvaltningen i projektets første år – hvorefter behovet for central projektledelse for-
ventes at være faldende. Projektlederens overordnede opgaver vil omfatte: 

 Udvikling af indsatsen i samarbejdet med områderne og de pædagogiske konsulenter 
 Koordinering med leverandøren/leverandørerne om indsatsen  
 Udvikling af nye kompetencepakker i samarbejde med leverandøren 
 Udarbejde en plan for kapacitetsopbygning af konsulenterne, som skal understøtte klyngele-

derne 
 Drift og administration af ordningen herunder økonomistyring  
 Kommunikation til alle interessenter 
 Ledelsesinfo, data og viden om anvendelse i en fast kadence  

 
Herudover afsættes der et årsværk i hvert område af byen til en pædagogisk konsulent, som alene får til 
opgave at sikre implementeringen af kompetencepakkerne i det pågældende områdes institutioner. 
Konsulenterne skal især støtte op om de pædagogiske ledere, idet de har en helt central rolle ift. at få 
motiveret medarbejderne til at bruge kompetencepakkerne, sørge for at der følges op på læringen og at 
den bliver solidt forankret i den pædagogiske praksis på tværs af hele institutionen.  
 
Forslaget er drøftet med de faglige organisationer på dagtilbudsområdet (LFS og BUPL). Begge orga-
nisationer har tilkendegivet, at de mener, det er en god idé at investere i en forbedring af kompetence-
udviklingen. BUPL har herudover peget på, at det er vigtigt, at der ikke fjernes midler fra institutionernes 
normeringer – samt at det bliver frivilligt for institutionerne, om de vil gøre brug af kompetencepak-
kerne.  
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2. Økonomi 
Der investeres i halvandet årsværk til central projektledelse i 2024, hvorefter der gradvist vil være et 
mindre behov for projektledelse fra centralt hold.  
 
Den foreløbige erfaring med brug af kompetencepakkerne har vist, at der i en indkøringsperiode er 
brug for at hjælpe de pædagogiske ledere med at sikre implementeringen af pakkerne på institutionen. 
Derfor investeres der i fem årsværk i områdeforvaltningerne, der kontinuerligt skal støtte op om den lo-
kale implementering på institutionerne. Disse årsværk skal sikre implementering af eksisterende kom-
petencepakker til en bredere gruppe af medarbejder. 
 
Der afsættes 1,5 mio. kr. fordelt over to år til udvikling af nye kompetencepakker - og 0,5 mio. kr. til lø-
bende betaling for anvendelse af diverse undervisningsmaterialer i forbindelse med kompetencepak-
kerne. Beløbene er baseret på estimater ud fra erfaringer med udvikling af de eksisterende kompeten-
cepakker. Hvis det viser sig nødvendigt at gå i udbud med opgaven, vil forvaltningen gøre dette inden 
for rammerne af de gældende aftaler for kommunens indkøb og de generelle rammer i udbudsloven.  
 
Effektiviseringen i forslaget hentes gennem en nedlæggelse af centrale puljer på 1,5 mio. kr. til kompe-
tenceudvikling, som overflødiggøres gennem implementeringen af eksisterende kompetencepakker.  
 
Herudover har forvaltningen foretaget en afdækning gennem kommunens økonomisystem af forbrug i 
kommunens institutioner på kompetenceudvikling fra eksterne leverandører fordelt over de seneste tre 
år. Her er altså tale om de midler, som institutionerne har anvendt af deres budgetter til kurser mv. Det 
gennemsnitlige forbrug set over de tre år ligger på ca. 2,6 mio. kr. Det svarer til ca. 7.500 kr. pr. institu-
tion (idet der er ca. 350 kommunale og selvejende institutioner i kommunen). 
 
Der er i afdækningen af forbruget kun taget udgiftsposter med, som det med meget stor sikkerhed kan 
siges, er fra kompetenceudvikling. Derfor er der ikke tale om midler, der direkte er anvendt til normerin-
ger – midlerne er brugt til kompetenceudvikling.  
 
Det er forvaltningens forventning, at institutionerne gennem implementeringen af kompetencepakker i 
væsentlig grad kan nedbringe deres forbrug til anden kompetenceudvikling. I 2023 er det forudsat, at 
institutionerne kan anvende 30% færre midler til anden kompetenceudvikling – stigende med 10 pro-
centpoint i de efterfølgende år indtil den fulde indfasning i 2027, hvor det forventes, at institutionerne 
vil bruge 60% færre midler til anden kompetenceudvikling. Den gradvise indfasning skyldes også, at det 
er forventningen, at udviklingen af nye kompetencepakker i højere og højere grad vil imødekomme in-
stitutionernes behov for kompetenceudvikling.  
 
Det vil fortsat være frivilligt for institutionerne, om de vil gøre brug af kompetencepakkerne – og de vil 
fortsat selv bestemme, hvordan de i øvrigt prioriterer midler til kompetenceudvikling. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Afskaffelse af centralt finansierede kom-
petenceudviklingsforløb Service  -1.500 -1.500 -1.500 -1.500 -1.500 

Decentrale driftsmidler brugt på kompe-
tenceudvikling Service  -780 -1.040 -1.300 -1.560 -1.560 

Brug af undervisningsmaterialer – ny va-
rig udgift Service  500 500 500 500 500 

        
Samlet varig ændring   -1.780  -2.040  -2.300  -2.560  -2.560  
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelse Service  900 600 300   
Konsulenter til støtte af indsatser Service  2.525 2.525 2.525 2.525  
Udvikling af nye kompetencepakker Service   1000 500   
Samlede implementeringsomkostninger   3.425 4.125 3.325 2.525  

 
Samlet økonomisk påvirkning   1.645 2.085 1.025 -35 -2.560 
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Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 
 
 

4. Risikovurdering  
 
Forvaltningen vurderer, at der er en mellem risiko forbundet med forslaget. Der er en risiko forbundet 
med, om institutionerne vælger at bruge kompetencepakkerne. Det er derfor vigtigt, at pakkerne bliver 
udformet og kommunikeret ud til alle institutionerne, så institutionerne kan se relevansen af at bruge 
pakkerne i deres kompetenceudvikling.   
 
Herudover kan der være en risiko forbundet med eventuelle udbudsprocesser, idet priserne for udvik-
ling mv. kan vise sig at være højere end det, der er forudsat i forslaget. Denne risiko vurderes dog at 
være lav baseret på erfaringer fra udviklingen af tidligere kompetencepakker.  
 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Der ansættes pædagogiske 
konsulenter i områdefor-
valtningerne 

Ved konstateret ansættelse Områdeforvaltningerne, 
BUF 

Primo 2024 

Der træffes aftaler med leve-
randører om undervisnings-
materialer  

Ved indgåelse af aftaler Fagligt Center, BUF Medio 2024 

Der træffes aftaler med leve-
randører om udvikling af 
nye kompetencepakker 

Løbende ved indgåelse af 
nye aftaler 

Fagligt Center, BUF Ultimo 2025 og 2026 

Der følges op på institutio-
nernes anvendelse af og til-
fredshed med kompetence-
pakkerne 

Ved afdækning af antal gen-
nemførte forløb og kvalitativ 
opfølgning på institutioner-
nes tilfredshed. 

Fagligt Center, BUF Løbende ved hvert års ud-
gang i perioden 2024-2027 

Realisering af effektiviseringer 

Effektiviseringen indfases 
både i centrale og decen-
trale midler 

Det konstateres ifbm. med 
budgetudmøntningen  

Administrativt Ressource-
center, BUF 

Ultimo 2023 
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5. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 10. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Forslaget er drøftet med de relevante faglige organisationer, desuden er udvalgte pædagogiske ledere 
blevet inddraget i udarbejdelsen af forslaget.  

 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 20 OPTIMERING AF 
AFFALDSHÅNDTERING I BØRNE- OG 
UNGDOMSFORVALTNINGEN 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

KEID har ansvaret for indsamlingen af affald på de kommunale ejendomme og arbejder kontinuerligt 
med at effektivisere og øge kvaliteten af affaldsindsamlingen.  

KEID har analyseret tømningen af madcontainere på en række skoler med udgangspunkt i at mange af 
de nuværende containere er overfyldte. Den samlede kapacitet i madaffaldscontainerne er ikke optimal, 
hvilket kan resultere i uhensigtsmæssig håndtering af affaldet. I værste fald kan bioaffaldet ende i dagre-
novation på grund af manglende kapacitet. Overfyldte skraldespande kan også resultere i flere skadedyr 
som fugle og rotter i og omkring affaldet. Efterfølgende har der været besigtigelse af skoler og dialog 
med teknisk ejendomspersonale på skoler. Konklusionen er, at det nuværende materiel ikke fungerer 
hensigtsmæssigt sammen med EAT-ordningen. Den nuværende materieltype er en slank høj skralde-
spand på 90-140 liter, som ikke fyldes effektivt med emballage og madrester fra EAT-ordningen. Det 
betyder bl.a. at der sker flere tømninger end hvis spanden passer bedre med affaldstypen. 

Et skift til andre skraldespande vil medføre bedre drift og væsentlige besparelser. Effektiviseringen be-
står dels af billigere afhentningspris, da færre skraldespande skal tømmes og dels af en besparelse på 
ikke at leje mindre affaldscontainere. 

Indsatser 
Effektiviseringsforslaget omhandler en effektivisering og optimering af BUFs affaldsløsninger på skoler 
og institutioner. BUF og KEID vurderer, at der ift. affaldshåndtering i BUF er udfordringer, som kan løf-
tes gennem to målrettede indsatser. 

1. Optimal materielsammensætning på en række udvalgte skoler, der genererer store mængder
af affald, særligt inden for fraktionen madaffald.

2. Som en del af forslaget analyseres og optimeres materielsammensætning på de resterende
skoler og større institutioner.

En optimeret materielsammensætning på BUFs skoler og institutioner vil blive koordineret med det ini-
tiativ, der er igangsat ved overførselssagen 2021/2022 og ved Budget 2023, omkring at sikre at Køben-
havns Kommune skal leve op til Regeringens Affaldsbekendtgørelse fra januar 2021 for sortering af hus-
holdningslignende affald i flere fraktioner hos erhverv jf. Affaldsbekendtgørelse paragraf 61. stk. 2. Initi-
ativet kan potentielt bidrage til optimering af pladsen på containerområder. (BU05 Planlægningsbevil-
ling til screening af container-områder til affaldssortering på skoler og institutioner og BU16 Anlægsbe-
villing til etablering af container-løsninger til affaldssortering (need to))  

Kort resumé: Ved en systematisk gennemgang af affaldshåndtering i Børne- og Ungdomsforvalt-
ningen (BUF) kan der opnås besparelser og mere optimal afhentning af affald på 
skoler og institutioner.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
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Investeringsforslaget indeholder to indsatser: 
 
1. Indsats 
Med forslaget får de involverede skoler den optimale materielsammensætning set i forhold til lokatio-
nens produktion af affald.  
 
Pt. er der 59 skoler (tallet kan variere over tid), der udelukkende tilbyder EAT-ordningen. Omkring halv-
delen af disse skoler har på eget initiativ i samarbejde med KEID foretaget føromtalte ombytning med 
stor tilfredshed. Indsatsen vedrører de resterende skoler. 
 
Skoler der indgår i initiativet: Bavnehøj Skole, Bellahøj Skole, Blågård Skole, Brønshøj Skole, Damhusen-
gens Skole (0.-3.), Den Classenske Legatskole, Ellebjerg Skole, Grøndalsvængets Skole, Guldberg 
Skole, Guldberg Skole (0.-5.), Holbergskolen, Kirkebjerg Skole, Kirsebærhavens Skole, Langelinieskolen 
(0.-4.), Lundehusskolen, Nørrebro Park Skole, Rådmandsgades Skole (6.-9.), Sundbyøster Skole, Tove 
Ditlevsens Skole, Tove Ditlevsens Skole (0.-3.), Valby Skole, Vibenshus Skole, Vigerslev Allés Skole, 
Øster Farimagsgades Skole, Ålholm Skole. 
 
På skoler der alene benytter sig af EAT-ordningen, vil det være mest optimalt at anvende 660 l. skralde-
spande. På skoler, der er madskoler og har eget produktionskøkken, vil det være mest optimalt at be-
nytte 140L madskraldespande evt. suppleret med 400L skraldespande. 
 
 
2. Indsats  
Som en del af forslaget analyseres og optimeres materielsammensætning på de resterende skoler og 
større institutioner. KEIDs anbefaling til materielsammensætning af skraldespande foretages ud fra en 
individuel gennemgang af skolernes affaldsforhold og en ændring på området for bioaffald. I vurderin-
gen ses på der bl.a. på pladsforhold, adgangsforhold og brugsmønster. 
 
Skoler og store institutioner vil pga. store madaffaldsmængder være nemmere at optimere på end min-
dre institutioner.  
 
Effektiviseringen for denne indsats er lavere end den som indhentes i 1. indsats, da mængden af madaf-
fald er mindre. Desuden kan der være institutioner, hvor der ikke kan opnås effektivisering gennem en 
anden sammensætning af skraldespande. 
 

 
Tidsplan: 
Projektet har en varighed på to år. Ved vedtagelse løber projektet fra slutningen af andet kvartal 2023 til 
og med første kvartal 2025.  
 
Figur 1: Overblik tidsplan 

Q2 2023 Q3 2023 Q4 2023 Q1 2024 Q2 2024 Q3 2024 Q4 2024 Q1 2025 
Projektledelse 

Optimering på udvalgte skoler     
   Analyse af resterende skoler og udvalgte større institutioner 

 
 
Udspringer forslaget fra et innovationsforslag? 
Nej 

2. Økonomi 
Effektiviseringen består dels af billigere afhentningspris, da større skraldespande skal tømmes færre 
gange og dels af en besparelse på ikke at leje mindre skraldespande.  
 
Besparelsen ved at overgå til en større skraldespand hvor det er muligt hænger sammen med den 
måde afhentning af affald betales på. Der betales en stykpris for tømning af den enkelte skraldespand 
og dels for vægten af indholdet. Effektiviseringen består dels af at færre skraldespande bliver tømt og 
dels af at de større skraldespande er mere velegnede til affald ifm. EAT-ordningen. 
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Som følge af implementering er effektivisering først fuldt indregnet i år to. Effektiviseringen af afhent-
ningspris er udregnet på basis af analyse af faktureringsgrundlaget for februar - maj 2022 for skolerne. 
Faktureringen hen over året er, hvis der set bort fra sommerferien, ensartet. Effektiviseringen er derfor 
baseret på afhentning af affald i alle måneder eksklusiv 6 ugers sommerferie. Der tages udgangspunkt i 
2022 tal, da tal for de foregående år er påvirket af COVID 19.  
 
Effektiviseringen på besparelse af mindre leje på skraldespande er baseret på skift fra lejede 90 og 120 
liters affaldsspande til køb af større skraldespande.  
 
I forslaget er effektiviseringen på afhentningspris sat til 75% af det vurderede potentiale for at imøde-
komme eventuel usikkerhed.  
 
Effektiviseringsniveauet fra initiativ 1 er fastsat på baggrund af erfaringer fra de skoler, der allerede har 
udskiftet skraldespandene, mens effektiviseringsniveauet for initiativ 2 er fastsat på baggrund af gen-
nemgang af regninger og fysisk gennemgang af nogle skoler uden EAT-ordning. Effektiviseringen for 
initiativ 2 er sat meget konservativt for at imødekomme usikkerhed. 
 
 
Implementering af de to initiativer forudsætter en fuldtids projektleder i KEID hen over to år og en del-
tidsprojektdeltager i BUF. Dertil lægges 150.000 kr. til indkøb af nye skraldespande til de skoler, der ind-
går i 1.  
Indsats.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelser på afhentning initiativ 1 Service -140 -280 -559 -559 -559 -559 
Besparelser på afhentning initiativ 2    -200 -200 -200 -200 
Besparelse ved opsigelse af abonnement på skralde-
spande (skift fra lejede containere til købte containere) Service -35 -70 -70 -70 -70 -70 

Vask af skraldespande Service 16 30 30 30 30 30 
Samlet varig ændring  -159 -320 -799 -799 -799 -799 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Indkøb af nyt materiel Anlæg 150 150 150    
Projektledelse KEID Service 460 700 240    
Projektdeltagelse BUF Service 35 55 20    
Samlede implementeringsomkostninger  645 905 410    
 
Samlet økonomisk påvirkning  486 585 -389 -799 -799 -799 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 4 år       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 4 år       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
Fordeling af implementeringsmidler: 

 2023 2024 2025 
BUF (service) 35 55 20 
KEID (anlæg) 150 150 150 
KEID (service) 460 700 240 
I alt 645 905 410 
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3. Implementering og opfølgning 
 
 
 

4. Risikovurdering  
 
Der er en risiko for at udgifterne til affaldshåndtering ændrer sig ved kommende udbud. Ny kontrakt 
indgås så den gælder fra efteråret 2024. Det kommer potentielt til at påvirke prisen for afhentning af 
affald.  
 
Baseret på dialog med leverandører på området forventes det at priserne potentielt kan stige. Sker det 
vil effektiviseringen stige. Falder priserne vil effekten mindskes. Der er en balanceret risiko for at effekti-
viseringen ikke reduceres.  
 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Der indkøbes nyt materiel 
(affaldsbeholdere) 

Det konstateres at materiel-
let er indkøbt 

KEID Ultimo 2023 og 2024 

Der afsættes personaleres-
sourcer til projektledelse i 
KEID og BUF 

Det konstateres, at projektle-
der er ansat/udpeget og 
projektdeltager fra BUF er 
udpeget 

KEID o BUF Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Fakturagrundlag for affald 
på berørte skoler 

Med nulpunktsmåling og 
kommende fakturadata. Der 
måles på vægt og pris. 

KEID, Facility Services Ultimo 2023 og 2024 
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5. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 22. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

I forbindelse med ændring af materiel vil KEID være ansvarlig for bestilling og håndtering af nyt materiel. Nye 
affaldscontainere leveres af KKs leverandør for afhentning af erhvervsaffald Remondis. Remondis vil ligeledes 
fjerne det eksisterende lejede materiel. 
 

 
 
 
 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 21 BEDRE ERGONOMI I DAGTILBUD 

Kort resumé: Med bedre ergonomi i vuggestuer og børnehaver kan de ansattes sygefravær mind-
skes og børnenes selvhjulpenhed styrkes. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Det foreslås at investere i en ergonomisk indsats i vuggestuer og børnehaver i samarbejde med Ar-
bejdsmiljø København (AMK) med henblik på at mindske sygefravær relateret til smerter i muskler og 
led.  

Der er evidens for at kunne påvirke det lange holdbare arbejdsliv (fastholdelse med mindst muligt fra-
vær undervejs i arbejdslivet) gennem fokus på reduktion af fysiske belastninger i arbejdsmiljøet og at 
øge de fysiske kompetencer hos medarbejderne, så de i højere grad er i stand til at matche de fysiske 
krav, arbejdet stiller.  

Indsatsen, der her foreslås, er inspireret af ny forskning foretaget af Det Nationale Forskningscenter for 
Arbejdsmiljø (NFA), hvor man har gennemført et projekt i 16 vuggestuer i Københavns Kommune. For-
målet med projektet kaldet ”Kroppen i Kerneopgaven” var at udvikle, implementere og evaluere en 20-
ugers ergonomisk intervention, der skulle reducere fysisk anstrengelse og sygefravær blandt vugge-
stuemedarbejderne. De efterfølgende erfaringer i arbejdet med metoden hos AMK har vist, at medar-
bejdere i børnehavegrupper også har stor nytte af projektets metoder. Derfor er denne gruppe også 
med i målgruppen for dette investeringsforslag.  

Erfaringerne fra projektet er samlet og evalueret i en forskningsartikel udarbejdet af NFA1. Projektet blev 
gennemført som et såkaldt RCT-studie, hvor medarbejderne blev delt op i en indsatsgruppe og en kon-
trolgruppe. Indsatsgruppen gennemgik det 20-ugers ergonomiske program hos AMK, mens kontrol-
gruppen ikke fik en indsats. Forskningsartiklen konkluderer, at der er en tydelige positiv effekt hos ind-
satsgruppen, svarende til 0,48 færre sygedage pr. måned – eller 5,76 færre sygedage pr. år.  

Eksempler på interventionen var, at medarbejderne kortlagde, at fysisk anstrengende arbejdsopgaver 
forekom under påklædning af børnene, og når børnene blev løftet op i krybber. Medarbejderne hjalp 
børnene til at blive mere selvhjulpne, så de selv tog tøj på og selv klatrede op i krybben. På den måde 
lykkedes det at reducere de anstrengende arbejdsopgaver samtidig med, at børnene blev mere selv-
hjulpne – indsatsen blev således også en vigtig del af det daglige pædagogiske arbejde i institutio-
nerne.  

Gennem de seneste 5 år har forvaltningen i samarbejde med NFA og AMK gennemført flere interes-
sante forskningsprojekter på udvalgte vuggestuer og børnehaver, med fokus på sundhedsmiljø. 
Med de stadigt stigende udfordringer i forhold til fravær, fastholdelse og rekruttering på området, bør 
der tænkes i en større udbredelse og implementering af den forskningsbaserede viden. 

Indsatsen vil – for den enkelte institution – bestå i forløb af 6-8 måneders varighed, der bygges op om-
kring systematisk arbejdsmiljøarbejde med høj integration af medarbejdernes faglighed, så fokus på 
kerneopgaven har højeste prioritet.  

En arbejdsmiljøkonsulent vil i samarbejde med i den enkelte institution planlægge forløbet, hvorved 
den lokale forankring af indsatsen sikres. Det efterfølgende forløb vil bestå af oplæg om forebyggelse af 
fysisk belastende arbejdssituationer til alt pædagogisk personale, sparring med arbejdsmiljøkonsulen-
ten i børnetiden, løbende opfølgning med trioen om indsatsens fremdrift og til sidst et evaluerende 
møde med personalet. For at kunne måle effekten af indsatsen indledes og afsluttes med et spørge-
skema. 

1 https://nfa.dk/da/nyt/nyheder/2022/vuggestueokonomi 
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Afsættet i forløbene baseres således i høj grad på erfaringerne fra ”Kroppen i Kerneopgaven”, men op-
dateret med den viden og de erfaringer, AMK efterfølgende har fået.  
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Implementeringsperioden er afgrænset til den periode, det vil tage for AMK at gennemføre forløb på 
alle BUF’s institutioner. AMK kan gennemføre ca. 75 indsatser pr. år – og da BUF i alt har ca. 350 institu-
tioner, betyder det, at implementeringsperioden er på ca. 4 år.   
 
Implementeringsomkostninger forbundet med projektledelse og undervisning  
Baseret på erfaringer fra tidligere gennemførte forløb i forbindelse med forskningsprojektet skal ar-
bejdsmiljøkonsulenterne fra AMK bruge ressourcer svarende til en lønudgift på 17.630 kr. pr. institution 
AMK estimerer, at de kan gennemføre i alt ca. 75 indsatser pr. år. Derfor er den samlede årlige udgift til 
at gennemføre indsatser 75 x 17.630 = 1.323.000 kr.  
 
AMK vil i forbindelse med hvert forløb på en institution udsende spørgeskema før og efter interventio-
nen, afholde min. 2- 3 møder med institutionens Trio (lederen, tillidsrepræsentanten og arbejdsmiljø-
repræsentanten), deltage på 2 personalemøder, deltage på stuemøder og give sparring og inspiration til 
medarbejderne undervejs. 
 
I 2023 og 2027 hhv. opstartes og afrundes implementeringsindsatsen – derfor dækker beløbene på im-
plementeringsaktiviteter kun et halvt års aktiviteter.  
  
Derudover skal der årligt bruges 441.000 kr. på projektledelse. Indsatsen indebærer tid til generel pro-
jektledelse, udvikling af indsats, udvikling og produktion af materialer, rekruttering, gennemførelse af 
spørgeskemaundersøgelse hos de deltagende institutioner, koordinering mv.  
 
Herudover afsættes der 150.000 kr. årligt til BUF, der skal stå for projektledelse og koordinering af ind-
satsen med klynge- og netværksledere samt AMK.  
 
Der afsættes desuden 150.000 kr. i projektets første to år til udvikling af online undervisningsmateriale, 
som bruges dels af de institutioner, der ikke har modtaget den fulde indsats endnu, dels af de institutio-
ner, der har modtaget indsatsen og ønsker at fastholde fokus på de positive ændringer, der er sket i den 
ergonomiske tilrettelæggelse af arbejdet. Projektledelsen på denne opgave vil som udgangspunkt ligge i 
BUF.   
 
 
Institutionernes implementeringsomkostninger  
Baseret på de indsatser, der allerede er gennemført i forbindelse med forskningsprojektet, er det vur-
deret, at indsatsen for den enkelte institution vil medføre, at der skal afsættes 15 timer samlet for de tre 
medlemmer i Trioen. Derudover skal der afsættes 7 timer pr. medarbejder (pædagoger/pædagogmed-
hjælpere).  
 
En gennemsnitlig institution har 6 stuer med ca. 3,5 medarbejder pr. stue – dvs. 6 stuer x 3,5 medarbej-
der x 7 timer = 147 timer. Samlet pr. institution skal der således bruges 147 t. + 15 t. = 162 timer – og da 
AMK forventer at kunne gennemføre forløb på 75 institutioner i de fire år, hvor indsatsen implemente-
res, giver det 162 t. x 75 = 12.150 t.  
 
En gennemsnitlig pædagogisk medarbejder har en timeløn på 267 kr. (2024-PL) – derfor skal der i alt 
investeres 267 kr. x 12.150 t. = 3.244.050 kr.  
 
Varig fastholdelse af indsats 
For at fastholde indsatsen sættes der efter implementeringsperioden varige midler af til, at AMK kan 
gennemføre indsatser på ca. 20 institutioner hvert år. I beregningen af de varige indsatser er brugt de 
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samme timepriser mv. som i den midlertidige indsats, men der er alene sat af til 20 årlige forløb, og der 
er afsat færre midler til projektledelse. Dette sker både for, at der også efter investeringsforslaget udlø-
ber kan gennemføres forløb på nyetablerede institutioner, samt at der løbende kan tilbydes forløb til de 
institutioner, hvor det er mange år siden, de har gennemgået indsatsen – og der derfor enten kan være 
kommet mange nye medarbejdere og/eller indsatsen er blevet glemt i en travl hverdag.  
 
 
Effektivisering 
Forskningsprojektet viser et effektiviseringspotentiale på 5,76 færre sygedage pr. år pr. medarbejder-
årsværk på de institutioner, der har modtaget indsatsen. Det er dog vigtigt at bemærke, at der i projektet 
kun er lavet opfølgning på medarbejdere i vuggestuegrupper – og altså ikke på børnehavegrupper som 
også er omfattet af dette forslag. Der lægges i dette forslag derfor til grund, at potentialet er en del min-
dre på medarbejdere i børnehavegrupper, da disse alt andet lige laver færre løft af børn, i mindre grad 
hjælper med af- og påklædning mv. Ud fra forskning på området er det dog vurderingen, at der også er 
et potentiale for sparede sygedage på medarbejdere i børnehavegrupper.  
 
Herudover er det vurderingen, at effektiviseringspotentialet på en fuldskala implementering, som der er 
tale om med dette forslag, vil være lavere end et forskningsprojekt med kun 16 deltagende institutioner. 
Samtidig er der i forskningsprojektet ikke fulgt op på den længerevarende, blivende effekt af indsatsen 
på de deltagende institutioner – og denne må formodes at være faldende over tid pga. f.eks. udskiftning 
af personale mv.  
 
Det antages derfor, at der, ud fra et forsigtighedsprincip, kan spares 2 sygedage pr. medarbejder, når 
projektet er fuldt indfaset. 
 
Da AMK i alt kan gennemføre forløb på ca. 75 institutioner pr. år og BUF i alt har ca. 350 kommunale og 
selvejende institutioner, vil det tage ca. 4 år at gennemføre forløb på alle institutioner. Det vil imidlertid 
være op til institutionerne selv at beslutte, om de har behov for indsatsen – og der vil muligvis være en 
gruppe institutioner, der vælger indsatsen fra. Det er dog forvaltningens forventning, at kommunens 
institutioner vil være interesserede i at gennemføre indsatsen.  
 
Der er i alt 2.973 pædagoger og 2.482 pædagogmedhjælpere på kommunens institutioner. Besparelsen 
ved en sparet sygedag er hhv. 1660 kr. for en pædagog og 1292 kr. for en pædagogmedhjælper – derfor 
er den samlede besparelse 2 x (2.973 x 1660 kr. + 2.482 x 1292 kr.) i alt 16.283.848 kr./år.  
 
Da institutionerne modtager indsatsen løbende over 4,5 år, fordeles effektiviseringen over 4 år med 
start fra 2024, hvor de første institutioner har modtaget indsatsen. Den årlige effektivisering bliver der-
for på 4.070.962 kr.   
 
Effektiviseringen tages fra institutionernes udgifter til løn til medarbejdere (normeringerne). Institutio-
nerne vil derfor opleve, at de samlet set får færre midler til normeringer. Dette skulle dog gerne opvejes 
af et faldende sygefravær – og dermed samlet set flere reelt leverede medarbejdertimer på institutio-
nerne. Den årlige effektivisering pr. institution er ved fuld indfasning 46.525 kr.  
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
2 færre sygedag pr. år for alle pædagogi-
ske medarbejdere Service  -4.071 -8.142 -12.213 -16.284 -16.284 

Varig AMK – gennemførsel indsatser  Service      353 
Varig AMK - projektledelse Service      100 
Varigt frikøb til institutioners indsats Service      865 
Varig projektledelse i BUF Service      50 
Samlet varig ændring   -4.071 -8.142 -12.213 -16.284 -14.916 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
AMK – gennemførsel af indsatser  Service 662 1323 1323 1323 662  
AMK projektledelse mv. Service 221 441 441 441 221  
Frikøb af TRIO’er og medarbejdere Service 1.622 3.244 3.244 3.244 1.622  
Projektledelse i BUF Service 75 150 150 150 75  
Udvikling af online undervisningsmateri-
ale  150 150        

Samlede implementeringsomkostninger  2.730 5.308 5.158 5.158 2.580  
 
Samlet økonomisk påvirkning  2.730 1.237 -2.984 -7.055 -13.704 -14.916 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 4       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 4       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
 

3. Implementering og opfølgning 
 
 

4. Risikovurdering  
Forslaget vurderes overordnet set at have en middel risiko.  
 
Der er en mindre risiko for, at der ikke er nok institutioner, der melder sig til at gennemføre indsatsen. 
Dette forsøges imødegået gennem en løbende rekrutteringsproces på møder for klynge- og netværks-
ledere, samt gennem inddragelse af områdeledelserne i rekrutteringen.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Der følges op på om nok in-
stitutioner melder sig til 
indsatsen 

Ved konstateret budgetud-
melding til institutionerne 

BUF og AMK Ultimo 2023 

Udarbejdelse af online un-
dervisning afsluttes 

Ved at materialet er udarbej-
det 

BUF og AMK Ultimo 2024 

At ca. 80-85 % af institutio-
nerne gennemfører indsat-
sen 

Ved at konstatere, hvor 
mange institutioner, der 
gennemfører indsatser 

BUF og AMK Ultimo 2027 

Realisering af effektiviseringer 

Monitorering af sygefravær Der følges op på sygefravær 
på de institutioner, der har 
modtaget indsatsen 

BUF Ved udgangen af hvert år 
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Herudover er der en risiko for, at andre faktorer end smerter i muskler og led kan påvirke sygefraværet i 
negativ retning. Derfor er det en reel risiko, at indsatserne forløber som planlagt og i princippet også 
har den ønskede effekt – men effekten bliver ikke synlig i sygefraværet, fordi andre faktorer slører effek-
tens gennemslagskraft i data for sygefravær.  
  
På 0-6 års området betyder indførelsen af minimumsnormeringer, at der er en grænse for, hvor mange 
midler kommunen kan effektivisere på området, uden at kommunen kommer under det fastsatte niveau 
for normeringerne. Samtidig er økonomien for 0-6 års området fortsat en del af beregningsgrundlaget 
for det effektiviseringsmåltal, som BUF skal indhente hvert år.  
 
Der er derfor en risiko for, at investering og effektivisering på dagtilbudsområdet hindres af kravet om 
minimumsnormeringer. Hvis den varige effektivisering betyder, at kommunen ikke lever op til kravene 
om minimumsnormeringer, kan det betyde, at kommunen enten må undlade at gennemføre effektivi-
sering (og investering) særskilt på dagtilbudsområdet – subsidiært må kommunen afsætte midler i et 
efterfølgende budget for at leve op til kravene om minimumsnormeringer. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 23. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Arbejdsmiljø København 

 
 



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 
 

FORSLAG 22 KORTERE ÅBNINGSTID I DAGTILBUD 
 

Kort resumé: Forslaget indebærer, at kommunens dagtilbud på 0-6 års området og skolernes 
KKFO’er gennemsnitligt skal have en times kortere åbningstid om ugen. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
I dag tildeles institutionerne på 0-6 års området midler til en åbningstid i intervallet 47 – 55 timer pr. 
uge. Inden for dette interval kan bestyrelsen eller forældrerådet fastlægge åbningstiden i den enkelte 
institution ud fra de lokale behov. For KKFO’er gælder det, at de får budget til at holde åbent gennem-
snitligt 17,25 t./uge. 
 
I dag har 0-6 års institutionerne gennemsnitligt åben 50 timer/uge fordelt med 10 timer hver dag. Ho-
vedparten (ca. 65%) af institutionerne ligger i et interval på 49-51 timer/uge. Der er ganske få institutio-
ner, som ligger i yderpunkterne af det nuværende interval. 
 
Forvaltningen har ikke præcise data for KKFO’ernes gennemsnitlige åbningstid. Men umiddelbart er det 
forvaltningens vurdering, at de fleste KKFO’er ligger tæt på de 17,25 timer/uge, som svarer til det bud-
get, de får tildelt. I ferieperioder har KKFO’erne længere åbningstider, men i disse perioder får 
KKFO’erne også budget til en gennemsnitlig åbningstid på 50 timer/uge. 
 
Åbningstiden fastlægges pr. enhed i klyngen/institutionen. Hvis institutionen ønsker at reducere åb-
ningstiden inden for det besluttede interval, skal det godkendes af forældrebestyrelsen. Denne godken-
delse skal varsles for forældrene mindst 6 uger i forvejen.  
 
Forslaget indebærer, at åbningstiden reduceres med en time pr. uge til et interval på 46 – 54 timer pr. 
uge. På KKFO’erne reduceres det ugentlige timetal til 16,25 timer/uge og 49 timer/uge i ferieperioder. 
En sådan reduktion vil medføre en besparelse på 23,8 mio. kr. årligt, når den mistede forældrebetaling 
er fratrukket. 
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Beregningen af besparelsen er baseret på, at alle 355 0-6 års institutioner (dvs. både de selvejende og 
kommunale) og alle 60 KKFO’er i kommunen gennemsnitligt holder 1 times kortere åbningstid. Bereg-
ningen er baseret på, at det er en ydertime, der skæres væk, og bemandingen derfor er på gennemsnit-
ligt 3 pædagogiske medarbejder pr. gruppe (dette er et gennemsnit for både dagtilbud og KKFO’er). 
En gennemsnitlig institution har seks grupper, og i ydertimerne vil der typisk være børn svarende til to 
grupper tilbage i institutionen. Samlet for både 0-6 års institutioner og KKFO’er er effektiviseringspo-
tentialet 23,8 mio. kr. (når faldende forældrebetaling er fratrukket).   

I 2024 indføres den nye gennemsnitlige åbningstid fra maj 2024 med henblik på at give institutionerne 
et halvt år fra vedtagelsen af budget 2024 til at tilpasse åbningstiden, varsle forældre og medarbejdere 
mv. Derfor er besparelsen i 2024 kun baseret på de resterende 8 måneder af 2024, hvilket giver 15,9 
mio. kr.    
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse ved 1 times kortere åbningstid Service -15.900 -23.800 -23.800 -23.800 -23.800 -23.800 
        
        
Samlet varig ændring  -15.900 -23.800 -23.800 -23.800 -23.800 -23.800 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

 

3. Opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
En reduktion i åbningstiden vil betyde et lavere serviceniveau for forældrene. Erfaringen viser, at en del 
forældre ønsker lange åbningstider – og det kan særligt være en udfordring for forældre, der har lange 
arbejdsdage eller ”skæve” arbejdstidspunkter.  
 
Forslaget vil ikke få konsekvenser for normeringerne i institutionerne, såfremt bestyrelserne vælger at 
reducere åbningstiden. Bestyrelsen i den enkelte institution vil fortsat kunne fastlægge åbningstiden 
efter de lokale behov. 
 
 
 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Besparelsen realiseres gen-
nem kortere åbningstid og 
dermed lavere gennemsnit-
lige budgetudmeldinger til 
institutionerne  

Ved budgetudmelding til in-
stitutionerne 

BUF Dec. 2023 



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 
 

FORSLAG 23 LOKAL PRIORITERING AF EFFEKTIVISE-

RINGER 
 

Rettet efter BUU-beslutning ved 2. behandlingen 
Forslaget er tilrettet iht. BUU’s beslutning ved 2. behandlingen af budgetforslag 2024. BUU besluttede, 
at effektiviseringen skal være på 10,5 mio. kr., og at 0.-5. års dagtilbud skal friholdes. Økonomitabellen 
sidst i notatet er tilrettet.    
 
 

Kort resumé: Det foreslås at give lederne i forvaltningen mulighed for selv at beslutte, hvor de vil 
spare penge i deres enheds respektive budgetter i stedet for at gennemføre speci-
fikke politisk besluttede besparelser og effektiviseringer.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Når forvaltningens effektiviseringsforslag er blevet præsenteret for skoleledere, pædagogiske ledere 
m.fl., har der altid været en eller flere ledere, som hellere så, at besparelsen blev lagt ud til lokal priorite-
ring. 
 
Modsat specifikke besparelser giver besparelser, der skal findes lokalt på den enkelte skole eller institu-
tion, frihed til – ud fra de lokale forhold – at prioritere og bruge de tilbageværende ressourcer dér, hvor 
der er mest brug for dem.  
 
Derfor kan lederne også opfatte lokalt fundne besparelse som mere meningsfulde end centralt beslut-
tede besparelser. Baggrunden for den oplevelse er, at ledelsesretten styrkes, idet den lokale prioritering 
rummer mulighed for, at lederen i højere grad har mulighed for at vælge, hvordan besparelser skal im-
plementeres. Denne metodefrihed indebærer, at de lokalt prioriterede besparelser kan fungere som 
igangsættende for nytænkning, som rummer mulighed for at de lokale udfordringer prioriteres højere, 
og at lederen eksempelvis kan sammenkæde eller opsplitte opgaver og herved forenkle arbejdsgan-
gene. 
 
En sådan frisættelse har imidlertid også konsekvenser for, hvilke muligheder kommunen som helhed 
har for at operere med et ensartet serviceniveau på skoler og institutioner. Fælles løsninger skaber – 
modsat lokale løsninger – standardiseringer. Disse kan bruges til at skabe dokumentation til forældre, 
udvalg og dermed give gennemsigtighed i, hvilken service skoler og institutioner tilbyder. Den lokale 
beslutning om, hvor der skal effektiviseres og spares ressourcer, indebærer derimod tillid til, at lederne 
selv kan forvalte de ressourcer, de har til rådighed. 
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Det er en politisk prioritering, hvor stor en del af de samlede effektiviseringsmål, der kan hentes som 
lokalt prioriterede effektiviseringer. Herunder er angivet, hvor meget forvaltningens lønsum vil blive re-
duceret ved en besparelse på 8,7-30 mio. kr. Ved en lokal prioriteret besparelse kan der primært hentes 
besparelser på lønsummen – og ikke f.eks. på bygningsdrift, midlertidige bevillinger, eksterne midler 
mv. Desuden skal der ved en besparelse på dagtilbud korrigeres for en lavere forældrebetaling, da kom-
munen kun må opkræve en fast procentdel af bruttodriftsudgifterne.  
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Forslaget kan både besluttes, hvor det berører alle dele af Børne- og Ungdomsforvaltningen (dagtilbud, 
klubber, skoler, specialområdet, administrationen og bydækkende enheder) – og det kan besluttes 
uden at det eksempelvis berører dagtilbudsområdet (hvor der er besluttet minimumsnormeringer). I 
tabel 2 er der taget udgangspunkt i, at dagtilbudsområdet ikke berøres af effektiviseringer med dette 
forslag.  

 

I tabel 1 ses de forskellige scenarier med angivelse af, hvor stor en procentdel beløbet udgør af den 
samlede lønsum – i kolonne 2 er fratrukket den lavere forældrebetaling på dagtilbudsområdet og i ko-
lonne 3 er dagtilbudsområdets andel af forvaltningens lønsum taget ud.  

Tabel 1: Besparelsens andel af samlet lønsum  
Foreslået lokalt prioriteret 
besparelse (1.000 kr.) 

Andel af lønsum 
(2024-PL, korrigeret 
for faldende foræl-
drebetaling)  

Andel af lønsum 
uden dagtilbud 
(2024-PL) 

8.690 0,10% 0,22% 
10.000 0,13% 0,26% 
20.000 0,25% 0,51% 
30.000 0,38% 0,77% 

 

Tabel 2: Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
BUU-beslutning: Lokal prioritering ekskl. 
0.-5. års dagtilbud  

Service -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 

Samlet varig ændring  -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 -10.496 
 

Scenarie 1 – Lokal prioriteret besparelse 
(uden dagtilbud) 

Service 8.690 8.690 8.690 8.690 8.690 8.690 

Samlet varig ændring  8.690 8.690 8.690 8.690 8.690 8.690 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 
 

4. Risikovurdering  
Der er ingen risiko forbundet med forslaget, udover de ovenfor beskrevne fordele og ulemper ved 
denne type forslag. 
 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Budgetterne nedskrives sva-
rende til den vedtagne be-
sparelse 

Ved konstatering af budget-
ternes nedskrivning 

BUF Ved budgetudmelding 2024 
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Budget 2024 
 

FORSLAG 24 YDERLIGERE TILPASNING AF PULJE TIL 

PÆDAGOGSTUDERENDES LØNNEDE PRAKTIK 
 

Kort resumé: Det foreslås at reducere medfinansieringen af pædagogstuderendes lønnede prak-
tikker til 30 % 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
 
Når en pædagogstuderende er i praktik på en daginstitution eller i en 0. klasse på en skole, giver forvalt-
ningen en ekstra bevilling som tilskud til betalingen af den studerendes løn.  
 
De pædagogstuderende har en reel arbejdskraftværdi på dagtilbud og skoler. Derfor foreslås det at re-
ducere puljerne til medfinansiering af lønudgifterne til de pædagogstuderendes praktikker i henholds-
vis dagtilbud og 0. klasser, så arbejdspladserne i højere grad selv er med til at finansiere lønudgiften til 
de studerende. 
 
Tidligere var tilskuddet skævt fordelt mellem skoler og dagtilbud, så skoler fik 100 % af lønnen dækket, 
mens dagtilbud fik dækket 43% af lønnen. Dette blev ændret med effektiviseringsforslaget ”Tilpasning 
af puljer til pædagogstuderendes lønnede praktik og mere fokuseret arbejdspladstræning”, der blev 
vedtaget med udvalgets budgetforslag for 2023. Det endelige vedtagne forslag til budget 2023 betød, 
at både skole og dagtilbud fik dækket 39,7% af de pædagogstuderendes løn.  
 
Med dette forslag sænkes tilskuddet til de pædagogstuderendes lønnede praktik yderligere, så skoler 
og dagtilbud får dækket 30% af de pædagogstuderendes løn.  
 

2. Økonomi 
En sænkelse af tilskuddet til de pædagogstuderendes lønnede praktik fra de nuværende 39,7% til 30% 
medfører en besparelse på hhv. 4,6 mio. kr. på dagtilbud (fratrukket lavere forældrebetaling) og 0,7 
mio. kr. på skoler. Dermed indebærer forslaget en samlet besparelse på 5,3 mio. kr. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Sænkelse af tilskud til pædagogstuderen-
des lønnede praktik i dagtilbud 

Service -4.600 -4.600 -4.600 -4.600 -4.600 -4.600 

Sænkelse af tilskud til pædagogstuderen-
des lønnede praktik i 0. klasser 

Service -700 -700 -700 -700 -700 -700 

        
Samlet varig ændring  -5.300 -5.300 -5.300 -5.300 -5.300 -5.300 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Opfølgning 
 
 
 

4. Risikovurdering  
Der er en mindre risiko for, at skoler og institutioner vil være mindre tilskyndede til at tage studerende, 
da de i højere grad selv skal betale de studerendes løn. 
 
 
 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Effektiviseringen realise-
res.  

I forbindelse med udmel-
dingen til helårsstude-
rende. 

Administrativt Ressour-
cecenter, BUF 

Regnskab 2024 



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 
 

FORSLAG 25 PRISSTIGNINGER PÅ EAT-SKOLEMAD 
 

Kort resumé: Forslaget indeholder fire forskellige scenarier for at mindske kommunens nettoud-
gifter til EAT-skolemad ved at hæve prisen pr. måltid med hhv. 2,5 kr., 5 kr. og 7,5. kr. 
samt en tilsvarende reduktion i tilskud til madskoler. Dertil beskrives muligheder for 
nedlukning af EAT. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
I 2007 blev skolemaden i Københavns Kommune politisk prioriteret, og der blev afsat midler til at ud-
vikle skolemaden, anlægsmidler til at bygge køkkener og driftsmidler til at drive madordningerne. I 
budget 2014 blev det genbesluttet, at der skulle være skolemad på alle skoler, hvor det var muligt. Sko-
lemaden i København er et tilbud, som mod betaling hver dag tilbyder mad til eleverne på næsten alle 
kommunens skoler. Alle familier med lav indkomst har mulighed for at købe skolemad til reduceret pris 
for at tilbuddet bliver en mulighed for alle. 
 
Et EAT-måltid koster i dag 24,50 kr. med mulighed for at tilkøbe en bolle til 3 kr. Med dette forslag hæ-
ves prisen på et EAT-måltid med enten 2,50 kr., 5 kr. eller 7,50 kr. for de elever, der ikke kommer fra fa-
milier med lav indkomst. Samtidig er der mulighed for at sænke tilskuddet til madskolerne. I forslaget er 
reduktionen af tilskuddet til madskolerne beregnet som den samme procentvise besparelse på tilskud-
det som prisstigningen på EAT forholdsmæssigt udgør af EAT’s samlede budget. 
 
Med et salg på ca. 1,23 mio. EAT-portioner årligt vil en prisstigning på 1 kr. give en merindtægt på 1,26 
mio. kr. I forslaget fastfryses priserne for familier med lav indkomst, så potentialet mindskes til 1,06 mio. 
kr. I tabellen herunder er vist merindtægten ved at øge betalingen for alle måltider og nettostigningen, 
hvis de nuværende priser på hhv. 0, 7,12 kr. eller 17 kr. pr. måltid for familier med lav indkomst fasthol-
des. Ved en stor prisstigning kunne tilskudsordningen evt. samtidig udvides, så flere familier kan få sko-
lemad til 17 kr. pr. måltid. Det vil betyde en mindre effektivisering, men omvendt være med at sikre, at 
færre falder fra. Forslag om prisstigning på 2,50 kr., 5 kr. og 7,50. kr. pr. måltid er markeret med gråt i 
tabellen. 
 
 
Tabel 1. Klassetrin, UUV og økonomi (2024-pl) 

Prisstig-
ning 

Ny pris Stigning i brugerbetaling 
(mio. kr.) 

Fastholde nuværende priser 
for familier med lav indkomst 

Nettoeffektiviseringen 
 

1 kr. 25,5 1,2 -0,2 1 

1,5 kr. 26 kr. 1,8  -0,4 1,5 

2 kr. 26,5 kr. 2,5 -0,5 2 

2,5 kr. 27 kr. 3,1  -0,6 2,5 

3 kr. 27,5 kr. 3,7  -0,7 3,0 

4 kr. 28,5 kr. 4,9 -1,0 3,9 

5 kr. 29,5 kr. 6,2 -1,2 4,9 

6 kr. 30,5 kr.  7,4 -1,5 5,9 

7 kr. 31,5 kr. 8,6  -1,7 6,9 

7,5 kr. 32 kr. 9,2 -1,8 7,4 

 
 
Der er på nuværende tidspunkt EAT på 52 skoler og i alt 58 EAT-boder, da 6 skoler har to EAT-boder 
pga. flere matrikler. Der er 16 Københavnske madskoler, heraf 4 specialskoler. I EAT-ordningen produ-
ceres maden i et centralkøkken og leveres dagligt til skolernes EAT-boder, hvor maden bliver færdigtil-
beredt, anrettet og bragt ud til de elever, der har bestilt EAT. På en madskole laves maden i et lokalt pro-
duktionskøkken på skolen og eleverne spiser sammen i et nærliggende spiseområde.  
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Skolemaden i København, EAT og madskoler, er samlet set et ambitiøst tilbud, som bl.a. omfatter mål-
sætninger om madens kulinariske kvalitet, lokalt samarbejde med leverandører, høj økologiprocent på 
90-100% og fokus på involvering af eleverne samt læring om maddannelse. Skolemaden er således i 
overensstemmelse med Mad- og Måltidsstrategien for Københavns Kommune, der blev besluttet i sep-
tember 2019. Af strategien fremgår det, at mad og måltider generelt prioriteres højt og med følgende 
særlige indsats for skolemaden: Styrket skolemad: Flest mulige børn skal have adgang til sund skole-
mad.  
 
Indenfor de sidste tre år er der blevet effektiviseret i EAT. I budget 2020 blev der vedtaget en prisstig-
ning i 2020 på 2 kr. og på 0,5 kr. i 2021. Med budget 2022 blev det vedtaget at reducere antal produce-
rede EAT-måltider med 3 %. Med budget 2023 blev der vedtaget en prisstigning på 5. kr. pr. måltid. 
Denne prisstigning blev efterfølgende annulleret. I budget 2020 blev der truffet beslutning om at spare 
på tilskuddet til madskolerne, og tilskuddet blev sænket med 50 t. kr. pr. madskole.  

EAT-ordningen 
De samlede budgetterede udgifter til EAT-ordningen inkl. tilskud til familier med lav indkomst er 70,0 
mio. kr. i 2023. Madproduktionen i det centrale EAT-køkken er den største udgiftspost. I 2023 budget-
teres med en udgift på 41,5 mio. kr., hvor hovedparten af midlerne går til løn og fødevarer. Det koster 
yderligere 20,0 mio. kr. at drive EAT-boderne på de 51 EAT-skoler. Derudover er der centrale udgifter 
på 1,1 mio. kr. i forvaltningen til løbende vedligehold af inventar og udstyr i boder og centralkøkken samt 
udvikling og support. I 2023 er der budgetteret med en produktion på 1,23 mio. EAT-måltider. De lø-
bende driftsomkostninger pr. måltid kan dermed beregnes til 51 kr. 
 
Den kommunale udgift for et EAT-måltid er ca. 32 kr. pr. måltid, da den gennemsnitlige indtægt fra for-
ældrebetalingen er ca. 19 kr. når der tages højde for lavere betaling fra familier med lav indkomst.  
 
EAT-skolemad er ikke et lovpligtigt tilbud men er et udtryk for politiske prioriteringer. Udvalget har der-
for mulighed for at lukke EAT ned og dermed effektivisere på drift og produktion. Ved nedlukning af 
EAT til budget 2024 vil kontrakter til kørsel, lager og emballage samt opsigelse af medarbejdere løbe til 
og med sommeren 2024, og besparelsen vil derfor være halvdelen af de samlede udgifter i 2024. Ved 
nedlukning af EAT er der et samlet effektiviseringspotentiale på 39,6 mio. kr. der dækker over budget til 
EAT-køkkenet, budget til EAT-boder på skolerne, produktionsomkostninger, tilskud til familier med lav 
indkomst samt udgifter til vedligehold, service og kommunikation.  
 
 
Madskoler 
Et måltid på en madskole koster mellem 18 kr. og 30 kr. – ca. 24 kr. i gennemsnit. Skolerne producerer 
tilsammen ca. 6.000 måltider om dagen, og ca. 70% af eleverne bespises dagligt. De løbende driftsom-
kostninger pr. måltid kan beregnes til ca. 33 kr. i gennemsnit og den kommunale udgift pr. måltid på 
madskolerne er mellem 10-15 kr. på almenskolerne og 30-35 kr. på specialskolerne. 
 
En madskole fungerer som en selvstændig virksomhedsøkonomi, som selv tilpasser sin drift på bag-
grund af indtægter og udgifter. Madskolerne modtager et årligt driftstilskud af forvaltningen på mellem 
0,5 og 0,6 mio. kr. afhængig af skolens størrelse, men foretager selv råvare- og materielindkøb, fastsæt-
ter deres priser og modtager betaling fra forældre. I de tilfælde, hvor forældre modtager tilskud til mad-
ordningen, kompenserer forvaltningen madskolerne for dette indtægtstab. Samlet set er madskolernes 
økonomi kendetegnet ved, at jo flere kunder de har, jo bedre økonomi vil de ligeledes have.  
 
Der er en mindre variation i budget til råvarer for EAT og madskolerne. I EAT er budgettet for råvarer i 
gennemsnit ca. 16 kr. pr. portion pr. dag, og for madskolerne er prisen 13 kr. pr. portion pr. dag.  
Forskellen skyldes primært, at EAT portionsanretter i bokse, hvorimod madskolerne har buffet eller fad-
servering. Det gør det muligt for madskolerne at økonomisere med råvarerne i løbet af en uge, hvilket 
køkkenet tage højde for i deres indkøb af råvarer, da maden laves lokalt. 
 
EAT arbejder løbende på at udvikle konceptet, herunder den ’låste’ portionsstørrelse. Med det nye køk-
ken bliver det muligt at differentiere mere, hvilket formodentlig også vil mindske madspild. Desuden 
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bliver det muligt at lave endnu mere fra bunden, fx at snitte alt grønt selv, hvilket vil betyde en bespa-
relse i indkøb.  
 
Ved vedtagelse af prisstigning vil implementering finde sted fra 1. januar 2024, hvor prisstigningen vil 
træde i kraft.   
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej  

2. Økonomi 
Nedenfor ses en tabel, der viser den effektivisering en prisstigning for et måltid mad i EAT vil give. En 
prisstigning på hhv. 2 kr., 5 kr. og 7,5 kr. er fremhævet. Af tabellen fremgår også den effektivisering det 
ville give ved at sænke tilskuddet til madskolerne med en tilsvarende procentvis besparelse.   

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Model A: prisstigning 
med:  

2,5 kr. pr. 
måltid 

Service  -2.578 -2.578 -2.578 -2.578 -2.578 

Samlet varig ændring 
 

  -2.578 -2.578 -2.578 -2.578 -2.578 

Model A2: Tilsvarende 
procentvise besparelse 
på madskoler  

 
Service  -840 -840 -840 -840 -840 

Samlet varig ændring 
 

  -3.418 -3.418 -3.418 -3.418 -3.418 

 

Model B: prisstigning 
med: 

5 kr. pr. mål-
tid 

Service   -5.052 -5.052 -5.052 -5.052 -5.052 

Samlet varig ændring 
 

  -5.052 -5.052 -5.052 -5.052 -5.052 

Model B2: Tilsvarende 
procentvise besparelse 
på madskoler 

 
Service  -1.534 -1.534 -1.534 -1.534 -1.534 

Samlet varig ændring 
 

  -6.586 -6.586 -6.586 -6.586 -6.586 

 

Model C: prisstigning 
med 

7,5 kr. pr. 
måltid 

Service   -7.629 -7.629 -7.629 -7.629 -7.629 

Samlet varig ændring 
 

  -7.629 -7.629 -7.629 -7.629 -7.629 

Model C2: Tilsvarende 
procentvise besparelse 
på madskoler 

 
Service  -2.301 -2.301 -2.301 -2.301 -2.301 

Samlet varig ændring 
 

  -9.930 -9.930 -9.930 -9.930 -9.930 

Model D: Nedlukning af 
EAT-skolemad 

 
Service  -19.847 -39.694 -39.694 -39.694 -39.694 

Samlet varig ændring  
 

  -19.847 -39.694 -39.694 -39.694 -39.694 

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 

 

3. Opfølgning 

 Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 
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4. Risikovurdering  
Afhængig af omfanget af effektiviseringen vil det ændre den nuværende ambitiøse københavnske sko-
lemad, som bl.a. omfatter målsætninger om madens kulinariske kvalitet, lokalt samarbejde med leveran-
dører, høj økologiprocent på 90-100% og fokus på involvering af eleverne, samt læring om maddan-
nelse. Skolemaden kan således risikere ikke at være i overensstemmelse med Mad- og Måltidsstrategien 
for Københavns Kommune. Af strategien fremgår det, at mad og måltider generelt prioriteres højt og 
med følgende særlige indsats for skolemaden: Styrket skolemad: Flest mulige børn skal have adgang til 
sund skolemad. Der kan f.eks. arbejdes for at gøre flere skoler i København til madskoler.  
 
Når priserne stiger, vil efterspørgslen sandsynligvis falde – særligt ved markante prisstigninger. I EAT-
ordningen vil det dog som udgangspunkt kun forøge effektiviseringspotentialet, da de marginale om-
kostninger ved at producere et måltid mad stadig vil overstige indtægten. Det modsatte vil være tilfæl-
det for at sænke tilskud til madskolerne. En stigning i pris pr. måltid på madskolerne vil betyde en bety-
delig stigning i den månedlige udgift for forældre til elever på madskoler, da de ikke kan regulere antal 
måltider de køber. Prisstigningen kan derfor medføre, at færre vælger at være med i madskolen.  
 
Ved nedlukning af EAT vil der skulle opsiges 75,7 fuldtidsstillinger og Økonomiforvaltningen skulle vur-
dere alternativ kommunal anvendelse eller salg af Blushøjvej 13 i Valby der er blevet købt til nyt central-
køkken. Nedlukning af EAT vil desuden betyde et blandet serviceniveau i byen, da det vil være op til den 
enkelte skole hvordan og om, der kan købes mad på skolen.  
 
 
 
 

Hjemtagelse af effektivise-
ring på EAT-prisstigning 

EAT-priserne er hævet pr. 1 
januar 2024 

Fagligt Center Primo 2024 
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FORSLAG 26 AFSKAFFELSE AF SÆRBEVILLINGER TIL 

NØRRE FÆLLED SKOLE OG TINGBJERG SKOLE 

SAMT DERES FRITIDSTILBUD 
 

Rettet efter BUU-beslutning ved 2. behandlingen 
Forslaget er tilrettet iht. BUU’s beslutning ved 2. behandlingen af budgetforslag 2024. Særbevillingen 
til Tingbjerg Skoles fritidstilbud fastholdes, og Tingbjerg Skole beholder dermed sin bevilling til det. 
Derudover vedtog BUU en anden indfasning med 1/3-del i skoleåret 2024/25, 2/3-dele i 2025/26 og 
fuld implementering i skoleåret 2026/27. Økonomitabellen sidst i notatet er tilrettet.    
 
 

Kort resumé: Det foreslås at afskaffe særbevillinger til Tingbjerg Skole og Nørre Fælled Skole, som 
blev bevaret, da skolerne ophørte med at være heldagsskoler. Budgetmodellen for 
de almene skoler fordeler i forvejen midler til skolerne efter socioøkonomi, og derfor 
kan yderligere særbevillinger til enkelte skoler afskaffes. I forslaget er der to alterna-
tive scenarier, hvor særbevillingerne bliver delvist fastholdt. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Nørre Fælled Skole og Tingbjerg Skole blev heldagsskoler inden folkeskolereformen i 2014 for at skabe 
større sammenhæng mellem skole og fritid. Efter reformen er de to skoler ikke anderledes end de øv-
rige folkeskoler, men Borgerrepræsentationen valgte at fastholde særbevillinger til de to skolers fritids-
tilbud, samt til ‘Mad og Udvikling’, der går til forskellige indsatser indenfor undervisning i madkundskab 
og til at give eleverne gratis formiddagsmad. 
 
Effektiviseringsforslaget går ud på at afskaffe de særlige vilkår, som Tingbjerg og Nørre Fælled Skole 
har. Med afskaffelse af disse bevillinger skabes et ensartet serviceniveau på tværs af byens skoler, hvor 
skolerne er økonomisk ligestillede ift. opgaveløsningen. Skolerne kompenseres i forvejen efter socio-
økonomiske parametre i budgetmodellen for de almene folkeskoler, mens fritidstilbuddene får plads-
priser, forældrebetaling samt midler til bydelsarbejdet fra aktivitetspuljen. Andre udsatte områder i Kø-
benhavn, eksempelvis Urbanplanen, driver fritidstilbud uden disse særbevillinger og formår at lave at-
traktive tilbud med mange aktiviteter og pædagogisk kvalitet.  
 
I forslaget er der tre scenarier, som alle indfases så den fulde effektivisering opnås i 2026: 
A) Det første scenarie indebærer, at alle særbevillinger til Tingbjerg Skole og Nørre Fælled Skole bliver 
afskaffet. Dette indebærer afskaffelse af særbevillinger til ’Mad og Udvikling’ på begge skoler samt sær-
bevillinger til fritidsinstitutionerne ved begge skoler. Dette resulterer i en afskaffelse af særbevillinger 
på i alt 7,9 mio. kr. fra 2026 og frem. 
 
B) Det andet scenarie indebærer, at særbevillingerne til ’Mad og Udvikling’ afskaffes på Tingbjerg Skole 
og Nørre Fælled Skole. Dette giver 2,9 mio. kr. fra 2026 og frem. 
 
C) Det tredje scenarie indebærer, at særbevillingerne til Nørre Fælled Skole afskaffes. Dette indebærer 
en afskaffelse af særbevillinger til ’Mad og Udvikling’ og fritidsinstitutionen ved skolen. Dette på i alt 3,2 
mio. kr. fra 2026 og frem. 
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Socioøkonomisk kompensation: 
Skolerne kompenseres for den lave socioøkonomi via budgettildelingen i den generelle budgetmodel, 
som gælder for alle skoler. De to skolers socioøkonomiske placeringer var i 2021:1 
 
- Tingbjerg Skole: nr. 62 
- Nørre Fælled Skole: nr. 52 
 
Tallene er placeringerne ift. de 62 folkeskoler i København, og Tingbjerg Skole har dermed den laveste 
placering. 
 

Afskaffelse af særbevillinger til Mad og Udvikling: 
Konsekvensen ved at afskaffe særbevillingen til Mad og Udvikling vil være, at skolerne vil skulle skære 
ned i deres køkkenpersonale, samt at indsatserne til undervisning vil skulle håndteres inden for den al-
mindelige ramme for madskoler og madkundskab på byens øvrige skoler. Det vil også være muligt for 
skolerne at øge brugerbetalingen. Tingbjerg Skole har oplyst, at de vil have meget svært ved at servere 
gratis formiddagsmad for eleverne, hvis bevillingen bortfalder. Begge skoler oplyser, at undervisningen 
og indsatsen ift. maddannelse vil blive begrænset væsentligt, hvis bevillingen bortfalder, da de vil skulle 
skære ned på køkkenpersonalet. 

Afskaffelse af særbevillinger til fritidstilbud: 
Fritidstilbuddene ved Tingbjerg Skole og Nørre Fælled Skole tilføres årligt hhv. 3,0 mio. kr. og 1,9 mio. 
kr. mere end byens øvrige fritidstilbud til drift og løn. Konsekvensen ved at afskaffe særbevillingen vil 
være, at fritidstilbuddene fremadrettet skal driftes for samme budget som øvrige fritidstilbud. Det vil 
betyde, at de må justere deres normering og drift til samme niveau som byens øvrige fritidstilbud. 
Begge skoler har oplyst, at de uden særbevillingen vil have en lavere normering end i dag, som ikke vil 
muliggøre et lige så tæt samarbejde med skolen og forældrene om den enkelte elevs udvikling. Det vil 
betyde, at pædagogerne ikke vil kunne understøtte de enkelte børns udvikling sprogligt og motorisk i 
samme grad, og at de i højere grad vil løse opgaver forbundet til KKFO’en. 
 
Som en del af budgetmodellen får Tingbjerg Skole i 2022 en bevilling på 7,6 mio. kr. på baggrund af 
eleverne socioøkonomi (ESCS), mens Nørre Fælled Skole får 3,0 mio. kr. på baggrund af elevernes so-
cioøkonomi. Tingbjerg Skole og Nørre Fælledskole får også begge en bevilling på 0,6 mio. kr. til mad-
skole – dette er en bevilling, som alle madskoler får. Tingbjerg Skole får også en bevilling på 0,7 mio. kr. 
til sprogprøver, fordi skolen har sprogprøve i 0. klasse som den eneste skole i Københavns Kommune. 
Der foreslås ikke ændringer i disse bevillinger. Tingbjerg Skole er derfor den skole der får flest midler pr. 
elev – også selvom særbevillingerne afskaffes - og Nørre Fælled Skole vil også fortsat få flere midler pr. 
elev end de fleste andre folkeskole i København.   
 
Forslaget træder i kraft med udmøntningen af budget 2024, hvormed særbevillingerne til Tingbjerg 
Skole og Nørre Fælled Skole ophører gradvist. Skolerne skal tilpasse tilbuddene og reducere udgifterne 
fra skoleåret 2024/25. 
 
Effekten af forslaget er, at bevillingen til skolerne ensartes, så der ikke er to skoler, som får flere midler 
end de øvrige skoler. Der kan opstå utilfredshed med forslaget på de to relevante skoler og blandt ele-
verne, da det vil betyde, at skolerne vil skulle skære ned på madindsatserne samt på fritidstilbuddene. 

2. Økonomi 
Skolerne får i 2023 et tilskud på 2.869 kr. pr. elev til mad og udvikling. Det svarer til, at Nørre Fælled 
Skole i 2023 får en særbevilling på 1,3 mio. kr. mens Tingbjerg Skole får en særbevilling på 1,6 mio. kr. til 
Mad og Udvikling.  
 
Fritidstilbuddene ved Tingbjerg Skole og Nørre Fælled Skole får en særbevilling på henholdsvis 3 og 1,9 
mio. kr. årlig til drift og løn. 
 

 
1 De socioøkonomiske data forventes klar mellem 1. og 2. Behandlingen. 
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Hvis man afskaffer begge særbevillinger til Tingbjerg Skole og Nørre Fælled Skole, giver det en varig 
effektivisering på 7,8 mio. kr.  årligt.  
 
Ved det første scenarie afskaffes alle særbevillinger for de to skoler, hvilket sikrer en årlig effektivisering 
på 7,9 mio. kr. varigt. Ved det andet scenarie afskaffes kun særbevillingerne til mad og udvikling på de 
to skoler, hvilket giver en besparelse på 2,9 mio. kr. Ved det tredje scenarie afskaffes kun særbevillin-
gerne til Nørre Fælled Skole og den tilhørende fritidsinstitution, hvilket giver en årlig besparelse på 3,2 
mio. kr.  
 
Effektiviseringen indføres gradvist så den først indføres med 100% i 2026. I 2025 indføres effektiviserin-
gen med 50% og i 2024 indføres 5/12 heraf, så effektiviseringen følger skoleåret. 
 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

BUU-beslutning        
Fritidsinstitutionen ved Nørre Fælled 
Skole 

Service 
 

-265 -901 -1.537 -1.908 -1.908 

Nørre Fælled Skole – Mad og udvikling Service  -181 -616 -1.050 -1.304 -1.304 

Tingbjerg Skole – Mad og udvikling Service  -229 -778 -1.327 -1.647 -1.647 

Samlet varig ændring   -675 -2.295 -3.914 -4.859 -4.859 

 
Scenarie A – Nørre Fælled        
Fritidsinstitutionen ved Nørre Fælled 
Skole 

Service 
 

-398 -954 -1.908 -1.908 -1.908 

Nørre Fælled Skole – Mad og udvikling Service  -272 -652 -1.304 -1.304 -1.304 
Fritidsinstitutionen ved Tingbjerg Skole Service  -644 -1.545 -3.089 -3.089 -3.089 
Tingbjerg Skole – Mad og udvikling Service  -343 -824 -1.647 -1.647 -1.647 
Samlet varig ændring   -1.656 -3.974 -7.948 -7.948 -7.948 
 
Alternativt scenarie B – Mad        
Tingbjerg Skole – Mad og udvikling Service  -343 -824 -1.647 -1.647 -1.647 
Nørre Fælled Skole – Mad og udvikling Service  -272 -652 -1.304 -1.304 -1.304 
Samlet varig ændring   -615 -1.476 -2.951 -2.951 -2.951 
 
Alternativt scenarie C – Nørre Fælled        
Fritidsinstitutionen ved Nørre Fælled 
Skole 

Service 
 

-398 -954 -1.908 -1.908 -1.908 

Nørre Fælled Skole – Mad og udvikling Service  -272 -652 -1.304 -1.304 -1.304 
Samlet varig ændring   -669 -1.607 -3.213 -3.213 -3.213 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 

3. Opfølgning 
 

Herefter løbende opfølgning på forvaltningens samlede budget i regnskabsprognoser. 

4. Risikovurdering  
Risikoen for, at effektiviseringen ikke kan hentes, vurderes at være lav. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Særbevillingen fjernes fra 
de to relevante skoler og fri-
tidstilbud 

Ved budgetudmelding 
2024. 

Administrativt Ressource-
center 

Ved budgetudmelding 2024 
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FORSLAG 27 AFSKAFFELSE AF SÆRBEVILLING TIL 

INTEGRATIONSLØFT 
 

Rettet efter BUU-beslutning ved 2. behandlingen 
Forslaget er tilrettet iht. BUU’s beslutning ved 2. behandlingen af budgetforslag 2024. Særbevillin-
gerne til integrationsløft afskaffes kun på Rådmandsgades Skole og Blågård Skole. Tagensbo Skole be-
holder dermed sin bevilling. Derudover vedtog BUU en anden indfasning med 1/3-del i skoleåret 
2024/25, 2/3-dele i 2025/26 og fuld implementering i skoleåret 2026/27. Økonomitabellen sidst i no-
tatet er tilrettet.    
 

Kort resumé: Det foreslås at afskaffe en særbevilling til integrationsløft fra budget 2011 til tre kø-
benhavnske skoler. Budgetmodellen, som gælder for alle byens skoler, fordeler mid-
ler til skolerne efter socioøkonomi, og der er derfor ikke behov for at give særbevillin-
ger til enkelte skolers integrationsindsats. Forslaget reducerer de tre skolers bevilling 
og mulighed for at bruge flere midler end byens øvrige skoler. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
I forbindelse med udmøntningen af budget 2011 besluttede Børne- og Ungdomsudvalget (BUU) at 
give en varig bevilling til tre skoler for at sikre et tilstrækkeligt omfang og kvalitet i integrationsløftet på 
de berørte skoler. Bevillingen bestod dengang i 2 mio. kr., som blev delt lige mellem Blågård Skole, 
Rådmandsgades Skole og Tagensbo Skole. Hver af de tre skoler beskrev i den forbindelse sin egen plan 
for løsning af udvalgte lokale faglige og integrationsmæssige udfordringer for skoleåret 2010/11. 
 
For at sidestille byens skoler og skabe transparens i deres økonomi får alle skoler budget efter den 
samme budgetmodel. Modellen tildeler bl.a. midler til skolerne efter objektive socioøkonomiske krite-
rier, som sikrer gennemsigtighed omkring, hvad der tildeles af ekstra midler til skoler, som er udfordret 
af lav socioøkonomi. Der er derfor ikke behov for at give en yderligere særbevilling til enkelte skoler. På 
baggrund af ovenstående foreslås det at afskaffe den varige bevilling til integrationsløft. For at give sko-
lerne mulighed for at omstille sig er der foreslået en indfasning, hvor der kun hentes halvdelen af be-
sparelsen i det første skoleår. 
 
Blågård Skole, Rådmandsgades Skole og Tagensbo Skole har haft frie rammer til at råde over den ekstra 
særbevilling til integrationsløft. Ved udmøntning d. 8. dec. 2010 hed det, at: ”Da der er tale om en varig 
bevilling til de tre skoler, kan tiltagene i det hele taget ændres og justeres således, at indsatsen præcist 
afspejler den enkelte skoles behov inden for rammen af Integrationsløftet. Dette afspejler, at der er fo-
kus på forankring af initiativerne i kernedriften og ikke i projekter.”  
 
BUU fik forelagt en status i 2012. Her blev det understreget, at der ikke kunne konstateres en direkte 
sammenhæng mellem skolernes resultater og bevillingen til integrationsløftet. Endvidere blev det på-
peget, at bevillingen skulle ses i sammenhæng med skolernes samlede økonomiske ramme, idet bevil-
lingen kun udgjorde en understøttelse af indsatsen. BUU valgte i den sammenhæng ikke at ændre på 
bevillingen.  
 
Forvaltningen har i 2020 været i kontakt med de tre skoler i forbindelse med udarbejdelsen af forslaget 
om at afskaffe bevillingen. Skolerne peger alle på, at særbevillingen bidrager til at løfte integrationsind-
satsen bl.a. i form af det forebyggende arbejde i forhold til kriminalitet og skolefravær. De tre berørte 
skoler understreger, at en fjernelse af bevillingen vil forringe den nuværende integrationsindsats.  
 
Tagensbo Skole bruger midlerne til en bred vifte af aktiviteter, der støtter op om integrationen af elever 
med dansk som andetsprog. Det drejer sig bl.a. om holddeling, som har været en del af den faglige 
handleplan igennem mange år på skolen. F.eks. deles børnene i hold efter sproglige kundskaber i en 
periode, så der er særligt fokus på ordforrådstilegnelse for sprogholdet, mens de andre hold fordyber 



 

Side 2 af 4 
 

sig i deres respektive udviklingsområder. Tagensbo peger også på finansiering af skolens inklusionsaf-
deling, en vejleder til dansk som andetsprog og samarbejde med en række foreninger i nærområdet. På 
Blågård Skole peges der på, at integrationsløftbevillingen bl.a. sikrer, at der er økonomi til en fuldtids 
integrationsvejleder og bidrager til ansættelse af inklusionspædagoger. Rådmandsgades Skole peger 
på, at bevillingen bidrager til en pædagogressource.  
 
Skolerne kompenseres for den lave socioøkonomi via budgettildelingen i den generelle budgetmodel, 
som gælder for alle skoler. De tre skolers socioøkonomiske placeringer var i 2021:1 
 
- Tagensbo Skole: nr. 61 
- Rådmandsgades Skole: nr. 45 
- Blågård Skole: nr. 31 
 
Tallene er placeringerne ift. de 62 folkeskoler i København, hvor Tagensbo Skole har den næstlaveste 
værdi, og de andre ligger tættere på det københavnske gennemsnit. 
De tre skolers placeringer ift. andel af ét-sprogede elever ud af Københavns 62 folkeskoler, var i 2021: 
 
- Tagensbo Skole: nr. 61 
- Rådmandsgades Skole: nr. 44 
- Blågård Skole: nr. 31 
 
De laveste placeringer afspejler andele af etsprogede elever, således at Tagensbo Skole i 2021 havde 
den næstlaveste andel af etsprogede elever og den næsthøjeste andel tosprogede elever i København.  
 
Blågård Skole er aktuelt på faglig handlingsplan. Rådmandsgade og Tagensbo Skole er ikke på faglig 
handlingsplan. For at give skolerne mulighed for at omstille sig er der foreslået en indfasning, hvor der 
kun hentes halvdelen af besparelsen det første skoleår. 
Forslaget træder i kraft fra og med skoleåret 2024/25, hvor bevillingen ophører. Skolerne skal tilpasse 
aktivitet og lærerressourcer. 
 
Effekten af forslaget er, at bevillingen til skolerne ensartes, så der ikke er tre skoler, som modtager denne 
særbevilling. Forslaget reducerer de tre skolers bevilling og mulighed for at bruge flere midler end by-
ens øvrige skoler 
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej  

2. Økonomi 
Der gives 812.308 kr. i integrationsløft til hver af de tre skoler i 2023. Hvis man vælger at afskaffe bevil-
lingen til alle tre skoler, giver det en varig effektivisering på 2,47 mio. kr.  
 
Der er lavet to modeller for effektiviseringen.  
Model A: Der er ingen indfasning og besparelsen hentes 100 pct. I skoleåret 2024/25. 
Model B: Besparelsen indfases over flere år, således at besparelsen hentes 50 pct. i skoleåret 2024/25 
og derefter 100 pct. fra skoleåret 2025/26. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
BUU-besluttet: Integrationsløft til to sko-
ler. Indfasning over 3 skoleår. 

Service   -229 -779 -1.329 -1.649 -1.649 

Samlet varig ændring   -229 -779 -1.329 -1.649 -1.649 

 

 
1 Opdaterede socioøkonomiske data forventes klar mellem 1. og 2. Behandling. 
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Model A: Integrationsløft til tre skoler. In-
gen indfasning. 

Service   -1.031 -2.474 -2.474 -2.474 -2.474 

Samlet varig ændring   -1.031 -2.474 -2.474 -2.474 -2.474 
 

Model B: Integrationsløft til tre skoler. 
50% indfasning. 

Service   -516 -1.753 -2.474 -2.474 -2.474 

Samlet varig ændring   -516 -1.753 -2.474 -2.474 -2.474 
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 

Tabel 2. Varige ændringer, service 
1.000 kr. 2024 p/l Bevilling,  

profitcenter 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

        
BUU-besluttet: Integrati-
onsløft til to skoler. Indfas-
ning over 3 skoleår. 

3330  
Undervisning  

-229 -779 -1.329 -1.649 -1.649 

Varige ændringer totalt, 
service   

-229 -779 -1.329 -1.649 -1.649 

 
Model A: Integrationsløft til 
tre skoler 

3330  
Undervisning  

-1.031 -2.474 -2.474 -2.474 -2.474 

Varige ændringer totalt, 
service   

-1.031 -2.474 -2.474 -2.474 -2.474 

 
Model B: Integrationsløft til 
tre skoler 

3330  
Undervisning  

-516 -1.753 -2.474 -2.474 -2.474 

Varige ændringer totalt, 
service   

-516 -1.753 -2.474 -2.474 -2.474 

 

 

 

3. Opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
Risikoen for, at effektiviseringen ikke kan hentes, er lav, da skolerne har mulighed for at tilpasse aktivite-
ten. 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Bevillingen fjernes fra de tre 
relevante skoler. 

 Administrativt ressource-
center 

Ved budgetudmelding 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 

 
5. Effektivisering på administration 

Ikke relevant. 

6. Hvem er hørt?  
 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

De tre berørte skoler er orienteret og har bidraget med at kvalificere, hvad integrationsmidlerne bliver 
brugt til. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

IT-kredsen Nej, ikke relevant  

HR-kredsen Nej, ikke relevant  
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FORSLAG 28 EKSTRA EFFEKTIVISERING PÅ IMPLE-

MENTERING AF GRØNNERE OG BILLIGERE BUSPARK 
 

Kort resumé: I implementeringen af investeringsforslaget ”Grønnere og billigere buspark i BUF” 
(OFS 20/21) har det vist sig, at effektiviseringen i forslaget var større end forventet. 
Dette forslag redegør for den ekstra effektivisering, som kan anvendes til opfyldelse 
af BUF’s effektiviseringsmåltal. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Børne- og Ungdomsudvalget besluttede med OFS 20/21 et investeringsforslag vedr. ”Grønnere og bil-
ligere buspark i BUF1”. Det har efterfølgende i implementeringen af forslaget vist sig, at effektiviserings-
potentialet i forslaget var 2,9 mio. kr. (2024-PL) højere end oprindelig beregnet. Det skal bemærkes, at 
nærværende forslag ikke har overlap til forslaget om ”mindre kørsel af børn i dagtilbud”, som fremlæg-
ges som investeringsforslag til OFS 21/22. 
 
Formålet med den oprindelige investeringscase var at investere i en omlægning af Børne- og Ung-
domsforvaltningens vognpark, så den (1) på sigt omstilles til grønnere alternativer og (2) tilpasses stør-
relsesmæssigt til det nuværende behov for fleksibel normering på daginstitutionsområdet og ensartes 
ift. institutionernes bevillinger til drift af busser.  
 
BUF’s vognpark udgøres af minibusser, skovbusser og rumlepotter. En minibus kan rumme op til syv 
børn og to voksne. Skovbusser er lidt større busser med plads til op til 12 børn, mens rumlepotter er 
store busser, som er ombygget med de nødvendige faciliteter til at tage ud i naturen med en hel børne-
havegruppe på 22 børn. 
 
Det er især standardiseringen af driftsbudgetterne til institutioner med skovbusser og rumlepotter, der 
har vist sig at give en væsentlig ekstra effektivisering. Kortlægningen af bevillingerne på området har 
vist store variationer i bevillingerne til de enkelte institutioner. Bevillingerne er nu tilpasset et niveau, 
der modsvarer det behov for ekstra ressourcer som en skovbus eller rumlepot kræver – og alle instituti-
oner med disse køretøjer modtager nu den samme bevilling. Tidligere har institutionerne gennemsnit-
ligt modtaget en bevilling på hhv. 196.058 kr. for en rumlepot og 113.671 for en skovbus (men altså med 
en del variation). Fremover vil institutionerne modtage hhv. 119.042 kr. for en rumlepot og 38.582 kr. 
for en skovbus. De institutioner, der tidligere har fået væsentligt højere bevillinger, får en treårig udfas-
ning af deres gamle bevilling – og dermed god tid til at tilpasse deres økonomi. 
 
Gennemgangen af forvaltningens minibusser har desuden vist, at behovet for minibusser var endnu 
mindre end det blev antaget i det oprindelige investeringsforslag. Denne ekstra effektivisering er derfor 
også medregnet i dette forslag. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Effektiviseringen udgøres af en ekstra besparelse i forlængelse af investeringsforslaget ”Grønnere og 
billigere buspark i BUF”. Effektiviseringen hidrører primært fra standardisering af driftsbudgetter for 
rumlepotter og skovbusser – og i mindre grad fra et lavere behov end forventet for minibusser. 

 
1 https://www.kk.dk/sites/default/files/agenda/9e8d273e-a848-440d-a711-3dede80e936c/fc0c2692-5011-4d4a-95f7-
d8364a060645-bilag-4.pdf 

 

https://www.kk.dk/sites/default/files/agenda/9e8d273e-a848-440d-a711-3dede80e936c/fc0c2692-5011-4d4a-95f7-d8364a060645-bilag-4.pdf
https://www.kk.dk/sites/default/files/agenda/9e8d273e-a848-440d-a711-3dede80e936c/fc0c2692-5011-4d4a-95f7-d8364a060645-bilag-4.pdf
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Ekstra effektivisering fra ”Grønnere og 
billigere buspark i BUF” 

Service -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 

Samlet varig ændring  -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 
Der er ikke behov for opfølgning, da effektiviseringen allerede er realiseret. 

4. Risikovurdering  
Der er ingen risiko forbundet med forslaget. 
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FORSLAG 29 OPSIGELSE AF LUNDTOFTEGADE 21 & 

23 
 

Kort resumé: Opsigelse af Lundtoftegade 21 og 23 medfører en huslejebesparelse på 1,4 mio. kr.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Børnehuset Tusindfryd flyttede i sommeren 2022 ud af sine tidligere lokaler på Lundetoftegade 23 og 
ind i lejemål på Lundetoftegade 43, som samlet set er billigere for forvaltningen. Med flytningen kan der 
opsiges to lejemål, som giver en samlet effektivisering på 1,4 mio. kr. varigt. 
 
I forbindelse med investeringsforslaget ”Investering i et godt fritidsliv i Københavns Kommune” vedta-
get ved Overførselssagen 20-21 blev der lukket to afdelinger af fritidsklubben FC Bispebjerg Syd på 
hhv. Drejervej nr. 19 og Lundtoftegade 43 med en samlet besparelse på 1,0 mio. kr. (2021 PL). Forvalt-
ningen valgte ikke at opsige Lundtoftegade 43, da Børnehuset Tusindfryd, som boede i Lundtoftegade 
nr. 23, med fordel kunne flytte ind i nr. 43. Det er en fordel for Børnehuset Tusindfryd, fordi de dermed 
kan opnå et fagligt fællesskab med daginstitutionen Brolopperne, som har til huse i samme bygning (i 
nr. 45-47).  
 
Flytningen af Tusindfryd gjorde det endvidere muligt at opsige både Lundtoftegade 21 og 23, som er to 
lejemål, der ikke kunne opsiges adskilt. Lundtoftegade 21 har været fraflyttet i 5-6 år efter lukningen af 
Klub21, som var ramt af hærværk. Det var ikke muligt at genåbne klubben, da forventningen var at hær-
værket ville gentage sig.  
 
På denne baggrund kan der opnås en besparelse ud over den indhentede besparelse fra ’Investering i 
et godt fritidsliv’ ved opsigelse af Lundtoftegade 21 og 23, hvor der tages højde for, at Lundtoftegade 43 
ikke udgør en besparelse. Beregningen ses nedenfor.  
 
Børnehuset Tusindfryd er midlertidigt genhuset på Esromgade 2A på Nørrebro, da lokalerne i Lundtof-
tegade 43 trængte til en renovering. Børnehuset Tusindfryd flytter efter planen ind i de nyrenoverede 
lokaler i efteråret 2023. 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej  

2. Økonomi 
 

Beregning af besparelse vedr. opsigelse af Lundtoftegade 21 og 23 1000kr. 2024 p/l 

Lundtoftegade 21 (tidligere adresse for Klub21) 1.047 
Lundtoftegade 23 (tidligere adresse for Børnehuset Tusindfryd) 729 
Drejervej 19 (tidligere adresse for FC Bispebjerg Syd) 723 
Effektivisering i ”investering i et godt fritidsliv” (OFS 20-21) -1.088 
I alt 1.411 
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Besparelse ved opsigelse af Lundtofte-
gade 21 og 23 

Service -1.411 -1.411 -1.411 -1.411 -1.411 

Samlet varig ændring Service -1.411 -1.411 -1.411 -1.411 -1.411 
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 
Effektiviseringen er allerede realiseret, og der er derfor ikke behov for yderligere opfølgning.  

4. Risikovurdering  
Der er ingen risiko forbundet med forslaget, da effektiviseringen allerede er sket.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 

 
5. Effektivisering på administration 

 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Beskriv, hvordan relevante samarbejdspartnere inddrages i forslaget (Slet, hvis det ikke er relevant). Det 
kan fx være: 
- KS/KIT 
- KEID 
- andre relevante forvaltninger eller enheder.  

 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Nej  

IT-kredsen Nej  

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  
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FORSLAG 30 OPSIGELSE AF LOKALER PÅ BALDERS-

GADE I FRITIDSCENTER YDRE NØRREBRO 
 

Kort resumé: Fritidscenter Ydre Nørrebro (FCYN) er fordelt på to matrikler. Fritidscenteret har øn-
sket at samle alle aktiviteter på Skodsborggade 6 og lejemålet på Baldersgade 10 er 
derfor netop blevet opsagt og fraflyttes sommeren 2023. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Fritidscenter Ydre Nørrebro (FCYN) har indtil nu været fordelt på to matrikler. Skodsborggade 6 er den 
primære matrikel, og derudover har fritidstilbuddet lokaler i Baldersgade 10. Fritidscenter Ydre Nørre-
bro har ønsket at flytte ud og opsige de lokaler, de har haft på Baldersgade, for så at have alle deres børn 
på adressen på Skodsborgsgade. Det vil medføre en varig effektivisering på 393.000 kr. årligt. 
 
Opsigelsen er et ønske fra FCYN og bestyrelsen, og det ses som en del af fritidscenterets udvikling som 
ungeværk. Matriklen på Baldersgade har kun været brugt sporadisk de seneste par år, og samtidig er 
der i fritidscenteret og bestyrelsen et stærkt ønske om at samle huset. Samlingen af huset giver bedre 
mulighed for at sikre en god planlægning af aktiviteter for de unge samtidig med, at der spares husleje. 
Det er endvidere undersøgt, at der ikke er kapacitetsmæssigt behov for lokalerne til andre funktioner i 
Børne- og Ungdomsforvaltningen. 
 
Samlingen af huset er yderligere aktuelt på baggrund af den netop gennemførte screening af stedet 
som ungeværk vedtaget i Budget 2022, som har vist, at huset på Skodsborggade har et godt potentiale 
i sig selv. Samtidigt er der igennem en oprydning i anlægsregnskaberne fundet ubrugte midler fra en 
tidligere bevilling fra budget 2019, som gør det muligt at renovere huset. Der er tale om ca. 7 mio. kr., 
som blev givet FCYN til ombygning af Skodsborggade. Renoveringen er ikke nødvendig for at opsige 
lejemålet på Baldersgade, men den gør det muligt at forbedre og sikre et stort og funktionelt fritidscen-
ter fremadrettet.  
 
Børne- og Ungdomsforvaltningen (BUF) lejer hele ejendommen på Skodsborggade 6. Tidligere har 
huset været brugt til forskellige formål. Der har bl.a. været KKFO på 1. sal og 2. sal. KFFO’en flyttede ud i 
2021. Derudover har Socialforvaltningen tidligere benyttet 4. salen til administration. Det har ikke været 
muligt at leje dele af Skodsborggade 6, og det er derfor nødvendigt, at BUF lejer hele ejendommen. I 
dag benyttes huset kun af Fritidscenter Ydre Nørrebro, som er en selvejende institution.  
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Lejemålet er opsagt i januar 2023 og afsluttes dermed ultimo juli 2023. Der kan dermed opnås en effek-
tivisering på 393.000 kr. i 2024 og varigt.  

Hele ejendommen på Skodsborggade 6 er lejet af BUF, og der er derfor ikke nye huslejeudgifter for-
bundet med flytningen. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Sparet husleje på Baldersgade 10   -393 -393 -393 -393 -393 
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Samlet varig ændring   -393 -393 -393 -393 -393 
 

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 
 

4. Risikovurdering  
Der er ingen risiko forbundet med forslaget.  
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Lejemålet på Baldersgade 10 
er opsagt 

 ARC Januar 2023 

Effektiviseringen er realise-
ret 

 ARC Ultimo juli 2023 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 

 
5. Effektivisering på administration 

 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

      

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

      

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

 

 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Nej  

IT-kredsen Nej  

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  
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FORSLAG 31 SÆNKNING AF TILSKUD TIL PRIVAT 

PASNING 
 

Kort resumé: Den 1. januar 2024 træder en lovændring i kraft, som gør det muligt at nedsætte til-
skuddet til privat pasning i Københavns Kommune for aldersgruppen 3-5 år. Dermed 
tilpasses tilskuddet til niveauet før indførelsen af minimumsnormeringer. Der kan op-
nås en effektivisering på 0,3 mio. kr. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Det foreslås at sænke tilskuddet til privat pasning for de 3-5-årige fra 4.339 kr. om måneden til 4.107 kr. 
om måneden. Det er muligt, fordi en aktuel lovændring indebærer, at man kan sænke tilskuddet fra 75 
pct. til 71 pct. af den billigste nettodriftsudgift for denne aldersgruppe. Effektiviseringen herved er 0,3 
mio. kr. årligt.  
 
Lovændringen kommer som følge af lovkravet om minimumsnormeringer. Lovændringen er således 
begrundet i, at tilskuddet til privat pasning skal afspejle, at private pasningsordninger ikke skal leve op til 
minimumsnormeringer. Med andre ord tilpasses tilskuddet med dette forslag til niveauet før indførel-
sen af minimumsnormeringer. 
 
Privat pasning er en ordning som alle kommuner er forpligtet til at have, og den kan bruges af børn i al-
deren fra 24 uger til 6 år. Hovedsproget i en privat pasningsordning skal være dansk. Børn, der bor i et 
udsat boligområde og er mellem 1 og 2 år, kan ikke blive passet i en privat pasningsordning i følge lov 
om obligatorisk læringstilbud i Dagtilbudsloven. 
 
Den aktuelle lovændring vil i nogle kommuner gøre det muligt også at sænke tilskuddet til privat pas-
ning for aldersgruppen 0-2 år, men det er ikke muligt i Københavns Kommune. Det skyldes, at nedsæt-
telsen af tilskud kun gælder de kommuner, hvor daginstitutioner – dvs. vuggestuer – udgør den laveste 
nettodriftsudgift. Det er ikke tilfældet i København, hvor den billigste nettodriftsudgift er dagplejen.  
 

Pasningstyper 
Budgetterede netto-
driftsudgifter i 2023 

Dagpleje 128.629 

Vuggestue 132.225 
  
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 
Tilskuddet til privat pasning ligger i 2023 på 52.065 kr. om året. En sænkning af tilskuddet til 71% vil 
medføre et fald på 2.777 kr. om året. Det forventede antal pladser i 2023 er 101. Den estimerede effekti-
visering er dermed ca. 279.000. Omregnet til 2024PL er det ca. 288.000 kr. årligt.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
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Effektivisering som følge af sænket til-
skud til privat pasning for 3-5-årige 

  -288 -288 -288 -288 -288 

Samlet varig ændring   -288 -288 -288 -288 -288 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
Der kan være en risiko for at effektiviseringen ikke kan hentes såfremt antallet af private passere falder 
mærkbart fra de 101 nuværende tilmeldte.  
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

De private passere er varslet 
om den kommende sænk-
ning af tilskud 

ARC laver en opgørelse over 
besked til de private passere 

ARC September 2023 

Tilslutningen til privat pas-
ning i 3-5-års-alderen har 
ikke ændret sig mærkbart.  

ARC laver en opgørelse over 
antal indmeldte og giver po-
licy besked 

ARC Ultimo 2023 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Ikke relevant. 

6. Hvem er hørt?  
Ikke relevant.  
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Nej  

IT-kredsen Nej  

MED-udvalg Nej 
 

Orienteres mandag d.27. februar. 

HR-kredsen Nej  

 
 



Effektiviseringsforslag til 
Budget 2024 
 

FORSLAG 32 ØGET DELTAGERBETALING PÅ KLF’S 

FERIEKOLONIER 
Kort resumé: Det foreslås at nedsætte kommunens tilskud til KLF Kolonierne med anbefaling til 

KLF Kolonierne om at finansiere nedsættelsen gennem øget deltagerbetaling for del-
tagere fra højindkomstgrupper. 

Fremstillende 

forvaltning: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Det foreslås at nedsætte Københavns Kommunes tilskud til kolonierne. Dette indebærer en anbefaling 
til KLF om at finansiere det nedsatte tilskud gennem øget deltagerbetaling. Det foreslås at indføre 
denne prisstigning gennem differentieret pris. Det er KLF Kolonierne, der formelt set fastsætter ni-
veauet for deltagerbetalingen på kolonierne. Derfor kan Børne- og Ungdomsudvalget, hvis udvalget øn-
sker at foretage en besparelse på kolonierne, kun beslutte at nedsætte tilskuddet til kolonierne med an-
befaling om, at KLF finansierer nedsættelsen ved at øge prisen. 
 
På nuværende tidspunkt har et barn mulighed for at opnå friplads på en koloni, hvis husstandens sam-
lede skattepligtige indkomst er under 350.000 kr. Den mulighed fastholdes. Derudover er det muligt at 
få en delvis friplads, hvis husstandens samlede indkomst er mellem 350.000 kr. til 565.000 kr. Ved en 
delvis friplads betaler man 850 kr. for en koloni på en varighed af 5 dage. Varer kolonien længere end 5 
dage, koster det 50 kr. ekstra pr. dag. Hvis husstanden har en samlet skattepligtig indkomst på over 
565.000 kr., betales der fuld pris på kolonien – her vil husstanden skulle betale 1.862 kr. i stedet for den 
nuværende pris på 1.445 kr. Det er således kun forældre med en husstandsindkomst over 565.000 
kr./år, der i givet fald vil opleve en prisstigning. 
 
Potentialet ved at øge deltagerbetalingen for husstande med en indkomst på over 565.000 kr. er 1,0 
mio. kr. Dette potentiale er dog forudsat, at Børne- og Ungdomsforvaltningens tilskud til KLF Kolonierne 
reduceres med et tilsvarende beløb, som KLF Kolonierne forventes at opkræve i forøget deltagerbeta-
ling. En stigning på 417 kr. i deltagerbetalingen svarer til en procentvis stigning på 29 pct. 
 
Det er formelt set KLF Kolonierne, der skal beslutte at øge forældrebetalingen fra sommeren 2023. Til-
skuddet fra Børne- og Ungdomsforvaltningen til KLF Kolonierne nedsættes tilsvarende til den øgede 
deltagerbetaling. Forslaget vil medføre, at Børne- og Ungdomsforvaltningen kan nedsætte tilskuddet til 
KLF Kolonierne. Forslaget kan medføre utilfredshed blandt forældrene, da de vil skulle betale mere for 
det samme serviceniveau. 
 
Sammenligning: Priser og aktivitetsniveau i omegnskommuner, der tilbyder koloni 

I Frederiksberg Kommune er prisen i 2023 for en koloni af 5 dages varighed 1.165 kr. for indskolingsele-
ver, mens den er 1.630 kr. for elever i 4.-7.klasse. Det har ikke været muligt at finde data for, hvor mange 
elever, der tager på koloni. I Gladsaxe Kommune er prisen 750 kr. for en koloni af en varighed på 6 dage. 
Her tilbydes der ikke friplads, men børn fra familier med lav socioøkonomi prioriteres.  
I Gentofte Kommune er prisen for en koloni forskellig alt afhængig af, hvilken skole man går på. Her til-
bydes der heller ikke friplads, men der er søskenderabat på alle skoler. Kolonierne er af enten 5, 7 eller 8 
dages varighed. Den gennemsnitlige pris for første barn er 1.750 kr., mens den for andet barn er 1.450 
kr. Herefter er prisen 1.150 kr. pr. barn. I Hvidovre Kommune tager ca. 400 elever årligt afsted på koloni – 
i 2023 er priserne for de forskellige koloniophold 675 kr., 932 kr. og 1.200 kr. Det er muligt at søge om 
friplads, hvis forældrene til eleven er på overførselsindkomst. 
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2. Økonomi 
Børne- og Ungdomsforvaltningen har været i dialog med KLF Kolonierne med henblik på at få opdate-
rede oplysninger om fordelingen af børn i de enkelte indkomstgrupper. KLF Kolonierne har meddelt, at 
de, bl.a. pga. udskiftning i ledelsen i KLF Kolonierne, ikke pt. ser sig i stand til at hjælpe med dette. For-
slaget er derfor baseret på de oplysninger, som KLF Kolonierne tidligere har oplyst til forvaltningen.  

Tabel 1 er den estimerede besparelse, beregnet ud fra, at der årligt er ca. 4.000 børn, der tager på som-
merkoloni. Antal børn i højindtægtsgruppen er ganget på stigningen i forældrebetalingen. Det er esti-
meret, at ca. 15% af børnene får tildelt friplads, at ca. 25% af børnene får tildelt delvis friplads, og at ca. 
60% af børnene betaler fuld pris.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 

2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 

Øget forældrebetaling til feriekoloni Service -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Samlet varig ændring  -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

 

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 
 

4. Risikovurdering  
KLF Kolonierne har i dialogen med forvaltningen udtrykt bekymring for, at den stigende pris vil have en 
betydning for, hvor mange forældre, der prioriterer at sende de deres børn afsted på koloni. KLF Koloni-
erne nævner som eksempel herpå, at den seneste prisstigning på deltagerbetalingen, som blev beslut-
tet med BUU’s budget for 2021, har gjort at færre i mellemindkomstgruppen (som får delvis friplads) 
kommer med på koloni. Forvaltningen har dog – som nævnt ovenfor – ikke kunne få data, der viser 
denne udvikling.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  

opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  

opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-

følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Deltagerbetalingen øges på 
KLF Kolonierne og BUF’s til-
skud til kolonierne reduce-
res tilsvarende. 

Gennem deltagerbetalingen. Børne- og Ungdomsforvalt-
ningen. 

August-september 2023 
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FORSLAG 33 ØGET TRYGHED BLANDT 
HJEMMEBOENDE BORGERE

1. Beskrivelse af forslag
Ældre borgere, der modtager hjemmehjælp, føler sig generelt mindre trygge i dag end tidligere1. Ople-
velsen af tryghed er individuel, og borgernes tryghedsbehov kan både have funktionel, social, mental 
og akut karakter. Der er derfor brug for at kunne imødekomme de mange forskelligartede tryghedsbe-
hov med en bred vifte af løsninger. 

I dag er nødkaldet det mest benyttede tryghedsskabende tiltag. Knap 4.000 ældre hjemmeboende kø-
benhavnere, ud af knap 10.000 ældre som modtager hjemme- eller sygepleje, har fået bevilget nødkald. 
Nødkaldet er en løsning for borgere, som har akut behov for at komme i kontakt med kommunens 
sundhedspersonale i forbindelse med fald eller akutte sygdomsanfald. Nødkaldet fungerer ved, at bor-
geren trykker på en kropsbåren nødkaldssender, der alarmerer Vagtcentralen. Vagtcentralen svarer 
nødkaldet og kan være i dialog med borgeren over et kaldeanlæg. Et nødkald er en generisk løsning, der 
ikke imødekommer alle tryghedsbehov. Derudover er det en dyr løsning, da der er omkostninger til 
både indkøb og drift af selve nødkaldsanlæggene, til bemanding af Sundheds- og Omsorgsforvaltnin-
gens (SUF) vagtcentral, som besvarer opkaldene døgnet rundt, samt til håndtering af de akutte besøg 
hos borgerne, som hjemme- og sygeplejen må rykke ud til efter et kald. 

Der har i længere tid været et ønske fra driftsenhederne om at skabe mere målrettede indsatser samt en 
mere effektiv brug af ressourcerne på nødkaldsområdet. Derfor har SUF, i et projekt sammen med Aar-
hus og Aalborg kommuner, støttet af Sundhedsstyrelsen2, lavet en undersøgelse af ældre borgeres 
tryghedsbehov. Undersøgelsen viser blandt andet, at størstedelen af nødkaldene til vagtcentralen om-
handler ikke-akutte situationer. Fx bliver nødkaldene brugt til at rykke for hjemmehjælp, få telefonnum-
meret på hjemmeplejen eller efterspørge hjælp til fx at lukke vinduet eller slukke lyset. Kaldene kan også 
skyldes, at borgerne ved en fejl kommer til at trykke på nødkaldsknappen eller at de ikke svarer vagtcen-
tralen i nødkaldet efter de har trykket på knappen. Denne type kald udgør 65 pct. af det samlede antal 
kald til vagtcentralen. 25 pct. af kaldene har mere teknisk karakter og kommer ifm. opsætning og afprøv-
ning af nødkaldet. Kun 10 pct. af kaldene vedrører akutte situationer som fald og reelle sundhedsproble-
mer. Anvendelsen af nødkald i praksis er dermed ofte en konsekvens af uindfriede behov på andre om-
råder end de akutte.  

SUF vurderer på den baggrund, at der vil være et potentiale forbundet med en mere effektiv ressource-
udnyttelse på nødkaldsområdet. Det indebærer en mere systematisk afdækning af borgernes trygheds-
behov, en styrket rådgivning på området og match med rette tryghedsskabende tiltag. Dette forventes 
at kunne reducere antallet af bevilgede nødkald samt kald til vagtcentralen og akutte besøg fra hjemme- 
og sygeplejen. Reduktionen omfatter de borgere, som hverken er faldet tidligere, er faldtruede eller har 

1 https://www.vive.dk/da/udgivelser/hjemmehjaelp-og-omsorgsrelateret-livskvalitet-15180/ 
2 Pulje til at styrke omsorg og nærvær i hjemmeplejen. Puljen blev undervejs i projektperioden overdraget til Socialstyrelsen ifm. omlægnin-
gen af ressortområder.

Kort resumé: Med dette investeringsforslag udvikles og implementeres en vifte af tryghedsska-
bende tiltag samt en systematisk tilgang til afdækning af ældre hjemmeboende bor-
geres tryghedsbehov. Det skal sikre større tryghed og en mere effektiv brug af res-
sourcer gennem mindre brug af nødkald og mere brug af målrettede tryghedsska-
bende tiltag.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
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sundhedsproblemer, der kræver akut handling. Der vil desuden blive arbejdet med at styrke organise-
ringen omkring håndtering af nødkald i både vagtcentral, hjemme- og sygepleje.  

Forslaget vil understøtte de tre pejlemærker i Københavns Ældrepolitik; frihed, tryghed og fællesskab. 
Samtidig vil en reduktion i nødkald frigive tid blandt det sundhedsfaglige personale, hvilket understøt-
ter forvaltningens arbejde med at imødegå den demografiske udvikling og rekrutteringsudfordrin-
gerne.  
 
Tryghedsskabende tiltag og systematisk afdækning af borgers behov  
Med investeringsforslaget ønsker SUF at skabe et øget fokus på tryghed ved at udvide udvalget af tryg-
hedsskabende tiltag til borgerne, så der skabes en bred vifte, der til sammen dækker en større del af 
borgernes tryghedsbehov end tilfældet er i dag. Det er afgørende for implementeringen af forslaget, at 
SUF kan tilbyde borgerne alternativer til nødkaldet, som er mindre indgribende og i højere grad inddra-
ger borgernes ressourcer.  

I samarbejdet med Aalborg og Aarhus kommuner, er der udviklet og afprøvet en række løsninger i én 
eller flere af de tre kommuner, som har vist, at der er kendte, alternativer til nødkaldet som kan under-
støtte borgernes forskelligartede behov. Enkelte af disse løsninger vil kræve tilpasning, før de er klar til 
implementering hos borgerne i SUF. De kendte, alternative løsninger omhandler involvering af pårø-
rende, borgers netværk, civilsamfundet og frivillige kræfter i at understøtte de ældres tryghed. Det kan 
fx være med frivillige telefonkæder, der allerede eksisterer eller nye alarmeringsløsninger og apps, men 
det kan også være gennem en bedre brug af teknologier i almindelig handel, som borger selv kan an-
skaffe sig, fx mobiltelefon med nødkaldsknap. I sådanne tilfælde, vil forvaltningens rolle være at vejlede 
borger og pårørende i at udvælge og anvende de rette teknologier. 

Der vil desuden blive arbejdet med systematisk inddragelse af allerede eksisterende tilbud som fx fald-
forebyggelse, ensomhedsindsatsen Tigerspring og brug af tryghedsboliger. Til de borgere, som frem-
over stadig vil få bevilliget et nødkald, vil der være fokus på at lave en forventningsafstemning omkring 
rammer og formål for brug af nødkaldet, med henblik på at understøtte at det bruges i de situationer, 
som det er tiltænkt.  

SUF vil derudover implementere en systematik, som sikrer fokus på grundig afdækning af borgernes 
tryghedsbehov, og at de får tilbudt de rette tiltag. Systematikken skal indgå som et ben i det rehabilite-
rende arbejde, som SUF arbejder med på en lang række andre områder. Fokus vil være på at møde bor-
gerne med de tiltag, som er mindst indgribende for både borgerne og forvaltningen, og som i højest 
mulig grad sætter borgernes egne ressourcer i spil. 

Den systematiske tilgang til afdækning af borgernes tryghedsbehov og match med rette tiltag vil blive 
implementeret gennem oplæring af relevante faggrupper, såsom visitatorer og medarbejdere i hjem-
meplejen og på aktivitetscentre. Det er væsentligt, at medarbejderne har kendskab til de tilgængelige 
løsninger, så de bedst muligt kan rådgive borgerne i at udvælge og anvende de rette løsninger. Derfor 
vil der blive gennemført en oplæring af relevante medarbejder og der vil samtidig blive investeret i en 
tryghedskuffert med relevante tryghedsskabende løsninger, som medarbejderne kan bruge som en del 
af deres rådgivning af borgerne. På den måde understøttes det gode match mellem borgere og løsnin-
ger. 

2. Økonomi 
 
Investeringsmidler 
Der ønskes midler til implementeringsunderstøttelse i form af ét årsværk i 2 år, svarende til 1,4 mio. kr. 
fra medio 2023 til og med medio 2025. Understøttelsen indebærer tilpasning og lokal implementering 
af alternative tryghedsskabende tiltag samt lokal implementering af screeningsredskaber, og arbejds-
gange. Derudover et fokus på at styrke rådgivning af borgerne (bl.a. i visitationen) og herunder at sikre 
en systematisk afdækning af borgernes tryghedsbehov og match med rette tryghedsskabende tiltag. 
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Der afsættes hhv. 130 t.kr. og 100 t.kr. i 2024 og 2025 til oplæring af relevante faggrupper, såsom visita-
torer og medarbejdere i hjemmeplejen og på aktivitetscentre. Derudover investeres der i 2023 50 t.kr. 
til afprøvning af nye løsninger og 70 t.kr. til indkøb af teknologier, der kan indgå i en tryghedskuffert, 
som medarbejderne kan bruge som en del af rådgivningen til borgerne, i hvilke teknologier der kunne 
være relevante for dem. Udgiftsniveauet ift. nye løsninger og teknologi er baseret på erfaringer med 
tidligere lignende projekter. 

Effektivisering 
Med implementeringen af forslaget vil der blive reduceret i antallet af bevilgede nødkaldsanlæg, kald til 
vagtcentralen og akutte besøg fra hjemme- og sygeplejen, ved at implementere kendte, alternative til-
tag som i højere grad inddrager ressourcer hos borger og pårørende.  

Det vurderes, at der ved fuld implementering i 2026 vil være en reduktion på 28 pct. i antallet nødkalds-
anlæg fra 3.900 til 2.800 stk. Det giver en årlig besparelse på 1,0 mio. kr. som følge af reducerede udgif-
ter til indkøb af nye nødkaldsanlæg, reparation, kørsler og abonnement.  

Der vurderes desuden at være en reduktion i antallet af kald til vagtcentralen på 15 pct., fra 90.000 til 
75.000 svarende til 700 t.kr.  

Slutteligt vurderes der at være en reduktion i antallet af besøg fra hjemme- og sygeplejen som følge af 
en reduceret brug af nødkaldet. SUF har ikke præcise tal på antallet af besøg, men der estimeres at være 
34.000 besøg årligt, hvilket vurderes at kunne reduceres med 15 pct., svarende til 5.100 besøg og en 
årlig besparelse på 1,3 mio. kr.  Det sker som følge af et reduceret forbrug på tid i borgers hjem, doku-
mentation, transport samt færre forstyrrelser i hverdagen. 

Den samlede besparelse ved fuld implementering vurderes at være på 3,0 mio. kr. Reduktionen i antal-
let af nødkald realiseres dog kun gennem nye borgerhenvendelser om tryghedsudfordringer og i takt 
med, at de nye tryghedsskabende tiltag implementeres. Reduktionen i antallet af nødkald vil ske lø-
bende over en årrække i takt med, at nye borgere får alternative tiltag frem for nødkald. Effektiviseringen 
realiseres derfor gradvist med en stigende profil på 30 pct. i 2024, 60 pct.  i 2025 og 100 pct. i 2026. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Færre nødkaldeanlæg Service  -300  -600  -1.000 -1.000  -1.000  
Færre kald til vagtcentralen Service  -200  -400  -700  -700  -700  
Færre akutte besøg Service  -400  -800  -1.300  -1.300  -1.300 
Samlet varig ændring, service Service  -900  -1.800  -3.000  -3.000  -3.000  
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelse Service  350   700   300     
Oplæring af medarbejdere Service   130   100     
Afprøvning af nye løsninger Service  50       
Tryghedskufferter Service  70       
Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service Service  470   830   400     

 
Samlet økonomisk påvirkning  470  -70  -1.300  -3.000 -3.000 -3.000  
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 3 år       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 3 år       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 



 

Side 4 af 6 

3. Opfølgning 
 
Implementering af tryghedsskabende tiltag og en systematisk tilgang til afdækning af tryghedsbehov 
opstartes fra medio 2023 og forventes fuld implementeret medio 2025. 

Følgende aktiviteter gennemføres i 2023-2025:  

2023 (2. halvdel) 
 Udarbejdelse af rammer for bevilling og revurdering af nødkald 
 Udvikling og implementering af systematik til afdækning af tryghedsbehov 
 Afprøvning af nye tryghedsskabende tiltag 
 Samarbejde med civilsamfundsorganisationer om tryghedstiltag 
 Udarbejdelse af tryghedskuffert og rådgivningsmateriale til medarbejdere 

2024 
 Implementering af nye tryghedsskabende tiltag 
 Tilrettelæggelse og gennemførelse af oplæring af medarbejdere 
 Opfølgning på den foreløbige implementering til brug for justering af det videre arbejde 

2025 (1. halvdel) 
 Justering og opfølgning på implementering af tryghedsskabende tiltag, rammer for bevilling og 

revurdering af nødkald og systematik til afdækning af tryghedsbehov 
 Overdragelse af projekt til driftsorganisering 
 Opfølgning på effektiviseringsmål  

 
SUFs Afdeling for Velfærdsinnovation er projektleder på implementeringen og indgår i tæt samarbejde 
med Afdeling for Myndighed og Ernæring, og Afdeling for Fællesskaber. Aktiviteterne gennemføres 
desuden i samarbejde med vagtcentralen, områdevisitationen og hjemme- og sygeplejen. 
 
Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Udvikling og implemente-
ring af systematisk tilgang til 
afdækning af tryghedsbe-
hov 

Interviews med medarbej-
dere og ledere i visitationen 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

4. kvartal 2023 

Vifte af tryghedsskabende 
løsninger er færdigudviklet 
og implementeret 

Interviews med borgere 
samt medarbejdere i visitati-
onen 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

4. kvartal 2023 

Oplæring af relevante med-
arbejdere 

Interviews med medarbej-
dere og ledere i visitationen 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

1. kvartal 2024 

Midtvejsevaluering af im-
plementeringen til brug for 
det videre arbejde 

Data fra vagtcentralen vedr. 
antal af nødkald. 
Data fra Omsorgssystemet 
Cura om antal borgere på an-
dre tryghedsskabende tiltag 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

2. kvartal 2024 

Realisering af effektiviseringer 

I 2024 er 30 pct. af effektivi-
seringen realiseret svarende 
til 0,9 mio. kr. 

Data fra Omsorgssystemet 
Cura  

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion  

4. kvartal 2024 
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4. Risikovurdering  
Det vurderes at der er et lavt risikoniveau forbundet med forslaget. Nogle af de tryghedsskabende tiltag 
kræver, at borgerne selv anskaffer sig tryghedsskabende teknologier. Der kan være nogle borgere, som 
ikke ønsker at gøre dette, selvom de har ressourcerne til at anskaffe og anvende løsningerne. Det kan 
skyldes, at de har en forventning om, at deres behov vil blive dækket af kommunen. Der vil blive arbej-
det med motivation af borgerne og blive udarbejdet rådgivningsmateriale i, hvordan de ældre anskaffer 
og anvender forskellige teknologiske tryghedstiltag. Samtidig vil der være fokus på at involvere øvrige 
dele af forvaltningen i at understøtte det tryghedsskabende arbejde og motivere borgerne til selvhjul-
penhed, b.la. på aktivitetscentre og i hjemmeplejen. Her vil de positive effekter ved de teknologier, som 
de ældre selv kan anskaffe sig også blive fremhævet.  

Flere af de tryghedsskabende tiltag involverer også pårørende. Der kan være nogle pårørende, som ikke 
ønsker at involvere sig i borgernes liv i det omfang, som tiltagene kræver. Samtidig ønsker nogle bor-
gere ikke at belemre deres pårørende ved at involvere dem. Der vil derfor være fokus på at motivere 
både borgere og pårørende til at samarbejde om at understøtte borgerens behov. I tilfælde, hvor bor-
gerne ikke har pårørende, eller hvor deres pårørende bor langt væk, vil alternative tiltag i civilsamfundet 
afsøges. Der vil i dette arbejde blive trukket på erfaringerne fra forvaltningens eksisterende pårørende-
samarbejder og samarbejde med civilsamfundsorganisationer. 

Der kan være tryghedsskabende teknologier på markedet, som visitatorerne ikke vil have mulighed for 
at anbefale borgerne, da de ikke lever op til GDPR-reglerne – eksempelvis ure med falddetektion, som 
ikke anonymiserer borgeren og deler data med 3. parts lande. Dette vil reducere antallet af relevante 
tryghedsskabende løsninger og gøre det sværere for visitator at finde den rette til borger. Indlednings-
vist i projektet vil der blive foretaget en screening af markedet for potentielle løsninger og lavet en vur-
dering af, hvorvidt de lever op til gældende regler. Det vil give mulighed for at finde relevante alternati-
ver til de teknologier, som ikke imødekommer reglerne. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

I 2025 er 60 pct. af effektivi-
seringen realiseret svarende 
til 1,8 mio. kr.  

Data fra Omsorgssystemet 
Cura 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

4. kvartal 2025 

I 2026 og frem er 100 pct.  
af effektiviseringen realise-
ret svarende til 3,0 mio. kr.  

Data fra Omsorgssystemet 
Cura 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

4. kvartal 2026 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

5. Effektivisering på administration 
Ikke relevant.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 19. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Samarbejdspartnerne er internt i SUF jf. beskrivelsen i afsnit 3.  

 
 
 
 



Investeringsforslag 
OFS 2022-2023 
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FORSLAG 34 FLERE BORGERE PÅ DOSISPAKKET MEDICIN 

1. Beskrivelse af forslag
Hjælp til administration af medicin, ’Medicindispensering’, er den hyppigst tildelte sygeplejeindsats i 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (SUF). Ca. 62 pct. af borgerne i hjemmeplejen og hjemmesyge-
plejen (fremover hjemmeplejen) (3.570 borgere) og ca. 88 pct. af borgerne på plejehjem (3.261 bor-
gere) er tildelt indsatsen. I takt med at gruppen af +80-årige stiger frem mod 2030 er antallet af bor-
gere med behov for en kommunal medicinindsats desuden stigende. Manuel medicindispensering er 
således en indsats af mere praktisk karakter, der lægger beslag på en betydelig mængde sygeplejeres-
sourcer – i en tid, der er præget af massive udfordringer med rekruttering og fastholdelse af sundheds-
fagligt personale.  

Effektivisering 
Dosispakket medicin kan frigøre personaleressourcer, der i dag anvendes til manuel medicindispense-
ring på plejehjem og i hjemmeplejen. Aalborg Kommune, som har arbejdet intensivt med dosispakket 
medicin estimerer, at for hver 100 borgere på dosispakket medicin frigøres 1 sygeplejeårsværk til andre 
pleje- og behandlingsopgaver. Samtidig øges patientsikkerheden. Hvor der i dag sker fejl i 2-5 pct. af 
den manuelt dispenseret medicin, sker der kun fejl i 0,0002 pct. af den dosispakkede medicin.  

Apotekerne tilbyder at dosispakke medicin for borgere, som er medicineret uden hyppige ændringer, 
mod et doseringsgebyr. Medicinen pakkes maskinelt i doseringsposer og samles til 14 dage i en dosis-
rulle. SUF vurderer, at ca. 2.300 borgere i SUF potentielt vil kunne få dosispakket medicin og kun undta-
gelsesvist modtage manuel medicindispensering. Dette er baseret på en gennemgang (audit) af bor-
gerjournaler, der viser, at ca. 33 pct. af borgerne i hjemmeplejen og ca. 40 pct. af borgerne på pleje-
hjem, som i dag modtager manuel medicindispensering, lever op til apotekernes krav for dosispakning, 
dvs. modtager medicin uden hyppige ændringer. Dosispakket medicin vil som følge af investeringsfor-
slaget være førstevalg, når det er muligt. 

Udbredelsen af dosispakket medicin vil frigøre personaleressourcer. Set i lyset af rekrutterings- og fast-
holdelsesudfordringer forventes godkendelse af forslaget i sig selv ikke at nødvendiggøre afskedigelser. 

Afledt drift 
I hjemmeplejen er der årligt en tilgang på ca. 2.500 nye borger. For at fastholde niveauet af borgere på 
dosispakket medicin i hjemmeplejen, er der behov for løbende, ledelsesmæssig fokus på at få borgere 
på dosispakket medicin. Denne fastholdelse afleder en varig driftsudgift. 

Investering 
Der er en række forudsætninger for udbredelsen af dosispakket medicin, som kræver investering. Dette 
udfoldes nedenfor.  

Kort resumé: Flere borgere med behov for en medicinindsats skal modtage dosispakket medicin, 
frem for manuelt dispenseret medicin. Dosispakket medicin vil være førstevalg, når 
det er muligt. Det vil frigøre ressourcer hos det sundhedsfaglige personale og samti-
digt øges patientsikkerheden.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
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Tværsektorielt samarbejde og samarbejde på tværs af SUFs enheder 
Udbredelsen af dosispakket medicin forudsætter et tværsektorielt samarbejde mellem kommune, apo-
teker, almen praksis, hospitaler og ambulatorier omkring fælles arbejdsgange, afdækning af behov for 
kompetenceudvikling i almen praksis mv. Derfor er der nedsat en tværsektoriel arbejdsgruppe, som skal 
pege på konkrete tiltag.  
 
Udbredelsen af dosispakket medicin forudsætter ligeledes en koordinering af arbejdsgange på tværs af 
alle de enheder i SUF, der skal indgå i den systematiske implementering af dosispakket medicin. Kon-
kret er der tale om 39 plejehjem og 5 hjemmeplejeenheder med varierende organisatorisk og ledelses-
mæssigt set up. Der er behov for investeringsmidler til projektledelse til understøttelse af implemente-
ring af nye, fælles arbejdsgange, identificering af udfordringer og løsninger og til sikring af patientsik-
kerhed ift. medicinhåndtering. Konkret er der behov for projektledelse svarende til 3 ½ årsværk, fordelt 
over 3 år. Der er også behov for en investering i 60 lægekonsulenttimer, fordelt over 2 år, der skal an-
vendes i afdækningen og etableringen af nye tværsektorielle arbejdsgange vedr. dosispakket medicin.  
 
Kompetenceudvikling af behandlingsansvarlige læger 
Læger i almen praksis, hospitaler og ambulatorier er i dag tilbageholdende med at oprette og justere 
borgere på dosispakket medicin, da de oplever usikre og omstændige arbejdsgange. Ex. finder mange 
praktiserende læger det både vanskeligt at oprette dosisrecepter i deres lægesystemer og at vedlige-
holde og foretage ændringer i medicinen. En investering i indledende undervisning af 100 praktise-
rende læger, er afgørende for at sikre, at borgere i målgruppen overgår til dosispakket medicin. Læger-
nes it-systemhuse vil efter de to år overtage undervisningen. Region Hovedstaden og apotekerne afhol-
der selv udgifter til lignende undervisning af deres respektive medarbejdere. 
 
Kompetenceudvikling af SUFs sundhedsfaglige medarbejdere  
Udbredelsen af dosispakket medicin forudsætter også kompetenceudvikling af medarbejdere på SUFs 
plejehjem og hjemmeplejeenheder. Medarbejderne er centrale i udbredelse og fastholdelse af dosis-
pakket medicin, og de skal fremadrettet kunne varetage og drive administrativ medicinlogistik, monito-
rering, patientsikkerhed og kommunikation med borgere, apoteker, almen praksis, hospitaler og ambu-
latorier omkring dosispakket medicin. Med andre ord skal de enkelte medarbejdere være kompetente 
ift. etablerede arbejdsgange internt i SUF og med øvrige samarbejdsparter. Følgende er der behov for 
midler til frikøb af centrale medarbejdere på alle SUFs hjemmeplejeenheder og plejehjem.  
 
Udvikling af data set up til driften 
Udbredelsen og en vedvarende anvendelse af dosispakket medicin, forudsætter, at plejehjem og hjem-
mepleje har let adgang til at monitorere og sikre, at nye borgere opstarter dosispakket medicin samt at 
kendte borgere fastholdes på ordningen fx efter en indlæggelse. Derfor investeres der i et data set up, 
der løbende afdækker og analyserer udviklingen i brug af dosispakket medicin – i relation til den enkelte 
borger og på tværs af enheder. Der ansættes en datamedarbejder til at varetage opgaven, svarende til 1 
årsværk fordelt over 3 år. 
 

2. Økonomi 
Investeringsforslaget er fuldt indfaset i 2025, hvor ca. 2.300 borgere vil være overgået til dosispakket 
medicin. Indfasningen sker løbende med 75 pct. i 2024 og 100 pct. i 2025. Nedenstående beskrivelser 
dækker både hjemmepleje og plejehjem. 
 
Effektivisering 
Effektiviseringen omhandler sparet tid til manuel dispenseret medicin på plejehjem og i hjemmeplejen.  
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Der anvendes i dag ca. 0,4 time hver 14. dag til manuel medicindispensering i hjemmeplejen og på ple-
jehjem. I effektiviseringsberegningen er der i udgangspunktet 26 gange 0,4 time, som kan spares i tid. 
Når man går over til dosisdispenseret medicin, skal der dog fortsat bruges tid på SUFs enheder, når 
borgerens dosispakke justeres - der regnes derfor med, at seks gange om året pr. borger skal der bru-
ges 0,4 time, hvilket regnes med 8 timer sparet tid pr. borger pr. år. Der regnes med en gennemsnitlig 
timepris i hjemmeplejen på 469 kr. (timepris vægtet mellem sygeplejersker og SOSU-assistenter) og 
gennemsnitlig timepris ved plejehjem på 482 kr. (vægtet timepris) Med udgangspunkt i den sparet tid 
kan den årlige besparelse opgøres til 6,5 mio. kr. i 2024 og 8,6 mio. kr. årligt fra 2025. Når investeringen 
er fuldt indfaset i 2025, og ca. 1.050 borgere i hjemmeplejen og ca. 1.206 borgere på plejehjem er på 
dosispakket medicin, frigives ca. 16 sygeplejeårsværk. 
 
Effektiviseringen tager ikke højde for den forventede demografiske udvikling med flere ældre borgere. 
Med andre ord kan der være et yderligere effektiviseringpotentiale, hvorfor dette kan genbesøges efter 
fuld implementering af nærværende investeringscase, og i det dosispakket medicin fremadrettet vil  
være førstevalg, når det er muligt. Når potentialet ikke medregnes for indeværende, er det sammen-
hængende med, at dele af opgaven med dosispakket medicin muligvis fremover kan varetages uden 
kommunens involvering – dvs. alene ved almen praksis og apotekernes mellemkomst.  
 
Afledt drift 
Fra 2025 er der en årlig udgift på 800 t. kr. til fastholdelse af niveauet af borgere på dosispakket medicin 
i hjemmeplejen, svarende til 1 farmaceutårsværk på tværs af de 5 enheder. 
 
Derudover vurderer KL, at det for en gennemsnitsborger vil koste ca. 1 kr. om dagen i pakkegebyr at 
modtage dosispakket medicin. I den beregninger indgår de besparelser borgerne vil opleve ifm. reduk-
tion af medicinspild dog ikke. Borgere som får manuelt pakket medicin, skal ofte købe medicin til flere 
måneder med dertil hørende risiko for medicinspild ved fx ændring af styrke på præparater. Ligeledes 
gælder det, at medlemmer af Sygeforsikring danmark helt eller delvist får dækket denne egen betaling 
på pakkegebyr, ligesom borgere med særlig svag økonomi kan opnå et kommunalt helbredstillæg, der 
reducerer borgerens egenbetaling. 
 
Investering 
Der investeres i følgende, der skal sikre udbredelsen af dosispakket medicin: 
 
 Tværsektorielt samarbejde og samarbejde på tværs af SUFs enheder: Der afsættes samlet 2,8 mio. 

kr., fordelt med 800. kr. i 2023, 1,2 mio. kr. i 2024 og 800 t. kr. i 2025. Midlerne dækker 1 specialkon-
sulentårsværk og 40 lægekonsulenttimer i 2023, 1 ½ specialkonsulentårsværk og 20 lægekonsu-
lenttimer i 2024 og 1 specialkonsulentårsværk i 2025, Herefter forventes indsatsen at kunne overgå 
til drift.  

 
 Kompetenceudvikling af behandlingsansvarlige læger: Der afsættes midler til kompetenceudvik-

ling af 100 behandlingsansvarlige læger fra almen praksis – til undervisning, sparring/sidemands-
oplæring og frikøb af læger. Den samlede udgift på 400 t. kr. fordeles med 75 pct. i 2023 og 25 pct. 
i 2024, svarende til 300 t. kr. i 2023 og 100 t. kr. i 2024.  

 
 Kompetenceudvikling af SUFs sundhedsfaglige medarbejdere: Der afsættes midler til frikøb af 

sundhedsfaglige medarbejdere på SUFs enheder til en samlet udgift på 6,6 mio. kr., fordelt med 
1,7 mio. kr. i 2023, 3,5 mio. kr. i 2024 og 1,4 mio. kr. i 2025. Udgiften dækker 15 timer i 2023, 10 ti-
mer i 2024 og 5 timer 2025 ugentligt pr. hjemmeplejeenhed og 2 timer ugentligt pr. plejehjem i 
2023-2025 til en timepris af 526 kr. (sygeplejerske timepris). 
 

 Udvikling af data set up til driften: Der afsættes midler til ansættelse af en datamedarbejder i SUFs 
Afdeling for Data. Den samlede udgift på 800 t. kr. fordeles med ¼ årsværk i 2023 ½ årsværk i 2024 
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og ¼ årsværk i 2025, svarende til 200 t. kr. i 2023, 400 t. kr. i 2024 og 200 t. kr. i 2025. Herefter for-
ventes indsatsen at kunne overgå til drift.  

 
Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l Sty-
rings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Dosispakket medicin  Service 0  -6.500 -8.600 -8.600 -8600 -8.600 
Afledt drift  0  800 800 800 800 
Samlet varig ændring  0 -6.500 -7.800 -7.800 -7.800 -7.800 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Tværsektorielt samarbejde og samar-
bejde på tværs af SUFs enheder  

Service 
800 1.200 800 

      
Kompetenceudvikling af behandlingsan-
svarlige læger 

Service 
300 100  

      
Kompetenceudvikling af SUFs sundheds-
faglige medarbejdere 

Service 
1.700 3.500 1.400 

      
Udvikling af data set up til driften Service 200 400 200       
Samlede implementeringsomkostninger  3.000 5.200 2.400    

 
Samlet økonomisk påvirkning  3.000 -1.300 -5.400 -7.800 -7.800 -7.800 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

3 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 

3 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Opfølgning 
2023, 3. kvartal: 
• Projektorganisationen er på plads 
• Tværsektorielt samarbejde påbegyndes 
• Kompetenceudvikling af SUF-medarbejdere påbegyndes 
• Kompetenceudvikling af almen praksis påbegyndes 
• Udvikling af dataset up påbegyndes 
 
2023, 4. kvartal: 
• Afprøvning og opstart af nye arbejdsgange påbegyndes. 

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Nye tværsektorielle arbejds-
gange omkring håndtering 
af dosispakket medicin er 
operationaliseret og imple-
menteret. 

Stikprøvegennemgang af 
udvalgte forløb og dialog 
med enheder samt arbejds-
gruppen med repræsen-
tantskab af KK, almen prak-
sis, hospitaler og apoteker. 

SUF, Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

4. kvartal 2025, hvor indsat-
sen er fuldt implementeret  
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4. Risikovurdering  
Oftest er det almen praksis, som opstarter borgere på dosispakket medicin. Ikke alle lægepraksis vil i 
dag tage ansvar for ordination og justering af dosispakket medicin. Denne udfordring imødekommes 
ved undervisning og sidemandsoplæring i anvendelse af lægesystemet samt medicinlogistik for dosis-
pakket medicin. 

For borgere i hjemmeplejen, der dag får leveret medicin fra apoteket en gang om måneden, kan en 
øget merudgift forbundet med levering af dosispakket medicin fra apoteket hver 14. dag have betyd-
ning for, om borgerne vil samtykke til ordningen.  
 
Da der er anlagt et forsigtigt effektiviseringspotentiale, vurderes risikoen i forslaget samlet set at være 
lav.

 

  

Læger fra almen praksis un-
dervises i at oprette og ved-
ligehold dosisdispensering 
til relevante borgere. 

Undervisning af 70 læger i 
2023 og 30 læger i 2024 er 
gennemført. 

SUF, Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

4. kvartal 2023 og 2024. 

At der er afholdt kompeten-
ceudvikling af enheder og 
etableret mulighed for lø-
bende sparring. 

Dialog med driftsenhe-
derne. 

SUF, Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

4. kvartal 2023. 

Etablering af data set up til 
overvågning af udbredelse. 

At datatræk for enhederne 
er tilgængelige og imøde-
kommer enheders behov. 

SUF, Center for Økonomi og 
Kvalitet. 

Årligt frem til 2025, hvor 
indsatsen forventes færdig-
udviklet. 

Realisering af effektiviseringer 

Ca. 33 pct. af hjemmeple-
jens borgere, som hidtil har 
modtaget hjælp til manuel 
medicindispensering, mod-
tager dosispakket medicin. 

Datatræk fra omsorgssyste-
met Cura. 

SUF, Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

Årligt frem til 2025, hvor 
indsatsen er fuldt imple-
menteret. 

40 pct. af plejehjemmenes 
beboere, som hidtil har 
modtaget hjælp til manuel 
medicindispensering, mod-
taget dosispakket medicin. 

Datatræk fra omsorgssyste-
met Cura. 

SUF, Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

Årligt frem til 2025, hvor 
indsatsen er fuldt imple-
menteret. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:  
☐Ja  
☒Nej  

 
5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?  

 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Øko-
nomiforvaltningen 

Ja 5. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Afdeling for Data samt hjemmeplejeledere og kvalitetsmedarbejdere på samtlige enheder i SUF er inddra-
get i udarbejdelsen af forslaget. Netværk for farmaceuter og farmakonomer er også inddraget. 
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Investeringsforslag 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 35 SYRKET KVALITET I 
HJEMMESYGEPLEJENS SÅRBEHANDLING
Kort resumé: Sårbehandling til borgere i hjemmesygeplejen kan optimeres, sådan at sårbehandlings-

tiden reduceres og personaleressourcer frigøres. SUF vil implementere en ensartet, evi-
densbaseret praksis og udvikle organisering og arbejdsgange, der reducerer antallet af 
medarbejdere, der er involveret i et behandlingsforløb. Dette inkluderer tilknytning af en 
primær sårsygeplejerske til hvert enkelt behandlingsforløb, mhp. fremdrift og afslutning 
af forløbet. 

Fremstillende   Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
forvaltning:  

1. Beskrivelse af forslag
Sårbehandling er den tredje hyppigste sygeplejeindsats i SUF. Ca. 30 pct. af alle borgere i hjemmesy-
geplejen svarende til 3.849 borgere i 2022, modtager sårbehandling, der ofte er en kompliceret op-
gave. Mange ældre borgere har sygdomme, der kan hæmme sårheling, og da en sårbehandling samti-
digt varierer – afhængigt af sårtypen – kræver det sygeplejersker med specialviden og stor erfaring at 
varetage og sikre kvalitet i behandlingen. Udover specialviden kræver en effektiv sårbehandling også 
kontinuitet, hvorfor den daglige planlægning og koordinering i hjemmesygeplejen er central for en ef-
fektiv behandling.  

SUFs hjemmesygepleje er inddelt i 5 områder med egen faglig organisering i forhold til varetagelse af 
sårbehandling. Data viser, at der er bydækkende forskelle ift. kontinuitet i sårbehandling, herunder an-
tallet af unikke medarbejdere pr. forløb samt brug af vikarer. Ligeledes er der potentiale for at kvalitets-
udvikle og effektivisere behandling, inkl. sikre at nyeste forskningsbaseret viden og sårprodukter imple-
menteres ensartet i den daglige praksis i de 5 hjemmesygeplejeområder. 

Effektivisering 
Sårbehandlingstiden kan reduceres ved udbredelse af en mere ensartet kvalitet i sårbehandling, base-
ret på nyeste forskningsbaseret viden og sårprodukter, samt øget kontinuitet ift. medarbejdere, der va-
retager den enkelte borgers sårbehandling. Et mere effektivt behandlingsforløb, vil også bidrage til en 
bedre helbredstilstand og øget livskvalitet for borgerne.  

Det vurderes, at tid anvendt på ydelsen sårbehandling kan reduceres med ca. 10 pct., svarende til 3.500 
timer årligt. Vurderingen er baseret på erfaringer fra et af SUFs hjemmesygeplejeområder, hvor der 
bl.a. er arbejdet med kompetenceudvikling på sårområdet. En reduktion på ca. 10 pct. af behandlingsti-
den svarer til, at den gennemsnitlige behandlingstid på tværs af byen i forhold til afsluttede behand-
lingsforløb vil falde fra 65 dage til 57 dage i 2025. Der er ligeledes en forventning om, at behandlingsti-
den falder for borgere i kroniske sårbehandlingsforløb, som følge af indsatsen, hvilket løbende vil blive 
monitoreret. Denne reduktion indgår dog ikke i beregningen af effektiviseringspotentialet, da den er 
behæftet med større usikkerhed – men den kan evt. danne grundlag for en supplerende effektivisering, 
når flere erfaringer forelægger, dvs. i forlængelse af nærværende investeringsforslag, der forventes 
fuldt implementeret i 2026.  

Forslaget vil frigøre personaleressourcer.  Set i lyset af rekrutterings- og fastholdelsesudfordringer for-
ventes godkendelse af forslaget i sig selv ikke at nødvendiggøre afskedigelser. Endvidere er sårbehand-
ling et attraktivt fagområde for sygeplejersker og et øget fokus på kompetenceudvikling og høj faglig 
kvalitet (jf. afsnittet om investering nedenfor), forventes at styrke rekrutteringen til fagområdet. 
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Investering 
Der er en række forudsætninger for effektiviseringen, som kræver investering. Disse udfoldes nedenfor. 
 
Udvikling af fælles, evidensbaseret praksis for sårbehandling – tværgående samarbejde  
For at udvikle og implementere en ensartet, evidensbaseret praksis for sårbehandling på tværs af de 5 
hjemmesygeplejeområder i SUF, er der behov for, at der etableres et tværgående netværk med alle ca. 
40 sårsygeplejersker samt en arbejdsgruppe med en sårsygeplejerske fra hvert område. Arbejdsgrup-
pen skal videndele, udarbejde fælles materialer til SUFs hjemmesygeplejeområder, understøtte net-
værket og alt i alt understøtte ensartet kvalitet i sårbehandling. Arbejdsgruppen vil, som afsæt for udvik-
ling og implementering af den nye, tværgående praksis, bl.a. forestå en journalgennemgang (audit) af 
kvaliteten i sårforløb på tværs af alle områder. En forudsætning for dette er, at der investeres i frikøb af 
de 5 sårsygeplejersker.  

I forlængelse af udviklingen af den ønskede, ensartede og evidensbaserede praksis for sårbehandling er 
der også behov for at arbejde med organiseringen i de 5 hjemmesygeplejeområder ift. konkrete ar-
bejdsgange. Udviklingen skal sikre, at der i størst muligt omfang: 

 Tilknyttes en primær sårsygeplejerske til hvert enkelte behandlingsforløb – en sårsygeplejerske, der 
bliver ansvarlig for at sikre fremdrift og afslutning af forløbet. 

 Sker en reducering af antal medarbejdere, der er involveret i det enkelte behandlingsforløb. 
 Løbende sker implementering af ny, afdækket viden om sårbehandling, sådan at denne vedbliver at 

være ensartet og evidensbaseret.  
 

Som en del af udviklingen af nye arbejdsgange afprøves også nye hjælpemidler til sårbehandling, der 
vil kunne gøre behandling nemmere. 

For bedre at kunne følge udviklingen på sårområdet udvikles endvidere indikatorer der gør, at borger-
forløb kan monitoreres og justeres ved behov. Udvikling og efterfølgende monitorering og evaluering 
varetages af SUFs Afdeling for Evaluering. 

SUFs Afdeling for det Nære Sundhedsvæsen i Center for Sundhed og Rehabilitering vil understøtte 
etablering af netværk, arbejdsgruppe og arbejdet med organisering på tværs. 

Kompetenceudvikling af sygeplejersker 
Udbredelsen af den ønskede, ensartede, evidensbaserede praksis for sårbehandling på tværs af de 5 
hjemmesygeplejeområder forudsætter også kompetenceudvikling af SUFs sygeplejersker. Sygeplejer-
sker, der som udgangspunkt har forskellige erfarings- og kompetenceniveauer ift. sårbehandling. Ind-
ledningsvist afholdes en fælles temadag for alle sygeplejersker i hjemmesygeplejen, der arbejder med 
sår, og i forlængelse heraf afholdes der løbende temaeftermiddage for sårspecialisterne i hjemmesyge-
plejen. Der er også behov for, at 10 sygeplejersker årligt, i perioden 2023-2026, deltager på kompeten-
cegivende kurser indenfor forskellige typer af sårbehandling – og i forlængelse af kurserne er der behov 
for at sikre, at ny tilegnet viden systematisk omsættes til praksis. Kompetenceudviklingen skal spredes 
ved ensartet sidemandsoplæring i den daglige drift. 

2. Økonomi  
Investeringsforslaget er fuldt indfaset i 2026, hvor der vil være en samlet effektivisering på -1,804 
mio.kr. årligt. Indfasningen sker løbende med 85 pct. i 2024, 90 pct. I 2025 og 100 pct. I 2026. Neden-
for udfoldes økonomien i forslaget. 
 
Effektivisering 
Effektiviseringen omhandler reduceret tid, som hjemmesygeplejen bruger på ydelsen sårbehandling. 
Det estimeres på baggrund af erfaringerne fra et af hjemmesygeplejens områder, at der kan spares ca. 
10 pct. af den tid, der anvendes på sårbehandling i dag, hvilket i alt svarer til ca. 3.500 timer årligt. Dette 
modsvarer en effektivisering ved fuld indfasning på -1,8 mio. kr. årligt.  
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Den konkrete effektivisering tager højde for, at ca. 10 pct. af behandlingerne varetages af hjemmeplejen, 
hvorfor besparelsen vil være lavere grundet den lavere timepris. Timeprisen for en sygeplejerske er 529 
kr., mens timeprisen for en SOSU-assistent er 431 kr. På samme måde er der taget højde for  
at en del af behandlingerne leveres på sygeplejeklinik, hvorfor der ikke vil være en besparelse på vejtid. 
For den del af tiden regnes der med en timepris for en sygeplejerske på 513 kr. 
 
Investering 
Med forslaget investeres der 1,5 mio. kr. i 2023, 4,0 mio. kr. i 2024, 2,2 mio.kr i 2025 og 0,6 mio.kr. i 
2026. Investeringen vedrører følgende: 
 
Udvikling af fælles, evidensbaseret praksis for sårbehandling – tværgående samarbejde  
 Der afsættes 750 t. kr. i 2023, 3,0 mio. kr. i 2024, 1,5 mio. kr. i 2025 og 375 t. kr. i 2026 til frikøb af 5 

sårsygeplejersker til arbejdsgruppen. Udgiften er baseret på en årsværkspris på 600 t.kr. Der frikø-
bes følgende andel af sårsygeplejerskernes tid i hvert af de fem områder; ¼ årsværk i 2023, 1 års-
værk i 2024, ½ årsværk i 2025 og ¼ årsværk i første halvår 2026.  

 
 Der afsættes 75 t. kr. i 2024 og 125 t.kr. i 2025 til hjælpemidler og faglige afprøvninger. I alt 200 t. kr. 
 
 Der afsættes 50 t. kr. årligt fra 2023 til 2026 til udvikling og monitorering af indikatorer til sårbe-

handling samt evaluering af sårbehandling. I alt 200 t. kr. 
 
 Der afsættes 375 t. kr. i 2023, 750 t. kr. i 2024 og 375 t. kr. i 2025 til udvikling og opstart af arbejds-

gruppe og netværk ved. Afdeling for Det Nære Sundhedsvæsen. Udgiften svarer til ½ AC-årsværk i 
2023, 1 årsværk i 2024 og ½ årsværk i 2025, baseret på en årsværkspris på 750 t.kr.  

 
Kompetenceudvikling 
Til kompetenceudvikling afsættes der 350 t.kr. i 2023 og 150 t. kr. årligt i 2024, 2025 og 2026: 

 Der afsættes 280 t kr. i 2023 til kickoff-temadag - udvikling af temadagens fagligt indhold samt fri-
køb af ca. 52 sygeplejersker (timepris 513 kr.)  

 Der afsættes 75 t. kr. årligt i 2024-2026 til temadage for sårsygeplejerskerne – udvikling af fagligt 
indhold.  

 Det afsættes 75 t. kr. årligt i 2023-2026 til kursusafgifter, sådan at 10 sårsygeplejersker årligt (2 sår-
sygeplejersker fra hvert område) kan deltage i et eksternt 2 dages kompetencekursus (7 t. kr. pr. 
forløb).  

 
Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
10 pct. reduktion i visiteret tid til sårbe-
handling Service  -1.500 -1.600 -1.800 -1.800 -1.800 
Samlet varig ændring   -1.500 -1.600 -1.800 -1.800 -1.800 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Udvikling af fælles, evidensbaseret sår-
behandlingspraksis – frikøb af sårsyge-
plejersker 

Service 
 750  3.000  1.500  375 

 
 

Udvikling af fælles, evidensbaseret sår-
behandlingspraksis – hjælpemidler og 
faglig afprøvning 

Service 
    75 125   

 
 

Udvikling af fælles, evidensbaseret sår-
behandlingspraksis – udvikling og moni-
torering af indikatorer samt evaluering 

Service 
 50   50   50   50  

 
 

Udvikling af fælles, evidensbaseret sår-
behandlingspraksis – udvikling og op-
start af netværk og arbejdsgruppe 

Service 
 375   750  375  
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Kompetenceudvikling – temadage og 
kompetencegivende kurser Service 350 150 150 150   

Samlede implementeringsomkostnin-
ger  1.525 4.025 2.200 575   

 
Samlet økonomisk påvirkning  1.525 2.525 600 -1.225 -1.800 -1.800 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6 år       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6 år       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning 

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 
 

 
SUFs sårsygeplejersker er også centrale i implementeringen af den tidligere godkendte investerings-
case ’Mere kvalitet og hurtigere forløb i kompressionsbehandling’. Såfremt nærværende investerings-
case godkendes, vil SUF arbejde på at skabe størst mulig synergi i implementeringen af begge cases. 

4. Risikovurdering  
Det vurderes at der er lav risiko. Effektiviseringspotentialet er lagt forsigtigt an, da borgerens almen til-
stand har stor betydning for sårheling. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Etablering af arbejds-
gruppe og tværgående 
netværk for sårsygeplejer-
sker og udvikling af evi-
densbaseret praksis for 
sårbehandling. 

Arbejdsgruppe og netværk 
er etableret 
Journalgennemgang (au-
dit) er er foretaget. 
Ny evidensbaseret praksis 
for sårbehandling forelig-
ger. 

Center for Sundhed og Re-
habilitering. 

3-4.  kvartal 2023. 

Udvikling af organisering 
og arbejdsgange. 
Arbejde på tværs af de 5 
hjemmesygeplejeområder 
med henblik på større ens-
artethed og skærpede ar-
bejdsgange 

Dialog med de 5 hjemme-
sygeplejeområder om or-
ganisering og arbejdsom-
råder 

Center for Sundhed og Re-
habilitering. 

3. kvartal 2023 og frem 

Kompetenceudvikling af 
sygeplejersker. 

Fælles, indledende tema-
dag for sygeplejersker i 
hjemmeplejen afholds – li-
geledes opfølgende tema-
eftermiddage 
10 sygeplejersker årligt 
gennemfører kompetence-
givende kurser.  

Center for Sundhed og Re-
habilitering. 

2. kvartal 2023 – 4. kvar-
tal 2026 

Realisering af effektiviseringer 

75 % af effektiviseringen er 
realiseret. 

Data fra Cura omsorgssy-
stem. 

SUFs Center for Sundhed 
og Rehabilitering. 

2024. 

90 % af effektiviseringen er 
realiseret. 

Data fra Cura omsorgssy-
stem. 

SUFs Center for Sundhed 
og Rehabilitering. 

2025. 

100 % af effektiviseringen 
er realiseret. 

Data fra Cura omsorgssy-
stem. 

SUFs Center for Sundhed 
og Rehabilitering.  

2026. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

5. Effektivisering på administration 
Der er ingen effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Øko-
nomiforvaltningen 

Ja 5. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

SUFs Afdeling for Evaluering, hjemmeplejeledere og de faglige ledere på sundhedslov i hjemmesygeplejen 
i SUF er inddraget i udarbejdelsen af forslaget.  

 
 
 
 
 



Side 1 af 8 

Investeringsforslag 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 36 ETABLERING AF ET SIMULATIONS-
AKADEMI I SUNDHEDS- OG OMSORGS-
FORVALTNINGEN 

1. Beskrivelse af forslag
Nærværende investeringsforslag er baseret på gode erfaringer og ny viden frembragt på baggrund af 
innovationscasen, besluttet ifm. Overførelsessagen 2021-2022, ”Udvikling af simulationsakademi til 
træning af medarbejdernes kompetencer i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen”. 

Etableringen af Sundheds- og Omsorgsforvaltningens (SUF) eget Simulationsakademi skal være med 
til at sætte en ny dagsorden for professionel kompetenceudvikling i SUF. En dagsorden, hvor kompe-
tenceudvikling, og udviklingen heraf, rykker tættere på praksis. Med de tiltagende rekrutterings- og 
fastholdelsesudfordringer i SUF er behovet for at udvikle effektiv og praksisnær kompetenceudvikling 
vigtigere end nogensinde, idet nye opgaver i det nære sundhedsvæsen kræver styrkelse af kompeten-
cer. Kompetenceudvikling forventes også fremadrettet at være et bærende tiltræknings- og fastholdel-
sesparameter. Udfordringen er dog, at den traditionelle kompetenceudvikling med mange dage i un-
dervisningslokalet ofte tager mange ressourcer ud af den daglige drift. Simulationsakademiets over-
ordnede formål bliver derfor at skabe de bedst mulige rammevilkår for, at medarbejderne fortsat har 
mulighed for kontinuerlig kompetenceudvikling, men hvor kompetenceudviklingen rent tidsmæssigt 
fylder mindre og indgår mere naturligt i den daglige drift, hvilket i sidste ende betyder mere tid til ker-
neopgaven og borgerne.  

Ambitionen med Simulationsakademiet er således at flytte fokus over på medarbejdernes reelle kom-
petencer og udviklingen heraf. Dette skifte i fokus skal være med til at skabe: 

 Mere differentieret udbud af og målrettet kompetenceudvikling til den enkelte medarbejder
 Mere praksisnær og nærværende undervisning, der foregår ude på og på tværs af SUFs enheder
 Et effektivt og specialiseret læringsmiljø i moderne centrale undervisningsfaciliteter.

Simulationsakademiet bliver dermed samlingspunkt for den faglige kompetenceudvikling i SUF, hvor 
enhederne kan benytte de fælles faciliteter til simulationsbaseret kompetenceudvikling, og faglige nøg-
lepersoner kan trænes indenfor facilitering af simulation og andre nye læringsformer. Ressourcer til 
kompetenceudvikling skal bruges klogt og medarbejderne skal have kompetenceudvikling præcis der, 
hvor de helt konkret har brug for at blive løftet til næste niveau. Det er her, Simulationsakademiet kan 
give SUF et løft i forhold til fastholdelse af medarbejdere, da akademiet sikrer, at kompetenceudvik-
lingsudbuddet i højere grad kan tilrettelægges efter medarbejdernes behov og hverdag, end det er til-
fældet i dag. Udbuddet skal ikke være ens for alle, men kunne differentieres og sammensættes ud fra 
medarbejdernes reelle kompetencer. Det er den daglige leder, der har ansvaret for medarbejdernes 

Kort resumé: Simulationsakademiet sætter en ny dagsorden, hvor kompetenceudvikling i højere 
grad foregår lokalt og med et praksisnært fokus. Målet er hurtigere og målrettet tileg-
nelse af kompetencer, som bidrager til fastholdelse og et højt fagligt niveau blandt 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningens medarbejdere. Dette kommer borgerne til 
gavn i form af øget borgersikkerhed og bedre opgaveløsning i det nære sundheds-
væsen.  

Forslaget omfatter etablering af SUFs eget Simulationsakademi med moderne un-
dervisningsfaciliteter, øget understøttelse af lokale kompetenceudviklingsaktiviteter 
og et mere differentieret udbud af kompetenceudvikling til den enkelte medarbej-
der.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
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kompetenceudvikling og sørger for, at det rette forløb sammensættes, fx i forbindelse med MUS eller 
on-boardingforløb. Simulationsbaserede forløb/moduler indeholder en kompetencevurdering, hvor 
de nye færdigheder demonstreres af deltageren i et realistisk hverdagsscenarie med efterfølgende 
feedback. Dokumentation for opnået kompetence vil herefter kunne registreres på individniveau og til-
gås af lederen. 

Simulationsakademiet vil som udgangspunkt komme til at bestå af interne undervisere, der om nogen 
kender de situationer og dilemmaer, som medarbejderne møder i deres hverdag. Underviserne vil også 
fungere som udgående teams, der gennemfører undervisningen lokalt på SUFs enheder. I tilknytning 
hertil etableres også moderne centrale undervisningsfaciliteter med lokaler, hvor undervisningen kan 
trækkes ind, når dette findes fordelagtigt. Akademiet vil blive understøttet af en leder og en administra-
tiv medarbejder, der sikrer den bedst mulige udnyttelse af undervisernes ressourcer. Der tilknyttes end-
videre et Advisory Board, som sikrer fortsat udvikling af simulationsakademiet ud fra højeste faglige 
standarder og inspiration udefra. Medlemmerne mødes 1-2 gange årligt og udpeges blandt forskere og 
praktikere fra uddannelsesinstitutioner, regionen og andre relevante samarbejdspartnere.  

På baggrund af erfaringerne fra innovationscasen vil Simulationsakademiet omlægge og nytænke SUFs 
eksisterende kompetencekatalog samt udvikle nye kompetenceudviklingsforløb i et tæt samarbejde 
med Centralforvaltningen, Uddannelse København og SUFs lokale enheder. Dette sker inden for føl-
gende tre områder: 

 Grundlæggende kliniske kompetencer, herunder fx tidlig opsporing, medicin, lindring, sårpleje  
 Den socialpsykiatriske indsats, herunder fx pleje af og kommunikation med sårbare og udadrea-

gerende borgere med demens og psykiatriske diagnoser 
 Det bæredygtige arbejdsliv, herunder fx psykisk- og fysisk arbejdsmiljø, fx forflytning og ergo-

nomi. 

Akademiet vil løbende udvikle de forløb, som der er behov for - eksempelvis udvikling af simulationsba-
seret introduktionsforløb for nyansatte, forbedret færdighedstræning for elever og studerende i samar-
bejde med uddannelsesinstitutionerne samt kvalificering af praktikvejlederuddannelsen. 

Investeringsforslaget omfatter i særlig grad de personalegrupper i SUF, som har direkte borgerkontakt, 
dvs. studerende, elever, sygeplejersker, SOSU-assistenter, SOSU-hjælpere, ergo- og fysioterapeuter, 
pædagoger samt rengøringsassistenter. 

2. Økonomi  
Investering 
Erfaringerne fra innovationscasen ”Udvikling af simulationsakademi til træning af medarbejdernes 
kompetencer i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen” og dialoger med øvrige simulationsenheder, un-
dervisningshuse mv. i Danmark har tydeliggjort, at succes med simulation og nye læringsformater i stor 
skala kræver et læringsmiljø støttet af gode fysiske rammer. Det kræver i dette tilfælde indgåelse af et 
nyt egnet lejemål, og ansættelse af en leder, administrativ understøttelse og veluddannede undervisere.  

Etablering af simulationsakademiet: Forventningen er, at Simulationsakademiets fysiske rammer er 
fuldt etableret ved udgangen af 1. kvartal 2024. SUF har ansvaret for etableringen. Der investeres 0,5 
mio. kr. i 2023 og 0,75 mio. kr. i 2024 til etablering af nye, moderne af undervisningsfaciliteter i centralt 
beliggende lokaler (det fremtidige Simulationsakademi). Afhængigt af standen på lokalerne vil etable-
ringen eks. omhandle opsætning af skillevægge, malerarbejde, evt. flytning af vægge og evt. opfrisk-
ning af toilet- og/eller køkkenfaciliteter.  

Disse suppleres af SUFs eksisterende læringslejligheder, og udgør dermed samlet de fysiske rammer 
for Simulationsakademiet.  

Der vil i denne periode blive investeret i indkøb af inventar i form af IT- og AV-udstyr/netværk, undervis-
ningsudstyr, artefakter fra driften, som skal indgå i undervisningen (0,65 mio. kr. i 2023 og 1,0 mio. kr. i 
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2024). Hertil tilgår udgifter til husleje og generel drift (el, vand, varme, rengøring mv.) i implemente-
ringsperioden (0,3 mio. kr. i 2023 og 0,4 mio. kr. i 1. kvartal 2024).  

Opstart af akademiet: Der ansættes medio 2023 en leder (fuld tid) med særlig indsigt i læringsteknolo-
gier samt en administrativ medarbejder, som varetager den overordnede udvikling, drift og organise-
ring af akademiets aktiviteter samt står for kommunikation med akademiets mange interessenter og 
samarbejdspartnere. Der investeres samlet set 0,5 mio. kr. i 2023 og 1,05 mio. kr. 2024. Der investeres 
50 t.kr. i 2023 og 125 t.kr. i 2024 til Advisory Board og udvikling af akademiet. Kursusdrift og -planlæg-
ning vil fortsat blive administreret i Center for HR og Uddannelse.  

Der investeres 0,7 mio. kr. medio 2023 og 1,7 mio. kr. i 2024 til at frikøbe og videreuddanne hhv. 1 og 
2,5 årsværk som interne undervisere, fx kliniske udviklingssygeplejersker mhp. at disse kan undervise i 
Simulationsakademiet. Der afsættes endvidere 0,3 mio. kr. i 2023 og 0,4 mio. kr. i 2024 (1. kvartal) til 
eksterne undervisere, svarende til hhv. 30 og 40 kursusdage.   

Udvikling af undervisningsforløb: 

Der investeres 0,5 mio. kr. medio 2023 og 0,7 mio. kr. i 2024 til detailudvikling af kompetenceudvik-
lingsforløb for SUFs medarbejdere, herunder det fælles introduktionsforløb for nye medarbejdere med 
borgerkontakt. 

Der investeres 0,2 mio. kr. medio 2023 og 0,2 mio. kr. i 2024 til udvikling af et kompetencevurderings-
værktøj (inspireret af OSCE, et velafprøvet koncept fra sekundær sektor), der skal være med til at under-
støtte Simulationsakademiets arbejde med at dokumentere og registrere medarbejdernes opnåede 
kompetence. 

Der investeres 0,6 mio. kr. medio 2023 og 0,75 mio. kr. i 2024 til udvikling af fem e-læringsforløb samt 
fire mikrolæringsforløb.   

Investeringsniveauet er baseret på SUFs erfaringer med udvikling og indhentning af tilbud ifm. allerede 
gennemførte kompetenceudviklingsforløb, kompetenceudviklingskoncepter mv. 
 
Varig drift 
Drift af simulationsakademiet: Fra 2. kvartal 2024 er etableringen af Simulationsakademiet færdig im-
plementeret. Der vil således være varige udgifter til husleje og generel drift (el, vand, varme, rengøring 
mv.) samt løbende vedligehold og indkøb af tidssvarende undervisningsudstyr (1,1 mio. kr. 2. kvartal 
2024 og 1,6 mio. kr. fra 2025 og frem).  

Drift af akademiet: Lønudgifter til lederen samt den administrative medarbejder udgør 1,05 mio. kr. fra 
2025 og frem.  Udgifter til eksterne undervisere vil falde fra 2024, mens udgifter til interne undervisere 
vil stige (i takt med at disse uddannes) og udgør således 1,45 mio. kr. i 2025 og 1,4 mio. kr. i 2026 og 
frem. Der afsættes endvidere 80 t.kr. årligt fra 2025 og frem til uddannelse af simulationsundervisere 
og udvikling af akademiet.  

Kontinuerlig udvikling af undervisningsforløb: Detailudvikling af kompetenceudviklingsforløb til SUFs 
medarbejdere vil fremadrettet ske i regi af Simulationsakademiet, og udviklingsmidlerne hertil vil der-
for være koblet til Simulationsakademiets varige driftsbudget. Disse udgifter koblet med kompetence-
vurderinger og andre læringsformer samt løbende udvikling af akademiet vil blive en fortløbende akti-
vitet.  
 
Effektivisering 
Effektiviseringen som følge af etableringen af Simulationsakademiet træder i kraft fra og med 4. kvartal 
2024. Set i lyset af rekrutterings- og fastholdelsesudfordringer forventes godkendelse af forslaget i sig 
selv ikke at nødvendiggøre afskedigelser.  
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Færre kursusdage: Simulationsakademiet vil fremover være motor for implementering af nye forløb, 
der i kraft af lokal forankring og praksisnær tilgang reducerer den tid, medarbejderne er væk fra bor-
gerne. På baggrund af erfaringerne fra innovationscasen og forskning vil en omlægning fra traditionelle 
kurser til simulation og andre læringsformer, fx micro-læring og e-læring, bidrage til, at de SUF speci-
fikke/internt tilrettelagte kursusdage (gennemsnitligt 4.920 dage årligt) fremover i gennemsnit vil 
være 35 pct. kortere end i dag (hvilket svarer til 1.722 dage). De samlede udgifter til kursusafholdelse 
bliver således reduceret med 35 pct. 

Kortere oplæringstid: Forskning viser at målrettet on-boardingforløb er med at sikre, at nye medarbej-
dere fungerer på 100 pct. kapacitet op til to måneder hurtigere1. Der ansættes årligt ca. 1.300 medarbej-
dere med borgerkontakt i SUF. For nuværende er der ikke et fælles introduktionsforløb for alle faggrup-
per med borgerkontakt, hvilket Simulationsakademiet fremadrettet vil være med til at sikre. Det er for-
ventningen at ca. 60 pct. af nyansatte med borgerkontakt vil indgå i Simulationsakademiets nye intro-
duktionsforløb. Idet de fælles introduktionsforløb er nye i SUF, så estimeres det, pba. af et forsigtigt 
skøn, at det fælles on-boarding forløb vil medføre en nyansat medarbejder kan fungere på 100 pct. ka-
pacitet to måneder tidligere sammenlignet med i dag. Introduktionsforløbet vil være modulopbygget, 
og vil kunne tilpasses til den nye medarbejders eksisterende kompetencer og kompetencebehov, hvor-
for det forventes, at det ikke er 100 pct., af de nye medarbejdere med borgerkontakt, der skal igennem 
det samlede introduktionsforløb.  

Pulje for central kompetenceudvikling: Etableringen af Simulationsakademiet kommer til at sætte en ny 
dagsorden for kompetenceudvikling i SUF, og vil medføre en udvikling og omlægning af det eksiste-
rende kompetenceprogram. Det forventes derfor, at den centrale kompetenceudviklingspulje, der ad-
ministreres af Center for HR og Uddannelse, kan reduceres med 1,6 mio. kr. årligt fra 2024 sfa. investe-
ringerne i udvikling af undervisningsforløb.  
 
Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Færre kursusdage Service  -900 -3.700 -3.700 -3.700 -3.700 
Kortere oplæringstid for nye medarbej-
dere Service  -700 -2.900 -2.900 -2.900 -2.900 
Midler fra pulje for central kompetence-
udvikling (CHU)  Service  -1.600 -1.600 -1.600 -1.600 -1.600 
Drift af Simulationsakademiet Service  1.000 1.600 1.600 1.600 1.600 
Drift og udvikling af akademiet Service  0 2.800 2.700 2.700 2.700 
Udvikling af undervisningsforløb, e-læ-
ring og øvrige læringsformer Service  0 1.300 1.200 1.000 1.000 
Samlet varig ændring Service  -2.200 -2.500 -2.700 -2.900 -2.900 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Etablering af Simulationsakademiet Service 2.200 3.100      
Opstart af akademiet Service 1.600 2.900     
Udvikling af undervisningsforløb, e-læ-
ring og øvrige læringsformer Service 1.300 1.700     

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service Service 5.100 7.700     

 
Samlet økonomisk påvirkning Service 5.100 5.500 -2.500 -2.700 -2.900 -2.900 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6 år       

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 6 år       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

 
1 Technology Can Save Onboarding from Itself, Harvard Business Review, 2015 (link) og Onboarding New Employees: 
Maximizing Success, SHRM Foundation, 2010. 
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Efter- og videreuddannelse, som diplom-, master-, og AMU-forløb vil også fremover være en vigtig del 
af kompetenceudbuddet, og brugen af disse er et vigtigt konkurrenceparameter ift. at tiltrække og fast-
holde dygtige medarbejdere. Disse forløb udgør pt. 40 pct. SUFs eksisterende kursusudbud og indgår 
ikke i effektiviseringen. 

Som en del af forslaget, skal der indgås et nyt 3. mandslejemål. Kommunen skal i den forbindelse depo-
nere. I alt forventes en deponering på 4,6 mio. kr. Deponering skal foretages for at sidestille indgåelse af 
lejemål med en kommunal anlægsopgave. Deponeringen afsættes, når lejemålet indgås og frigives der-
efter med 1/25 del årligt, eller tidligere i det omfang kommunen har ledig låneramme. Idet deponerin-
gen tilbageføres indenfor en årrække, håndteres deponering som mellemfinansiering over kassen, 
hvormed deponering ikke koster finansiering. 

Der gøres opmærksom på, at der ikke er indgået en konkret lejekontrakt og at niveauet for hverken hus-
leje og deponeringskrav er kendt. Begge dele kan variere i både opadgående og nedadgående retning.  
 
Tabel 2. Ændringer i kommunens deponerede midler 

1.000 kr. 2024 p/l Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 

Deponering – nyt 3. mandslejemål Finanspo-
ster 4.637     

Samlet varig ændring, finansposter  4.637     
Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning 
Simulationsakademiet indfases gradvist i perioden 2023-2025 og har følgende faser: 

2023 - Etablering af akademiet 
 Rekruttering af fuldtidsleder og administrativ koordinator 
 Indgåelse af lejekontrakt til fælles hus 
 Aftaler om lokale simulationsfaciliteter med udvalgte enheder 
 Detailudvikling af de første simulationsbaserede forløb 
 Fuldtidsleder og administrativ koordinator starter 
 Modernisering eller ombygning af lejemål til undervisningsformål 
 Indkøb af udstyr til undervisning 
 Lokaleindretning 
 Rekruttering af interne undervisere 
 Uddannelse af undervisere indenfor facilitering af simulation 
 Implementering af de første simulationsbaserede forløb 

2024 - Kapacitetsopbygning 
 Fortsat rekruttering og uddannelse af interne undervisere 
 Etablering af udgående teams 
 Hjemtagelse af eksterne kurser, som afholdes i vores fælles hus 
 Understøttelse af lokale læringsaktiviteter 
 Implementering af dokumentationspraksis 

2025 - Drift 
 Etablering af Advisory Board 
 Evaluering af Simulationsakademiets aktiviteter pba. de to første år 
 Justering af Simulationsakademiets tilbud ift. enhedernes behov 
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Tabel 3. Forslagets opfølgningsmål 

4. Risikovurdering 
De tiltagende rekrutterings- og fastholdelsesudfordringer udgør en potentiel risiko i flere sammen-
hænge, selvom Simulationsakademiet netop er designet til at afhjælpe disse udfordringer. Dels afhæn-
ger Simulationsakademiets succes af en høj grad af medarbejder deltagelse i de planlagte forløb, dels 
er det afgørende at enheder har mulighed for at afgive medarbejdere til funktionen som interne under-
visere i Simulationsakademiet. Dertil vil selv enkelte medarbejderes fravær udgøre en udfordring i den 
daglige drift, idet potentielle interne undervisere ofte har nøglefunktioner i forhold til borgerne. Det kan 
være nødvendigt, at man lokalt omfordeler opgaver og prioriterer undervisning, således at interne un-
dervisere ophører med en del af deres andre opgaver. Derudover vil der være mulighed for, såfremt Si-
mulationsakademiet oplever vigende tilmeldinger at gøre visse forløb eller moduler obligatoriske mhp. 
at sikre den faglige kvalitet i undervisningen.   
Idet det ikke er muligt at finde egnede faciliteter i et af KKs eksisterende bygninger, er det nødvendigt at 
finde et andet 3. mandslejemål. Forvaltningen er i proces med Økonomiforvaltningen ift. at finde et eg-
net 3. mandslejemål. Huslejeniveauet herfor i forslaget er vurderet ifm. den ejendomsfaglige høring, og 
der gøres i den forbindelse opmærksom på, at idet der ikke er indgået en konkret lejekontrakt, så kan 
niveauet for husleje (og deponering) variere i både opadgående og nedadgående retning.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Det interne undervisnings-
korps er rekrutteret senest 
med udgangen af 1. kvartal 
2024 

Kvantitativ opgørelse af Si-
mulationsakademiets under-
visere 

CHU 2024 

Simulationsakademiet åb-
ner dets centrale undervis-
ningsfaciliteter i 2. kvartal 
2024 

Simulationsakademiets cen-
trale faciliteter er åbne 

CHU 2024 

Oplever ledere og medar-
bejdere at kursusudbuddet 
bidrager til, at medarbej-
derne hurtigere føler sig 
fagligt kompetente i opga-
veløsningen? 

Kvalitative interview af ledere 
og medarbejdere 

CHU 2025 

Oplever ledere og medar-
bejdere, at kursusudbuddet 
er praksisnært og tilgænge-
ligt? 

Kvalitative interview af ledere 
og medarbejdere 

CHU 2025 

Har SUFs enheder oplevet 
bedre mulighed for under-
visning på egen enhed? 

Kvalitative interview af ledere 
og nøglepersoner 

CHU 2025 

Realisering af effektiviseringer 

35 pct. færre SUF speci-
fikke/internt tilrettelagte 
kursusdage end i 2022. 

Kvantitativ opgørelse af SUF 
specifikke/internt tilrette-
lagte kursusdage  

CHU 2025 

Minimum 50 pct. af Simula-
tionsakademiets undervi-
sere er interne 

Kvantitativ opgørelse af Si-
mulationsakademiets under-
visere 

CHU 2025 

Min. 60 pct. af nyansatte 
medarbejdere med borger-
kontakt deltager i Simulati-
onsakademiets nye intro-
duktionsforløb 

Kvantitativ opgørelse af del-
tagere på det nye introdukti-
onsforløb 

CHU 2025 
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Samlet set vurderes risikoen at være lav, idet de ovenfornævnte risici imødekommes på følgende vis: 
der afsat midler til at frikøbe medarbejdere med nøglefunktioner og huslejeniveauet er fastlagt således, 
at det vurderes muligt for SUF at indgå et egnet lejemål på markedsvilkår. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   

☒Ja  
☐Nej  

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke administrative effektivisering.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja D. 26. januar 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Arbejdsmiljø København er inddraget med henblik på at drøfte, hvordan Simulationsakademiet kan 
bidrage til at forankre kompetencer bredere i organisationen. 

 
Uddannelse København har deltaget i afprøvninger og indgår i tæt samarbejde om forløb for SUFs stu-
derende og elever. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurde-
ring 

Ja D. 26. januar 
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Investeringsforslag 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 37 BEDRE BRUG AF 
VELFÆRDSTEKNO-
LOGI FOR BORGERE I HJEMMEPLEJEN 
MED STØRST PLEJEBEHOV  

Kort resumé: Øget selvhjulpenhed blandt de borgere, der modtager mere end 15 timers ugentlig 
hjemmehjælp via en styrket, rehabiliterende indsats med øget og bedre brug af vel-
færdsteknologi. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Den rehabiliterende indsats har i dag sin hovedvægt på borgere, der modtager let til moderat hjælp. 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (SUF) vurderer, at der også er et potentiale i at arbejde systematisk 
med velfærdsteknologi for at øge selvhjulpenheden for borgere, der har et omfattende plejebehov - her 
defineret som mere end 15 timers ugentlig hjemme- og sygepleje. Velfærdsteknologierne kan enten bru-
ges af borgeren selv, samboende pårørende eller medarbejdere. Med den demografiske udvikling for-
ventes antallet af borgere i hjemmeplejen med et stort plejebehov at stige kraftigt de kommende år, sam-
tidig med at der allerede nu opleves betydelige udfordringer med at rekruttere tilstrækkeligt sundheds- 
og plejepersonale. Større selvhjulpenhed hos denne gruppe borgere vil dermed kunne få stor effekt.  

SUF har gennem en behovsafdækning undersøgt de daglige behov og udfordringer for borgere med 
størst plejebehov i hjemmeplejen blandt andet via kvantitative data fra forvaltningens interne omsorgs-
systemer samt kvalitative data fra interviews med og besøg hos borgere. Den kvantitative afdækning viser, 
at 465 borgere i SUF modtager mere end 15 timers hjælp i hjemmet om ugen, hvilket dækker både prak-
tisk hjælp, personlig pleje og sygepleje. Hjælpen til hver af disse borgere koster mellem 470.000 kr. og 
1,1 mio. kr. årligt. Den kvalitative afdækning viser, at målgruppen er kendetegnet ved, at mange modtager 
kompleks pleje, der indebærer forflytninger, omfattende personlig pleje, sygepleje samt brug af specielle 
hjælpemidler. Ydermere har en høj andel af borgerne en eller flere alvorlige sygdomme, der påvirker 
deres fysiske og kognitive funktionsniveau. Besøgene hos borgere med stort plejebehov viste, at bor-
gerne på trods af de mange timers hjælp ikke altid fik opfyldt deres behov i dagligdagen, og at der er 
behov for skræddersyede, velfærdsteknologiske løsninger til de enkelte borgere.  

Afsættet for investeringscasen er at sikre bedre og mere intensiv brug af allerede kendte teknologier. Der 
investeres derfor i ansættelse af to velfærdsteknologieksperter med flair for innovation Der ansættes én 
velfærdsteknologiekspert fast og én velfærdsteknologiekspert i projektets første halvandet år, for at nå ud 
til så mange borgere som muligt hurtigst muligt. I samarbejde med terapeuter og øvrigt personale om-
kring den enkelte borger foretages en individuel analyse af borgers behov, evner og ønsker – særligt med 
fokus på muligheden for bedre brug af velfærdsteknologi, herunder i samarbejde med pårørende. Når 
borgerens behov er identificeret, implementeres den velfærdsteknologiske løsning. Velfærdsteknologi-
eksperterne skal med deres brede kendskab til velfærdsteknologi, arbejdsredskaber, hjælpemidler og 
indretning af boligen have fokus på muligheden for at kombinere teknologier og designe individuelt til-
passede løsninger, der understøtter borgernes selvhjulpenhed og livskvalitet og frigør medarbejderres-
sourcer.  

Velfærdsteknologieksperterne skal arbejde driftsnært og indgå i den eksisterende tværfaglige, rehabili-
terende indsats i hjemme- og sygeplejen på en organisatorisk og fagligt meningsfuld måde. Dertil skal 
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de hjælpe med at udføre aktivitetsanalyser, udvælge, undervise i og implementere relevante velfærds-
teknologiske løsninger til borgere, pårørende og medarbejdere blandt andet med henblik på at sikre for-
ankring og fastholdelse af velfærdsteknologiske kompetencer. Her vil lægges vægt på forvaltningens 
satsning på praksisnær læring og simulering, så der ikke skal tages medarbejdere ud af driften til kompe-
tenceudvikling i en tid, hvor hænderne er få. 
 
SUF vil indledningsvist gennemføre en grundig audit af borgernes journaler, som skal give yderligere 
viden om målgruppen, så indsatsen målrettes de borgere, hvor potentialet er størst.  
 
I indsatsens første to år ansættes tillige en projektleder. Foruden at lede projektet igennem skal projekt-
lederen i tæt samarbejde med teknologieksperterne løse organisatoriske og tekniske barrierer og byde 
ind med mulige fleksible løsninger med hensyn til organisering af plejen, arbejdsgange og samarbejdet 
med borger og pårørende. Projektlederen kan dertil facilitere samarbejder med relevante brancheorga-
nisationer eller virksomheder inden for fx hjælpemidler og arbejdsredskaber, hvis der identificeres et be-
hov undervejs, der ikke findes en løsning på endnu. Endelig vil det være projektlederens opgave løbende 
at opsamle erfaringer fra arbejdet med bedre brug af velfærdfærdsteknologi hos borgerne med henblik 
på at kunne målrette den videre indsats. 

Forvaltningen vurderer på baggrund af den indledende behovsafdækning, at man vil kunne reducere 
plejeomkostningerne for 5 pct. af de 465 borgere med gennemsnitligt 10 pct. Øget og bedre brug af 
velfærdsteknologi kan fx bevirke, at den enkelte borger opnår større selvhjulpenhed, så enkelte besøg i 
hjemmet kan aflyses, at man kan gå fra 2 til 1 hjælper i visse plejesituationer, eller at plejetiden på visse 
opgaver forkortes. I nogle tilfælde vil potentialet for at reducere plejeomkostningerne ligge i tættere sam-
arbejde og inddragelse af de pårørende, der alligevel er omkring borgeren. Det forventes, at nogle pårø-
rende vil opleve større tryghed og fleksibilitet ved at varetage visse opgaver, hvis der tilbydes mere digital 
understøttelse, hyppigere kommunikation eller bedre kendskab til brugen af velfærdsteknologier. Set i 
lyset af rekrutterings- og fastholdelsesudfordringer forventes godkendelse af forslaget i sig selv ikke at 
nødvendiggøre afskedigelser.  
Der kan være et yderligere potentiale på længere sigt, der vil derfor efter de første to år blive udarbejdet 
en opsamlende potentialevurdering med henblik på at vurdere, om der grundlag for at udarbejde et sup-
plerende effektiviseringsforslag.  

2. Økonomi 
 
2.1 Implementering og varig drift 
Projektledelse og potentialevurdering 
Der afsættes 500.000 kr. i 2023 og kr. 650.000 kr. i 2024 og kr. 150.000 kr. i 2025 til projektledelse baseret 
på 1 årsværk til en fuldmægtig AC-medarbejder. Projektledelsen indebærer blandt andet løbende erfa-
ringsopsamling, udarbejdelse af potentialevurdering, facilitering af samarbejder med marked og bran-
cheorganisationer og afklaring af, om der kan hentes yderligere effektiviseringer end dem, der allerede 
indgår i nærværende forslag. 
 
Audit 
Der afsættes 100.000 i 2023 til konsulentbistand til en audit af borgere i hjemmeplejen, der modtager 
mere end 15 timers ugentlig hjemmehjælp.  
 
Anskaffelse af velfærdsteknologi  
Der afsættes 100.000 kr. i 2023 og 200.000 kr. i 2024 til indkøb af teknologier til test inkl. support fra 
leverandørerne. Beløbene er baseret på erfaringer fra tidligere projekter, og der er taget højde for, at ind-
satsen også vil gøre brug af velfærdsteknologier, der er hyldevarer på Hjælpemiddelcenteret. Midlerne 
til anskaffelse af velfærdsteknologi fortsætter efter 2024 som varig drift og der afsættes 200.000 kr. fra 
2025 og frem. 
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Løn til velfærdsteknologieksperter 
Der afsættes 600.000 kr. i 2023 og 1.200.000 kr. i 2024 til ansættelse af to velfærdsteknologieksperter. 
Lønnen er beregnet ud fra en forventning om, at eksperterne vil have en ergoterapeutfaglig baggrund. 
Løn til den velfærdsteknologiekspert der fortsætter efter 2024 som varig drift, er 600.000 kr. fra 2025 og 
frem. 
 

2.2  Effektivisering 
SUF vurderer, at man ved fuld implementering vil kunne reducere plejeomkostningerne for 5 pct.af de 
465 borgere med gennemsnitligt 10 pct. Dette vil samlet set medføre en besparelse på 1,7 mio. årligt på 
hjemme- og sygepleje. Implementeringen opstartes i 2023 og afsluttes i 2025. Der opnås halv effekt af 
effektiviseringen i 2024 og fuld effekt fra 2025 og frem. 
 
Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Anskaffelse af velfærdsteknologi Service 0 0 200 200 200 200 
Løn til velfærdsteknologisk ekspert Service 0 0 600 600 600 600 
Besparelser på hjemme- og/eller sy-
gepleje Service 0 -850 -1.700 -1.700 -1.700 -1.700 
Samlet varig ændring Service 0 -850 -900 -900 -900 -900 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Projektledelse og potentialevurdering Service 500 650 150 0 0 0 
Audit Service 100 0 0 0 0 0 
Anskaffelse af velfærdsteknologi Service 100 200 0 0 0 0 
Løn til velfærdsteknologiske eksperter Service 600 1.200 0 0 0 0 
Samlede implementeringsomkostnin-
ger Service 1.300 2.050 150 0 0 0 

 
Samlet økonomisk påvirkning  1.300 1.200 -750 -900 -900 -900 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6 år       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6 år       

 

3. Opfølgning 
Center for Ældreliv og Innovation er projekt- og budgetansvarlige. Det nærværende investeringsforslag 
implementeres som en tilføjelse til de eksisterende rehabiliteringsinitiativer i hjemmeplejen og sygeple-
jen, hvilket forudsætter tæt samarbejde på tværs internt i SUF mellem Center for Ældreliv og Innovation, 
Hjælpemiddelcenteret og hjemme- og sygeplejen. Tabel 2 og 3 giver en indikation af forslagets tidsplan 
for implementering og opfølgningsmål. 
 
Tabel 2. Implementering 

 2023 2024 2025 
 Q2 Q3 Q4 Q1 Q2 Q3 Q4 Q1 

Projektorganisation på plads  
 

X X       

Ansættelse af velfærdsteknologiske ek-
sperter 

X X       

Audit 
 

 X X      

Borgerbesøg og implementering af løs-
ninger 
 

 X X X X X X X 

Anskaffelse af teknologier  X X X X X X X 
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Potentialevurdering       X X 
         
Udarbejdelse af muligt, supplerende 
effektiviserings- eller investeringsfor-
slag 

       X 

 
Tabel 3. Opfølgningsmål 

4. Risikovurdering  
SUF er opmærksom på, at potentialet i det nærværende investeringsforslag er forbundet med visse ri-
sici. Her beskrives de risici, som er forbundet med implementeringen af forslaget, og hvordan SUF 
planlægger at mitigere dem. 

Størrelsen på målgruppen mindre end forventet 
Der er tale om borgere, der har mange udfordringer, og der er ikke mange erfaringer med rehabilitering 
af disse. SUF vurderer, at plejeomkostningerne vil kunne reduceres for minimum 5 pct. af borgerne med 
et stort plejebehov ved bedre brug af teknologi, men der er en lille sandsynlighed for, at tallet er mindre. 
Risikoen er forsøgt mindsket ved at sætte måltallet konservativt. 

Det er vanskeligt at rekruttere teknologieksperter 
En anden risiko er, at det bliver vanskeligt at finde teknologieksperter med et tilstrækkeligt overblik over 
de mange løsninger på markedet og flair for innovation. For at mitigere risikoen vil SUF få hjælp fra bran-
cheorganisationerne til at også at slå stillingen op i brancherelevante netværk.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
Ansættelse af velfærds-
teknologieksperter 

- Afdeling for Velfærdsinnova-
tion og Hjælpemiddelcente-
ret 

Q3 2023 

Udarbejdelse af audit  - Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

Q4 2023 

Afholdelse af borgerbe-
søg 

Der følges op på antallet af 
borgerbesøg og implemen-
tering af nye løsninger. 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

Q3 2023 – Q1 2025 
 
 

Indkøb af teknologier Der følges op på teknologier, 
der indkøbes med investe-
ringsmidler, og antallet af 
teknologier, der anskaffes fra 
Hjælpemiddelcenteret. 

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion og Hjælpemiddelcente-
ret 

Q3 2023 – Q1 2025 
 

Udarbejdelse af potenti-
alevurdering 

- Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

Q1 2025 

Realisering af effektiviseringer 

Reduktion i plejeom-
kostninger for borgere i 
hjemmeplejen, der 
modtager mere end 15 
timers ugentlig 
hjemme- og sygepleje 

Der følges op på reduktionen 
af plejebehovet som følge af 
borgerbesøg og implemen-
tering af nye løsninger.  

Afdeling for Velfærdsinnova-
tion 

Q1 2024 – Q1 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget har ikke effektiviseringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Øko-
nomiforvaltningen 

Ja D. 23. januar 2023 

 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Hjælpemiddelcenteret 
SUFs hjemme- og sygepleje 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Nej  

IT-kredsen Ja 24. februar 2023 

Koncern-IT Nej 
 

 

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej  

Velfærdsanalytisk vurde-
ring 

Nej  

 



FORSLAG 38 CONTROLLING AF O365-
LICENCER OGVIKARLØSNING

Kort resumé: Centralisering af administrering af Office 365-licenser ved hjælp af kvalificeret data-
udtræk og generelle principper på tværs af forvaltningen, herunder en besparelse på 
brugen af Office-licenser til interne vikarer.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
I Københavns Kommune (KK) har alle medarbejdere en Office-licens tilknyttet deres medarbejder-

konto. Der er dog stor forskel på de forskellige licenser i form af funktioner og ikke mindst pris, der er 

under konstant udvikling fra Microsofts side. Det betyder, at det kan være en vanskelig opgave for med-

arbejdere og ledere i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (SUF) at vurdere, hvilken licens, der er den 

rette med medarbejderes opgaveløsningen for øje.  

SUF har siden 2020 haft en decentraliseret model for licensøkonomien af O365, hvilket betyder, at det 

er op til den enkelte enhed at administrere egne O365-licenser og sikre, at denne afspejler forretnings-

behovet. Grundlaget for den decentraliserede licensøkonomi var at sikre det nødvendige incitamentet 

for administrering i kølvandet på implementeringen af O365 i 2019.  

Administrationsopgaven har dog vist sig at være en kompliceret og ressourcekrævende opgave, hvor 

det har været vanskeligt for enhederne at gennemskue fordele/ulemper ved de respektive licenser. 

Dertil kommer, at det generelt i KK har været svært at rekvirere et kvalificeret datagrundlag, der kan 

danne grundlag for opgaven.   

SUF foreslår tre spor, der har til formål at: 

• Centralisere administrationsopgaven af O365-licenser, hvilket ikke vil medføre yderligere arbejds-

gange for enhederne

• Automatisere administrationsopgaven via principper

• Reducere brugen af vikarkuverter (Office-licenser)

For at reducere udgiften til vikarkuverter skal interne vikarer fremadrettet tildeles en fast bruger-identi-

fikation som de kan anvende på alle enheder i alle vikariater. For at imødekomme en reduktion af forbru-

get, er der indgået en aftale med KIT, hvor KIT i forlængelse af Vikarapp 1.0 leverer en teknisk løsning 

(Vikarapp 2.0), hvor interne vikarer kan opnå organisatorisk adgang til Sundheds- og Omsorgsforvalt-

ningen via deres faste bruger-identifikation og O365-licens. Ved at implementere Vikarapp 2.0 vil det 

også være muligt, at reducere mængden af vikarer, der oprettes i systemet af medarbejdere, der ikke er 

autorisationsansvarlige.  

2. Økonomi
En centralisering af indsatsen vil kunne varetages af eksisterende ressourcer i Center for Digitalisering. 

Besparelsen udgøres af et antal licenser, der forventes at kunne spares som følge af administreringen 

og nedbringelsen af vikarkuverter. 
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Overordnet set kan effektiveringen opdeles i to indsatser, der knytter sig til henholdsvis E3 og F3 li-

censerne: 

1. Nedgradering af E3 til F3-licens på baggrund af principper: Det estimeres at ca. 180 E3-licenser á

2.007 kr. kan nedgraderes til F3-licens á 468 kr. Dette giver en årlig besparelse på ca. 300 t.kr.

2. Sletning af F3-licenser grundet introduktionen af Vikarapp 2.0: Det estimeres, at ca. 400 F3-li-

censer á 468 kr. kan slettes ved introduktion af Vikarapp 2.0. Dette giver en besparelse på ca. 200

t.kr. Der indhentes kun en effektivisering på licenser til interne vikarer, hvorfor der fortsat vil være

en udgift til licenser til eksterne vikarer. Grunden hertil er, at det it-sikkerhedsmæssigt ikke er mu-

ligt at tildele en fast bruger-identifikation og licens til medarbejdere, som ikke er ansat i Køben-

havns Kommune.

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Nedgradering af E3 til F3-licens på 
baggrund af principper 

Service 
-300 -300 -300 -300 -300 

Sletning af F3-licenser grundet intro-
duktionen af Vikarapp 2.0 

Service 
-200 -200 -200 -200 -200 

Samlet varig ændring, service -500 -500 -500 -500 -500 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser angives med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning
Centralisering af opgaven og de overordnede principper, der udarbejdes i samarbejdet på tværs af Kø-

benhavns Kommunes syv forvaltninger forventes at være implementeret i 2023. Derudover forventes 

det, at KIT har udarbejdet Vikarapp 2.0 i 2022 og brugen af appen er implementeret i 2023. 

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

4. Risikovurdering
I arbejdet med administrering af O365-licenser kan der være en risiko forbundet med licensændringer, 

da der kan blive fjernet bruger-identifikationer fra medarbejdere, der stadig er ansatte i Københavns 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Er der en reduktion på ca. 
400 F3-licenser – dvs. I 
hvilket omfang bliver Vi-
karapp 2.0 anvendt 

Det undersøges, om hjem-
meplejen og de enkelte ple-
jehjem trækker færre Of-
fice-licenser til deres vika-
rer 

SUF, Digital 2024 

Er der en reduktion på ca. 
180 E3-licenser efter ibrug-
tagning af nye principper 

Falder forbruget af licenser 
samlet set 

SUF, Digital 2024 

Er der mindre udsving i an-
tallet af licenser grundet 
centralisering af admini-
strationsopgaven 

På baggrund af årsrappor-
ten undersøges det om den 
generelle spidsbelastning 
er lavere 

SUF, Digital 2024 
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Kommune. I de tilfælde, hvor en licens nedgraderes, er risikoen ikke betydelig, hvorimod sletning af li-

cens indebærer en væsentlig højere risiko, da en sletning af licens indikerer, at brugeren ikke er aktiv. 

Sletninger af licenser foretages derfor i afgrænsede rul for at monitorere påvirkningen. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 6 og 
øvrige adm. udgifter på hovedfunktion 
6.45 0 0 0 0 0 
Effekt på øvrige administrative udgifter -500 -500 -500 -500 -500 
Varige ændringer totalt, administration -500 -500 -500 -500 -500 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?
Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

KIT 
SUFs Interne Vikarkorps 

Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Koncern-IT Ja Koncern-ITs tekniske udvikling af Vikarapp 2.0. skal 
godkendes på et møde i Koncern-IT i Q2. Der for-
lægges således endnu ikke et høringssvar, hvis 
Koncern-IT ikke godkender den tekniske udvikling, 
kan udviklingen af Vikarapp 2.0. rummes indenfor 
Center for Digitaliserings eksisterende ramme. 
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FORSLAG 39 OPHØR AF KOMPETENCEUDVIKLING 

VEDRØ-RENDE KOMPLICERET SORG 

Kort resumé: Indsatsen omhandler kompetenceudvikling af medarbejdere i hjemme- og sygeple- 
jen med henblik på at styrke opsporing og forebyggelse af kompliceret sorg. Sund- 
heds- og Omsorgsforvaltningen har i en årrække arbejdet med indsatsen og vurderer, 
at implementeringen er nået det niveau, som er muligt i den nuværende situation med 
rekrutterings- og fastholdelsesudfordringer. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
I samarbejde med Det Nationale Sorgcenter udviklede Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (SUF), som 

den første og eneste kommune i landet, en målrettet kompetenceudviklingsindsats i 2018-2020 for med- 

arbejdere i hjemme- og sygeplejen med henblik på tidlig opsporing og forebyggelse af risikoen for at 

udvikle kompliceret sorg. Ifølge Det Nationale Sorgcenter gælder det ca. 10 pct. af de ca. 600 københav- 

nere over 65 år, der hvert år mister deres ægtefælle. I komplicerede sorgforløb aftager sorgreaktioner 

ikke, men forbliver intense og invaliderende. Den efterladte fastlåses i sorgen, hvilket bl.a. kan føre til øget 

medicinforbrug og hyppigere kontakt med praktiserende læger og psykologer. Med indsatsen er syge- 

plejersker, sosu-assistenter og -hjælpere blevet kompetenceløftet til at kunne genkende tegn på kompli- 

ceret sorg og til herefter at kunne henvise borgere til relevante tilbud i Københavns Kommune. 

Der blev med Budget 2018 afsat ca. 0,6 mio. kr. årligt i 2018-2020 til indsatsen. Disse midler ophørte med 

udgangen af 2020. Sundheds- og Omsorgsudvalget har endvidere afsat ca. 0,5 mio. kr. varigt til indsat- 

sen fra puljen til Værdig Ældrepleje (i 2020). Det er således disse midler, som nærværende effektivise- 

ringsforslag omhandler. Effektiviseringen bunder overordnet i, at det har været svært at fylde de udbudte 

kurser op, da der er knappe ressourcer i driften. Det har derfor være vanskeligt for driften at prioritere tid 

til kompetenceudvikling inden for kompliceret sorg, da det betyder at medarbejderne skal tages ud af 

driften. 

Indsatserne skulle efter planen være fuldt implementeret i foråret 2021, men pga. COVID-19 og andre 

presserende opgaver i hjemme- og sygeplejen lykkedes det ikke. Efter COVID-19 blev der lagt en ny plan 

mhp. at sikre fornyet implementering og forankring af indsatsen. Her er antallet af medarbejdere, som 

skulle kompetenceudvikles, bl.a. blevet tilpasset for at imødekomme et stort øvrigt opgavepres i hjem- 

meplejen. På trods af, at hjemmeplejen har peget på, at det er en fagligt relevant, har det dog vist sig, at 

det fortsat er svært at rekruttere medarbejdere til kompetenceudviklingen (og den efterfølgende udfø- 

relse af indsatsen). Dette skyldes primært den aktuelle situation med rekrutterings- og fastholdelsesud- 

fordringer, som også har bevirket at der ikke er mange af de oprindeligt uddannede sorgambassadører i 

sygeplejen tilbage pga. personaleudskiftninger. 

Det er på den baggrund forvaltningens vurdering, at det heller ikke i de kommende år vil være muligt for 

hjemme- og sygeplejen at prioritere indsatsen. Det foreslås derfor at nedlægge kompetenceudviklingen 

pr. 1. januar 2024. 

Med besparelsen vil forvaltningen ikke længere have adgang til den kompetenceudvikling, som er blevet 

udviklet under projektperioden. Det vil fortsat være muligt at tilbyde støtte til ældre i mistrivsel, herunder 

til ældre i risiko for at udvikle en kompliceret sorgreaktion i eksisterende tilbud. Det drejer sig fx om en 
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sygeplejeindsats med mulighed for op til 6 samtaler til efterladte til alvorligt syge samt tilbud om psyko- 

logsamtaler i Center for Mental Sundhed særligt målrettet ældre, der fx har en kompliceret sorgreaktion. 

Det er en besparelse uden servicereduktion, da den ikke er direkte borgerrettet. 

2. Økonomi

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings- 

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 

Ophør af kompetenceudvikling til forebyg- 
gelse af kompliceret sorg blandt ældre kø- 
benhavnere 

Service 
-500 -500 -500 -500 -500 

Samlet varig ændring, service -500 -500 -500 -500 -500 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l. 
Alle besparelser angives med negativt (-) fortegn. 

3. Opfølgning
Der er ikke behov for opfølgning jf. at indsatsen ophører. 

4. Risikovurdering
Der er risiko for, at nogle borgere ikke opspores rettidigt for kompliceret sorg. Derfor er det centralt at 

synliggøre eksisterende tilbud i forvaltningen, som fx psykologsamtaler på Center for Mental Sundhed 

samt de tværfaglige medarbejdere i Videnscenter for Lindring med specialviden om palliation. Disse 

medarbejdere kan rådgive ledere og medarbejdere om lindring af lidelse af både fysisk, psykisk (herun- 

der sorg), social og åndelig/eksistentiel art. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGS- 

FORSLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐ Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på 
administrative udgifter 

1.000 kr. 2024 p/l 

2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 6 og 
øvrige adm. udgifter på hovedfunktion 
6.45 0 0 0 0 0 

Effekt på øvrige administrative udgifter 
-500 -500 -500 -500 -500 

Varige ændringer totalt, administration 
-500 -500 -500 -500 -500 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?
Ikke relevant. 



FORSLAG 40 REDUCERET BEVILLING TIL SUFS IDÉKLINIK

Kort resumé: Ideklinikken udvikler nye tiltag på Sundheds-og Omsorgsforvaltningens (SUFs) om-
råde på baggrund af indsamlede idéer. Det vurderes, at der kan arbejdes med udvik-
ling af idéerne inden for en reduceret ramme uden at have konsekvenser for den 
borgeroplevede kvalitet. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Hensigten bag SUFs Ideklinik er at udvikle og implementere idéer til, hvordan forvaltningen kan levere 
en bedre service til borgerne, sikre medarbejderne et bedre arbejdsmiljø eller arbejde mere effektivt. 
Idéerne kommer typisk fra medarbejdere, virksomheder eller forskere, via dataanalyser eller behovsaf-
dækninger eller fra borgere, der melder idéerne ind på hjemmesiden www.Godide.kk.dk. 

Der er afsat en driftsbevilling på 880.000 kr. årligt til realisering af genererede idéer, som fx kan være 
indkøb af udstyr, teknologier eller andre konkrete løsninger Det har vist sig, at de indkomne idéer typisk 
har karakter af at omhandle igangsættelse af aktiviteter af organisatorisk karakter eller har et omfang, der 
kræver mere omfattende finansiering, der typisk rejses med et budgetnotat eller et investeringsforslag.  

På den baggrund vurderer forvaltningen, at det fortsatte arbejde med at indhente, udvikle og modne 
idéer kan fortsætte med en lavere årlig driftsbevilling, uden at det vil have konsekvenser for den borger-
oplevede kvalitet. 

2. Økonomi
Den nuværende bevilling er på 888.000 kr. årligt, hvilket reduceres med 500.000 kr. årligt, således der 
fra 2024 og frem er en årlig bevillig til Idéklinikken på 388.000 kr. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Reduceret bevilling til Idéklinikken Service -500 -500 -500 -500 -500
Samlet varig ændring -500 -500 -500 -500 -500 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning
Center for Ældreliv og Innovation følger løbende op på, om der indkommer ideer, der ikke kan finansie-
res inden for det resterende budget mhp., at vejlede om øvrige finansieringsmuligheder (eks. i form af 
et budgetnotat eller et innovations- eller investeringsforslag.  

4. Risikovurdering
Såfremt der fra 2024 og frem fremsendes idéer, som ikke umiddelbart kan realiseres indenfor det reste-
rende budget på 388.000 kr. årligt, vil det kræve at idéen finansieres på anden vis – eks. et budgetnotat.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 6 og 
øvrige adm. udgifter på hovedfunktion 
6.45 
Effekt på øvrige administrative udgifter -500 -500 -500 -500 -500 
Varige ændringer totalt, administration -500 -500 -500 -500 -500 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?
Ikke relevant. 
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FORSLAG 41 TRYGHEDSBOLIGER – MÅLRETTET 
TILBUD
MED FÆRRE UDGIFTER TIL PLEJE

Kort resumé: Borgere over 65 år, som tidligere kun kunne visiteres til en plejebolig grundet utryg-
hed og ensomhed, har fra december 2020 kunnet visiteres til en tryghedsbolig. 
Tryghedsboligerne opfylder borgernes behov i hverdagen til en lavere takst. 

Fremstillende 

forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Siden 2014 har borgere over 65 år kunnet søge en plejebolig, hvis de har svært ved at overkomme hver-
dagens opgaver eller hvis de føler sig utrygge eller ensomme i en sådan grad, der begrænser dem i 
hverdagen. Mange borgere i denne målgruppe har således primært behov for støtte til struktur og sam-
vær i hverdagen og ikke et omfattende behov for personlig pleje. Med henblik på at imødegå dette blev 
det ifm. Budget 2018 besluttet at etablere 70 tryghedsboliger, hvor der er tilknyttet fællesrum og fast 
personale – med andre ord en boligform der er målrettet utrygge eller ensomme ældre, der har brug 
for et kommunalt tilbud, og som ellers ville have været visiteret til en plejebolig. 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen er således i gang med at udrulle det nye tilbud om tryghedsboli-
ger: Fra 2020-2028 etableres ca. 70 tryghedsboliger. Tryghedsboligerne indgår i Sundheds- og Om-
sorgsforvaltningens samlede plejeboligkapacitet. 

Tryghedsboligerne er et tilbud, hvor socialpædagogiske og terapeutfaglige kompetencer og erfaringer 
understøtter de ældre i at få struktur på hverdagen og være en del af et fællesskab. Personalet har fokus 
på den enkelte beboer og dennes ressourcer, og hvordan de kan guide beboerne, fx ved hjælp af sam-
taler om sorg og manglende livsmod. Personalet støtter op om daglige gøremål, herunder at beboerne 
handler ind og træner sammen, og at beboerne får en mere aktiv hverdag og tages med i fællesskabet. 
Der er ikke personale til stede døgnet rundt, da beboerne ikke har et omfattende behov for personlig 
pleje, madtilbud, tøjvask mv. At være en del af fællesskabet har ikke kun betydning for tilfredsheden 
med livet, men er også godt for helbredet. Tilbuddet har således samlet set fokus på rehabilitering og 
fastholdelse af beboernes ressourcer og dermed på at undgå eller udskyde behovet for personlig pleje 
og en plejebolig. 

Nærværende forslag vedrører etablering af to ud af de tre planlagte områder med tryghedsboliger i Kø-
benhavn. Konkret vedrører forslaget 24 tryghedsboliger i Guldbergs Have på Nørrebro (opstartet i 
2020) og etablering af 25 tryghedsboliger i Sundparken på Amager i 2023. De i alt 49 tryghedsboliger 
etableres som en del af fremtidens udvidede plejeboligkapacitet. Ved at omdanne 49 ældreboliger til 
tryghedsboliger reduceres behovet for etablering af nye plejeboliger altså med et tilsvarende antal.  

Guldbergs Have med 24 beboere i 2020 

Guldbergs Have åbnede i december 2020 og har pt. 16 tryghedsbeboere. De resterende tryghedsboli-
ger etableres løbende i takt med, at borgerne i de udpegede ældreboliger fraflytter. Der står 13 borgere 
på venteliste. 

Sundparken med 25 beboere i 2023 

Tryghedsboligerne i Sundparken forventes at stå klar til indflytning i 3. kvartal 2023, med åbning af ven-
telisten 2. kvartal 2023. Der er pt. 14 ældreboliger, der står klar til at indgå som tryghedsboliger, heraf vil 
to blive ombygget til et fællesrum. Der afventes fraflytning fra de resterende 13 ældreboliger, så de kan 
omdannes til tryghedsboliger.  
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2. Økonomi
Tryghedsboligerne er en del af Sundheds- og Omsorgsforvaltningens samlede plejeboligkapacitet, 
hvorfor driftsudgifterne til tryghedsboligerne afholdes indenfor det samlede plejehjemsbudget. Tryg-
hedsboligerne har imidlertid færre udgifter til døgnbemanding, personlig pleje, madtilbud mv. og kan 
derfor drives for en pris, der er 106.000 kr. billigere pr. plads pr. år sammenlignet med en almindelig 
plejeboligplads. Såfremt tryghedsboligerne ikke eksisterede, ville de pågældende borgere skulle visite-
res til en plejebolig. Det er derfor muligt at effektivisere forskellen mellem en plejebolig og en trygheds-
bolig. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Færre udgifter til pleje i tryghedsboliger Service -5.200 -5.200 -5.200 -5.200 -5.200 
Samlet varig ændring, service -5.200 -5.200 -5.200 -5.200 -5.200 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

Mulig yderligere effektivisering ved etablering af tryghedsboliger på Sølund  

Der forventes at kunne udarbejdes et yderligere effektiviseringsforslag til et kommende budget, når der 

er etableret tryghedsboliger på Ny Sølund. Tidspunktet for etablering er pt. ukendt, men estimeres at 

være i 2028. 

3. Opfølgning
Etableringen af tryghedsboliger opstartede i januar 2020 i Guldbergs Have og har været fulgt tæt af 

forvaltningen. Ud fra de første år med tryghedsboliger vurderes den nye boligform at være et attraktivt 

alternativ til en plejebolig for målgruppen, der kan drives for det fastsatte budget. Derfor vurderes der 

ikke at være behov for opfølgningsmål.  

4. Risikovurdering
I fald det ikke lykkedes at rekruttere den rette målgruppe til tryghedsboligerne, er der risiko for, at den 

nye pladstype ikke aflaster behovet for plejeboliger. Det kan føre til et øget pres på plejeboligkapacite-

ten. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration
Ikke relevant. 

6. Hvem er hørt?
Ikke relevant 
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FORSLAG 42 REDUKTION AF LOKALE MIDLER TIL 
KOMPE-
TENCEUDVIKLING 

Kort resumé: Sundheds- og Omsorgsforvaltningen foreslår, at der reduceres i plejehjemmenes lo-
kale midler til kompetenceudvikling. Forslaget betyder, at der samlet set afsættes 
færre midler til kompetenceudvikling, men forslaget kan medføre, at medarbejdere 
på tværs af plejehjemmene får mere lige adgang til kompetenceudvikling, ligesom 
der kan sikres mere ensartet kvalitet og bedre koordinering af udbud. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
I Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (SUF) er der et stort udbud af centralt planlagte kompetenceak-

tiviteter, blandt andet fordi der jævnligt tilføres en del statslige puljemidler til kompetenceudvikling. I 

tillæg til den centralt udbudte kompetenceudvikling udvikler SUFs enheder i varierende omfang også 

lokalt tilrettelagt kompetenceudvikling. Det er SUFs vurdering, at det vil være hensigtsmæssigt med en 

mere samlet tilgang til kompetenceudviklingsområdet, hvor man i langt højere grad benytter nye læ-

ringsformater som fx e-læring, mikrolæring, simulation mv. og i mindre grad anvender traditionelle til-

stedeværelseskurser. Der er tidligere, med Budget 2020, vedtaget en lignende effektivisering af pleje-

hjemmenes midler til lokal kompetenceudvikling, hvor de centrale kompetenceaktiviteter blev udbyg-

get med et nyt kompetenceprogram og feedbackstrukturen mellem driftsenhederne og centralforvalt-

ningen blev styrket. 

En reduktion af plejehjemmenes lokale midler til kompetenceudvikling kan give incitament til, at enhe-

derne i højere grad bruger den centralt planlagte kompetenceudvikling. Ved større orientering mod de 

centrale tilbud kan der sikres bedre adgang til kompetenceudvikling for medarbejdere på tværs af an-

sættelsessted, og det forventes at aflaste enhedernes egne udgifter til kompetenceudvikling. Fx kan 

faglige introduktionsforløb udbydes langt hyppigere og i en mere ensartet kvalitet. Endvidere kan der 

herigennem opnås en bedre koordinering af kompetenceudbuddet, så ens tilbud ikke udvikles parallelt. 

Denne udvikling vil blive understøttet af det evt. kommende Simulationsakademi i SUF (forudsat at in-

vesteringscasen godkendes i forbindelse med overførselssagen 22/23), idet Simulationsakademiet 

både vil omfatte centrale og lokale kompetenceudviklingsaktiviteter. Med Simulationsakademiet vil 

langt flere forløb afholdes på enhederne i et tæt samarbejde med driften og med fokus på praksisnær 

læring med interne undervisere. Da SUF således løfter en større del af den kompetenceudvikling, der i 

dag foregår lokalt, vil enhedernes behov for at finansiere lokale udviklingsforløb blive mindre. Samtidig 

sikrer Simulationsakademiet, at puljemidler og centralt besluttede kompetenceindsatser bredes ud til 

flest mulige medarbejdere og dermed kommer borgerne til gavn. 

Udviklingsarbejde vedrørende etablering af differentierede, fleksible og praksisnære kompetenceudvik-

lingsforløb, der afholdes lokalt, er allerede i gang i SUF. Dette arbejde gennemføres uagtet om Simulati-

onsakademi besluttes. 
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2. Økonomi
I plejehjemmenes rammebudgetter har der frem til 2021 indgået en post til uddannelse på 2.600 kr. pr. 

plads svarende til ca. 8,8 mio. kr. for alle plejehjem. På grund af ændret økonomistyring i SUF fra 2022 

og frem er der ikke længere en selvstændig post til uddannelse på plejehjemsområdet, men midlerne 

indgår stadig i plejehjemmenes ramme. Der er derfor taget udgangspunkt i rammebudgettet fra 2021. 

Effektiviseringsforslaget indebærer at de nuværende midler (8,8 mio.kr.) til lokal kompetenceudvikling 

gradvist bliver reduceret i 2024 og 2025 i takt med, at Simulationsakademiet indfases. Derefter reduce-

res midlerne med 4 mio. kr. i 2026.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Reduktion i budget til lokal kompetence-
udvikling 

Service -2.000 -3.000 -4.000 -4.000 -4.000 

Samlet varig ændring, service -2.000 -3.000 -4.000 -4.000 -4.000 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning
Budgettet til lokale midler til kompetenceudvikling reduceres pr. 1. januar 2024. med 2 mio. kr. i 2024 

og der indarbejdes en stigende profil i plejehjemmenes budget. 

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

4. Risikovurdering
Forslaget vil reducere plejehjemmenes handlemuligheder på kompetenceudviklingsområdet. Nogle 

steder bruges midlerne formentlig specifikt til lokale uddannelsesaktiviteter, andre steder indgår mid-

lerne i den samlede økonomiske ramme for plejehjemmet. Det kan medføre, at forslaget påvirker pleje-

hjemmene forskelligt. 

Hvis Simulationsakademi ikke besluttes etableret, er der behov for ekstra tæt opfølgning på, om driftens 

behov for differentieret og praksisnær kompetenceudvikling opfyldes. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Imødekommer de centrale 
kompetenceudbud driftens 
behov for tilgængelighed, 
relevans og effekt.  

På årlige møder med driftsle-
dere om kompetenceudvik-
ling 

Center for HR og Uddannelse  Årligt med start i 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration
Forslaget medfører ikke administrativ effektivisering. 

6. Hvem er hørt?
Ikke relevant. 
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FORSLAG 43 BESPARELSE PÅ VEDLIGEHOLD OG 

AREAL-PLEJE I BYSTÆVNEPARKEN
Kort resumé: Udgifterne til Teknisk service i Bystævneparken reduceres som følge af den kom-

mende implementering af moderniseringsplanen, som betyder, at de eksisterende 
plejehjem i Bystævneparken perioden ca. 2023-2026 rives ned, og at der efterføl-
gende bygges nye moderne plejeboliger. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Sundheds- og Omsorgsforvaltningens afdeling for Teknisk service varetager den bygningsmæssige 

drift og arealpleje mv. for de fire kommunale plejehjem i Bystævneparken. I løbet af de kommende år vil 

de fire plejehjem blive afviklet og der vil blive bygget nye og moderne plejeboliger i Bystævneparken.  

Det er muligt at yderligere reducere de løbende bygningsmæssige driftsudgifter samt udgifterne til 

arealpleje frem til 2026, hvor alle de fire plejehjem i Bystævneparken er revet ned, samtidigt med, at der 

opretholdes et acceptabelt fysisk bygningsmæssigt niveau indvendigt og udvendigt i forhold til bebo-

ere og medarbejdere.  

Forslaget betyder, at der i de kommende år ikke vil blive foretaget større bygningsmæssige ombygnin-

ger/istandsættelser, renoveringer eller arealplejemæssige forbedringer – medmindre det har pleje-

driftsmæssige konsekvenser ikke at foretage istandsættelserne/udskiftningerne. Det bemærkes at Cen-

ter for Rehabilitering og akutpleje ikke indgår i byggeplanerne for Bystævneparken og at centret derfor 

ikke berøres af effektiviseringsforslaget. 

Plejehjemmene i Bystævneparken – der har ca. 400 plejeboliger - er relativt nedslidte og Sundheds- og 

Omsorgsforvaltningen anvender derfor stadig midler til den indvendige vedligeholdelse af plejehjem-

mene. Disse midler anvendes til løbende istandsættelse af boliger, fællesrum, gangarealer og service-

arealer samt arealpleje. Det vil frem til nedrivningstidspunktet af plejehjemmene fortsat være nødven-

digt at vedligeholde bygningsarealer og installationer, men der gennemføres ingen større varige byg-

ningsforbedringer med en levetid, der rækker ud over nedrivningstidspunkterne for de implicerede 

plejehjem. 

Der er til budget 2019, 2020 og 2022 foretaget tre lignende effektiviseringer af udgifterne til Teknisk 

service i Bystævneparken. Til Budget 2019 var effektiviseringen 1,7 mio. kr. i 2019 og derefter 1,5 mio. kr. 

i 2020 og frem. Til budget 2020 var effektiviseringen 1,6 mio. kr. i 2020 og frem. Til Budget 2022 var 

effektiviseringen 1,0 mio. kr. i 2022 og frem. Budgettet til Teknisk service i 2023 er 14,5 mio. kr., eksklu-

siv udgifter til husleje i Bystævneparken og De Gamles By. 

2. Økonomi
Teknisk services budget reduceres med -1,0 mio. kr. fra 2024 og frem. 
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Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Reduktion af budget til teknisk service i 
Bystævneparken 

Service -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Samlet varig ændring, service -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser angives med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

4. Risikovurdering
Der er ingen risici forbundet med forslaget. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Budgettet til Teknisk service 
reduceres pr. 1. jan. 2024 

Udmøntning af budget 
2024 

Center for Økonomi og Kva-
litet 

Primo 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektivisering på administration
Forslaget medfører ikke effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?
Ikke relevant 
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Effektiviseringsforslag 
Budget 2024 

FORSLAG 44 STOP FOR AUTOMATISK 
VEDERLAGSFRI TRANSPORT TIL 
OMSORGSTANDPLEJE

Kort resumé: Som den eneste kommune i Danmark tilbyder Københavns Kommune vederlagsfri 
transport til borgere, der er tilknyttet kommunens omsorgstandplejetilbud. Det fore-
slås, at ordningen ophører. Forslaget understøtter SUFs fokus på selvhjulpenhed og 
afleder en besparelse. Fortsætter ordningen kan udgiften til vederlagsfri transport til 
omsorgstandpleje blive mere omfattende i fremtiden. 

Fremstillende 

forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Kommunerne skal tilbyde omsorgstandpleje til voksne borgere, som på grund af kronisk nedsat førlig-
hed eller vidtgående fysisk eller psykisk handicap kun vanskeligt kan udnytte almindelige tandplejetil-
bud. Der er ca. 3.000 borgere tilknyttet Københavns Kommunes omsorgstandplejetilbud, der varetages 
af Sundheds- og Omsorgsforvaltningens (SUF) Voksentandpleje. Ca. 90 pct. af borgerne tilknyttet om-
sorgstandplejen bor på kommunens plejehjem, ca. 10 pct. er hjemmeboende borgere, som får hjem-
mepleje, og så er der en lille andel borgere (ca. 1 pct.) i omsorgstandplejen, som er tilknyttet tilbud i So-
cialforvaltningen.  

Der er pt. kun tandklinikker til brug for omsorgstandpleje på 7 af kommunens plejehjem. Det betyder, at 
de omsorgstandplejepatienter, som bor på plejehjem uden tandklinik eller er hjemmeboende, skal 
transporteres til et plejehjem, hvor der er en tandklinik, når de skal til undersøgelse og behandling. Kø-
benhavns Kommune tilbyder, som den eneste kommune i Danmark, automatisk vederlagsfri transport 
til tandklinikker ifm. omsorgstandpleje1.  

I Københavns Kommune arrangeres den vederlagsfri transport, som det fungerer nu, af Voksentandple-
jen, der også råder over budgettet til udgiften. Antal transporter og dermed udgiften forventes at stige i 
takt med den demografiske udvikling, hvor der bliver flere ældre – flere ældre, som også i højere grad 
end tidligere, bevarer deres tænder i flere år, og som derfor også vil få et øget behov for at blive under-
søgt og behandlet på tandklinik med rette udstyr og faciliteter. Hvor der i 2018 var 1.294 transporter til 
tandklinik med henblik på omsorgstandpleje, har der, i de første 10 måneder af 2022, været mere end 
en fordobling, nemlig 3.285 kørsler.  

Udover den forventede stigning i antal kørsler forventes udgiften pr. kørsel også at stige i årene frem. 
Det kan fx være på grund af samfundsforhold eller i forbindelse med skift af leverandør. Skift af leveran-
dør i forbindelse med udbud og kontraktfornyelse er typisk fordyrende, og Voksentandplejen har fx op-
levet prisstigninger ved skift af leverandør til taxa- og handicapkørsel i 2022, ligesom den generelle 
energiknaphed i 2022 har medført en større stigning i betaling pr. transport. Fra 2018 til 2022 er Vok-
sentandplejens udgift til transport steget fra 282.000 kr. til forventeligt 980.000 kr. i 2022, imens antal-
let af borgere, der er tilknyttet kommunens omsorgstandplejetilbud har ligget nogenlunde jævnt, om-
kring de 3.000 borgere.  

1 I henhold til sundhedsloven samt bekendtgørelse om transport og transportgodtgørelse er det ikke et krav, at kommu-
nerne tilbyder vederlagsfri transport til tandlæge eller tandplejere for omsorgstandplejepatienter. I Københavns Kommune 
er det ifm. budget 2009 besluttet at tilføre midler til en kørselsordning for ældre med behov for omsorgstandpleje på klinik. 
Lovgrundlaget er Kommunalfuldmagten, som giver kommunerne mulighed for at varetage opgaver og foretage visse øko-
nomiske dispositioner af økonomisk karakter uden lovhjemmel.  
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Et ophør af vederlagsfri transport til omsorgstandpleje vil desuden understøtte SUFs fokus på selvhjul-
penhed, og nedenfor fremgår tre scenarier for et stop for automatisk vederlagsfri transport til omsorgs-
tandpleje.  

Scenarie 1 

Der foretages et fuldt stop for automatisk vederlagsfri transport til omsorgstandplejen. Et fuldt stop 
medfører, at københavnske borgere tilknyttet omsorgstandplejen fremover, i udgangspunkt, selv skal 
bestille og betale for deres transport til tandklinik – på lige fod med borgere i landets øvrige kommuner. 
Borgerne kan fx vælge at blive transporteret af deres pårørende eller tage en taxa, og de 21 pct. af bor-
gerne, der er visiteret til omsorgstandpleje, og samtidig er visiteret til flextrafik, har mulighed for at an-
vende denne kørselsmulighed.  

Scenarie 2 

Der foretages et stop for automatisk vederlagsfri transport til omsorgstandplejen ligesom i scenarie 1. 
De borgerne, der er visiteret til omsorgstandpleje, som også er visiteret til flextrafik (i dag ca. 21 pct. af 
omsorgstandplejens brugere), gives mulighed for at få to ekstra klip til flextrafik for at understøtte bor-
gers mulighed for transport med flextrafik til andre aktiviteter. Ydelsen flextrafik tildeles borgere, der 
ikke kan benytte almindelig offentlig transport fx på grund af demens eller fordi de er bevægelseshæm-
mede. Ydelsen omfatter typisk ture til og fra sociale aktiviteter, fx til besøg hos familie og venner, indkøb 
og andre fritidsformål, samt til og fra behandlingstilbud hos fx tandlæge og egen læge. Man kan i Kø-
benhavns Kommune med flextrafik-ordningen i dag få op til 104 enkelt-ture årligt. Har borger benyttet 
en stor andel af sine ture til kørsel til fx behandling, kan borger få op til 20 ekstra ture. Det foreslås, at 
rammen for ekstra ture i fremtiden forøges fra 20 til 22 ekstra årlige ture (2 ekstra klip) for borgere, der 
er visiteret til omsorgstandpleje og også til flextrafik.  

I 2022 søgte 3 pct. af borgere på plejehjem, som er visiteret til flextrafik, om bevilling af ekstra ture. Da 
ca. 90 pct. af de borgere, som er tilknyttet omsorgstandplejen i Københavns Kommune, bor på pleje-
hjem, er det vurderingen, at muligheden for to ekstra årlige ture i meget begrænset omfang vil ændre 
effektiviseringsforudsætningerne ift. scenarie 1. 

Scenarie 3 

Voksentandplejen stopper med automatisk at bevilge vederlagsfri transport til omsorgstandpleje. I ste-
det undersøger Voksentandplejen systematisk, når der reserveres tandplejetider, om den enkelte borger 
selv kan komme til omsorgstandplejen, fx ved hjælp af deres pårørende, taxa, flextrafik eller andet, eller 
om der evt. er et individuelt behov for vederlagsfri transport. Den vederlagsfri transport bevilges da i 
henhold til Servicelovens § 117, dvs. som følge af et individuelt behov. Dette er den praksis, der benyttes 
ifm. øvrige tilbud i SUF, fx hvis en borger skal deltage i et rehabiliteringsforløb i en bydækkende enhed 
og har et individuelt behov for transport. Scenarie 3 vil evt. kunne fungere sammen med scenarie 2. 

2. Økonomi

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser ved scenarie 1 og 2 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Sparede kørselsudgifter i Voksentandple-
jen 

Service -650 -650 -650 -650 -650 

Merudgifter til Flexkørsel  Service 150 150 150 150 150 
Samlet varig ændring, service -500 -500 -500 -500 -500 

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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Tabel 2. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser ved scenarie 3 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Sparede kørselsudgifter i Voksentandple-
jen 

Service -650 -650 -650 -650 -650 

Merudgifter til Flexkørsel Service 150 150 150 150 150 
Individuelt bevilget vederlagsfri transport 
i henhold til Serviceloven § 117  

Service 100 100 100 100 100 

Samlet varig ændring, service -400 -400 -400 -400 -400 

Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

Voksentandplejens udgifter til kørsel i 2022 estimeres til 980.000 kr. (opgørelse pr. ultimo oktober 

2022). Udgiften overstiger det afsatte kørselsbudget, der er på 650.000 kr. Såfremt automatisk veder-

lagsfri transport til omsorgstandpleje ophører, vil der fortsat påhvile Københavns Kommune en udgift 

til transport af de 21 pct. af borgerne i omsorgstandplejen, der er visiteret til flextrafik. Udgiften på 

150.000 kr. reducerer effektiviseringspotentialet i scenarie 1 og 2. I scenarie 3 er effektiviseringspotenti-

alet yderligere reduceret, idet der reserveres 100.000 kr. til individuelt bevilget vederlagsfri transport i 

henhold til Servicelovens § 117. 

3. Opfølgning

Tabel 3. Forslagets opfølgningsmål 

Dette forslag omhandler en reduktion i serviceniveauet, og vil således medføre ændringer i ”Ældre i Kø-
benhavn” (kvalitetsstandarden), som oplyser borgerne om forvaltningens tilbud og indsatser.    

4. Risikovurdering
Stop for tilbud om vederlagsfri transport til omsorgstandpleje udgør en serviceforringelse De alterna-

tive transportmuligheder (flextrafik eller som i scenarie 3 individuelt tildelt vederlagsfri transport) gør 

det muligt fortsat at være opmærksomhed på at hjælpe de mest sårbare borgere. 

Stop for tilbud om vederlagsfri transport til omsorgstandpleje medfører, at borgere, der bor på pleje-

hjem uden tandklinik, får en øget udgift til transport, som borgere, der bor på plejehjem med tandklinik, 

ikke vil få.  

En del af de borgere, der i dag modtager vederlagsfri transport, vil i forbindelse med stop af ordningen 

forsat have behov for hjælp til at arrangere transport. Personalet i hjemmeplejen og på plejehjem yder i 

forvejen hjælp til transport, hvis borger skal til forskellige begivenheder – men med henblik på ikke at 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Automatisk tilbud om ve-
derlagsfri transport til om-
sorgstandpleje ophører. 

Post til vederlagsfri transport 
til omsorgstandpleje redu-
ceres i Voksentandplejens 
budget 2024. Ændring, inkl. 
mulighed for flextrafikord-
ning er kommunikeret til re-
levante parter. 

Center for Økonomi og Data 
samt Center for Sundhed og 
Rehabilitering. 

Ultimo 2023-primo 2024. 

Stigende udgifter til flextra-
fik. 

Følger data. Center for Økonomi og Data. Løbende. 
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øge til personalets opgaver, udvikler SUFs Center for Sundhed og Rehabilitering en ny model, hvor be-

stilling af transport i nogen grad forsat understøttes af Voksentandplejen. Modellen udvikles i samar-

bejde med Voksentandplejen, hjemmeplejen og plejehjem.  

ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG

Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag: 
☐Ja
☒Nej

5. Effektiviserings på administration
Der er ingen effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

SUFs områdeledere er orienteret om effektiviseringsforslaget, herunder også om, at der vil være fokus 
på at minimere belastningen på plejehjem og hjemmepleje ved stop af ordningen, da det er en stor 
bekymring. 



FORSLAG 45 BEDRE STYRING AF HJÆLPEMIDDEL- 
OG BOLIGOMRÅDET

Kort resumé: Hjælpemiddelcenteret har igennem de foregående år arbejdet med at optimere ar-

bejdsgange og indkøb på hjælpemiddelområdet. I 2023 og fremover vil Hjælpemid-
delcentret fortsætte arbejdet ved at gennemgå eksisterende praksisser og aftaler på 
udvalgte områder, hvor ændringer ikke vil medføre en serviceforringelse. 

Fremstillende 

forvaltning: 

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
For at effektivisere og ensrette bevillinger på bolig- og hjælpemiddelområdet, blev der i 2020 igangsat 
en ny samarbejds- og styringsmodel. Det indebar, at flere opgaver blev centraliseret på Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningens Hjælpemiddelcenter, der bl.a. håndterer indkøb, levering og reparationer af 
hjælpemidler til kommunens borgere, fremfor at blive behandlet i de lokale visitationer. Centraliserin-
gen af området har efterfølgende medført, at alle sager om syns- og kommunikationshjælpemidler og 
flere sager om boligområdet behandles på Hjælpemiddelcenteret fra hhv. medio 2022 og 2023.  Ud 
over de effektiviseringer, der fulgte med omlægningen i 2020, er der nu identificeret yderligere områ-
der, hvor det grundet en mere effektiv opgaveløsning og stordriftsfordele er muligt at effektivisere. 

Konkret vil Hjælpemiddelcenteret arbejde videre med tre udvalgte områder, hvor der med udgangs-
punkt i bedre aftaler med eksterne serviceleverandører og bedre indkøbsaftaler på hjælpemidler, reser-
vedele og lignende, kan opnås effektiviseringer uden ændringer i serviceniveauet.  

De tre udvalgte områder er: 

• Boligområdet

Fra foråret 2023 vil flere sager på boligområdet blive behandlet på Hjælpemiddelcenteret i ste-
det for i de lokale visitationer. Det giver Hjælpemiddelcenteret mulighed for bedre styring af 
bevillingspraksis, bestilling af boligændringer og leverandørpriser. Her vil der bl.a. blive sat fo-
kus på priser på håndværkerydelser ifm. El-arbejde, VVS-arbejde og opsætning af automatiske 
døråbnere, som udgør en væsentlig del af budgettet til hjælpemidler.  

• Reparationer og service

Hjælpemiddelcenteret vil gennemgå udgifter til især reservedele og håndtering af hjælpemid-
ler, herunder også udgifter til eksterne reparationer. Desuden vil der blive set på at optimere 
prisaftaler vedr. håndtering af hjælpemidler, serviceaftaler på udvalgte områder, samt indkøbs-
priser på reservedele. 

• Syns- og kommunikationshjælpemidler

Hjælpemiddelcenteret overtog i september 2022 alle sager om bevilling af syns- og kommuni-
kationshjælpemidler, hvilket har givet mulighed for bedre styring og ensretning på området. 
Denne type af hjælpemidler indkøbes til den enkelte borger ifm. Bevilling. Hjælpemiddelcente-
ret vil skærpe bevillingspraksis og gennemgå eksisterende aftaler med det formål at vurdere be-
hovet for bedre indkøbsaftaler på syns- og kommunikationsområdet.  

Arbejdet igangsættes i 2023 og der vil løbende igennem året blive udarbejdet bedre prisaftaler på de 
forskellige områder.  
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2. Økonomi
Effektiviseringen på boligområdet beror hovedsageligt på bedre prisaftaler på håndværkerarbejde og 
lavere priser på automatiske døråbnere, som er en avanceret og dyr teknologi. Effektiviseringspotentia-
let på boligområdet bygger på forbrugsanalyser fra 2021 og 2022, der fokuserer på udgifterne til ar-
bejdsløn og etablering af f.eks. døråbnere. Hertil kommer, at der vil blive set på bevillingspraksis, så der 
vil blive et ensartet serviceniveau på tværs af byen. Med udgangspunkt i de tidligere års bevillinger for-
ventes det, at der i 2023 vil være en samlet besparelse på 0,2 mio. kr., mens der fra 2024 og frem vil 
kunne hentes den fulde besparelse på 0,5 mio. kr.  

På området reparationer & service er det især indkøb af reservedele, der er udgiftstungt, og der vil her 
ligeledes blive set på at indhente bedre prisaftaler. Hertil kommer genforhandling af serviceaftaler, og 
justering til de nuværende markedspriser eller undersøgelse af muligheden for at udføre serviceopga-
verne in-house. Med forhandling af nye aftaler vil der i 2023 være en samlet besparelse på 0,1 mio. kr. 
og fra 2024 og frem den fulde besparelse på 0,4 mio. kr. 

Hjælpemidlerne til specialiserede syns- og kommunikationshjælpemidler indkøbes primært ved behov, 
og der forventes derfor en besparelse i 2023 på 0,03 mio. kr. efterfulgt af en årlig besparelse på 0,1 mio. 
kr. i 2024 og frem.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Sty-

rings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 

Boligområdet Service -200 -500 -500 -500 -500 -500 
Reparationer & service Service -100 -400 -400 -400 -400 -400 
Syns- og kommunikationshjælpemidler Service -30 -100 -100 -100 -100 -100 
Samlet varig ændring, service -330 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 -1.000 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

3. Opfølgning

Tabel 2. Forslagets opfølgningsmål 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Indgåelse af nye aftaler 
vedr. el-arbejde, VVS og au-
tomatiske døråbnere. 

Udbudsteamet rapporterer 
indgåelse af aftaler til ledelse 

Hjælpemiddelcenteret Ultimo maj 2023 

Budgetopfølgning på føl-
gende del elementer: 

- Boligindretning 
- Reparation og 

håndtering af hjæl-
pemidler 

- Indkøb af tekniske 
hjælpemidler til la-
ger 

Ifm. regnskabsgennemgang 
hvert kvartal sammenlignes 
forbrug og antal sager/ ind-
køb med forbrug i 2022  

Hjælpemiddelcenteret Løbende hvert kvartal i for-
bindelse med Regnskabs-
forklaringerne. 

Vurdering af behov for ind-
gåelse af flere indkøbsafta-
ler på syns- og kommunika-

Udbudsteam rapporterer 
indgåelse af aftaler til ledelse  

Hjælpemiddelcenteret Primo august 2023 
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4. Risikovurdering  
• Hjælpemiddelcentret får pr 1.juni nyt udbud af transport af hjælpemidler. Det forudsiges at pri-

serne på levering stiger i det nye udbud, fordi dieseludgifterne for leverandørerne generelt er ste-
get. Dette vil påvirke det samlede delelement Reparationer og service og denne udgiftsstigning 
kan påvirke reduktionen af delelementet trods indsatsen på reservedels- og serviceområdet.  
Denne faktor vurderes at indebære den største risiko for realiseringen af effektiviseringen.  

 

• Hvis de generelle prisstigninger i samfundet betyder højere prisfremskrivninger (nettoprisinddek-
set) end kommunens P/L fremskrivning, vil det være vanskeligt at opnå den forventede effektivise-
ring på alle delindsatserne. Dette forsøges imødegået af styring af leverandørerne ift. de kontrakt-
lige krav om prisfremskrivning f.eks. ved at arbejde med faste priser i kontraktperioden eller faste 
prisfremskrivninger.   

 

• Demografitilvæksten de kommende år kan resultere i flere ansøgninger end forventet, hvilket vil 
føre til højere udgifter, selvom den forbedrede bevillingspraksis følges og der er lavet nye indkøbs-
aftaler. Hjælpemiddelcentret vil løbende arbejde med skærpelse af bevillingspraksis.  

 

• Hvis leverandørerne ikke kan levere hjælpemidlerne, så vil det være nødvendigt at indkøbe produk-
terne udenfor aftalerne og hermed til dyrere priser. Dette imødegås med øget dialog med leveran-
dørerne om markedet og leveringsmuligheder, samt ekstra fokus på lagerstyring og bestilling af 
hjælpemidler. 

 
  

tionsområdet, og øvrige tek-
niske hjælpemidler som 
indkøbes til lager 

Vurdering af bevillingsprak-
sis på boligområdet og 
syns- og kommunikations-
området.  

Ledelsestilsyn af bevillings-
praksis, samt gennemsyn af 
fakturaer og indkøbsaftaler 

Hjælpemiddelcenteret Løbende hver måned, hvil-
ket allerede er igangsat 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

5. Effektivisering på administration 
Forslaget indebærer ikke effektiviseringer på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Myndighedsområdet er inddraget ift. skærpelse af praksis på automatiske døråbnere og andre bolig-
ændringer 
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FORSLAG 46 FAMILIERÅDSLAGNING 

1. Beskrivelse af forslag
Socialforvaltningen ønsker at styrke indsatsen i forhold til at inddrage netværket i løsningerne omkring 

barnet og foreslår at investere i familierådslagning som metode på det udsatte børne- og ungeområde. 

Familierådslagning er en kendt og anvendt metode, som oprindeligt blev udviklet i New Zealand i 

1970erne og har været anvendt af en række danske kommuner de sidste 25 år. Ved en 

familierådslagning samles barnet og dets udvidede netværk for i fællesskab at lave en plan for, hvad der 

skal sættes i værk for at styrke barnets trivsel. Det er familiens sagsbehandler, der tager initiativ til 

familierådslagningen og forbereder mødet, mens selve mødet foregår på et neutralt sted og faciliteres 

af en samordner, som ikke er bekendt med familien.  

Familierådslagning er en metode med tydelige rammer og på forhånd definerede spørgsmål, der tager 

udgangspunkt i afholdelse af ét beslutningsmøde med forberedelse og opfølgning, hvor det er 

barnet/den unge selv, familien og det private netværk, der på et informeret grundlag træffer 

beslutningerne og laver deres plan for hjælp til barnet/den unge uden de professionelles deltagelse i 

selve beslutningen. Som minimum deltager en initiativtager fra forvaltningen (ofte socialrådgiver) og 

en samordner, der faciliterer processen. 

Med forslaget implementeres familierådslagning i alle 5 børnefamilieenheder med to uddannede 

medarbejdere, som tilsammen udgør et årsværk, i hver enhed, som skal arbejde med 

familierådslagning samt styrke indsatsen generelt ift. at inddrage netværket i løsningerne omkring 

familien. Det er Socialforvaltningens faglige vurdering at der kan spares på udgifter til både 

forebyggende og anbringende foranstaltninger, der enten afkortes eller er mindre indgribende, fordi 

barnet og dets familie har haft et større engagement i processen og indflydelse på beslutningerne, og 

fordi netværket påtager sig en større rolle ift. at støtte op om barnet og familien.   

Familierådslagning som metode hviler på et omfattende videns- og erfaringsgrundlag fra både 

Skandinavien, USA og New Zealand, der viser en positiv effekt samt, at børn og deres familier oplever at 

få indflydelse på de trufne beslutninger og oplever, at de besluttede planer for barnet er realistiske at 

gennemføre. Erfaringer fra Norge peger på vigtigheden af at vedligeholde viden og kompetencer, så 

disse ikke tabes ved personaleomsætning, hvilket forvaltningen vil have et særligt fokus på i 

implementeringen af metoden. 

2. Økonomi
Forslagets besparelse er på 2,4 mio. kr. For at kunne realisere besparelsen varigt vurderer 

Socialforvaltningen, at der er behov for 10,6 mio. kr. i investeringsmidler, som skal dække frikøb og 

uddannelse af medarbejdere samt midler til indretning af lokaler. Besparelsen stiger i 2027 til 2,7 mio. 

kr., hvoraf 0,3 mio. kr. dækker varig drift til forankring og vedligehold af drift. 

Kort resumé: Socialforvaltningen foreslår at implementere metoden familierådslagning som 

indsats i alle 5 Børnefamilieenheder på det udsatte børne- og ungeområde. Som 

følge heraf vil der være en besparelse på forebyggelses- og anbringelsessager, der 

enten afkortes eller vil være mindre indgribende for barnet og dets familie.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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Besparelse 

Kortere eller mindre indgribende foranstaltninger i alt: -2,4 mio. kr. stigende til -2,7 mio. kr.  

Baseret på en faglig vurdering af hvor mange familierådslagninger, det er realistisk for 5 årsværk at 

gennemføre i forhold til antallet af børn og unge i målgruppen – 150-200 rådslagningsforløb om året 

på tværs af byen - forventer forvaltningen en effektivisering på korterevarende eller mindre 

indgribende foranstaltninger i sager, hvor der iværksættes en familierådslagning. Forvaltningen 

forventer en effektivisering på 2,4 mio. kr. i 2024 stigende til 2,7 mio. kr. ved fuld indfasning i 2027, 

hvoraf 0,3 mio. kr. geninvesteres til varig drift af familierådslagningen. Den stigende profil er baseret på 

en forventning om at forvaltningen de første år oparbejder kompetencer i metoden sådan, at flere sager 

med et anbringelsesgrundlag også kan håndteres med familierådslagning. Konkret svarer stigningen 

til, at ét barn/ung yderligere anbringes i netværkspleje frem for familiepleje. Når besparelsen er fuldt 

indfaset, svarer den til at: 

- Ca. 10 børn/unge får en kontaktpersonsindsats på indsatsniveau 2 i stedet for indsatsniveau 3 sfa. 

større opbakning og bedre samarbejde i netværket. Den gennemsnitlige årlige udgift til et 

kontaktpersonforløb på indsatsniveau 3 er 235 t. kr. og 143 t. kr. til et forløb på indsatsniveau 2. 

- Ca. 27 børn/unge afkorter varigheden af deres familiebehandlingsindsats med 1 måned fra 

gennemsnitligt 9,5 måned til 8,5 måned. Den gennemsnitlige udgift til familiebehandling er 17 t. kr. 

pr. måned. 

- Ca. 4 børn/unge anbringes i netværkspleje i stedet for familiepleje. En anbringelse i familiepleje 

koster i gennemsnit 547 t. kr. pr. år og en netværksanbringelse 218 t. kr. pr. år. 

Samlet set svarer det til, at forslaget vil berøre ca. 1% af børn/unge som modtager kontaktpersonsforløb, 

ca. 1,5% af børn/unge som modtager familiebehandling og ca. 1% af børn/unge som anbringes i 

familiepleje. 

 

Varig drift 

Forankring og vedligeholdelse af kompetencer fra 2027: 0,3 mio. kr.  

Den varige driftsudgift dækker forankring af familierådslagning og vedligeholdelse af kompetencer, 

herunder uddannelse af nye medarbejdere fra 2027 og frem. Midlerne skal både benyttes til 

uddannelse af nye familierådslager, i tilfælde af medarbejderudskiftninger efter projektperioden, og til 

kompetenceudvikling af nye sagsbehandlere, som skal motiveres til at benytte familierådslagning.  

Investering 

Frikøb af medarbejdere i alt: 9 mio. kr. 

Der investeres i at frikøbe 5 årsværk fordelt på maksimalt 10 medarbejdere (2 pr. enhed), som 

uddannes til fremefter at varetage familierådslagningen samt styrke det netværksinddragende arbejde i 

myndighedsenhederne. Socialforvaltningen regner med 550 t. kr. pr. årsværk. Medarbejderne vil blive 

frikøbt i sidste kvartal af 2023 frem til udgangen af 2026. Uddannelsen tages i opstartsåret (2023) og 

det efterfølgende år. Frikøbet fortsætter over i 2025 og 2026 for at sikre, at metode og mindset 

forankres i hele organisationen, hvorefter konceptet forventes at være i drift, så området selv finansierer 

familierådslagere. Igennem projektperioden skal familierådslagerne også bruges til at uddanne 

sagsbehandlere, som skal motivere forældre og børn til at benytte en samordner – familierådslager skal 

i projektperioden således uddannes, gennemføre familierådslagninger og uddanne sagsbehandlere til 

at motivere forældre til at benytte familierådslagning. Den lange implementeringsperiode vurderes 

som afgørende for fastholdelsen af effektiviseringen, fordi arbejdet med at motivere sagsbehandlere til 

at benytte familierådslagning som en naturlig del af deres arbejde kræver tid.    

 
Faglig understøttelse ifm. tilpasning og forankring i alt: 2,1 mio. kr. 

Til faglig understøttelse, herunder at opstarte indsatsen, koordinere arbejdet mellem enhederne, sikre 
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nødvendig vidensdeling og tilpasning af indsatsen i takt med de første erfaringer, afsættes der i alt 

2.100 t. kr. svarende til et årsværk i perioden medio 2023-2026. Socialforvaltningen regner med 600 t. 

kr. til et administrativt årsværk. 

Uddannelse samt indretning af lokaler i alt: 0,4 mio. kr.: 

Til uddannelse af de frikøbte medarbejdere afsættes der 150 t. kr. i 2023 og 2024. 

Derudover afsættes der 100 t. kr. i 2023 til opsætning af skillevægge og indretning af neutrale og 

indbydende rammer til afholdelse af familierådslagning i en af forvaltningens ejendomme. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styringso

mråde 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse på kortere eller mindre 
indgribende i foranstaltninger sfa. 
familierådslagning. 

Service  -2.400 -2.400 -2.500 -2.700 -2.700 

Udgifter til vedligeholdelse af 
kompetencer ifm. Familierådslagning. 

Service     300 300 

Samlet varig ændring   -2.400 -2.400 -2.500 -2.400 -2.400 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Frikøb af 5 årsværk Service 700 2.750 2.750 2.750   

Faglig understøttelse ifm. tilpasning og 
forankring af metoden på tværs af den 
fem børnefamilieenheder 

 300 600 600 600   

Uddannelse af frikøbte medarbejdere i 
familierådslagning 

Service 150 150     

Indretning af lokaler Service  100      

Samlede implementeringsomkostninger  1.250 3.500 3.350 3.350   

 
Samlet økonomisk påvirkning  1.250 1.100 950 850 -2.400 -2.400 

 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 

6 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

6 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

5 årsværk fordelt på 10 
medarbejdere er frikøbt til 
Familierådslagning 

Aftale om frikøb af 
medarbejdere foreligger 

BBU Staben Ultimo 2023 

Frikøbte medarbejdere 
uddannes i 
Familierådslagning  

Deltagelse i uddannelse er 
sket 

BBU Staben 
Ultimo 2023, 2024 og 
2025 

Realisering af effektiviseringer 

Udgifter til foranstaltninger 
er blevet reduceret på tværs 
af enhederne som følge af 
kortere varighed eller 
mindre indgribende 

Opfølgning i Kvantum BBU Staben Fra 2024 og frem 



INVESTERINGSFORSLAG  
OFS 2022-2023 
 

Side 4 af 5 
 

 

4. Risikovurdering  
Forslagets risiko vurderes som lav, da familierådslagning er en velafprøvet metode i både Danmark og 

internationalt. 

foranstaltninger for en del af 
BBUs målgruppe.    
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 
 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja Godkendt d. 2. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har Hoved-MED og 

forvaltningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og 

rådene udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af 

investeringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen” den . marts og til Socialudvalgets . behandling 
af budget 2024.  

 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
 

HovedMED: d. 10. februar 2023 

BBU-MED: d. 7. december 2022 
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FORSLAG 47 BEDRE SAGSGANGE PÅ 

MYNDIGHEDSOMRÅ-DET

1. Beskrivelse af forslag
Socialforvaltningen ønsker at tilpasse sagsbehandlingsarbejdet, så mere af det administrativt, koordine-

rende og mødeforberedende arbejde i de fem myndighedsenheder bliver strømlinet. Forventningen 

er, at en sådan indsats kan frigøre tid til det konkrete arbejde med børn, unge og deres familier. Den fri-

givne tid skal sagsbehandlerne bruge på tættere og mere hyppig kontakt med børn, unge og deres fa-

milier. Ved at følge tættere op på sager vil sagsbehandlerne tidligere end nu kunne tilpasse foranstalt-

ninger, hvor der ikke ses tilstrækkelig progression for børnene og de unge, og dermed hurtigere hjælpe 

dem op/ned til det rette trin på indsatstrappen. Forventningen er, at børnene og de unge over tid hurti-

gere vil bevæge sig ned af indsatstrappen, ligesom der forventes at kunne findes flere løsninger ved at 

familiens netværk støtter op om barnet og den unge. Konkret betyder det, at flere udsatte børn, unge 

og deres familier vil rykke fra mere indgribende foranstaltninger ned ad indsatstrappen til mindre ind-

gribende og billigere foranstaltninger, hvorved besparelsen opnås. Forslaget vil medføre en besparelse 

på foranstaltningsrammen og har ikke til formål at medføre en reduktion i sagsbehandlere. Inspiration 

til forslaget er hentet fra et tidligere investeringsforslag1, hvor der eksempelvis blev arbejdet med opti-

mering af brugen af mødelokaler ifm. møder med børn/unge og deres familie.  

Erfaringer fra tidligere arbejde med ændringer i arbejdsgange viser, at en vigtig forudsætning for at lyk-

kes er, at både medarbejdere og ledere bakker op om tiltagene. Den bedste opbakning opnås når med-

arbejdere og lokal ledelse selv peger på, hvor det giver bedst faglig mening at optimere arbejdsgange. 

Med indeværende forslag vil hver af de fem enheder på myndighedsområdet få et årsværk, som sam-

men udgør et implementeringsteam. Implementeringsteamet skal understøtte enhederne i en inddra-

gende proces med at gennemføre de lokale tilpasninger, som medarbejdere og ledere har peget på. De 

lokale tilpasninger vil tage udgangspunkt i den ikke-borgerettede del af sagsbehandlingsarbejdet. En 

projektleder og en digitaliseringsmedarbejder vil understøtte implementeringsteamet og bidrage til 

erfaringsudveksling på tværs.  

Implementeringen af forslaget vil som udgangspunkt tage afsæt i følgende to spor: 

1) Lokal tilpasning af sagsgange mhp. at frigive tid til tættere borgerkontakt

Med forslaget investerer forvaltningen i en lokal tilpasning af de dele af sagsbehandlingsarbejdet,

hvor medarbejdere og ledere har identificeret optimeringsmuligheder. Det handler bl.a. om at ju-

stere arbejdsgangene og se på måden at lave børnefaglige undersøgelser på, hvordan der udarbej-

des og følges op på handleplaner, hvordan det tværfaglige samarbejde med skole mv. sker, hvilke

møder der holdes i et sagsforløb, hvor mange der skal deltage, og hvor meget tid der bruges på

1 BU04 - Reduktion af øvrig tid på forebyggende tilbud (budget 2021). 

Kort resumé: Socialforvaltningen vil investere i en bedre understøttelse af sagsbehandlingsarbej-

det.  Implementeringen af forslaget vil frigive tid hos sagsbehandlerne til en tættere 

borgerkontakt og sagsopfølgning, hvilket medfører en besparelse på forebyggende 

foranstaltninger. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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mødeforberedelse og referatskrivning mv. Samlet set forventes denne øvelse af frigive tid hos sags-

behandlerne, som kan bruges til at følge hyppigere op på sagerne og være tættere på familierne. 

Socialforvaltningen forventer, at flere af optimeringsmulighederne vil være ens på tværs af de fem 

enheder, men der vil i forslaget være lokalt råderum til at implementere lokale løsninger, hvor det 

giver bedst faglig mening. Barnets Lov vil medføre nye arbejdsgange som følge af nye lovkrav og 

forventes at træde i kraft i løbet af 2023. Implementeringen af indeværende forslag vil foregå med 

løbende koordinering ift. arbejdet med at implementere Barnets Lov. Med den koordinering forven-

ter forvaltningen, at sagsbehandlerne vil opleve, at nye arbejdsgange understøtter overgangen til 

og implementeringen af Barnets Lov. 

 

2) Digital understøttelse af sagsgange 

Når Socialforvaltningen ønsker at optimere arbejdsgangene i sagsbehandlingsarbejdet, er viden 

om, hvordan digitale løsninger og muligheder kan inddrages og implementeres lokalt afgørende 

for at sikre størst mulig gevinst. For at kunne løfte denne del af forslaget, skal der være en digitalise-

ringsmedarbejder med i samtlige faser af projektet. En digitaliseringsmedarbejder har den nødven-

dige viden og kompetencer til at kunne afdække digitale kompetencer blandt medarbejderne og 

bidrage med viden om hvilke digitale løsninger der kan optimere processer, arbejdsgange og me-

toder. Det kan eksempelvis være e-læring, brug af VR til kompetenceudvikling, brug af tablets til di-

rekte dokumentation i fagsystemet under borgermøder, nye arbejdsgange til online videomøder, 

digital mødeledelse mv.    

For at kunne planlægge og implementere effektiviseringspotentialerne, igangsætte forandringer, følge 

op på fremdrift samt varetage relevant dataindsamling, dokumentation, rapportering mv. tilknyttes et 

implementeringsteam på 6 årsværk, svarende til en lokal implementeringsmedarbejder på hvert af de 5 

myndighedsenheder og et halvt årsværk til hhv. projektledelse og en digitaliseringsmedarbejder. Im-

plementeringsteamet skal i samarbejde med myndighedsenhederne udarbejde driftsnære implemen-

teringsplaner og sammen med de berørte ledere understøtte og stå for at facilitere initiativer og erfa-

ringsudveksling på tværs af enhederne samt rådgive i at gennemføre de tidsbesparende arbejdsgange 

og tiltag, så de implementeres i praksis hos alle medarbejdere, hvor det er relevant. 

For Socialforvaltningens udsatte børn, unge og deres familier er effekten ved forslaget, at dele af denne 

målgruppe hurtigere rykker ned ad indsatstrappen. Ændringerne i arbejdsgange vil sikre sagsbehand-

lerne mere tid. Den tid skal bruges på hyppigere sagsopfølgning og tættere kontakt mellem barnet/den 

unge og sagsbehandleren. Som følge af den tættere kontakt vil det være muligt hurtigere at tilpasse 

den enkeltes behov for en mindre indgribende foranstaltning. Det skal bemærkes, at der i forslaget er 

taget højde for, at tilpasningen af indsatser altid vil ske på baggrund af en konkret, individuel vurdering, 

og at der også kan være tilfælde, hvor den hyppigere sagsopfølgning vil føre til en justering af indsatsen 

op ad indsatstrappen. 

 
For sagsbehandlerne forventes effekten ved forslaget at være, at de oplever at få mere tid til borgerkon-

takt og sagsopfølgning, og at de skal bruge mindre tid på administrativt, koordinerende og mødeforbe-

redende arbejde.  

2. Økonomi 
Forslagets samlede besparelse er på 2 mio. kr. årligt. For at kunne realisere besparelsen varigt er der be-

hov for 8,9 mio. kr. i investeringsmidler, som skal sikre den nødvendige implementering, herunder en 

lang og vedvarende medarbejderunderstøttelse ifm. omlægningen af arbejdsgange. Investeringsbeho-

vet vurderes ud fra erfaringer med tidligere lignende forslag. Et administrativt årsværk er sat til 0,6 mio. 

kr. inkl. overhead. 

 

Besparelse 

Afkortning af foranstaltningslængder, som følge af tids- og opgaveoptimering: -2,0 mio. kr. 
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Hyppigere opfølgning på sagerne forventes, som følge af den frigivne tid, at indbringe en effektivise-

ring på 2 mio. kr. årligt på foranstaltningsrammen, fordelt på børne- og ungeområdets 5 børnefamilie-

enheder. Forventningen baseres på både tidligere erfaringer og en faglig vurdering, af hvad der er rea-

listisk i forhold til typen af indsatser og antal børn/unge i målgruppen. Via hyppigere opfølgning og et 

valg om at bruge dele af den frigivne tid strategisk til mere fokus på netværksarbejdet, forventes flere 

sager at kunne flyttes hurtigere ned af indsatstrappen i takt med barnets udvikling. Beregningen af be-

sparelsen svarer til at ca. 23 børn/unge i 3 måneder rykker et indsatsniveau ned i hhv. kontaktpersons-

ordningen og familiebehandling. Differencen mellem indsatsniveauer for kontaktperson er ca. 8.500 kr. 

om måneden, mens differencen mellem indsatsniveauerne for familiebehandling er ca. 5.500 kr. om 

måneden. Dette svarer til at ca. 25 børn/unge får forkortet hhv. kontaktpersonsindsats og familiebe-

handling på indsatsniveau 2 med 2 måneder hver. Familiebehandling niveau 2 koster ca. 9.000 

kr./mdr., og kontaktperson niveau 2 koster ca. 12.000 kr./mdr. Samlet set svarer det til, at forslaget vil 

berøre ca. 5 % af børn/unge som modtager kontaktpersonsforløb og ca. 3 % af børn/unge som modta-

ger familiebehandling.  

 

Investering 

Implementeringsteam i alt: 8,2 mio. kr.  

Til implementeringsteamet er der afsat midler til et halvt årsværk til en digitaliseringsmedarbejder og 5 

årsværk til en implementeringsagent i hver enhed i sidste kvartal af 2023 samt hele 2024 og 2025. Der-

udover er der afsat midler til et halvt årsværk til projektledelse med halv effekt i 2023 og fuld effekt i 

2024 og 2025. Implementeringsteamet skal i perioden yde en vedvarende medarbejderunderstøttelse, 

som skal sikre at de nye arbejdsgange færdigimplementeres og forankres varigt i driften. Forvaltningen 

vurderer, at implementeringsperioden vil vare til udgangen af 2025 på trods af, at effektiviseringen er 

fuldt indfaset i2024. Den længere implementeringsperiode vurderes afgørende for at sikre en varig for-

ankring af ændringerne i sagsbehandlernes arbejdsgangede, som er afgørende for fastholdelsen af ef-

fektiviseringen.  

 

Indkøb af digital understøttelse til sagsbehandlere i alt: 0,8 mio. kr. 

For at understøtte digitaliseringen af sagsbehandlernes processer, arbejdsgange og arbejdsmetoder 

investerer forvaltningen ca. 0,8 mio. kr. til digital understøttelse fx i form af indkøb eller tilkøb af IT/digi-

tale løsninger. Det kan eksempelvis være til tablets til direkte dokumentation i fagsystemer, hvorved 

sagsbehandlere vil spare tid på ikke efterfølgende at skulle overføre noter fra papir til fagsystemet via 

computer. Digitaliseringsmedarbejderen vil spille en stor rolle i udvælgelsen af digital understøttelse 

og i arbejdet med at få de digitale løsninger taget i brug i sagsbehandlingsarbejdet. Beløbet for investe-

ringen er beregnet ud fra et skøn over hvor mange af sagsbehandlere, der realistisk vil kunne omlægge 

deres arbejdsgange fra noteskrivning til at skrive direkte i fagsystemet via tablets. 

  Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse på indsatser til udsatte børn 
og unge via kortere varighed på bl.a. an-
bringelse, familiebehandling og kontakt-
personsforløb mv., som følge af tids- og 
opgaveoptimering 

Service  -2.000 -2.000 -2.000 -2.000 -2.000 

Samlet varig ændring   -2.000 -2.000 -2.000 -2.000 -2.000 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Implementeringsteam Service 975 3.600 3.600    
Indkøb af digital understøttelse til sags-
behandlere 

Service  750     

Samlede implementeringsomkostninger  975 4.350 3.600    
 

Samlet økonomisk påvirkning  975 2.350 1.600 -2.000 -2.000 -2.000 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  6 år       
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serviceeffektivisering 
Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 

6 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 

3. Implementering og opfølgning 
Udvælgelsen, tilpasningen af de tidsoptimerende tiltag og implementeringen heraf bliver lavet i tæt 

samarbejde med ledere og medarbejdere og HR-partnere de steder i myndighedsenhederne, hvor der 

er identificeret optimeringsmuligheder. Implementeringen vil desuden ske med løbende koordinering 

ift. arbejdet med at implementere Barnets Lov, som også forventes at træde i kraft i 2023 og medføre 

nye arbejdsgange som følge af nye lovkrav. Herudover vil der blive koordineret med forvaltningens cen-

trale digitaliseringskontor. 

 

Aktivitet 2023 2024 2025 2026 

Tids- og opgaveoptimering     

Arbejdet med at implementere de lokale optimeringsmuligheder sættes i gang  X X   

Udvikling af materiale til at understøtte forandringerne  X   

Undervisning i anvendelse af arbejdsmetoder og -redskaber for de medarbejdere, hvis ar-
bejdsgange bliver berørt.  

 X X  

Projektledelse samt implementering og understøttelse af nye arbejdsgange  X X X  

 
 
 

4. Risikovurdering  
Socialforvaltningen vurderer risikoen som lav. Det angivne potentiale forventes at kunne realiseres uden 
større usikkerheder, da provenuet er baseret på tidligere erfaringer fra et lignende projekt. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Implementeringsteamet er 
ansat  

Udmøntning af midler i 
Kvantum til relevante profit-
centre med kvalificering af 
tovholder 

BBU staben 4. Kvartal 2023 

Der er udviklet relevant ma-
teriale til at understøtte de 
forandringer, som sættes i 
gang 

Det understøttende materi-
ale er udviklet. Det kan fx 
være beskrivelse af nye ar-
bejdsmetoder eller manualer 
for brugen af arbejdsredska-
ber 

BBU staben Ultimo 2024 

Der er blevet afholdt rele-
vant undervisning i/for alle 
fem enheder 

Dokumentation for at under-
visningen er blevet gennem-
ført. 

BBU staben Ultimo 2024 og 2025 

Der er indkøbt digitale løs-
ninger fx tablets 

Den digitale løsning er købt 
og taget i brug 

BBU staben Medio 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Udgifter til forebyggende 
foranstaltninger er blevet 
reduceret på tværs af enhe-
derne som følge af kortere 
varighed for en del af BBUs 
målgruppe. 

Der følges op i den alminde-
lige økonomiopfølgning. 

 

BBU Økonomi Løbende fra 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 19. januar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvaltnin-

gens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene udleve-

res til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investeringsforslag til 
budget 4, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BBU-MED: d. 7. december 2022 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 48 DRIFTSOPTIMERING PÅ UDFØREROMRÅDET

1. Beskrivelse af forslag

PwCs økonomianalyse blev forelagt Socialudvalget d. 12. december 2018. I rapporten indgår der bl.a.  

anbefalinger knyttet til effektiv drift af tilbud, hvilket har ligget til grund for tidligere effektiviseringspro-

jekter i forvaltningen1. Socialforvaltningen ønsker med dette forslag at investere i optimeringen af drift 

af tilbud. 

Centre og tilbud i Socialforvaltningen drives forskelligt, både på tværs af målgrupper, men også mellem 

tilbudscentre indenfor samme målgruppe. Formålet med nærværende forslag er at sikre en mere fleksi-

bel og effektiv udnyttelse af ressourcerne. Forudsætningen for, at implementeringen af de driftsopti-

merende indsatser på udførercentrene får den ønskede effekt er, at der investeres i en lokal og driftsnær 

tilpasning af optimeringsmulighederne, og at der udarbejdes konkrete implementeringsplaner på bag-

grund deraf.    

Socialforvaltningen foreslår derfor, på baggrund af PwCs økonomianalyse fra 2018 og positive erfarin-

ger fra to tidligere investeringsforslag1, at investere i bedre brug af ressourcerne på yderligere tre udfø-

rercentre. Det bemærkes, at et tilsvarende forslag indgik i forvaltningens budgetkatalog for budgetpro-

cessen 2023 (investeringsforslaget TV06 - Implementering af driftsoptimerende tiltag på døgntilbud 

på handicapområdet og i socialpsykiatrien). 

Forslaget drejer sig om et center på handicapområdet samt to centre i socialpsykiatrien, hvor erfarin-

gerne fra tidligere forslag inddrages og udvides. På baggrund af PwCs økonomianalyse og de hidtidige 

resultater er der identificeret en bruttoliste over konkrete effektiviseringsforslag for Socialforvaltnin-

gens udførertilbud, som kan opfylde de opstillede effektiviseringsmål på en fagligt set hensigtsmæssig 

måde og tilpasset de enkelte tilbud. Forslaget vil ikke medføre en besparelse i form af personalereduk-

tion på det faste personale, men realiseres som følge af færre vikarudgifter og færre udgifter til pålagt 

overarbejde, hvorfor antallet af vikarer reduceres. 

Med forslaget investeres der i en konkret og driftsnær tilpasning og implementering af tiltag i Center for 

Børn med Handicap i Borgercenter Handicap (BCH), Center for Unge og Midlertidige tilbud samt Cen-

ter for Selvstændige Boformer og Sundhed i Borgercenter Voksne (BCV). Målet er at effektivisere og 

omprioritere brugen af ressourcer uden at reducere servicen til borgerne. Med afsæt i PwCs økonomi-

analyse og erfaringerne fra de forrige projekter indgår følgende effektiviseringsforslag i nærværende 

investering. Bruttolisten over konkrete effektiviseringsforslag er følgende: 

1 TV04 – Implementering af driftsoptimerende tiltag på døgninstitutioner og botilbud’ i budgetaftalen for  og HA 5 
Implementering af driftsoptimerende tiltag i Center for autisme og specialpædagogik i budgetaftalen for 2022. 

Kort resumé: Socialforvaltningen foreslår, at der investeres i driftsoptimering på et antal af forvalt-

ningens udførercentre. Formålet er at sikre en mere fleksibel og effektiv udnyttelse af 

ressourcerne, uden at det reducerer den borgerrettede tid eller serviceniveauet over 

for borgeren. Besparelsen hentes primært på vikarudgifter og dyre timer, f.eks. på-

lagt overarbejde. Investeringen er en udbredelse af lignende projekter fra budget 

2021 og 2022. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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• Optimering af brug af vikarydelser, herunder normering, rolle- og ansvarsfordeling ift. brug af 

vikarer samt styrket samarbejde på tværs af tilbud frem for køb af vikarer. 

• Vagtplanlægning, herunder kompetenceudvikling ift. planlægningen, bedre brug af funktionali-

teter i vagtplanssystemet, muligheder for bedre sammenhæng mellem bemandingen i forskel-

lige tidsrum i døgnet, overlappende vagter og opmærksomhed på arbejdstidsregler. 

• Ressourcetilpasning med tydeligt fokus på, hvilke opgaver der løses, herunder fordeling af op-

gaver i forskellige vagter og opgaveprioritering. Formålet er, at medarbejderne i højere grad kan 

fokusere på borgernær kontakt og styrkelse af det pædagogiske arbejde. 

• Reduktion og/eller bedre brug af øvrig tid, herunder til personalemøder og administrative op-

gaver samt tidsforbrug til dokumentation. 

Hypoteser og anbefalinger fra projekterne i budget 2021 og budget 2022 videreføres til analysen i nær-

værende forslag, bl.a. ift. professionalisering af vagtplanlægningen og kvalitet i den administrative un-

derstøttelse. Det er sandsynligt, at effektiviseringerne kan overstige målsætningerne, da provenuet er 

estimeret konservativt. Ved effektiviseringer, der overstiger målsætningen, foreslår Socialforvaltningen, 

at de ekstra midler forbliver i hvert center, så det kan bruges til serviceforbedringer, kompetenceudvik-

ling eller lignende. 

 

Erfaringen fra de forudgående projekter i budget 2021 og 2022 viser, at det er en fordel med konkrete 

og driftsnære tiltag, når de skal implementeres, da Socialforvaltningens centre og tilbud er meget for-

skellige både i forhold til drift og målgrupper. Dette betyder, at der kan være dele af de enkelte effektivi-

seringstiltag, der ikke er relevante for nogle tilbud, at vægtningen mellem de enkelte initiativer kan vari-

ere, og at der kan opstå yderligere forslag undervejs i projektet. Der kan også være erfaringer på tværs af 

tilbud, bl.a. ift. systemunderstøttelse, kompetencer i vagtplanlægning og brugen af vikarer, der kan 

medvirke til at optimere brugen af ressourcer. Dertil er erfaringen, at en nær gennemgang af driften 

også giver forslag til løsninger, der kan gavne medarbejdertilfredsheden og sikre, at den borgerrettede 

tid som minimum fastholdes på samme niveau. Det kan fx være ved, at medarbejdernes tid planlægges 

bedre, så der er flest medarbejdere på de tidspunkter, hvor borgerne er hjemme. Derudover kan bedre 

grundplaner hjælpe til mere robusthed og færre huller i vagtplanerne, hvorved behovet for vikarer og 

pålagt overarbejde mindskes. Særligt den reducerede brug af vikarer hjælper til bedre service og større 

grad af kontinuitet for borgerne, hvilket understreger ikke blot de økonomiske gevinster ved forslaget, 

men også den forventeligt positive effekt på det socialfaglige arbejde med borgerne. 

 

Projektet vil bestå af tre faser: 1) Tilpasning/videreudvikling af effektiviseringsforslag fra tidligere tilsva-

rende projekter i andre tilbud, så de er relevante i de tilbud, som indeværende forslag omfatter 2) God-

kendelse af løsningsforslag og 3) Implementering og forankring. Med henblik på en løbende kvalitets-

sikring af hypoteser og anbefalinger nedsættes der en arbejdsgruppe bestående af ressourcepersoner 

og ledere med viden om drift i tilbuddene og en styregruppe med bl.a. centercheferne og borgercen-

tercheferne. Styregruppen vil løbende følge projektet og træffe beslutning om, hvordan de forskellige 

tiltag skal implementeres. 

 

Det er vigtigt for at sikre gevinstrealisering, at optimeringstiltagene er relevante for de enkelte tilbud. 

Jævnfør PwC rapportens anbefalinger vedr. effektiv drift af tilbud, peges der bl.a. på vigtigheden af, at 

tilpasning og implementering af tiltag skal være konkret og driftsnær, da Socialforvaltningens centre og 

tilbud netop er meget forskellige både i forhold til drift og målgrupper. Dette understøttes af erfarin-

gerne fra de forudgående projekter fra budget 2021 og budget 2022, hvor der er klart positive erfarin-

ger i at kombinere ekstern rådgivning med frikøb af medarbejdere, der kan understøtte en driftsnær til-

pasning af effektiviseringsforslag og anbefalinger til implementering – særligt når projektet går på 

tværs af bevillingsområder. Hertil kommer en tæt involvering af lokale nøglepersoner. 

 

For at tilpasse, udvikle og implementere den bedre brug af ressourcer er der derfor behov for investe-

ringsmidler til følgende: 
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• Frikøb af relevante medarbejdere i Socialforvaltningen, der har erfaring med arbejdsgange, 

økonomi og HR samt drift af tilbud med henblik på, at disses erfaringer og kendskab kan bruges 

i afdækningen og identificeringen af konkrete tiltag. 

• Køb af ekstern rådgivning til at tilpasse/videreudvikle de ovennævnte optimeringstiltag til de 

konkrete tilbud. 

• Projektledelse til at koordinere, sikre fremdrift i projektet og bevare et driftsnært fokus på kon-

krete og implementerbare anbefalinger. I tredje fase vil projektlederen have ansvar for at koordi-

nere den egentlige implementering og understøtte implementeringsteamet. 

• Implementeringsteam der kan planlægge og gennemføre implementeringsindsatserne for de 

besluttede tiltag i samarbejde med de udvalgte tilbud/stabe. Det er teamets opgave at følge op 

på fremdrift og igangsætte evt. motiverende handlinger samt varetage relevant dokumentation, 

rapportering mv. Teamet skal også stå for at facilitere initiativer og samarbejde på tværs af enhe-

derne. 

De eksterne konsulenter bidrager bl.a. med erfaring med dialog om effektiviseringer, særskilte kompe-

tencer om f.eks. vagtplanlægning, erfaringer fra lignende projekter og et udefra-ind perspektiv.  

 

Den driftsnære tilgang medvirker til, at effektiviseringerne får maksimal effekt på de enkelte tilbud. Fri-

købet af medarbejdere skal særligt anvendes til at kvalificere konsulenternes arbejde ind i Socialforvalt-

ningens forhold - fagligt, organisatorisk og økonomisk. Forvaltningen er opmærksom på behovet for at 

begrænse omkostninger til eksterne konsulenter i projektet, hvilket vil være muligt pga. erfaringerne fra 

projektet i 2020/2021. 

 

Besparelserne realiseres på tilbuddenes vikarbudgetter samt overarbejdsbetaling for det faste perso-

nale. Dette vil medføre en større andel af faste medarbejdere på tilbuddene ift. vikarer – og vil forvente-

ligt derfor bidrage til at fastholde medarbejderne på grund af en større kontinuitet, stabilitet og et 

bedre kollegaskab. 

2. Økonomi 
 
Effektiviseringen forventes hentet ved færre udgifter til dyre timer i form af f.eks. pålagt overarbejde, 

køb af vikarydelser samt færre udgifter til køb af eksterne ydelser, som følge af bedre deling af interne 

ressourcer. Forslaget vil ikke medføre opsigelse af faste medarbejdere. 

 

Effektivisering: 

Effektiviseringen forventes opnået som en besparelse på vikarbudgetterne og overarbejdstimer i til-

buddene. Tiltagene forventes samlet set at give effektiviseringer på 2,5 mio. kr. i 2024 og 5,0 mio. kr. i 

2025 og frem – svarende til 1 pct. af de pågældende tilbuds driftsbudgetter. Effektiviseringen fordeles 

på den måde mellem centrene relativt til driftsbudgetterne på tilbuddene. 

 

Effektiviseringen er beregnet på baggrund af erfaringen fra de forudgående projekter, hvor udvalgte 

centre i forvaltningen indhentede en lignende besparelse. Til forskel for de forudgående projekter er 

forventningerne til effektiviseringen i 2024, som udgør det første år med en realiseret effektivisering, 

nedjusteret, for at give centrene den nødvendige tid til at implementere tiltagene. Desuden er der ind-

sat yderligere midler til implementering i 2025, hvor den fulde effektivisering hentes. 

 

Effektiviseringen svarer ved fuld indfasning til ca. 8 vikarårsværk, men forventes indhentet som en kom-

bination af reduktion af dyre timer og vikarudgifter. Den konkrete udmøntning af effektiviseringen på 

tilbudsniveau afhænger af, hvor og hvordan indsatserne implementeres.  

 

Rammereduktion af selvejende institutioner:  
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På SUD-mødet 12.06.2019 blev det besluttet, at de selvejende tilbud pålægges en besparelse svarende 

til de selvejende institutioners andel af det budget, der effektiviseres på udførerområdet. I opgørelsen af 

de selvejende institutioners besparelse skelnes mellem målgruppe og typer af tilbud (dag/døgn) i for-

hold til, hvornår de rammes af en rammereduktion. I indeværende forslag er der tale om en besparelse 

hos de selvejende institutioner på 0,04 pct. af det samlede driftsbudget på det berørte område. På om-

rådet for borgere med sindslidelse berøres de selvejende ikke. Det er op til ledelsen/bestyrelsen på det 

enkelte tilbud at beslutte de konkrete tiltag. 

 

Investering: 

Effektiviseringspotentialet i forslaget er betinget af, at Socialforvaltningen i opstarten har behov for tilfør-

sel af investeringsmidler. Det er Socialforvaltningens vurdering og konkrete erfaring, at der er behov for 

følgende:  

- 1.200 t. kr. i 2024 til køb af ekstern rådgivning, som har specifik erfaring med optimering af brug 

af ressourcer i lignende organisationer, til at tilpasse tiltagene til konkrete, effektive og driftsnære 

effektiviseringer i tilbuddene og evt. centerstabene. De eksterne rådgivere forventes at påbe-

gynde arbejdet med tilpasning af effektiviseringsforslag i 3. kvartal 2023 og at afrapportere i 1.  

kvartal 2024. 

- 950 t. kr. i 2023 og 100 t. kr. i 2024 til projektledelse og frikøb af kernepersonale med ekspertise i 

drift af tilbuddene (bl.a. økonomi, vagtplaner og HR) til forberedelse af implementering og vali-

dering af tiltagene. Der er afsat flest midler til frikøb i 3. og 4. kvartal 2023, hvor projektets første 

fase gennemføres, og fortsætter ind i 1. og 2. kvartal 2024. 

- 2.600 t. kr. i 2024 og 1.350 t.kr. halvdelen af 2025 til et implementeringsteam, som skal udarbejde 

en implementeringsplan sammen med de enkelte ledere og understøtte og rådgive de enkelte 

tilbud i at gennemføre tilpasningerne – samt følge op på, at gevinsterne høstes. Der er i to af cen-

trene afsat 1,5 årsværk, mens der i det sidste center er afsat lige over et årsværk. Forskellen skyldes 

centrene forskellige størrelser. Implementeringsteamet vil bestå af frikøb af medarbejdere fra de 

udvalgte centre, fra Borgercenter Handicap og Borgercenter Voksne samt evt. de centrale enhe-

der med kompetencer indenfor vagtplanlægning, organisationsudvikling og udvikling/imple-

mentering af arbejdsgange. Midlerne i 2025 er indsat på baggrund af erfaringer fra de tidligere 

projekter. Her erfarede man, at det ikke var muligt at foretage implementeringerne inden for den 

korte tidsramme, der er derfor forlænget med et halvt år. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Bedre vagtplanlægning mm. på Center 
for Børn med Handicap  

Service  -400 -900 -900 -900 -900 

Bedre vagtplanlægning mm. på Center 
for Unge og Midlertidige botilbud 

Service  -600 -1.300 -1.300 -1.300 -1.300 

Bedre vagtplanlægning mm. på Center 
for Selvstændige Boformer og Sundhed 

Service  -700 -1.300 -1.300 -1.300 -1.300 

Samlet varig ændring   -1.700 -3.500 -3.500 -3.500 -3.500 
        
Rammereduktion af selvejende institutio-
ner som følge af SUD-beslutning fra 2019 

Service  -42 -95 -95 -95 -95 

Samlet varig ændring, total inkl. Ram-
mereduktion 

  -1.742 -3.595 -3.595 -3.595 -3.595 

 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Tilpasning af effektiviseringsforslag og 
udarbejdelse af vagtplansopsætning 
(køb af ekstern rådgivning) 

Service 
 1.200     

Projektledelse og frikøb af ressourcer til 
forberedelse af implementering og vali-
dering af tiltagene  

Service 
950 100     
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Implementeringsteam: Implementering 
og driftsforankring af forbedrende tiltag  

Service 
 2.600 1.350    

Samlede implementeringsomkostninger  950 3.900 1.350    
 

Samlet økonomisk påvirkning  950 2.158 -2.245 -3.595 -3.595 -3.595 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

4 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 

4 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
Besparelsen tager på nuværende tidspunkt udgangspunkt i det vedtagne budget 2022. Dette opdateres til budget 2023 
når det er muligt. 
 

 
3. Implementering og opfølgning 

 
Projektet igangsættes 3. kvartal 2023, og implementeringen af tiltagene forventes påbegyndt omkring 1. 

kvartal 2024. 

 

Der vil blive fulgt op på gevinstrealiseringen i forbindelse med budgetopfølgningen. Samtidig vil ledel-

sen i Socialforvaltningens centre følge op på, at de driftsoptimerende tiltag forankres varigt. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Der er indkøbt ekstern råd-
givning 

Kontraktindgåelse med kvali-
ficering af tovholder 

Socialforvaltningens kontor 
for Økonomi og Byggeri 

1. Kvartal 2024 

Der er ansat tovholder og 
frikøbt personale til delta-
gelse i arbejdet 

Udmøntning af midler i 
Kvantum til relevante profit-
centre med kvalificering af 
tovholder 

Socialforvaltningens kontor 
for Økonomi og Byggeri 

4. Kvartal 2023 

Der er ansat eller frikøbt 
medarbejdere 
til implementeringsteam 

Udmøntning af midler i 
Kvantum til relevante profit-
centre med kvalificering af 
tovholder 

Socialforvaltningens kontor 
for Økonomi og Byggeri 

1. Kvartal 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Udgifter i Center for Børn 
med Handicap er reduceret 
i alt 0,4 mio. kr. i 2024 og 
0,9 mio.kr. i 2025 og frem. 
Udgifter i de to centre i So-
cialpsykiatrien er reduceret 
med hhv. 0,7 mio. kr. og 0,6 
mio. kr. i 2024 samt 1,3 mio. 
kr. i hvert center i 2025 og 
frem. 

Der følges op i den alminde-
lige økonomiopfølgning. 
Herudover gennemføres 
dybdegående opfølgning 
kvartalsvis fra 3. kvartal 2024. 

 
Der vil i forbindelse med den 
årlige opfølgning på investe-
ringspuljen yderligere blive 
fulgt op på de konkrete im-
plementeringstiltag, der be-
sluttes af styregruppen på 
det enkelte center. Her føl-
ges der op på potentialet for 
hvert initiativ samt status på 
implementeringen af initiati-
vet. Som supplement til 
denne opfølgning, skal cen-
trene tage stilling til, hvor-
vidt et initiativ er i risiko for at 
påvirke servicen – dog er 
hele formålet med analysen 
at implementere forslag, der 

Socialforvaltningens Borger-
center Handicap og Borger-
center voksne 

Kvartalsvis fra 2024 
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4. Risikovurdering  
 
Socialforvaltningen vurderer, at der er lave risici forbundet med implementeringen af forslaget, da der 

arbejdes videre ud fra positive erfaringer med at finde realistiske driftsoptimerende tiltag fra den tilsva-

rende investering i budget 2021 og budget 2022. Desuden er der sat et konservativt estimat for effekti-

viseringspotentialet. De nuværende landsdækkende udfordringer med rekruttering og fastholdelse ud-

gør dog en midlertidig risiko, da det kan øge vikarforbruget. Dette vil i så fald gøre det vanskeligere at 

lave gode grundplaner. 

  

optimerer driften uden at 
påvirke serviceniveauet. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 1. februar 2023 

 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investerings-

forslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets 2. behandling af budget 

2024.  

 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BCV-MED: d. 26. januar 2023 

BCH-MED: d. 13. december 2022 

 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 49 VIDEREUDVIKLING AF TÆTTERE PÅ 

FAMILIER MED BØRN OG UNGE MED HANDICAP 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Baggrund og formål 

Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge med handicap har som formål at mindske 
mistrivsel hos børn og unge med autisme og deres familier, at styrke børnene/de unges muligheder for 
at få en god skolegang og på sigt leve et selvstændigt liv samt at forebygge sammenbrud i familierne. 
Forslaget er udarbejdet i regi af programmet Livet er ikke snorlige i Socialforvaltningens faglige og øko-
nomiske Omstillingsplan for borgere med handicap, der blandt andet har fokus på at udvikle og/eller 
opskalere forebyggende indsatser. Ofte oplever børn og unge med diagnoser inden for autismespek-
trummet og deres familier vanskeligheder i forbindelse med at få dagligdagen til at hænge sammen 
pga. de udfordringer, som ofte følger med autisme. Det kan bl.a. give sig udslag i skolevægring og dår-
lig trivsel hos barnet/den unge samt i, at forældrene måske opgiver at arbejde og evt. ender med at gå 
hver til sit. Således ses der på forskellig vis ofte sammenbrud i familierne. Forslaget har fokus på disse 
børn og unge med autisme samt deres familier.  

Indhold 

Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge med handicap bygger videre på arbejdet 
med HA01 2017 Tættere på familier med børn og unge med handicap, som indebar en omstilling af 
området for børn og unge med handicap i Socialforvaltningen fra primo 2017 til ultimo 2019. Indsat-
serne bestod her bl.a. i en tættere opfølgning ved sagsbehandler, flere tidlige forebyggende, skrædder-
syede og fleksible indsatser, fx forældrekurser, samt et styrket samarbejde og øget koordinering på 
tværs af området. Ca. 220 familier var tilknyttet omstillingen i perioden, svarende til ca. en tiendedel af 
det samlede antal sager for børn og unge med handicap i Socialforvaltningen på daværende tidspunkt. 
Den afsluttende evalueringsrapport fra 2020 viste – på et begrænset datagrundlag - at erfaringerne i 
langt overvejende grad var positive, og at omstillingen havde givet en række gode faglige gevinster. 
Evalueringen pegede på, at det overordnede formål var lykkedes; nemlig at komme tættere på familien. 
Nogle af gevinsterne bestod i følgende:  

- En generel stigning i børnenes sikkerhedsniveau
- Medarbejdere og ledere oplevede øget trivsel hos barnet og familien
- Den gennemsnitlige kontakt med familierne steg
- Familierne oplevede, at det var nemt at komme i kontakt med medarbejderne,
- Sagsfristoverholdelsen steg
- Antallet af klager faldt
- Der opstod et tættere samarbejde på tværs i Socialforvaltningens Borgercenter Handicap om-

kring det enkelte barn og barnets familie

Kort resumé: Forslaget omhandler tidlig og forebyggende indsats til børn og unge med autisme 
og deres familier. Formålet er at styrke børnene og de unges trivsel, mindske skole-
vægring samt forebygge sammenbrud i familierne, hvorved der opnås en effektivise-
ring ift. færre køb af døgnanbringelser til børn. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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Derudover viste evalueringen af Tættere på familier med børn og unge med handicap, at det samlede 
område for børn med handicap havde bevæget sig i den ønskede retning i perioden: udgifterne til fore-
byggende foranstaltninger steg, mens udgifterne til institutionsanbringelser faldt.  
 
På samme vis har arbejdet med hhv. Tæt på familien på området for udsatte børnefamilier i Køben-
havns Kommunes Socialforvaltning samt arbejdet med Tættere på familien i Aarhus Kommune vist 
gode resultater.  
 
Forslaget om Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge med handicap bygger videre 
på de gode resultater, som er opnået. Hvor målgruppen i første omgang omfattede de mest akutte an-
bringelsessager samt familier med meget sammensatte problematikker, vil målgruppen med videreud-
viklingen nu også omfatte børn og unge samt deres familier, hvor støttebehovet ikke er helt så omfat-
tende. En del af børnene/de unge i målgruppen forventes at have en vis grad af skolevægring, og der 
kan være tale om reaktionsmønstre hos barnet/den unge af såvel indadvendt som udadvendt karakter. 
En del af børnene/de unge vil desuden være nydiagnosticerede. 
 
Forslaget bygger på en opskalering og videreudvikling af en række af indsatserne i Tættere på familier 

med børn og unge med handicap i form af: 
 

1. Tættere opfølgning ved sagsbehandler – ved at reducere den enkelte sagsbehandlers sagsan-
tal, øges muligheden for en tættere kontakt og opfølgning, som matcher barnet/den unge og 
familiens støttebehov. Målet hermed er at sikre en hurtig, koordineret og helhedsorienteret ind-
sats med udgangspunkt i barnet, den unge og familiens individuelle ressourcer og behov for 
støtte. Med budgetforhandlingerne 2023 blev der prioriteret midler til at nedbringe sagsstam-
merne på området for børn og unge med handicap til 25 sager pr. sagsbehandler (SO28 – Min-
dre arbejdspres via lavere sagsstammer, budget 2023). Med indsatsen her reduceres sagsan-
tallet yderligere end 25 sager pr. sagsbehandler inden for autismeområdet for at opnå den øn-
skede effekt.  

2. Flere tidlige forebyggende, skræddersyede og fleksible indsatser – ved at investere i flere tid-
lige forebyggende og fleksible indsatser, bliver det muligt at sætte hurtigere ind, før problema-
tikkerne eskalerer, samt i højere grad at skræddersy indsatsen til det enkelte barn/den enkelte 
ung og familien. 

3. Øget samarbejde og koordinering – ved at øge samarbejdet og koordineringen internt i Social-
forvaltningens Borgercenter Handicap, sikres det, at støtten til barnet/den unge og familien gi-
ves hurtigere samt mere smidigt, fleksibelt og individuelt tilpasset. 

 
Arbejdet skal tilrettelægges fleksibelt efter barnet/den unge og familiens behov, og støtten skal ydes 
med afsæt i barnet/den unges perspektiv. Det ligger i tråd med intentionerne i det kommende lov-
forslag om Barnets Lov, der er en del af aftalen Børnene Først.1

 Derudover opskaleres og videreudvikles 
forvaltningens række af tidlige forebyggende indsatser. Disse kan både finde sted i familiens hjem 
og/eller gives uden for hjemmet. Der kan desuden både være tale om såvel individuelle forløb som 
gruppeforløb. Typisk vil indsatserne bestå af en kombination af flere delindsatser. Det kan fx være: ind-
satser med fokus på at styrke barnet/den unges trivsel og netværk via deltagelse i fritidsaktiviteter, læ-
ringskurser så den unge opnår øget viden om sin autismediagnose og strategier til at mestre hverda-
gen, kurser for søskende til børn med autisme, forebyggelse af skolevægringsproblematikker eller fami-
liebehandling/forældrekurser for at styrke forældrenes kompetencer og strategier til at få en sammen-
hængende hverdag i familien. Arbejdet vil altid tage udgangspunkt i barnet/den unge og familiens in-
dividuelle ressourcer og behov for støtte. 
 
 

 
1 Aftalen Børnene Først blev vedtaget af et bredt politisk flertal i maj 2021. Lovforslaget om Barnets Lov er 
endnu ikke fremsat, og ikrafttræden må forventes at blive senere end den ellers planlagte (1. april 2023). 
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Effekt 

Ved hjælp af Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge med handicap skal børnene/de 
unge og deres familier opnår øget trivsel og en sammenhængende hverdag, som i reduceret omfang 
er præget af konflikter, skolevægring og andre problematikker. Indsatsen skal sikre, at flere børn og 
unge med autisme får en god skolegang og på sigt et mere selvstændigt liv. Medarbejderne skal op-
leve, at de i kraft af det tættere kendskab til familierne i højere grad kan tilrettelægge en tidlig, fleksibel 
og skræddersyet indsats, som matcher børnene/de unge og familiernes specifikke udfordringer og 
støttebehov. Der forventes desuden en positiv effekt ift. arbejdsglæde, rekruttering og fastholdelse af 
medarbejderkompetencer. 

2. Økonomi 
Ved at investere i Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge med handicap forventes 
en samlet effektivisering på 3,6 mio. kr. i 2024 og frem. Socialforvaltningen har et årligt budget på ca. 
80 mio. kr. til køb af døgnanbringelse ekskl. netværkspleje svarende til ca. 50 anbragte børn(årsværk). 
Forslaget medfører en effektivisering inden for denne ramme.  
 

• På baggrund af tidligere erfaringer forventes det, at indsatserne under forslaget vil forhindre, at 
4 børn eller unge med autisme får behov for døgnanbringelse. Hermed reduceres udgifterne til 
køb af 4 døgntilbudspladser svarende til en besparelse på 6,1 mio. kr. fra 2024 og frem. 

• Der afsættes 1,9 mio. kr. i 2024 og frem til 3,5 sagsbehandlere med henblik på at reducere den 
enkelte sagsbehandlers sagsantal. Dette er nødvendigt, da sagsbehandlerne skal have tid til at 
være i tæt kontakt med familierne og sætte ind med forebyggende indsatser, inden barnet/den 
unge udviser betydelige tegn på mistrivsel, herunder skolevægring. 

• Der afsættes 0,6 mio. kr. i 2024 og frem i driftsmidler til forebyggende foranstaltninger. Mid-
lerne er til en hurtig, fleksibel og skræddersyet forebyggende indsats, hvor udfordringer afhjæl-
pes, inden der fx opstår skolevægring for barnet, eller problematikkerne eskalerer og vokser fa-
milierne over hovedet. 

De varige driftsudgifter er estimeret på baggrund af erfaringer fra Tættere på familier med børn og 

unge med handicap samt konkrete faglige vurderinger af de forudsætninger, der skal være til stede, for 
at effektiviseringen kan realiseres og fastholdes. 

Implementering 

Socialforvaltningen vurderer, at der skal investeres samlet 3,8 mio. kr. i service over en periode på 3 år 
for at opnå de varige forandringer, der skal sikre, at effektiviseringen indhentes. Investeringsmidlerne 
skal bruges til at udvikle og igangsætte de skræddersyede og helhedsorienterede indsatser for bør-
nene/de unge. I det daglige arbejde med målgruppen vil det i den første periode kræve ekstra hænder 
at forankre de nye indsatser. Investeringsbehovet er estimeret på baggrund af erfaringer fra Tættere på 

familier med børn og unge med handicap samt konkrete faglige vurderinger af de forudsætninger, der 
skal være til stede, for at effektiviseringen kan realiseres.  

• 1 mio. kr. i lønningsudgifter afsættes i 2023 til sagsbehandleres opstart af den tættere kontakt 
med familierne. Herefter vil indsatsen overgå til almindelig drift med en varig ændring fra 2024 
og frem.  

• 0,3 mio. kr. i 2023 til forebyggende foranstaltninger. Midlerne skal sikre opstart af de fleksible 
og skræddersyede forebyggende indsatser. Herefter vil indsatsen overgå til almindelig drift 
med en varig ændring fra 2024 og frem. 

• 3,5 mio. kr. i lønningsudgifter over en 3-årig periode til medarbejdere, som skal sikre imple-
mentering og understøttelse af den tætte kontakt med familierne, udvikle skræddersyede ind-
satser og etablere øget samarbejde og koordinering på tværs af Socialforvaltningens Borger-
center Handicap. Derudover skal medarbejderne i perioden yde en understøttelse af de faste 
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sagsbehandlere for at sikre, at de nye indsatser og samarbejdsrelationer implementeres og for-
ankres varigt i den faste drift. Forvaltningen har vurderet, at implementeringsperioden vil være 
3-årig på trods af, at effektiviseringen er fuldt indfaset efter to år. Det vurderes afgørende for at 
sikre forankring af de nye indsatser og den tættere koordinering og dermed fastholdelse af ef-
fektiviseringen.  

• 0,3 mio. kr. i 2023 og 2024 afsættes til udvikling af kompetencer hos sagsbehandlere og perso-
nale i den forebyggende indsats, så personalet bliver trænet i og får udviklet de rette kompeten-
cer til at sikre en mere koordineret og helhedsorienteret indsats. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l   Styrings-
område   2023   2024   2025   2026   2027   2028   

Varige ændringer (effektiviseringer og drift)   
Færre køb af døgnophold  Service     -6.050 -6.050 -6.050 -6.050 -6.050 

Sagsbehandlere   Service     1.925 1.925 1.925 1.925 1.925 

Forebyggende indsatser  Service   550 550 550 550 550 

Samlet varig ændring       -3.575 -3.575 -3.575 -3.575 -3.575    
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen)   
Sagsbehandlere til opstart af ind-
sats 

Service  960           

Forebyggende indsatser til opstart 
af ny indsats 

Service 275           

Medarbejdere til igangsætning, 
implementering og udvikling af 
skræddersyede løsninger 

Service 700 1.400 1.400       

Kompetenceudvikling Service  125  175         

Samlede implementeringsom-
kostninger      2.060 1.575 1.400       
Samlet økonomisk påvirkning      2.060 -2.000 -2.175 -3.575 -3.575 -3.575    
Tilbagebetalingstid baseret på         3 år                
serviceeffektivisering   
Tilbagebetalingstid baseret på         3 år                
totaløkonomi   

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 
 
 
 

3. Implementering og opfølgning 
Opfølgningsmål Hvordan måles  

opfølgningsmålet? 
Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Ansættelse af sagsbehand-
lere til varetagelse af et re-
duceret sagsantal 

OPUS lønrapport med kvali-
ficering af ansvarlig områ-
dechef 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Andet kvartal 2024 

Gennemførelse af hyppi-
gere opfølgninger ved 
sagsbehandlerne  

Aktivitetsdata fra fagsystem 
med opgørelse af antal op-
følgninger 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Årligt i fjerde kvartal fra 
2024-2028  

Der tilbydes flere tidlige fo-
rebyggende indsatser (Ser-
viceloven § 82a til 82d) 

Aktivitetsdata fra fagsystem 
med opgørelse af antal ind-
satser 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Årligt i fjerde kvartal fra 
2024-2028  
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4. Risikovurdering  
Forvaltningen vurderer risikoen som lav til mellem ift. at indhente forslagets effektivisering. Den økono-
miske effekt baseres på, at de beskrevne tiltag implementeres som tiltænkt og dermed forebygger be-
hovet for øvrige og mere indgribende indsatser hos borgerne. Forslaget bygger videre på en allerede 
kendt indsats (Tættere på familier med børn og unge med handicap), og forvaltningen har derfor alle-
rede i vid udstrækning gjort sig en række brugbare erfaringer med indholdet i indsatsen. Der er dog tale 
om en udvidet målgruppe i forslaget om Videreudvikling af Tættere på familier med børn og unge 

med handicap. Samtidig er omfanget af effekten med en forventning om fire forebyggende anbringel-
ser forholdsvis ambitiøst fastsat i forhold til det samlede antal anbragte børn.  
 
Det er et opmærksomhedspunkt, at forslaget skal implementeres i en tid, hvor der ses en stigning i an-
tallet af borgere med autismediagnoser, hvilket lægger et øget udgiftspres på borgercentrets børne- 
og ungeområder. Der må derfor forventes øgede udgifter på området, uagtet effektiviseringen, og 
dette følges på nært hold. 

  

Realisering af effektiviseringer 

Færre køb af døgnanbrin-
gelser 

Aktivitetsdata fra fagsystem 
med opgørelse af antal ind-
satser 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Årligt i fjerde kvartal fra 
2024-2028 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 9. december 2022 

 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-
ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 
udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investerings-
forslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 
2024.  

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
HovedMED: d. 10. februar 2023 
BCH-MED: d. 13. december 2022 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 50 FAKTURERING EFTER FAKTISK 

STØTTEBEHOV PÅ SOLGTE BOTILBUDSPLADSER

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Socialforvaltningen sælger i dag ca. 30 botilbudspladser ud af 1076 pladser for borgere med sindsli-
delse og udsatte voksne til andre kommuner for omkring 18 mio. kr. Københavns Kommune har hverken 
handle- eller betalingsansvar for disse borgere. De solgte botilbudspladser er pladser, som kommunen 
har vanskeligt ved at matche borgere til. I dag bliver kommunerne opkrævet en standardtakst beregnet 
ud fra gennemsnittet af de øvrige borgere på botilbuddet. Forvaltningen oplever, at en del af borgerne 
fra andre kommuner har et højere støttebehov end gennemsnittet, hvorfor der i dag bliver faktureret for 
lidt i forhold til det reelle udgiftsniveau for den pågældende borger. Det højere støttebehov blandt 
udenbys borgere ift. det gennemsnitlige støttebehov blandt københavnske borgere kan skyldes, at an-
dre kommuner ikke har lige så specialiserede tilbud som Københavns Kommune, hvorfor der vil være 
en tendens til, at andre kommuner køber pladser til borgere med et stort støttebehov i København.  

Socialforvaltningen vil fremover opkræve taksten for en botilbudsplads med afsæt i borgerens faktiske 
støttebehov, i stedet for at tage udgangspunkt i den gennemsnitlige takst. Derved vil der ikke i samme 
grad være en difference mellem det reelle udgiftsniveau for borgeren, og den opkrævning, som sendes 
til borgerens hjemkommune. Forvaltningen har gode erfaringer med differentierede takster fra handi-
capområdet, hvor der er kommet mere struktur på deres opkrævning og derved en øget indtægt. 

Den nuværende praksis 

I dag henvender udenbys kommuner sig til Socialforvaltningen med et ønske om at indskrive en borger 
på et af kommunens botilbud til borgere med sindslidelse og udsatte voksne. Borgerens støttebehov 
og eventuelle ønsker er vurderet af borgerens sagsbehandler i hjemkommunen. Forvaltningen visiterer 
og godkender borgerens vurderede støttebehov og finder herefter et botilbud, som matcher borge-
rens behov og ønske. Visitationen giver borgerens sagsbehandler i hjemkommunen besked om den 
mulige botilbudsplads og prisen herpå. Når borgerens sagsbehandler har accepteret aftalen, bliver det 
pågældende center og botilbud orienteret om borgeren, hvorefter der lægges en plan for indflytning. 
Prisen for en plads på Socialforvaltningens botilbud på området for borgere med sindslidelse og ud-
satte voksne er beregnet ud fra en gennemsnitstakst af de øvrige borgere på botilbuddet og bliver be-
regnet en gang årligt. På området for borgere med sindslidelse og udsatte voksne sker det med afsæt i 
Voksenudredningsmetoden (VUM).  
Betalingsopkrævning til borgerens hjemkommune sendes 4 gange årligt. Det er borgerens hjemkom-
mune, der står for opfølgning på borgeren og derved også eventuel revurdering af støttebehov.  

Den fremtidige praksis 

Socialforvaltningen vil fremover justere arbejdsgangen for opkrævning fra andre kommuner på områ-
derne for borgere med sindslidelse og udsatte voksne, så den i højere grad ligner arbejdsgangen for 
borgere med handicap. Her bliver borgernes hjemkommune opkrævet differentierede takster med 

Kort resumé: Socialforvaltningen sælger årligt ca. 30 botilbudspladser på områderne for borgere 
med sindslidelse og udsatte voksne til andre kommuner. I dag opkræves hjemkommu-
nerne en standardtakst, men med forslaget vil forvaltningen fremover opkræve en dif-
ferentieret takst med afsæt i borgerens støttebehov.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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afsæt i den enkelte borgers støttebehov. Takstberegningen tager fortsat afsæt i gennemsnitstakster, 
men der tages højde for borgerens støttebehov i de differentierede takster.  
 
Forvaltningen vil ved hjælp af differentierede takster fremover i højere grad opkræve borgerens faktiske 
støttebehov i stedet for den gennemsnitlige takst for alle borgere på det pågældende botilbud på det 
specialiserede voksenområde.  
 
Vurdering af borgerens match med et af kommunes tilbud vil fortsat ske i visitationen. Visitationen ta-
ger samtidig stilling til, hvilken af takstkategorierne, som borgeren støttebehov indplaceres i, og om der 
evt. vil være behov for tillægsydelser i form af eksempelvis sygepleje. Herefter vil hjemkommunen, som 
det også er tilfældet nu, få besked om det mulige tilbud og prisen herpå.  Når borgerens sagsbehandler 
har accepteret aftalen, bliver det pågældende center og botilbud orienteret om borgeren, hvorefter der 
lægges en plan for indflytning.  Én gang årligt vil de differentierede takster blive genberegnet, og bor-
gerens hjemkommune vil modtage et brev med de opdaterede takser.  
 
Hvis botilbuddet oplever, at der sker en forværring i borgerens situation, og at den aftalte støtte ikke 
længere er tilstrækkelig, er det tilbuddets ansvar at kontakte borgerens handlekommune med henblik 
på at få borgerens støttebehov revurderet.  
  

2.  Økonomi  
  

I 2021 solgte Socialforvaltningen 33 pladser til borgere med sindslidelse og udsatte voksne til andre 
kommuner for en samlet pris på 18,8 mio. kr. (2021 p/l). I 2022 er niveauet på 31 pladser til en samlet 
indtægt på 18,1 mio. kr. (2022 p/l)1. Områdets samlede indtægt afhænger af, hvilke botilbud der sælger 
pladser til andre kommuner, da prisen på kommunens botilbud er varierende.  
 

Effektivisering 

Forslaget har en samlet effektivisering på 0,7 mio.kr. i 2024. 
 
Socialforvaltningen sælger i 2022 botilbud til borgere med sindslidelse og udsatte voksne til andre 
kommuner for 18,1 mio. kr. (2022 p/l). Der er ultimo 2022 31 solgte botilbudspladser fordelt på de to 
områder, hvilket giver en gennemsnitlig pris på 583 t. kr. pr plads. Det forventes at den gennemsnitlige 
takst vil stige til 605 t. kr. ved hjælp af differentierede takster. Denne forventning bygger på en vurde-
ring med afsæt i de nuværende borgere på solgte botilbudspladser, der er sammenholdt med borgere 
på forvaltningens egne botilbudspladser med tilsvarende problematikker. Effektiviseringen svarer til en 
andel på 3,9 % af budgettet til solgte botilbudspladser til borgere med sindslidelse og udsatte voksne.  
 

Investering  

Student til understøttelse af beregning og udarbejdelse af model: 0,4 mio. kr. 

For at kunne arbejde med differentierede takster for de solgte botilbudspladser for borgere med sinds-
lidelse og udsatte voksne, vil der være behov for at ansætte en studerende i 2,5 år (svarende til 0,2 mio. 
kr. årligt) til at understøtte genberegningen af de takster, forvaltningen i dag opkræver andre kommu-
ner. Der skal dels udarbejdes et koncept for de differentierede takster og laves en ny beregning. Der vil 
fremover være behov for genberegning af taksterne årligt med afsæt i det aktuelle behov på samme 
måde, som taksterne i dag bliver genberegnet årligt. Det vurderes, at det største ressourcetræk vil være 
de første par år, hvorefter udregningen af de differentierede takster kan indgå i almindelige drift. 
 

 

 

 
1 Det angivne tal baserer sig på Socialforvaltningens kvartalsprognose pr. oktober 2022 (SUD 16. november 2022).  
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Implementering af nye arbejdsgange 1 årsværk i 2 år: 1,1 mio.kr.  

Der vil være behov for 1 årsværk i 2 år fra medio 2023 til medio 2025 (svarende til 0,6 mio. kr. årligt) til 
udarbejdelse og understøttelse af implementeringen af de nye arbejdsgange fx socialfaglig koordinator 
eller erfaren sagsbehandler. Vedkommende vil skulle gå på tværs af myndigheds- og udførerområdet 
på områderne for borgere med sindslidelse og udsatte voksne. Samtidig vil der være en socialfaglig op-
gave i at gennemgå de eksisterende 30 sager mhp. at få borgerne kategoriseret efter de differentierede 
takster.  
 

Juridisk understøttelse: 0,1 mio. kr.  

Der vil være behov for juridisk understøttelse til udarbejdelse af nye standardkontrakter for de solgte 
pladser. Det vurderes med afsæt i antallet af sager, at den juridiske understøttelse af tre timer/ugen lø-
ber op i 50 t. kr. årligt i 2023 og 2024, hvor der dels forberedes implementering og implementeres dif-
ferentierede takster.  

 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser  

1.000 kr. 2024 p/l  Styrings- 

område  
2023  2024  2025  2026  2027  2028  

  

Varige ændringer (effektiviseringer og drift)  

Øget indtægt grundet faktiske  
opkrævning af borgernes støttebehov 
borgere med sindslidelse 

 Service  -448 -448 -448 -448 -448 

Øget indtægt grundet faktiske opkræv-
ning af borgernes støttebehov udsatte 
voksne 

Service  -252 -252 -252 -252 -252 

Samlet varig ændring     -700 -700 -700 -700 -700 

  
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen)  
Udvikling af model for og beregning af 
differentierede takster (student 2,5 år) 

Service   75  150  150     
  

Implementering af ny arbejdsgang på 
myndigheds- og udførerområdet 

Service 275 550 275    

Juridisk understøttelse ifm. udformning 
af kontrakter 

Service 50 50     

Samlede  

implementeringsomkostninger  
   400 750 425       

  
Samlet økonomisk påvirkning     400 50 -275 -700  -700 -700  

  
Tilbagebetalingstid baseret på   
serviceeffektivisering  

 4 år  
            

Tilbagebetalingstid baseret på   
totaløkonomi  

 4 år 
            

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.   
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.   

  

3.  Implementering og opfølgning  
  

Opfølgningsmål  Hvordan måles   
opfølgningsmålet?  

Hvem er ansvarlig for   
opfølgning?  

Hvornår gennemføres op-
følgningen?  

Implementering og anvendelse af investeringsmidler  

Ansættelse af student til un-
derstøttelse af takstbereg-
ning   

 Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 
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Ansættelse af medarbejder til 
understøttelse af implemen-
tering   

 Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Udvikling af nyt koncept  
og beregningsmetode for dif-
ferentierede takster 

Afrapportering Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer  

Gennemsnitsprisen på solgte 
botilbudspladser til udsatte 
voksne og borgere med 
sindslidelse er steget til 605 
t.kr.  

Økonomidata Borgercenter Voksne Ultimo 2024 

  

4.  Risikovurdering   
  

Forslagets risiko vurderes som lav, da der er en forventning om at Socialforvaltningen fortsat vil sælge 
botilbudspladser til andre kommuner, selvom taksterne stiger, i de tilfælde hvor der er behov for en 
mere specialiseret indsats og derved et højere støttebehov.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
5. Effektivisering på administration 

Forslaget har ingen effektivisering på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi,  
Økonomiforvaltningen 

Ja Godkendt d. 24. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvaltnin-
gens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene udleve-
res til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investeringsforslag til 
budget 4, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets 2. behandling af budget 2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
 

HovedMED: d. 10. februar 2023 
BCV-MED: d. 26. januar 2023 
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FORSLAG 51 PRAKTISK OG PÆDAGOGISK 

BOTRÆNING –NY SAMMENHÆNGENDE 

BOTRÆNING I EGEN LEJ-LIGHED
Kort resumé: Socialforvaltningen foreslår at etablere en ny praktisk og pædagogisk botræning 

og- støtte til borgere i egen bolig, hvorved borgere kan tildeles en mere fleksibel og 
sammenhængende indsats på tværs af SEL §§ 83 og 85 (hjemmepleje og social-
pædagogisk støtte). Indsatsen vil gøre det muligt for flere borgere at leve et liv i 
egen bolig frem for på et botilbud, hvilket giver en effektivisering på færre køb af 
midlertidige botilbudspladser efter servicelovens § 107 fra eksterne leverandører.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
Med udgangspunkt i omstillingsplanens spor ”Rette tilbud”, hvis formål er, at Københavns Kommunes 

tilbud stemmer overens med målgruppens behov og understøtter borgerne til et selvstændigt og vær-

digt liv, ses der i dette forslag nærmere på en mere fleksibel anvendelse af hhv. Servicelovens § 83 (per-

sonlig pleje, praktisk hjælp og madservice) og Servicelovens § 85 (bostøtte, omsorg eller støtte samt 

genoptræning og udvikling af færdigheder). Formålet er, at ydelserne i højere grad og løbende kan til-

passes borgerens behov for fleksibelt at kunne tilrettelægge hjælpen mellem de kompenserende og 

trænende elementer og leveret af få kendte ansigter i hjemmet. Som praksis er i dag, tildeles ydelserne 

efter en skarp opdeling af ydelser efter hhv. SEL §§ 83 og 85 og i regi af to forskellige borgercentre i So-

cialforvaltningen. Lovgivningsmæssigt er der dog ikke noget, der forhindrer, at der leveres en sammen-

hængende hjælp i form af botræning og -støtte efter de to paragraffer.   

Den nuværende model kan medføre, at borgere med mindre, men sammensatte og kompenserende 

støttebehov på tværs af de to paragraffer, og som har vanskeligt ved at tage imod støtte fra flere instan-

ser eller på fastlagte tidspunkter, afviser hjælpen, eller ikke opnår det fulde potentiale af hjælpen. Det 

kan resultere i, at forvaltningen ender med at visitere til mere omfattende hjælp, f.eks. i form af en mid-

lertidig botilbudsplads efter servicelovens § 107. Med en mere fleksibel og sammenhængende indsats i 

hjemmet vurderer forvaltningen, at flere borgere vil kunne fastholdes i eget hjem. Konkret tager forsla-

get afsæt i, at 21 borgere pr. år vil modtage den nye indsats, og det forventes, at den nye sammenhæn-

gende bostøtte vil forebygge seks indskrivninger i midlertidige botilbud efter servicelovens § 107. 

Forslaget skal også ses i sammenhæng med forvaltningens opmærksomhed på i øvrigt at udvikle meto-

der til levering af støtte til borgere i egen bolig. Metoder der i højere grad kan indfri behov for individu-

elt tilrettelagt hjælp end i dag. Det er derfor forventningen, at erfaringerne i forlængelse af dette forslag, 

vil kunne indgå i de kommende års øvrige tiltag på området.  

Praktisk og pædagogisk botræning – ny sammenhængende og intensiv ydelse med botræning og- 

støtte i eget hjem 

Praktisk og pædagogisk botræning er til borgere, der har en betydelig nedsat fysisk eller psykisk funkti-

onsevne eller har særlige sociale problemer, og som derfor har behov for hjælp, omsorg eller støtte 

samt optræning og hjælp til udvikling af færdigheder. Derudover kan borgerne have behov for praktisk 

hjælp og støtte til nødvendige opgaver i hjemmet og madservice.  
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Konkret vil indsatserne i den praktiske og pædagogiske botræning omhandle: 

• Støtte til og træning i at opbygge en struktur i hverdagen 

• Støtte til og træning i egenomsorg og praktiske opgaver, herunder også at kunne bede om rele-

vant hjælp og støtte 

• Støtte til og træning i at fastholde/opbygge/udvikle netværk og relationer 

• Støtte og træning til deltagelse i samfundet gennem uddannelse og beskæftigelse 

 

Igennem indsatsen vil borgerne samtidig blive afklaret i et fremtidigt støttebehov, herunder støtte til at 

fastholde uddannelse og beskæftigelse. For den enkelte borger vil der være fastsat mål for indsatsen i 

borgerens plan. 

  

I den nye sammenhængende ydelse vil der være tale om en serviceudvidelse inden for § 83 i en af-

grænset periode for borgeren med et forebyggende sigte. Serviceudvidelsen af § 83 vil alene vedrøre 

forslagets målgruppe og vil ikke påvirke serviceniveauet for øvrige borgere, der modtager ydelser efter 

§83. Ydelsen vil tilrettelægges til borgere, der er særligt sårbare ved forandringer i hverdagslivet som 

følge af fx nedsatte eksekutive funktioner, herunder vanskeligheder med planlægning, overblik, pro-

blemløsning, samarbejde og nedsat tempo i udvikling. Det viser sig særligt, når borgerne fx skal flytte 

hjemmefra eller starte uddannelse og dermed forandre deres hverdagsrutine og indgå i nye samarbej-

der. Selvom borgeren er i stand til at håndtere de enkelte delopgaver i et hverdagsliv, fx tøjvask, bliver 

den samlede kompleksitet og tidsforbruget på delopgaverne for stort. Når borgeres ressourcer ikke slår 

til, har det ofte store konsekvenser for borgerens psykiske trivsel.  

 

Med forslaget vil borgeren kunne tilbydes en praktisk hjælp til fx indkøb og rengøring, hvilket kan fri-

gøre ressourcer til personlig udvikling. Dette vil forventeligt kunne reducere mængden af borgere, der 

får brug for en midlertidig botilbudsplads, da borgerne inden for målgruppen vil kunne opnå den nød-

vendige hjælp og støtte i eget hjem. En afledt effekt af forslaget forventes desuden at være, at perioden 

fra en mere omfattende bostøtte til mindre omfattende støtte i eget hjem vil forkortes, eftersom at der 

løbende vil blive arbejdet med en tilpasning af den nødvendige hjælp.  

 

Ydelsen vil blive leveret i tre pakker: 5-7 timer pr uge, 8-10 timer pr uge, 12-14 timer pr uge. Indsatsen er 

et valgfrit tilbud til borgerne, hvilket vil sige, at borgerne fortsat har mulighed for at vælge en ordinær 

opdelt indsats i stedet for. Ved en ordinær opdelt indsats er der frit valg af leverandør af hjemmepleje, 

hvormed borgerne kan vælge en privat leverandør fremfor kommunens egen hjemmepleje. Vælger 

borgerne at tage imod tilbuddet om en af de tre pakker, bortfalder frit valg på hjemmeplejeleverandør. 

 

Målgruppe 

Målgruppen vil være hjemmeboende unge, der netop er flyttet hjemmefra, samt borgere, som bor i 

egen bolig, hvor det vurderes, at de kan profitere af botræning og praktisk og pædagogisk støtte, som 

alternativ til at visiteres til et midlertidigt botilbud. Borgerne er kendetegnet ved, at de har vanskeligt 

ved at tage imod støtte fra flere relevante indsatsområder. Forventningen er, at borgeren med praktisk 

og pædagogisk støtte og botræning kan blive boende i egen bolig og udvikle sine færdigheder dér, og 

dermed forebygge behovet for et botilbud. Målgruppen rummer borgere med behov for fleksibel 

støtte, træning og udvikling i en afgrænset periode, som udgangspunkt op til to år.  

 

Målgruppen vil primært være borgere med autismespektrum forstyrrelser, nogle af disse med komor-

biditet i form af periodisk depression, OCD, ADHD/ADD eller angst. Det er kendetegnet for borgerne, at 

de samlet set er ressourcestærke nok til at bo i egen bolig, samtidig med at de har komplekse funktions-

nedsættelser, som kræver kontakt med mange instanser fx øvrige forvaltninger og regionale tilbud. 

Særligt for målgruppen er, at deres funktionsniveau svinger, og at de derfor nogle gange kan udføre 

opgaver uden støtte - og andre gange skal have personale til at udføre opgaverne for sig. En anden mål-

gruppe kan være borgere med lettere mental retardering, som har et behov, som skifter periodevis. 
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Organisering  

Indsatsen organiseres som en særlig visiteret ydelse, der leveres af et nyt team på fem medarbejdere, 

der fagligt og personalemæssigt er tilknyttet den nuværende bostøtte i Socialforvaltningens Borger-

center Handicap. Indsatsen forankres i Borgercenter Handicap, hvor den nævnte målgruppes særlige 

behov identificeres, og den samlede hjælp udmåles. På nuværende tidspunkt leveres hjemmepleje ef-

ter § 83 af Borgercenter Voksne, og med vedtagelse af forslaget vil opgaven med at yde § 83 til forsla-

gets målgruppe således flyttes fra forvaltningens Borgercenter Voksne til Borgercenter Handicap. Til-

svarende flyttes udgiften, og der vil dermed være en mindreudgift under Borgercenter Voksne, der sva-

rer til den nuværende leverance af hjælpen.  

 

Eftersom at indsatsen vil bestå af en kombination af hjemmepleje og socialpædagogisk indsats, vil tea-

met skulle bemandes med både Social- og sundhedsassistenter og socialpædagogisk personale.  Be-

mandingen vil med fordel kunne ske ved medarbejdere internt i forvaltningen, der kender organisatio-

nen, i det omfang der er interesserede medarbejder og de matcher de kompetencer, der efterspørges i 

det nye team. Alternativt vil der rekrutteres udefra til teamet. 

 

Derudover er der behov for at ansætte en projektleder i tre år med henblik på at sikre fremdrift, metode-

udvikling og implementere forslaget. Projektlederen vil i forarbejdet, opstartsfasen og mens tiltaget for-

ankres skulle understøtte den daglige ledelse og faglige opbygning af det nye team. Frem mod medio 

2026 forventes det, at den nye ydelse og tilhørende ændringer i organisationen er forankret i driften, og 

der vurderes ikke at være behov for den ekstra understøttelse af teamet herefter.     

 

2. Økonomi  
Forslagets effektivisering udgør 2,3 mio. kr. fra 2024 og frem. Socialforvaltningen har et årligt budget 

på ca. 126 mio. kr. til midlertidige botilbud til borgere med handicap. I 2021 var 125 borgere med han-

dicap indskrevet i købte midlertidige botilbud.  

  

Effektivisering 

Færre køb af midlertidige botilbud 

Effektiviseringen består i, at der ved en forebyggende, sammenhængende og eventuelt intensiveret 

indsats kan reduceres i antallet af visitationer til midlertidige botilbud. Der indhentes derfor en effektivi-

sering ved færre køb af botilbudspladser eller ved, at færre indskrives i forvaltningens egne botilbud, 

hvorved pladserne friholdes, så køb til den øvrige målgruppe vil kunne undgås.  

 

Den økonomiske beregning tager afsæt i, at 21 borgere pr. år vil modtage praktisk og pædagogisk 

botræning, og det forudsættes at den nye sammenhængende bostøtte forebygger seks indskrivninger i 

midlertidige botilbud. Det vil medføre en effektivisering på 4,5 mio. kr. på færre køb af midlertidige bo-

tilbud i 2024 og frem, svarende til en gennemsnitlig besparelse på 0,8 mio. kr. pr. køb.  

 

Effektiviseringen tager afsæt i en konkret gennemgang af de borgere, som er i målgruppen for forsla-

get, og herudfra er der foretaget en faglig vurdering af, hvor mange der forventes at have effekt af ind-

satsen.  

 

Driftsudgifter 

Socialforvaltningen vurderer, at der samlet vil være varige driftsudgifter til den nye indsats svarende til 

2,8 mio. kr. Samtidigt vil der være en mindreudgift til ydelserne efter §§ 83 og 85, som forvaltningen i 

dag leverer.  

 

Varige udgifter til medarbejdere tilknyttet det nye botræningsteam 

Det forudsættes, at 21 borgere pr. år vil modtage praktisk pædagogisk støtte. Ydelsen vil blive leveret i 

tre pakker: 5-7 timer pr uge, 8-10 timer pr uge, 12-14 timer pr. uge. Til at levere ydelsen afsættes 2,8 

mio. kr. fra 2024 og frem til ansættelse af 5 medarbejdere tilknyttet det nye botræningsteam. Teamet 
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opstartes medio 2023, og udgiften i 2023 finansieres gennem investeringsmidler. Fra 2024 og frem 

modregnes udgiften de varige effektiviseringer. 

 

Mindreudgift til nuværende ydelser efter §§ 83 og 85 

Der forventes en mindreudgift på 0,4 mio. kr. på almindelige hjemmeplejeforløb efter §83, eftersom en 

andel af de igangværende §83 forløb vil overgå til at blive leveret efter den nye praktiske og pædagogi-

ske bostøtte. Dette svarer til gennemsnitligt 1 time/uge pr. borger. Beregningen er lavet ud fra den nu-

værende udmåling af hjemmepleje efter §83 til forslagets målgruppe og er beregnet ekskl. de 6 bor-

gere, der undgås i købte botilbud.  

 

Dertil forventes en mindreudgift på 0,3 mio. kr. på almindelige interne hjemmevejlederstøtte efter § 85. 

Det skyldes, at en andel af de §85 forløb, som fremadrettet overgår til at ydes efter den nye praktiske og 

pædagogiske bostøtte, ellers ville været leveret efter den gamle ordning. Beregningerne tager ud-

gangspunkt i den årlige takst på interne §85 forløb og er beregnet ekskl. de 6 borgere, der undgås i 

købte botilbud. 

 

Investering 

Socialforvaltningen vurderer, at det samlet er nødvendigt at investere 4,3 mio. kr. over en periode på 4 

år for at opnå de varige forandringer, der skal sikre, at effektiviseringen indhentes.  

 

Medarbejdere tilknyttet den ny enhed: 1,4 mio. kr.  

For at kunne indhente et provenu allerede fra 2024 afsættes der fra medio 2023 1,4 mio. kr. til at få op-

startet det nye botræningsteam svarende til fem medarbejdere i et halvt år. Herefter vil indsatsen 

overgå til almindelig drift fra 2024 og frem.  

 

Projektleder til koordinering: 1,8 mio. kr.  

Der afsættes 1,8 mio. kr. i tre år fra medio 2023 til en projektleder, der skal sikre overblik, fremdrift og 

koordinering af det nye tiltag. Herudover skal projektlederen i perioden frem til medio 2024 under-

støtte den daglige ledelse samt yde en vedvarende medarbejderunderstøttelse, som skal sikre, at den 

nye ydelse færdigimplementeres og forankres varigt i driften. Det er vigtigt for en hurtig og smidig 

overgang, at det nye tiltag forankres i hele organisationen, hvor alle samarbejdsled kender de nye ruti-

ner og arbejdsgange. Hertil forventes i den første tid ekstra arbejde med at sikre kendskab til rette ar-

bejdsgange, understøttelse af dialog og opklarende spørgsmål fra teamet og samarbejdsrelationer 

samt sikre løbende tilpasninger på baggrund af erfaringer fra den første tid.  Det vurderes således afgø-

rende for at sikre en smidig opstart og forankring i driften af de nye indsatser, at projektperioden varer 

til medio 2026.  

 

Kompetenceudvikling: 0,2 mio. kr.  

Der afsættes 0,2 mio. kr. over en to-årig periode til kompetenceudvikling af medarbejderne i det nye 

team for at sikre, at personalet er trænet i og får udviklet de rette kompetencer til at levere en sammen-

hængende hjælp på tværs af ydelserne.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l 
Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 

Færre køb af midlertidige botilbud Service   -4.450 -4.450 -4.450 -4.450 -4.450 

Medarbejdere tilknyttet det nye  
botræningsteam 

Service   2.800 2.800 2.800 2.800 2.800 

Mindreudgift til almindelig hjemmepleje 
efter §83 

Service   -400 -400 -400 -400 -400 

Mindreudgifter til almindelig hjemme-
vejledning efter §85 

Service   -250 -250 -250 -250 -250 

Samlet varig ændring     -2.300 -2.300 -2.300 -2.300 -2.300 
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Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 

Medarbejdere tilknyttet den nye  
botræning 

 Service 1.400           

Projektleder til koordinering  Service 300 600 600 300     

Kompetenceudvikling  Service 100 100         

Samlede implementeringsomkostninger   1.800 700 600 300     

  

Samlet økonomisk påvirkning   1.800 -1.600 -1.700 -2.000 -2.300 -2.300 

  

Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

 3 år             

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

 3 år             

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
  
 

3.     Implementering og opfølgning 
Opfølgningsmål Hvordan måles  

opfølgningsmålet? 
Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

5 medarbejdere er ansat 
 

Lønsystemet Leder af Myndigheds hjem-
mevejlederområde 

Medio 2024 

Projektleder er ansat  Lønsystemet  Leder af Myndigheds hjem-
mevejlederområdet 

 Medio 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Det vurderes at indsatsen 
har forebygget botilbud ef-
ter servicelovens § 107 til 6 
borgere 

Anvisningslisten  Visitationen og økonomi-
staben 

 Halvårligt til brug for initi-
ativlisten 

21 helårsborgere pr. år 
modtager den nye ydelse.  

Ydelsesmodtager i DO-
MUS eller evt. CURA 

 Økonomistaben  En gang årligt, - med start 
ultimo 2024 

 

Det bemærkes, at der er en generel risiko forbundet med besparelser på botilbudspladser, da Socialfor-

valtningen har udfordringer med at leve op til forsyningsforpligtelsen på botilbudsområdet. Udfordrin-

gerne indebærer et generelt pres på budgettet til køb af midlertidige botilbud til borgere med handi-

cap, hvor besparelsen på indeværende forslag hentes. Selvom det nye tiltag har god effekt, kan effekti-

viseringen potentielt ikke identificeres i det overordnede udgiftsniveau.  

 
 

4.     Risikovurdering  
Forvaltningen vurderer risikoen som lav i forhold til at indhente forslagets effektivisering, da det ople-

ves, at der er behov for netop denne type indsats til målgruppen.  

 

Der kan være en risiko forbundet med rekruttering og fastholdelse af personale, hvilket potentielt vil 

kunne påvirke borgernes udbytte af indsatsen. Der arbejdes med fastholdelse af medarbejdere i form af 

en god rekrutteringsindsats samt ved at fokusere på kompetenceudvikling af personalet. Derudover er 

der en risiko forbundet med, at borgerne fravælger tilbuddet om botræning og i stedet vælger den op-

delte indsats. Eftersom det er forvaltningens erfaring, at der er et behov for denne indsats, forventes det 

dog ikke, at en betydelig andel af borgere vil fravælge tilbuddet. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 

 
5.     Effektivisering på administration  

Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 
 

6.     Hvem er hørt?  
  Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Øko-
nomiforvaltningen 

  Godkendt d. 20. januar 2023. 

  

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investerings-
forslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 
2024. 

 
 

  Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BCH-MED: d. 13. december 2022 

  
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 52 STYRKET KAPACITET TIL BØRN MED 

HANDICAP

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
I Socialforvaltningens omsstillingsplan på handicapområdet med sporet De rette tilbud til borgeren: 
Bo- og dagtilbud , hvoraf dette forslag udspringer. Rette tilbud  har til formål at tilpasse den eksiste-
rende tilbudsvifte, så den matcher borgernes behov for specialiserede botilbud og herved styrke både 
den kortsigtede og langsigtede kapacitetsstyring. 

På baggrund af en analyse af Socialforvaltningens køb af eksterne (offentlige og private) døgnpladser 
til børn og unge med handicap, vurderes det relevant at tilpasse Socialforvaltningens udbud til det sti-
gende behov for pladser på det specialiserede område. En styrkelse af kapaciteten har i dette forslag 
fokus på døgnpladser til børn og unge med autisme og psykiatriske vanskeligheder med selvskadende 
og/eller selvmordstruede adfærd. 

Med forslaget tilpasses tilbudsviften under Socialforvaltningens Center for Børn med Handicap, hvor 
kapaciteten styrkes med henblik på at sikre plads til flere børn og unge i egne tilbud frem for at de pla-
ceres via eksternt købte pladser, som ofte er mere udgiftstunge. Kapacitetsudvidelsen vil ske på et til-
bud, hvor målgruppen overordnet ligger indenfor samme spektrum, men som styrkes til at kunne til-
byde plads til børn og unge med autisme og psykiatriske vanskeligheder med selvskadende og/eller 
selvmordstruede adfærd.  

Forslaget indeholder: 
• Ombygning af eksisterende skolebygning, således at kapaciteten på en institution under Center

for Børn med Handicap udvides med 4 pladser.
• Kompetenceudvikling af personalet på tilbuddet mhp., at målgruppen af børn og unge med psy-

kiatriske vanskeligheder og med selvskadende og selvmordstruende adfærd kan rummes.
• Etablering af fleksible pladser efter Servicelovens §107 om midlertidige botilbud og §66 om an-

bringelsessteder for børn og unge.
• Tættere samarbejde med skole og STU (særligt tilrettelagt ungdomsuddannelse)

Ombygning af eksisterende skolebygning  
Center for Børn med Handicap drifter forvaltningens døgninstitutioner til børn med handicap, herun-
der den institution, som foreslås udvidet. Det er en åben døgninstitution efter servicelovens § 66 om 
anbringelsessteder for børn og unge.  Med forslaget udvides kapaciteten fra 12 til 16 pladser. De fire nye 
fleksible pladser etableres i en eksisterende bygning, som pt. ikke er i brug. Bygningen har tidligere 
rummet dele af en intern skole og ligger i forbindelse med den konkrete døgninstitution. Etableringen 
af de fire nye pladser forudsætter indledningsvis, at der investeres i en gennemgående ombygning og 

Kort resumé: Med forslaget investeres i at styrke kapaciteten og tilpasse tilbudsviften til børn og 

unge med handicap, så den fortsat matcher målgruppens behov. Det med henblik på 

at sikre plads til flere børn og unge i egne tilbud, hvorved der opnås en effektivisering 

ved at reducere antallet af købte pladser til målgruppen. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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renovering af bygningen indvendigt, ligesom der skal investeres i inventar og indretning. Ombygnin-
gen omfatter etablering af fire ungdomsværelser med bad, toilet og tekøkkenfaciliteter. Derudover 
etableres andre nødvendige faciliteter som opholdsstuer, køkken og personalerum. 
 
 
Kompetenceudvikling af personalet 
Med de fire pladser oprettes et specialiseret miljøterapeutisk behandlingstilbud til børn og unge med 
psykiatriske vanskeligheder, hvor den enkelte vil blive mødt af mentaliserende og fagligt stærke voksne i 
overskuelige rammer.  Behandlingen vil tage afsæt i en evidensbaseret miljøterapeutisk tilgang, som 
skal sikre et godt udviklingsmiljø, hvor bl.a. relationsarbejde skal motivere til egen udvikling mod bedre 
trivsel, læring og selvstændighed. Tilbuddet skal via kognitiv adfærdsterapi, metakognitiv terapi og den 
miljøterapeutiske tilgang give ro i en tilværelse, der ellers kan forekomme kaotisk for barnet/den unge, 
der har svære psykiske vanskeligheder.   
 
Personalegruppen opkvalificeres/kompetenceudvikles, hvorved det bliver muligt at imødekomme den 
udvidede målgruppe af børn og unge med autisme med psykiatriske vanskeligheder og selvskadende 
og/eller selvmordstruende adfærd. 
 
Kompetenceudvikling af medarbejdergruppen vil bygge videre på de allerede eksisterende kompeten-
cer og vil indeholde neurouddannelse samt miljøterapi i regi af den pædagogiske diplomuddannelse 
(kompetencefonden dækker 80% af kursusudgifterne). Yderligere vil medarbejderne løbende blive ud-
dannet i, - og sikret vedligeholdelse af, konflikthåndteringskompetencer, relevante psykiatriske pro-
blemstillinger samt deltage i løbende supervision.  
  
Der vil arbejdes tværfagligt med specialiserede behandlingsplaner, hvor pædagogikken suppleres af 
bl.a. psykologbehandling, miljøterapi, psykomotorik, fysio- og ergoterapi. Udover et kompetenceløft af 
døgninstitutionens nuværende personalegruppe, er der behov for at rekruttere yderligere faglige kom-
petencer målrettet det tværfaglige behandlingsmiljø, som målgruppen kalder på. Da der allerede er an-
sat personale med flere af kompetencerne på døgninstitutionen i dag, er der ikke udelukkende er tale 
om en rekrutteringsproces af nye medarbejdere, men også om en opnormering af timeantal og fasthol-
delse af eksisterende kompetencer.  
  
Der skal ansættes en faglig koordinator og den behandlende psykolog opnormeres til henholdsvis vare-
tagelse af den faglige indsats og behandlingsansvaret. Yderligere skal de begge fungere som spar-
ringspartner og supervisor for det øvrige personale.  
 
Fleksible pladser med mulighed for at imødekomme individuelle behov  

Antallet af børn og unge, der anbringes sent i deres opvækst, er stigende, hvorfor to af de fire pladser 
skal fungere som fleksible pladser efter servicelovens § 107 (midlertidige botilbud), der ved behov kan 
benyttes som midlertidige pladser til unge ud over det 18. år (midlertidige §107-pladser vil kunne sæt-
tes i spil, når et barn fylder 18 år).  Med de fleksible pladser gøres det muligt for den unge at blive bo-
ende på døgninstitutionen frem til det fyldte 23. år. Med to fleksible §107-pladser vil det således være 
mere attraktivt at anbringe unge på de 4 specialiserede pladser, da tidshorisonten for opholdet i det be-
handlende tilbud vil være længere end normalt.  
  
Det er her væsentligt at understrege, at Socialtilsynet stiller sig positiv overfor løsningen, hvor Socialfor-
valtningen proaktivt håndterer en stigende udfordring, hvor unge er tvunget til at flytte flere gange in-
denfor en kort årrække.  
  
Etablering af tættere samarbejde med skoler, STU og ungdomsuddannelser 

De fleste børn og unge med autisme og psykiatriske vanskeligheder med selvskadende og/eller selv-
mordstruede adfærd har gavn af et botilbud med intern skole eller STU. Det er imidlertid ikke rentabelt 
at etablere en intern skole på døgninstitutionen pga. størrelse og spredning i undervisningsbehov. Der-
for indeholder dette forslag yderligere et udviklingsspor med henblik på etablering af tættere og mere 
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forpligtende samarbejde og partnerskaber med skole, STU og ungdomsuddannelsesudbydere for den 
nye målgruppe. 
 
Denne indsats forventes at kræve en 2-årig projektansættelse (deltid). Projektmedarbejderen skal op-
søge og undersøge mulighederne for etablering af midlertidige og periodevis satellit-undervisning og 
andre former for samarbejde, hvor lærerne er fagligt og organisatorisk tilknyttet andre skoler, men i 
stand til fx at levere undervisning på døgninstitutionen.  
 

2. Økonomi 
De nye pladser forventes at kunne være i brug fra medio 2024. Forslagets samlede effektivisering udgør 
1,2 mio. kr. i 2024 og 2,3 mio. kr. fra 2025 og frem. Socialforvaltningen har et årligt budget på ca. 117 
mio. kr. til køb af anbringelse af børn og unge med handicap og 140 mio. kr. til køb af midlertidige botil-
bud efter SEL § 107. Forslaget medfører besparelser inden for disse rammer.  
 
Ved at udvide kapaciteten under Center for Børn med Handicap med fire fleksible pladser og sidelø-
bende opkvalificere personalegruppen mod at kunne rumme en ny målgruppe, vil Socialforvaltningen 
kunne reducere antallet af købte pladser. Det svarer til fire børn/unge, som kan være på egne kommu-
nale pladser i stedet for ekstern købte pladser.  
 
Effektivisering 

To færre købte døgnanbringelser: 2,3 mio. kr.  

Under forudsætning af at de nye pladser står klar pr. juli 2024, forventes der reducerede udgifter sva-
rende til 2,3 mio. kr. i 2024 og 4,6 mio. kr. fra 2025 og frem ved to færre købte døgnanbringelser efter 
SEL § 66 til børn og unge. Gennemsnitligt koster en anbringelse hos eksterne leverandører for den kon-
krete målgruppe 6.300 kr. i døgnet svarende til 2,3 mio. kr. årligt pr. plads. 
 
To færre købte midlertidige botilbudspladser: 1,7 mio. kr. 
Under forudsætning af at de nye pladser står klar 1. juli 2024, forventes der reducerede udgifter sva-
rende til 1,7 mio. kr. i 2024 og 3,5 mio. kr. i 2025 og frem som følge af to færre købte midlertidige botil-
budspladser efter SEL § 107. Gennemsnitligt koster en anbringelse hos eksterne leverandører efter SEL 
§ 107 for den konkrete målgruppe 4.800 kr. i døgnet svarende til 1,7 mio. kr. årligt pr. plads.  
 
Effektiviseringen indhentes ved nyanbringelser og revisitationer, hvor der skal vælges et døgntilbud. 
Besparelsen vil ikke omfatte hjemtagelse af børn, der allerede er anbragt og trives i deres eksterne til-
bud. 
 
Varig drift 

Driftsudgifter til udvidelsen: 2,9 mio. kr. 

De varige driftsudgifter dækker drift af de fire nye pladser samt opnormering af behandlende psykolog 
og ansættelse af faglig koordinator varetagelse af den faglige indsats. Der afsættes 2,9 mio. kr. i 2024 og 
5,8 mio. kr. i 2025 og frem. 
 

Investering 

Socialforvaltningen vurderer, at det samlet er nødvendigt at investere 5,3 mio. kr. i service og 5,1 mio.  
kr. i anlæg over en periode på 3 år for at opnå de varige forandringer, der skal sikre at effektiviseringen 
indhentes. Investeringsbehovet er estimeret for hvert enkelt tiltag på baggrund af erfaring med tidli-
gere tiltag samt en konkret, faglig vurdering af de forudsætninger, der skal være til stede før kapacitets-
tilpasningen kan realiseres.  
 
Ombygning af eksisterende skolebygning: 4,6 mio. kr. 
Etableringen af de fire nye pladser forudsætter, at der investeres i en ombygning af eksisterende fysiske 
rammer af en bygning, som pt. ikke er i anvendelse. Tilpasningen vil bestå af en gennemgående om-
bygning og renovering indenfor i bygningen, ligesom der skal investeres i inventar og indretning. På 
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baggrund af forundersøgelse fra KEID estimeres anlægsudgifterne inkl. administrationsbidrag til byg-
herre til at udgøre 4,6 mio. kr. 
 

Montering: 0,2 mio. kr.  

Der afsættes 0,2 mio. kr. til løst inventar i fællesarealer, personalefaciliteter og værelser, hvilket svarer til 
60 t. kr. pr. plads.  
 

Personsikring: 0,3 mio. kr.  

Med en udvidet målgruppe og etablering af pladser i en særskilt bygning bliver der behov for en ny løs-
ning for personalesikring på tilbuddet. Det er nødvendigt, at der kan tilkaldes hurtig hjælp i de tilfælde, 
hvor en medarbejder kan komme til at stå i situationer med udadreagerende adfærd. Ligeledes er det 
vigtigt, at der kan reageres hurtigt og sikre de øvrige børn/unge i tilfælde, hvor et barn/ung kan tænkes 
at gøre skade på sig selv. Hvis det ikke er muligt med auditiv eller visuel kontakt, skal medarbejderen 
bære alarm. Med den påtænkte normering, den udvidede målgruppe, og det, at de nye pladser ligger i 
en separat bygning, vil auditiv eller visuel kontakt ikke altid være mulig fx om natten, hvorfor der er be-
hov for, at medarbejderne bærer alarm.  
 
Projektleder/tovholder: 0,9 mio. kr.  

Med henblik på at sikre koordinering af byggeprocessen i Socialforvaltningen, herunder stå for kontak-
ten til bygherre, samt sikre koordinering og inddragelse af relevante medarbejdere i fasen, hvor de nye 
pladser tages i brug, afsættes midler til ansættelse/frikøb af en projektleder forankret i Socialforvaltnin-
gens Borgercenter Handicap. Forvaltningen vurderer på baggrund af tidligere erfaringer, at der vil 
være behov for projektmedarbejder i en periode på 18 måneder med start fra medio 2023.  
 

Kompetenceudvikling af personale, herunder frikøb: 3,0 mio. kr. 

Der afsættes 1,0 mio. kr. i 2023-2024 til kompetenceudvikling af medarbejdere under center for Børn 
med Handicap. Kompetenceudviklingen vil bestå af kompetencegivende forløb inden for både neuro-
pædagogik og miljøterapi, samt faglig supervision for alle medarbejdere tilknyttet de nye pladser, og 
som skal arbejde med en meget specialiseret målgruppe. 
 
Der afsættes 2,1 mio. kr. i 2023-2024 til frikøb af personale, der skal gennem uddannelse. Det er nød-
vendigt, idet det er en høj andel af personalegruppen, der samtidig skal igennem uddannelse for at per-
sonalet har gennemført uddannelsesforløbet, inden de nye pladser åbner.  
 

Psykolog og faglig koordinator:  

Der afsættes i 2024 0,2 mio.kr. til at øge psykologindsatsen og 0,3 mio. kr. til oprettelse af en koordina-
torstilling. Det er nødvendigt at påbegynde omstillingen til den nye målgruppe tidligt, for at den fulde 
effekt kan opnås fra ved ibrugtagning af de nye pladser. Fra ibrugtagning overgår udgiften til de faste 
driftsomkostninger af de fire nye pladser.  
 
Etablering af tættere samarbejde med skoler, STU og ungdomsuddannelser: 1,1 mio. kr.  

Der afsættes 1,1 mio. kr. over en treårig periode til ansættelse/frikøb af en deltids projektmedarbejder, 
som skal sikre etablering af tættere og mere forpligtende samarbejde og partnerskaber med skole, STU 
og ungdomsuddannelsesudbydere. Et tættere samarbejde, hvor der findes nye løsninger, er et væsent-
ligt element i at lykkes med at udvide kapaciteten til den udvidede målgruppe af børn og unge med au-
tisme og psykiatriske vanskeligheder med selvskadende og/eller selvmordstruet adfærd. Det at skulle 
transporteres i skole og dagligt forlade bostedet er krævende for de unge på tilbuddet. Det betyder at 
de unges ressourcer i høj grad bruges på transport til og fra undervisningsinstitutionen. Ved at de unge 
periodevist kan tilbydes undervisning på tilbuddet betyder, at de kan fastholdes i uddannelse. Samtidig 
frigives ressourcerhos de unge, så de kan udvikle andre færdigheder eller f.eks. at tilbagegang kan over-
kommes. Projektmedarbejderen vil således indgå dialog med diverse uddannelsesinstitutioner og øv-
rige tilbud med erfaringer på området med henblik på at afsøge muligheder for at etablere midlertidige 
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og periodevis satellit-undervisning og andre former for samarbejde, hvor lærerne er fagligt og organi-
satorisk tilknyttet andre skoler, men i stand til fx at levere undervisning på døgninstitutionen. Ligeledes 
skal projektmedarbejderen stå for at indgå aftaler om nye løsninger samt sikre at de kommer op at køre 
som en del af driften på tilbuddet.  
 
Behandling hos Socialtilsynet: 0,1 mio. kr.  

Det er en forudsætning, at Socialtilsynet godkender, at to af de fire pladser skal fungere som fleksible 
pladser efter servicelovens § 107 (midlertidige botilbud). Hertil afsættes 0,1 mio. kr. i 2023 svarende til 
den takst Socialtilsynet skal have for godkendelsen.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l  
Styrings- 
område  

2023  2024  2025  2026  2027  2028  

  

Besparelse på køb af døgnophold 
til børn og unge, børnerammen 

Service   -2.300 -4.600 -4.600 -4.600 -4.600 

Besparelse på køb af midlertidige 
botilbud efter SEL § 107, voksen-
rammen 

Service   
-1.725 

  

 
-3.450 

  

 
-3.450 

  

 
-3.450 

  

 
-3.450 

  
Driftsomkostninger til de 4 nye 
pladser 

Service   2.875  5.750 5.750 5.750 5.750 

Samlet varig ændring  Service    -1.150    -2.300   -2.300   -2.300   -2.300  

  

Implementeringsomkostninger  

Ombygning, rådgiverhonorar og 
administrationsbidrag  

Anlæg 4.200 425         

Montering (løst inventar) Anlæg  240     

Personsikring Anlæg  300     

Projektleder/frikøb til koordinering 
af udvidelsen 

Service 300 600         

Uddannelse af personale (Miljøte-
rapeutisk behandling) 

Service 300 600         

Frikøb af personale Service 850 1.250     

Psykolog og faglig koordinator – 
driftsudgift i 2023 

Service  550     

Projektmedarbejder/frikøb til etab-
lering af satellit undervisning – 
partnerskaber med skoler og STU 

Service 200 400 200       

Godkendelse fra Socialtilsynet Service  50     

Samlede implementeringsomkost-
ninger, service 

Service 1.650  3.450  200    

Samlede implementeringsomkost-
ninger, anlæg  

Anlæg 4.200 965          

Samlede implementeringsomkost-
ninger  

  5.850 4.415 200       

  

Samlet økonomisk påvirkning    5.850 3.265 -2.100 -2.300 -2.300 -2.300 

  

Tilbagebetalingstid baseret på   
    7 år           

Serviceeffektivisering  

Tilbagebetalingstid baseret på   
     7 år           

Totaløkonomi  

 
Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Implementering og opfølgning 
 
Implementering af forslaget  
Implementeringen af forslaget omfatter et tilbud i regi af Center for Børn med Handicap, og forslaget 
vil kunne implementeres i umiddelbar forlængelse af vedtagelsen, indledningsvist med ombygning.  
  

4. Risikovurdering  
Forslagets risiko vurderes som mellem. Risikoen er primært forbundet med anlægsinvesteringerne. Det 
er en bygning, der tidligere har været anvendt til andet formål (intern skole), og derfor vil en ombyg-
ning af bygningen forudsætte en godkendelse i ændring af anvendelsesformålet. Det er hjemkommu-
nen, der godkender dette. Ombygningen vil desuden kræve en byggetilladelse, samt myndighedsbe-
handling fra certificeret brandrådgiver og statiker, hvilket også kan give anledning til længere sagsbe-
handlingstid. Der skal derfor forventes tid til sagsbehandling... Endelig er forundersøgelsen fra KEID ud-
ført på kortere tid end normalt, hvilket medfører en risiko i forhold til estimat over investeringsbehov til 
ombygningen og tidsramme for projektet. Forvaltningen forsøger at afbøde ovenstående risici ved at 
lægge ekstra tid ind i tidsplanen i forhold til ibrugtagning samt afsætte ekstra midler til uforudsete om-
kostninger efter rådgivning fra KEID. 
   

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Ansættelse af projektleder Løndata Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Ultimo 2023 

Uddannelse af personale Ledelsesinformation Staben, Borgercenter Handi-
cap 

Ultimo 2024 

Ombygning til fire nye plad-
ser 

Er pladserne etableret og i 
brug, afrapportering fra pro-
jektleder 

Staben, Borgercenter Handi-
cap 

Ultimo 2024 

Etablering af satellit under-
visning – partnerskaber 
med skoler og STU 

Afrapportering fra projektle-
der 

Staben, Borgercenter Handi-
cap 

Medio 2025 

Realisering af effektiviseringer 

Færre køb af døgnophold til 
børn og unge, børneram-
men 

Opfølgning på antal køb   
via Socialforvaltningens   
økonomi- og fagsystemer  
 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap  

Årligt i fjerde kvartal fra 
2024-2028  

Færre køb af midlertidige 
botilbud efter SEL § 107, 
voksenrammen 

Opfølgning på antal køb   
via Socialforvaltningens   
økonomi- og fagsystemer  

Økonomienheden, Borger-
center Handicap  

Årligt i fjerde kvartal fra 
2024-2028  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration.  

6. hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 8. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har Hoved-MED og forvalt-
ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 
udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen  sagen  Socialudvalgets behandling af inve-
steringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.  den 1. marts og til Socialudvalgets 2. behandling af 
budget 2024.  

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Ja Godkendt d. 9. februar 2023  

MED-udvalg Ja 
HovedMED: d. 10. februar 2023 
BCH-MED: d. 13. december 2022 
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FORSLAG 53 KAPACITETSTILPASNING - 

SOLISTBOLIG I TILKNYTNING TIL CENTER FOR 

SELVSTÆNDIG BO-LIG OG BESKÆFTIGELSE 

(JENS WARMINGSVEJ) 

Kort resumé: For at kunne imødekomme ændringer indenfor målgruppen af borgere med handicap, 
foreslår forvaltningen at tilpasse den eksisterende tilbudsvifte. Med forslaget investeres 
i at etablere en solistbolig oprettet i pavillon i tilknytning til Center for Selvstændig Bo-
lig og Beskæftigelse. Herved imødegås behovet for en mere skærmet og dog selvstæn-
dig bolig til én borger, hvilket giver en besparelse på forskellen mellem pris på intern 
plads og pris på ét køb af botilbudsplads hos ekstern leverandør.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag
I Borgercenter Handicaps omstillingsplan fremgår et spor med et særligt fokus på ’De rette tilbud til 

borgeren: Bo- og dagtilbud’. Sporet handler blandt andet om de fysiske rammer og den rette kapacitet 
på forvaltningens botilbudspladser. 

Socialforvaltningen ser et behov for bedre at kunne støtte målgruppen af borgere, der har behov for en 
skræddersyet og ’skæv’ indsats for at kunne lykkes i deres botilbudsophold. Et tilbud til borgere, som 
trives dårligt i de klassiske botilbudsformer. Dette omfatter fx borgere med autisme og en overbygning 
af kormorbide lidelser såsom angst, bipolar lidelse m.fl., og som supplement hertil kan have misbrugs-
problematikker. For disse borgere er det blandt andet vigtigt, at boligerne kan placeres isoleret fra an-
dre, og at det pædagogiske hold omkring borgeren kan etableres fleksibelt efter den enkeltes behov. 
Der er behov for at kunne tilbyde denne type botilbud i forvaltningens eget regi, hvor det sikres, at bor-
gerne støttes med en høj socialfaglig kompetence. Samtidigt er de eksternt købte løsninger ofte meget 
dyre, og det vurderes, at forvaltningen kan løfte opgaven mere omkostningseffektivt.  

For at skabe de fysiske rammer, der er behov for til målgruppen, vil Socialforvaltningen aktuelt etablere 
en skærmet bolig på Jens Warmingsvej i tilknytning til Center for Selvstændige Botilbud og Beskæfti-
gelse (CSBB). Boligen oprettes i pavillon i tilknytning til et eksisterende botilbud, idet pavillonkonstella-
tionen er fleksibel og nem at isolere fra andre boliger og opfylder målgruppens behov for en mere 
skærmet og selvstændig bolig. Ved at tilpasse forvaltningens egen kapacitet med en pavillonløsning vil 
der være en besparelse, da oprettelsen af forvaltningens egen plads vil være billigere end en købt plads 
til borgeren. 

Da forvaltningen allerede har gode erfaringer fra en pavillon som midlertidig ordning i tilknytning til Cen-
ter for Selvstændige Botilbud og Beskæftigelse, ønskes det derfor etableret som et permanent botilbud.  

2. Økonomi
Effektivisering 

Forslagets nettoeffektivisering udgør i alt 0,32 mio. kr. fra 2024 og frem som følge af én færre købt boti-
lbudsplads til målgruppen. Effektiviseringen består af udgiften til køb af en plads fraregnet udgiften til 
drift af en plads i tilknytning til eget botilbud.  

Besparelse vedr. køb af én plads hos eksterne leverandører svarer til 1,0 mio. kr. fra 2024 og frem, og 
driftsomkostninger til en bolig i pavillon inklusiv vedligehold udgør 0,6 mio. kr. i 2024 og frem. 
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Investering 

Der søges om en permanent løsning, hvor Socialforvaltningen køber og ejer pavillonen. Forvaltningen 
har gode erfaringer med en pavillonkonstellation, da det er en nem løsning, som hurtig kan etableres i 
forhold til at bygge en ny ejendom fra bunden. Og ved at gøre den permanent sikres det, at beboer ikke 
skal flytte unødigt. Forvaltningen har været i dialog med Teknik og Miljøforvaltningen i forhold til, hvad 
der er af krav til en permanent pavillonløsning. Kravene omfatter blandt andet, at der støbes fundament, 
at der etableres en rampe til indgangen, og at pavillonen har den nødvendige standard. Forvaltningen 
har nedenfor opgjort investeringsudgifter hertil. Derudover udløser den ekstra bolig krav om oprettelse 
af en ekstra p-plads. Socialforvaltningen vil søge om dispensation herfor. Udgiftsniveauet for de enkelte 
investeringer er baseret på erfaringer med en tilsvarende løsning samt indhentede tilbud.  
 
Etablering af pavillon: 0,9 mio. kr.  

Udgift til køb af pavillon på 40 m2 inklusive inventar, montering og etablering af rampe 0,7 mio. kr. Her-
til kommer udgift til støbning af fundament og klargøring af grund svarende til 0,2 mio. kr. Da placerin-
gen tidligere har været benyttet til en midlertidig pavillon, er der allerede etableret tilkobling til kloak, 
vand og el. 
 

Projektledelse og byggeteknisk rådgivning: 0,2 mio. kr.  

Udgift til byggeteknisk rådgivning og forvaltningens projektledelse af byggeprocessen, herunder an-
skaffelse af byggetilladelse og ibrugtagningstilladelse svarende til 0,2 mio. kr. i 2023 og 0,1 mio. kr. i 
2024. Forvaltningen har ved tidligere anlægssager erfaret, at det er nødvendigt at få faglig sparring og 
rådgivning i forhold til at få indhentet byggetilladelse, styre byggeprocessen samt indgå dialog med 
bygherre. Ligeledes kan der erfaringsmæssigt være behov for ressourcer i den første tid efter projektet 
står færdigt for at sikre en god opstart og at eventuelle mangler, udestående mv. bliver håndteret, hvor-
for der er afsat midler hertil ind i 2024.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l  Styrings-
område  2023  2024  2025  2026  2027  2028  

Varige ændringer (effektiviseringer og drift)  
Besparelse vedr. køb af én plads  
hos eksterne leverandører 

Service   -950 -950 -950 -950 -950 

Driftsomkostninger til en bolig i pavillon Service        560 560 560 560 560 

Samlet varig ændring      -390 -390 -390 -390 -390 

  

Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen)  

Pavillon 40 kvm. inkl. inventar Anlæg         700            
Støbning af fundament og klargøring af 
grund Anlæg         150            

Byggeteknisk rådgivning og koordinering 
af byggeprocessen Service 150      50          

Samlede implementeringsomkostninger, 
service  Service         150  50          

Samlede implementeringsomkostninger, 
anlæg  Anlæg 850           

Samlede implementeringsomkostninger    1.000 50          

  

Samlet økonomisk påvirkning    1.000  -340 -390 -390 -390 -390 

  

Tilbagebetalingstid baseret på   
 4 år             

Serviceeffektivisering  

Tilbagebetalingstid baseret på   
 4 år             

Totaløkonomi 
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Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
 

3. Implementering og opfølgning 

4. Risikovurdering  
Risikoen for at kunne indhente den økonomiske effektivisering vurderes som lav. Forslaget bygger på 
gode erfaringer med tilsvarende løsning på samme placering. Effektiviseringen er afhængig af, at løs-
ningen kan permanentgøres. Forvaltningen har været i dialog med Teknik og Miljøforvaltningen i for-
hold til, hvad der er af krav til en permanent pavillonløsning. Der er i casen afsat investeringsmidler til at 
sikre, at disse krav kan efterleves. Den økonomiske effekt i baseres desuden på, at pavillonen står klar 
primo 2024, hvor det forventes, at en beboer kan flytte ind.  
 

  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Pavillonbolig er opsat og 
klargjort  

Afrapportering fra medar-
bejder som står for koordi-
nering af byggeproces.  

Center for Selvstændig Bo-
lig og Beskæftigelse,  
Borgercenter Handicap 

I 4. kvartal 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Ét færre køb som følge af, 
at en borger er flyttet ind i 
den nye solistbolig.  

Opfølgning på antal køb  
via Socialforvaltningens  
økonomi- og fagsystemer 

Økonomienheden,  
Borgercenter Handicap 

I 2.  kvartal 2024.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 11. januar 2023. 

 
 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-
ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 
udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investe-
ringsforslag til budget 4, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af 
budget 2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Ja Godkendt d. 22. februar 2023. 

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 
BCH-MED: d. 13. december 2022 
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FORSLAG 54 FREMSKUDT INDGANG TIL 
SOCIALPSYKIATRIEN OG TIDLIG FOREBYGGELSE 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

I dag er hovedindgangen til støtte efter serviceloven for borgere med psykiske udfordringer visitation 

via myndighedsenheden Psykiatrienheden. Servicelovens § 82 giver mulighed for at tilbyde tidlige og 

forebyggende indsatser, herunder gruppebaseret hjælp og støtte (§ 82 a), individuel tidsbegrænset 

hjælp og støtte (§ 82 b) og støtte etableret i samarbejde med frivillige organisationer (§ 82 d), mens 

§85 vedrører socialpædagogisk støtte i hjemmet til borgere med nedsat fysisk eller psykisk funktions-

evne eller særlige sociale problemer. Med §§107 og 108 er kommunen forpligtiget til at tilbyde midlerti-

dige (§107) eller længerevarende (§108) ophold på botilbud for borgere med nedsat fysisk eller psy-

kisk funktionsevne. Størstedelen af ansøgningerne om støtte kommer fra samarbejdspartnere, som sø-

ger på vegne af borgeren, primært Region Hovedstadens Psykiatri eller Beskæftigelses- og Integrati-

onsforvaltningen. Socialforvaltningen oplever en stigende efterspørgsel efter socialpædagogisk støtte i

egen bolig (§ 85) til borgere med sindslidelse, og dette har givet et stort pres på både sagsbehandlin-

gen i Psykiatrienheden og leveringen af støtten.

Socialforvaltningen har i omstillingsplanen på området for borgere med sindslidelse og udsatte voksne, 

Borgerens vej mod et selvstændigt liv, en faglig ambition om at tage afsæt i borgernes håb, drømme og 

ressourcer. Omstillingsplanens fokus er desuden, at borgerne får et så selvstændigt liv som muligt. Det 

betyder bl.a., at borgerne tilbydes den rette og mindst indgribende indsats på det rigtige tidspunkt.   

Socialforvaltningen har gode erfaringer med at tilbyde tidlige og forebyggende indsatser efter service-

lovens § 82 i tilbuddet Grib København. Grib København, som blev etableret med investeringsmidler 

fra budget 2019, er en indsats nederst på indsatstrappen, der kan forebygge, at borgeren forværrer sin 

funktionsnedsættelse/sociale problemer. Tilbuddet har været med til at håndtere den stigende efter-

spørgsel efter støtte til borgere i egen bolig. Forvaltningen vurderer, at der er potentiale for udvikling af 

og bedre udnyttelse af de tidlige og forebyggende indsatser efter bl.a. § 82 samtidig med, at der er be-

hov for at styrke borgernes indgang til socialpsykiatrien. 

Etablering af en fremskudt indgang 

Ved at etablere en fremskudt indgang til socialpsykiatrien, hvor borgerne henvender sig fysisk, telefo-

nisk eller digitalt og mødes af en tværfaglig medarbejdergruppe, forventes det, at borgerens behov 

hurtigere kan afklares, og at der i nogle tilfælde kan anvendes mindre indgribende tilbud og løsninger 

målrettet den enkelte borgers særlige behov og ønsker. I dag er indgangen til socialpsykiatrien for 

mange borgere udredning og visitation til § 85-støtte. Det er erfaringen, også fra andre kommuner, at 

behovet for et støtteforløb efter § 85 kan forebygges, hvis indgangen til socialpsykiatrien udvides med 

forbedrede muligheder for råd og vejledning og tidlige og forebyggende indsatser efter § 82. Dermed 

vil indgangen understøtte, at borgerens problemer løses hurtigt frem for, at der igangsættes længere 

Kort resumé: Socialforvaltningen ønsker at etablere en fremskudt indgang for borgere, der ønsker 

tilbud i socialpsykiatrien. Målet er, at borgerens behov hurtigt afklares, og at der kan 

anvendes mindre indgribende tilbud og løsninger målrettet den enkeltes særlige be-

hov og ønsker. Heri ligger også en økonomisk gevinst.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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udrednings- og visitationsforløb, før en indsats kan igangsættes. Ifølge en evaluering fra VIVE har Fre-

dericia Kommune med ”Din Indgang”, hvor borgere med psykiske vanskeligheder eller sociale proble-

mer kan møde direkte ind og modtage hjælp med det samme, således sparet penge ved at tilbyde en 

hurtig og smidig hjælp til en gruppe, der almindeligvis ville have modtaget en længerevarende indsats.  

 

Den fremskudte indgang etableres for at sikre bedst mulig udnyttelse af henholdsvis de tidlige og fore-

byggende indsatser efter § 82 samt kommunens rådgivningsforpligtelser efter servicelovens §§ 10 og 

12. Med §§ 10 og 12 er kommunen forpligtet til at rådgive for at forebygge sociale problemer og hjælpe 

borgeren over øjeblikkelige vanskeligheder (§ 10) og til at sørge for gratis rådgivning til personer med 

nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne eller med særlige sociale problemer (§ 12). Den fremskudte 

indgang skal sikre, at § 82 er dimensioneret rigtigt ift. efterspørgslen. Med indgangen bygges der vi-

dere på Grib København og på samarbejdet mellem myndighed og udfører på voksenområdet. Aktivi-

tets- og samværstilbuddene vil desuden blive en mere central del af tilbudsviften til borgere i egen bo-

lig, og samarbejdet med civilsamfundet vil blive styrket. Etableringen af en indgang kræver tilførsel af 

ressourcer, men den hurtigere afklaring af borgerens støttebehov og styrkelsen af de tidlige og fore-

byggende indsatser forventes at kunne hjælpe flere borgere tidligere, så færre udvikler et behov for 

mere indgribende støtte, som fx socialpædagogisk støtte efter servicelovens § 85.  

 

Konkret ønsker forvaltningen - i første omgang - at etablere en åben, fremskudt indgang, der tager ud-

gangspunkt i Huset for Psykisk Sundhed, hvor Socialforvaltningen samarbejder med Region Hovedsta-

dens Psykiatri, og hvor Psykiatrienheden i forvejen har en åben modtagelse. Der vil blive udviklet et kon-

cept, der beskriver indhold og organisering af indgangen, men som udgangspunkt vil borgerne blive 

modtaget af personale, der repræsenterer forskellige dele af socialpsykiatrien, fx myndighed og udfø-

rer, samt repræsentanter fra civilsamfundet, fx peers. Borgerne vil blive mødt af en undersøgende til-

gang, der har borgerens ønsker og behov i centrum, og borgerne vil i højere grad end nu kunne mod-

tage nu og her-hjælp og råd og vejledning eller blive tilknyttet tidsafgrænsede, individuelle forløb 

og/eller gruppeforløb. Via indgangen kan der bygges bro til frivilligtilbud og aktivitets- og samværstil-

bud. Borgere, der har et mere omfattende støttebehov, vil fortsat blive henvist til en udredning af funk-

tionsevnen med henblik på fx en § 85-indsats. 

 

På baggrund af erfaringerne fra den første – og primære - fremskudte indgang vil forvaltningen efter-

følgende etablere 1-2 mindre indgange (”satellitter”) lokaliseret forskellige steder i København. I det 

omfang det er muligt, vil disse blive placeret i eksisterende lokationer i Socialforvaltningen, fx på aktivi-

tets- og samværstilbud, for dermed at skabe kendskab og let tilgængelighed til disse tilbud.  

2. Økonomi 
Forslaget har en samlet økonomisk påvirkning på 0,5 mio.kr. i 2024 stigende til 4,2 mio.kr. i 2028. 

 

Effektivisering 

Forslaget har en samlet effektivisering på 2,6 mio. kr. i 2024 stigende til varigt 4,2 mio.kr. fra 2027. 

Færre og kortere indsatser til borgere i eget hjem sfa. fremskudt indgang til socialpsykiatrien 

Forslaget vil medføre færre henvisninger til mere indgribende indsatser, primært socialpædagogisk 

bostøtte efter servicelovens § 85 svarende til en samlet besparelse på 4,0 mio. kr. i 2024 stigende til 5,0 

i 2026 og 6,0 mio. kr. i 2027 og frem.  

I 2021 var der i alt 406 bevillinger af § 85-støtte i borgers eget hjem. Socialforvaltningen vurderer på 

baggrund af gennemgang af aktuelle borgersager, at 20 pct., dvs. ca. 80 af de borgere, der bevilges § 

85-støtte, ville kunne profitere af et tidligt og forebyggende forløb under § 82, hvis forvaltningen havde 

mere kapacitet i § 82-indsatsen. Hvis flere henvises til et § 82-forløb, vil forvaltningen opnå en bespa-

relse på § 85-forløb, som koster 75 t. kr. i gennemsnit, mens § 82 koster 25 t. kr. I 2024 forventes 50 
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borgere at henvises til § 82 i stedet for § 85, mens antallet stiger til det fulde potentiale; nemlig 80 bor-

gere, i forbindelse med etablering af 1-2 satellitindgange i 2026. Det forventes, at disse borgere efter 

endt forløb vil være selvhjulpne, evt. med tilknytning til fx AST-tilbud eller tilbud i civilsamfundet.  

Varige udgifter til flere socialfaglige medarbejdere til forebyggende indsatser efter §82 

I 2021 var der ca. 90 borgere i et individuelt forløb i Socialforvaltningens § 82-indsats, Grib København. 

I et individuelt forløb tilbydes borgeren individuel støtte og/eller støtte til at opnå kontakt og fokus i de 

tilbud, den enkelte bliver en del af. Hvis der i 2024 henvises yderligere 50 borgere til et individuelt § 82-

forløb, til en gennemsnitlig forløbspris på 28 t. kr., og hertil yderligere 30 (dvs.  80 i alt ift. det nuvæ-

rende niveau) fra 2026, vil der være behov for at udvide indsatsen med 3 årsværk med halv virkning i 

2023 og med helårseffekt i 2024 og 4 årsværk varigt fra 2026 svarende til en varig udgift ved fuld ind-

fasning på 2,0 mio.  kr. fra 2026. I 2023 finansieres udgiften gennem investeringsmidler for at kunne 

opstarte effektiviseringen. Fra 2024 og frem modregnes udgiften de varige effektiviseringer. 

I 2021 var der, ud over de individuelle forløb, ca. 80 borgere i et afklarings-; råd- og vejledningsforløb i 

Grib København. Disse forløb har typisk en kort varighed. Det vurderes, at flere borgere vil kunne hjæl-

pes med udelukkende råd og vejledning i den fremskudte indgang.  

 

Rammereduktion af selvejende institutioner  

Som følge af forslaget vil de selvejende institutioner på områderne blive pålagt en besparelse på 100 t. 

kr. i 2024 med stigende profil. På SUD-mødet 12.06.2019 blev det besluttet, at de selvejende tilbud på-

lægges en besparelse svarende til de selvejende institutioners andel af det budget, der effektiviseres på 

udførerområdet. I opgørelsen af de selvejende institutioners besparelse skelnes mellem målgruppe og 

typer af tilbud (dag/døgn) i forhold til, hvornår de rammes af en rammereduktion. I indeværende for-

slag er der tale om en besparelse hos de selvejende institutioner på 0,6 pct. af det samlede driftsbudget 

på det berørte område. Det er op til ledelsen/bestyrelsen på det enkelte tilbud at beslutte de konkrete 

tiltag.  

Investering 

Provenuet muliggøres af den fremskudte indgangs styrkede indsats ift. at tilbyde tidlige, forebyggende 

indsatser og løsninger, hvorved behovet for mere indgribende indsatser reduceres. Implementeringen 

og forankringen af denne faglige tilgang kræver en række midlertidige investeringer. Forvaltningen vur-

derer, at der er behov for investeringsmidler også i 2027, hvor effektiviseringen er fuldt indfaset, da den 

fremskudte indsats udvides med yderligere 1-2 indgange indsats i 2026, hvilket implementeringsmid-

lerne skal bruges til at understøtte.  

Opstart af flere socialfaglige medarbejdere til forebyggende indsatser efter §82: 0,8 mio. kr. 

For at kunne indhente et provenu fra 2024 afsættes der i 2023 0,8 mio. kr. til at opstarte flere socialfag-

lige medarbejdere til forebyggende indsatser efter §82 svarende 1,5 årsværk fordelt på 3 medarbejdere 

fra medio 2023. Investeringen skal understøtte, at flere borgere visiteres til tidlige og forebyggende 

forløb under § 82, hvilket vil bidrage til en varig effektivisering, da borgerne vha. en hurtig og forebyg-

gende indsats kan undgå en mere indgribende indsats fremover. Fra 2024 og frem modregnes merud-

giften til flere socialfaglige medarbejdere de varige effektiviseringer. Fra 2026 udvides indsatsen, hvor 

der etableres yderligere 1-2 fremskudte indgange på nogle af socialforvaltningens eksisterende tilbud. 

Derfor vil der også være behov for yderligere ét årsværk fra 2026 og frem svarende til en stigning på 0,5 

mio. kr. i de varige driftsudgifter.  

Omstilling til tidlige og forebyggende indsatser og løsninger: I alt 4,5 mio. kr.  

Der afsættes 0,5 mio. kr. i 2023 og 1,0 mio. kr. årligt fra 2024-2027 til omstilling til tidlige og forebyg-

gende indsatser og håndtering af henvendelser via en fremskudt indgang. Dette er svarende til 1 års-

værk i 2023 og 2 årsværk i 2024-2027 til medarbejdere, der kan foretage de afklarende samtaler samt 
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give råd og vejledning i indgangen. Disse medarbejdere skal både etablere den første indgang og 

indgå i etableringen af udvidelse med yderligere 1-2 indgange i 2026.  

Kompetenceudvikling og faglig understøttelse af fremskudt indgang: I alt 1 mio. kr. 

Der afsættes 0,3 mio. kr. årligt fra 2024-2027 til understøttelse af udviklingen og implementeringen af 

den faglige og kulturelle omstilling til tidlige og forebyggende indsatser. Dette kan fx foregå som work-

shops og temadage, som er særligt tilrettelagt det faglige indhold i den fremskudte indgang og de rele-

vante medarbejdere.  

Projektledelse, faglig understøttelse og konceptudvikling: I alt 2,7 mio. kr. 

Der afsættes en projektleder, 1 årsværk svarende til 0,6 mio. kr., i 4,5 år fra 2023-2027 til projektledelse 

og konceptudvikling af den fremskudte indgang Projektlederen skal styre implementeringsprocessen, 

så den gennemføres i overensstemmelse med den politiske beslutning. Fokus vil bl.a. være på procesle-

delse, facilitering, dataindsamling, udvikling af redskaber og arbejdsgange, kompetenceudvikling mv. 

Projektlederen skal både være med til etableringen af den fremskudte indgang i 2024 og i planlægnin-

gen og processen med udvidelse til yderligere 1-2 indgange i 2026.  

Peerbaseret gruppeforløb: I alt 0,7 mio. kr.  

Der afsættes 0,2 mio. kr. i 2023–2025 til implementering og forankring af peer-grupper i Grib Køben-

havn under den fremskudte indgang. Peer-grupper er et gruppetilbud drevet af og for psykisk sårbare 

fra ”Peer-Partnerskabet”, som er dannet af Det Sociale Netværk og SIND. Peer-grupperne har i tre år væ-

ret en del af forskningsprojektet Håb og selvbestemmelse i hverdagslivet i samarbejde med Forsknings-

enheden i Psykiatrisk Center København og b.la. Københavns Kommune. Forvaltningen ønsker nu at 

sætte de gode erfaringer fra forskningsprojektet i spil til at understøtte omstillingen til mindre indgri-

bende indsatser under den fremskudte indgang. På baggrund af erfaringerne fra projektet forventer 

forvaltningen, at det at kunne tilbyde indsatsen som en del at nu og her-hjælp i den fremskudte ind-

gang, vil understøtte omstillingen. Midlerne skal sikre fortsat drift af grupperne og implementering af 

indsatsen som en del af hele det forebyggende område, og dermed understøtte den samlede omstil-

ling til mindre indgribende indsatser. Efter tre år forventer forvaltningen, at indsatsen vil være forankret 

hos de faste medarbejdere i de fremskudte indgange og udgiften indgår efterfølgende i den normale 

drift 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Færre og kortere indsatser til borgere i 
eget hjem 

Service  -4.000 -4.000 -5.000 -6.000 -6.000 

Varige udgifter til flere socialfaglige 
medarbejdere til forebyggende indsatser 
efter §82 

Service  1.500 1.500 2.000 2.000 2.000 

Samlet varig ændring   -2.500 -2.500 -3.000 -4.000 -4.000 
Rammereduktion af selvejende institutio-
ner som følge af SUD-beslutning fra 2019 

Service  -100 -100 -125 -150 -150 

Samlet varig ændring, total inkl. ramme-
reduktion 

  -2.600 -2.600 -3.125  -4.150 -4.150 

 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Opstart af flere socialfaglige medarbej-
dere til forebyggende indsatser efter §82 

Service 750      

Omstilling til tidlige og forebyggende 
indsatser og løsninger 

Service 500 1.000 1.000 1.000 1.000  

Kompetenceudvikling Service  250 250 250 250  
Projektledelse, faglig understøttelse og 
konceptudvikling ift. fremskudt indgang  

Service 300 600 600 600 600  

Peerbaseret gruppeforløb Service 230 230 230    
Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service 

 1.780 2.080 2.080 1.850 1.850  
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Samlede implementeringsomkostninger  1.780 2.080 2.080 1.850 1.850  
 

Samlet økonomisk påvirkning  1.780 -520 -520 -1.300 -2.300 -4.150 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 

5 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

5 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 

4. Risikovurdering  
 
Risikoen for at kunne indhente den økonomiske effektivisering vurderes som lav. Realiseringen af prove-

nuet via omstilling til tidlige og forebyggende indsatser og løsninger er dog afhængig af, at de borgere, 

der henvises til en mindre indgribende indsats, fx et forløb under § 82, ikke efterfølgende har behov for 

mere omfattende støtte, fx § 85. Forvaltningen oplever et stigende pres på § 85-området, hvilket kan 

betyde, at der er en risiko for, at det samlede antal § 85-visitationer ikke vil nedbringes i samme omfang 

som forventet. Presset på området vil dog eksistere uanset, om området omlægges eller ej. Omlægnin-

gen vil desuagtet afbøde de stigende udgifter til området. 

  

 
1 Flere af henvisningerne til tidligere og forebyggende indsatser efter SEL §82 anvendes som mål for faldet i henvisninger 
efter SEL §85. Dette skyldes, at forvaltningen med investeringsforslaget ”Tilpasning af tilbudsviften og styrkelse af den re-
habiliterende indsats på botilbud (FORTROLIGT)” tilstræber at forøge henvisninger efter §85, hvilket vil sløre en måling på 
denne paragraf. 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Ansættelse af projektleder  Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Ansættelse af medarbejdere 
til understøttelse af omstil-
ling til tidligere og forebyg-
gende indsatser  

Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Etablering af fremskudt ind-
gang  

Afrapportering fra projektleder Borgercenter Voksne Primo 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Henvisning til tidligere og 
forebyggende indsatser ef-
ter §821 

Datatræk fra DOMUS Borgercenter Voksne Ultimo 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget har ingen effekt på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 9. januar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investe-
ringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af 
budget 2024. 

 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja HovedMED: 10. februar 2023. 
BCV-MED: d. 26. januar 2023 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 55 TILPASNING AF TILBUDSVIFTEN 

OG STYRKELSE AF DEN REHABILITERENDE 

INDSATS PÅ BOTILBUD 

Kort resumé: Med forslaget omlægges tilbudsviften i socialpsykiatrien, så der bliver flere midler-

tidige botilbudspladser efter Servicelovens § 107, og flere pladser målrettes unge 

borgere med en sindslidelse. Samtidig styrkes den rehabiliterende indsats for 

bedre at kunne understøtte borgerens recovery og vej mod et så selvstændigt liv 

som muligt. Forslaget skal sikre en bedre udnyttelse af botilbudskapaciteten og for-

ventes at bidrage til øget til- og fraflytning på botilbuddene, hvorved der spares på 

køb af pladser hos eksterne leverandører. Derudover nedlægges 13 bofællesskabs-

pladser til borgere med sindslidelse, så forvaltningen i højere grad tilpasser indsat-

serne til borgernes behov. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Socialforvaltningen tilpasser løbende den samlede botilbudsvifte til borgere med en sindslidelse, så 

den bedre matcher udviklingen i borgernes behov. Samtidig har forvaltningen et vedvarende fokus på 

at skabe de bedste rammer for at understøtte borgernes recovery, så de får et så selvstændigt hver-

dagsliv som muligt med en større kobling til almensamfundet. Borgerne skal støttes i deres udvikling 

mod positive forandringer i eget liv, øget selvstændighed og mindre indgribende indsatser.  

Omlægningen og tilpasningen er en udmøntning af Socialforvaltningens faglige omstillingsplan på 

området for udsatte voksne og borgere med sindslidelse, der har et vedvarende fokus på at tilpasse til-

budsviften efter borgernes behov samt i retning af at kunne understøtte ”Borgernes vej mod et mere 
selvstændigt liv”. Forslaget er knyttet til sporene ”Rehabiliterende forløb på botilbud” og ”Et godt liv i 

egen bolig" i BCVs omstillingsplan. 

Forvaltningen oplever en stor og stigende efterspørgsel på midlertidige botilbudspladser efter Service-

lovens (herefter SEL) § 107, og der har over en længere årrække været venteliste hertil. Derfor ønskes 

det at omlægge flere af de kommunale botilbudspladser fra længerevarende SEL § 108 til midlertidige 

botilbud efter SEL § 107. Forvaltningen ser desuden en stigende efterspørgsel på botilbudspladser til 

unge borgere med en sindslidelse, hvorfor det ønskes at skabe flere botilbudspladser målrettet unge 

borgere.  

For at forvaltningen kan lykkes med at sikre bedre match mellem behovene i borgergruppen og forvalt-

ningens tilbudsvifte, er det afgørende, at der skabes øget til- og afgang på forvaltningens egne botil-

budspladser hvilket både arbejdet med recovery og rehabilitering samt omlægning til botilbudspladser 

efter SEL §107 i stedet for længerevarende botilbudspladser efter §108 skal medvirke til. Forvaltningen 

vil samtidig udarbejde forløbsprogrammer til at understøtte indsatsen til unge borgere med sindsli-

delse. Hertil ønsker forvaltningen at nedlægge 13 pladser i bofællesskaber, idet efterspørgslen på disse 

pladser er faldet. Forvaltningen ønsker i sammenhæng med nedlæggelsen af pladserne at hjælpe de 

unge over i egen bolig med den nødvendige bostøtte tilknyttet.  

Socialforvaltningen vil med forslaget: 
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- Omlægge de resterende SEL § 108-pladser på et kommunalt botilbud (Thorupgården), så alle 

112 pladser bliver midlertidige pladser efter SEL § 107.  

- Omlægge og målrette et kommunalt botilbud efter SEL § 107 tilbud (Tagabo) til unge borgere 

med en sindslidelse. 

- Udvikle et forløbsprogram for unge med sindslidelse 

- Nedlægge 13 bofællesskabspladser efter SEL § 107 

 

Forslaget medfører en bedre udnyttelse af botilbudskapaciteten og forventes at bidrage til øget til- og 

fraflytning på botilbuddene, hvor omlægning af SEL §107-pladser på Thorupgården skal bidrage til at 

muliggøre omlægningen af Tagabo til ungetilbud. Med forslaget spares der på køb af pladser hos eks-

terne leverandører, der typisk er dyrere end Københavns Kommunes egne pladser.  

 

Omlægning af Thorupgården til et botilbud efter SEL § 107 

Der er stor efterspørgsel på midlertidige botilbudspladser efter SEL § 107 til borgere med en sindsli-

delse. Det resulterer i, at kapaciteten ikke kan følge med, at der er venteliste på området, og at over halv-

delen af de pladser, som forvaltningen køber til borgere på private og regionale tilbud, er botilbuds-

pladser efter SEL § 107, der typisk er dyrere end kommunens egne pladser. Den store efterspørgsel 

kombineret med forvaltningens fokus på en rehabiliterende indsats og borgernes recovery gør, at for-

valtningen indenfor den nuværende tilbudsvifte ønsker at omlægge til flere midlertidige botilbudsplad-

ser efter SEL § 107.  

 

Da ventelisten til midlertidige SEL § 107 pladser på Thorupgården er lang, og stedet, med en beliggen-

hed centralt på Nørrebro, er populært, foreslår forvaltningen, at omlægningen sker på Thorupgården. 

10 af de 112 pladser på Thorupgården er særlige specialiserede botilbudspladser og er allerede et tilbud 

efter SEL § 107. Derudover er man allerede i gang med at omlægge 51 af de øvrige 102 pladser fra læn-

gerevarende SEL § 108 til midlertidige SEL § 107 botilbud. Pladserne er blevet omlagt løbende siden 

2020, og pt. er 36 af de første 51 pladser nu omlagt. Det foreslås, at de resterende 51 pladser også om-

lægges, og at omlægningen, som nu foregår løbende i takt med at borgere naturligt fraflytter, fx ved 

hjælp af bostøtte eller flytter til andet tilbud. Efter omlægningen betyder det, at alle 112 pladser på Tho-

rupgården vil være efter SEL § 107. Det er vurderingen, at effektiviseringen kan hentes ved naturlig fra-

flytning, da der i casen er regnet med en besparelse på køb af 7 botilbudspladser, hvor der imidlertid 

omlægges 51 pladser på Thorupgården. Således er besparelsen ikke 1-1 mellem omlagte pladser og 

undladte køb. Dette skyldes blandt andet, at det forventes at nogle at de nuværende beboere på Tagabo 

fremover skal rummes på de omlagte SEL §107-pladser på Thorupgården. 

 

En omlægning til flere midlertidige botilbudspladser med målrettet fokus på borgernes recovery for-

ventes at betyde flere til- og fraflytninger og kortere perioder, hvor borgerne bor på botilbud. Desuden 

kan nogle af borgerne, der i dag er på udenbys købte pladser vende tilbage til København på kommu-

nens egne botilbud.  Det gælder bl.a. unge, der tegner sig for 1/3 del af alle købte 107-pladser. 

 

Med flere fra- og tilflytninger til de midlertidige pladser og kortere ophold, vil der være en besparelse 

på køb af botilbudspladser hos eksterne leverandører, da borgerne i stedet kan rummes i de kommu-

nale tilbud til en lavere gennemsnitlig pris. 

 

Målrettet rehabiliterende indsats til unge på botilbuddet Tagabo 

I dag er ca. halvdelen af forvaltningens købte botilbudspladser efter SEL §107 til unge mellem 18-29 år. 

Desuden er ca. 1/3-del af de nettoventende til en botilbudsplads unge borgere, der står på venteliste til 

en botilbudsplads efter SEL § 107. Derfor ønsker forvaltningen at omlægge og målrette botilbuddet 

Tagabo til et botilbud for unge borgere med en sindslidelse.  

 

Tagabo består af 21 individuelle boliger med et værelse med eget toilet og bad. I forbindelse med boli-

gerne ligger personalekontor og fællesarealer med køkken og dagligstue. Det vurderes som et egnet 
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sted til unge med mulighed for fælles aktiviteter. Botilbuddet fastholdes med omlægningen som et 

midlertidigt botilbud efter SEL § 107. 

 

Omlægningen af Tagabo til et ungetilbud vil ske løbende i takt med at de nuværende beboere på botil-

buddet fraflytter. I dag er ca. halvdelen af beboerne på Tagabo over 40 år, mens den anden halvdel er 

mellem 30 og 39 år. Der er i investeringsforslaget indtænkt styrkede sagsbehandlingsressourcer i 3,5 år 

til at understøtte overgangen til andre botilbud og overgang til egen bolig for de borgere på botilbud-

det, hvor det kan være den rette løsning.  

 

De unge borgere, der fremadrettet vil være målgruppen for tilbuddet, skal støttes i deres recoverypro-

ces og livsmestring i retning af et så selvstændigt liv som muligt, også gerne til et godt og aktivt liv i 

egen bolig. De unge har bl.a. brug for botræning, fx i at holde styr på økonomi, gøre rent mv. Det er 

nødvendigt at styrke den målrettede og socialpædagogiske indsats på botilbuddet, og det forudsætter 

en opnormering af tilbuddet, der i dag har en forholdsmæssig lav normering.  

 

Flere til- og fraflytninger forventes at betyde, at forvaltningen kan reducere køb af pladser, der typisk er 

dyrere end Københavns kommunes egne pladser.  

 

(Tagabo står foran en renovering af bl.a. kloaksystemet, og beboerne skal genhuses i perioden. Forvalt-

ningen forventer, at genhusningen sker i løbet af foråret 2023 og vil være afsluttet i løbet af 2023. 

Istandsættelse og installering af trinetter på Tagabo forventes at kunne etableres i samme periode. Re-

noveringen forventes ikke at påvirke omlægningen af tilbuddet)  

 

 

Forløbsprogram: En struktureret og målrettet indsats for unge på midlertidige botilbud efter SEL § 

107 

Botilbuddene arbejder allerede nu med hverdagsrehabilitering, men med forslaget lægger Socialfor-

valtningen op til at styrke systematikken og styrke inddragelsen af de unge. Rammen om det styrkede 

samarbejde er et forløbsprogram, der binder indsatserne sammen, koordinerer de forskellige aktørers 

indsatser og er bygget op omkring forventet udvikling i borgerens situation. Socialforvaltningen vil 

hente inspirationen til forløbsprogrammet fra sine egne erfaringer i regi af allerede eksisterende meto-

der, fx CTI og ICM, den faglige og økonomiske omstillingsplan på området for udsatte voksne og bor-

gere med sindslidelse (sporet ”Sammenhæng og forløb”), fra Region Hovedstadens arbejde med for-

løbsprogrammer og andre kommuners erfaringer. Der er fokus på følgende overordnede temaer: 

 

• Botræning (ADL1 hverdagsmestring), 

• Træning i relationer - at finde, etablere og opretholde sociale relationer, identitet   

• Afklaring og håndtering ift. arbejdsmarked og uddannelse 

• Håndtering af sygdom i det levede liv (fysisk og mental sundhed) 

 

I programmet indgår beskrivelser af samarbejdet mellem borger, botilbud, myndighed (Psykiatrienhe-

den), Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen, Udgående Rusmiddelbehandling (URUS), be-

handlingspsykiatri/egen læge, aktivitets- og samværstilbud (AST), civilsamfund osv. Dertil et intensivt 

samarbejde med netværk og pårørende. Programmet bygges op med succeskriterier, som er givet 

gennem udredningen, og som løbende udfoldes sammen med borgeren. Ved udsigt til at den unge er 

på vej i egen bolig indgår relevant bostøtteindsats i samarbejdet – også inden borgere er flyttet ud. 

 

Forløbsprogrammet vil blive udviklet i første halvdel af 2023 i regi af Socialforvaltningens omstillings-

plan på området og med inddragelse af unge borgere på botilbud og deres netværk. Forløbsprogram-

 
1 ADL er en forkortelse af Almindelig Daglig Levevis, Socialstyrelsen.dk. 
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met vil blive igangsat i 2. halvdel af 2023 på ét botilbud for at samle erfaringer til videre implemente-

ring. Efter opsamling af erfaringer vil programmet blive tilpasset, så det kan blive implementeret bredt i 

Center for Unge og Midlertidige Botilbud.  

 

Forløbsprogrammet er i første omgang tænkt til at blive implementeret på botilbuddet Tagabo og skal 

også hjælpe de unge på de 13 bofællesskabspladser med overgang til egen bolig, men kan efterføl-

gende udvides til øvrige botilbud. Det forventes, at forløbsprogrammet kan afkorte længden på ophold 

på købte botilbudspladser både for udsatte voksne og borgere med sindslidelse. 

 

Nedlæggelse af 13 bofællesskabspladser 

Socialforvaltningen råder over i alt 13 pladser, som ligger i tre bofællesskaber til unge borgere med 

sindslidelse. 8 pladser er fordelt på to adresser (Hans Egedes Gade 7 og Kapelvej 47), hvor beboerne 

har eget værelse og deler køkken og bad, mens 5 pladser er i en villa (Hjortholms Allé 33), hvor bebo-

erne herudover også deler en stue. Forvaltningen oplever, at der er et begrænset behov for denne type 

botilbud til målgruppen. Derfor foreslår Socialforvaltningen at nedlægge de tre bofællesskaber og i ste-

det hjælpe borgerne videre til et mere selvstændigt liv i egen bolig med støtte efter § 85.  

 

Dette vil kræve, at de unge i god tid får styrket deres kompetencer og bliver støttet i deres recovery-pro-

ces til at kunne bo i egen bolig med bostøtte. Der er derfor i implementeringen af forslaget indregnet 

god tid til at forberede de unge på udflytningen fra bofællesskaberne og mod i perioden op til en flyt-

ning at ruste dem til at varetage et mere selvstændigt liv i egen bolig. Derudover er der også indtænkt 

styrkede sagsbehandlingsressourcer til at understøtte borgerne i de forskellige sagstrin samt øget bo-

støtte til at intensivere recoveryprocessen og målrettet arbejde med borgernes motivation. Det forven-

tes, at bofællesskabspladserne vil være fraflyttet i april 2024.  

 

Det forventes, at medarbejderne tilknyttet bofællesskaberne vil blive tilbudt lignende stillinger enten på 

botilbudsområdet eller til understøttelse af borgeres recovery og rehabilitering på områderne for bor-

gere med sindslidelse eller udsatte voksne. Der er generelt stor efterspørgsel efter medarbejdere med 

kompetencer på området.  

 

Forvaltningen vil samtidig undersøge, om de tre lokationer efter nedlæggelse kan anvendes til nye 

funktioner for Socialforvaltningens (eller andre forvaltningers) målgrupper.  

2. Økonomi 
 

Forslaget har en samlet økonomisk påvirkning på 7,0 mio. kr. i 2024 stigende til 12,7 mio. kr. ved fuld 

indfasning i 2027.  

 

Effektivisering 

Forslaget har en samlet effektivisering på 7,9 mio.kr. i 2024 stigende til 11,7 mio. kr. i 2025 og 12,7 mio. 

ved fuld indfasning i 2027. 

 

Besparelse på købte botilbudspladser til borgere med sindslidelse  

Den forventede øgede til- og fraflytning, kortere forløb og styrket rehabiliterende indsats på botilbud-

dene Tagabo og Thorupgården forventes ud fra en faglig vurdering at betyde 12 færre køb af dyrere bo-

tilbudspladser hos eksterne leverandører ved fuld effekt i 2026. Der forventes en besparelse på 7,2 mio. 

kr. fra 2024 (svarende til 6,5 pladser) stigende til 10,1 mio. kr. i 2025 (9,1 pladser). Ved fuld indfasning i 

2026 vil effekten være 13,2 mio. kr. svarende til 12 helårspladser. Der vil både være tale om borgere, der 

flytter tilbage til København fra købte pladser og nye borgere, der ellers ville skulle købes en botilbuds-

plads til. Beregningen bygger på en gennemsnitstakst pr. købt helårsplads på 1.100 t. kr. I 2022 blev der 
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købt 156 helårspladser til borgere med sindslidelse til en samlet pris på 185,6 mio. kr.2 Den fuldt indfa-

sede besparelse i forslaget udgør derfor 7,3 procent af det samlede budget på området.  

 

Kortere indsatser ved forløbsprogram 

Forslaget medfører en effektivisering i brugen af kommunale botilbudspladser ved en reducering af 

opholdslængden. Når opholdslængden mindskes, har forvaltningen brug for færre pladser og kan alt 

andet lige spare på det samlede budget til botilbud. Da der imidlertid er venteliste til botilbud, vil effek-

tiviseringen ikke kunne indhentes på botilbuddenes budgetter, da de ventende vil blive indskrevet på 

de kommunale botilbud. Realiseringen af provenuet sker derfor på budgettet for køb af eksterne plad-

ser, da effektiviseringen vil muliggøre et mindre antal køb.  

 

Det er forventningen, at forløbsprogrammet vil kunne mindske opholdslængden med 2 måneder for 18 

borgere på købte botilbud i 2024 svarende til 3 helårsplader. Den gennemsnitlige opholdslængde for 

borgere på købte botilbudspladser var i 2022 51,2 måneder. Det forventes at 1/3 vil være på området 

for udsatte voksne, mens 2/3 vil være på området for borgere med sindslidelse. Socialforvaltningen for-

venter, at forløbsprogrammet ved fuld effekt i 2025 vil kunne afkorte opholdslængden med 2 måneder 

for yderligere 9 borgere svarende til 1,5 helårsplads. Forslaget har derfor en samlet effekt på 1,5 helårs-

plads på området for udsatte voksne (926 t.kr. pr. plads) og 3 pladser for borgere med sindslidelse 

(1.142 t.kr. pr plads). Der forventes en besparelse på 3,2 mio. kr. i 2024 stigende til 4,8 mio. kr. fra 2025 

og frem. 

 

Nedlæggelse af 13 bofællesskabspladser og bostøtte til egen bolig for borgere fra bofællesskaberne 

Med nedlæggelsen af 13 bofællesskabspladser opnås en effektivisering, som består af pladsprisen for 13 

bofællesskabspladser modregnet den støtte, som de 13 unge fremadrettet vil modtage. Den gennem-

snitlige pris for pladserne i bofællesskaberne er 210 t. kr., svarende til 2,73 mio. kr. for 13 pladser. Heraf 

er huslejen til de tre adresser 603 t. kr. Enhedsprisen for § 85 støtte er 75 t. kr. svarende til 0,975 mio. kr. 

for støtte til 13 unge. 

Det forventes, at bofællesskaberne er fuldt fraflyttet et år efter påbegyndt indsats, til april 2024, hvorfor 

der først er fuld effekt fra 2025. Besparelsen udgør således 1,3 mio. kr. i 2024 stigende til 1,8 mio. kr. i 

2025 og årene fremefter. 

 

Varige udgifter 

Opnormering af Tagabo 

En forudsætning for at opnå flere til- og fraflytninger og dermed færre køb af pladser er, at der sker en 

varig opnormering af det socialfaglige personale på Tagabo. Den øgede personaletilstedeværelse skal 

muliggøre et mere målrettet fokus og understøttelse af borgernes recovery samt støtte og motivere 

borgerne til at flytte i en mere selvstændig boform. Udgifterne til opnormering vil i 2024 være 1,0 mio. 

kr., svarende til 2 årsværk, stigende til 1,5 mio. kr. for 3 årsværk i 2025 og 2,5 mio. kr.  for 5 årsværk ved 

fuld indfasning i 2026. Derudover vil der være behov for at opjustere aften- og natdækningen af tilbud-

det. Aftendækning udgør 0,9 mio.kr. for to på vagt alle ugens dage, mens nattevagt udgør 1,2 mio.kr. 

årligt.  

 

Tab af huslejeindtægter på Thorupgården 

I forbindelse med at 51 botilbudspladser overgår fra at være efter SEL § 108 til § 107, vil der være tab af 

huslejeindtægter. Baggrunden er, at huslejen er indkomstbestemt, og da de fleste borgere i målgrup-

pen til et § 107 tilbud er på kontanthjælp, vil der være reduceret egenbetaling. Forudsætningen for be-

regningen er et huslejetab på 30 t. kr. pr. bolig. Med en forventet omlægning i 2024 på 5 pladser vil det 

betyde et tab af huslejeudgifter på 150 t. kr. stigende til 10 pladser i 2025, 15 pladser i 2026, 20 pladser i 

2027 og 25 pladser i 2028 og frem svarende til 750 t. kr. ved fuld indfasning. 

 
2 Baseret på Socialforvaltningens kvartalsprognose pr. oktober 2022.  
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Øgede udgifter til støtte i eget hjem (SEL § 85) 

Formålet med det styrkede og målrettede fokus på borgernes recovery er bl.a. at flere borgere får et 

selvstændigt liv i egen bolig, så der frigives pladser til andre borgere med behov for støtte i botilbud. De 

borgere fra Tagabo og Thorupgården, som er så langt i deres recovery-proces, at de er klar til at flytte i 

egen bolig, vil have et behov for bostøtte for at kunne at bo i egen bolig. Derfor forventes der et øget 

behov for bostøtte til borgere, der flytter i egen bolig efter SEL § 85. Samlet set forventes der udgifter 

på 550 t. kr. i 2024, svarende til 5-6 forløb til en bostøttepris på 100 t. kr. Det bemærkes i den forbin-

delse, at den gennemsnitlige enhedspris for støtte i egen bolig efter § 85 normalt er 75 t. kr., men det 

vurderes, at borgerne vil have behov for længere og mere intensive forløb end gennemsnittet. Udgiften 

stiger til 1,1 mio. kr. i 2025 til 10-11 bostøtte forløb. Fra 2026 vil der være fuld indfasning med udgifter på 

1,7 mio. kr. svarende til 17 bostøtteforløb.  

 

Investeringer 

 

Flytteudgifter ved omlægning af Tagabo 

Omlægning af botilbuddet Tagabo til et botilbud for unge borgere med en sindslidelse forudsætter fra-

flytning af de nuværende beboere, der ikke vil være i målgruppen for det nye botilbud. For at styrke be-

boernes motivation og et målrettet arbejde for en flytning, afsættes der midler til beboernes flytteudgif-

ter til andet sted. I årene 2024 til 2028 afsættes der 50 t. kr. pr. år til og med 2028. 

 

Istandsættelse og installering af trinetter på Tagabo  

I forbindelse med overgangen til en ny målgruppe på Tagabo vil der være behov for istandsættelse på 

et niveau over det almindelige ved fraflytning af et botilbud. Derudover ønskes der indkøb af og installe-

ring af trinetter i de 21 boliger samt etablering af emfang. Samlet vurderes det at udgøre et anlægsbe-

hov på 2,5 mio.kr. 

 

To sagsbehandlere i 3,5 år  

Det er en forudsætning for at skabe flere til- og fraflytninger på botilbuddene (Tagabo og Thorupgår-

den), at der sker en løbende opfølgning og motivation af borgere på vores tilbud, der er i målgruppen 

for at flytte til en mindre indgribende foranstaltning eller boform. Derfor afsættes der 2 sagsbehandler-

stillinger i 3,5 år til at understøtte, at borgerne motiveres og støttes i de sagsbehandlingskridt, der er 

nødvendige for at flytte i egen bolig, flytte mellem tilbud og hjem til København fra eksterne tilbud. Der 

afsættes 550 t. kr. i 2023, svarende til 2 halve årsværk, stigende til 2 hele årsværk i 2024 til 2026, hvor 

udgiften vil være 1,1 mio. kr. pr. år. 

 

Kompetenceudvikling  

For at styrke den rehabiliterende indsats på Tagabo og Thorupgården til fx at øge borgernes hverdags-

kompetencer, vej mod uddannelse og beskæftigelse mv., afsættes der midler til relevant kompetence-

udvikling i årene 2024 til 2025 på 250 t. kr. pr. år. Midlerne skal fordeles mellem de to tilbud efter en 

kortlægning af behovene for at øge de kompetencer, der er brug for til at understøtte realiseringen af 

forslaget, til understøttelsen af borgernes recovery og rehabilitering. Ved løbende fokus på understøt-

telse af borgernes recovery og rehabilitering samt underbyggende metoder, forventes det at borgerne 

hurtigere kan blive klar til et mere selvstændigt liv og for borgerne på Tagabos vedkommende blive klar 

til at profitere af forløbsprogrammet. 

 

Forløbsprogram: Projektledelse og kompetenceudvikling 

Der er brug for at en projektleder svarende til 600 t. kr. pr. år i 3 år fra medio 2023 til medio 2026 til at 

forberede, udvikle og implementere forløbsprogrammet sammen med borgere, medarbejdere m.fl. 

Dertil er der brug for kompetenceudvikling på 300 t. kr. i 2024 til at understøtte medarbejdernes lø-

bende arbejde med forløbsprogrammet og forankring af den floworienterede tilgang, dvs. at medar-

bejderen har et vedvarende fokus på borgerens progression og recovery, og hvad der skal til af me-

string, før borgerne kan flytte i egen bolig. 
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Støtte og motivation ved fraflytning fra bofællesskaber 

Der vil være behov for at arbejde målrettet med støtte og motivation af de unge i bofællesskaberne for 

at kunne hjælpe dem videre til den mere selvstændige boform i egen bolig med støtte. I alt vil der være 

behov for 0,5 mio. kr. svarende til et årsværk fordelt på 2023-2024 til støtte og motivation af de 13 bor-

gere. Dette skal, sammen med forløbsprogrammet (der hjælper med selve overgangen til egen bolig), 

være med til at klæde borgerne på til at kunne bo i egen bolig med støtte. Arbejdet her påbegyndes 

medio 2023 for at sikre, at de unge i god tid får styrket deres kompetencer og bliver støttet i deres reco-

very-proces til at kunne bo i egen bolig med bostøtte.  

 

Istandsættelse af bofællesskaber ved fraflytning og flytteudgifter 

Der vil være behov for at istandsætte de tre bofællesskaber efter fraflytning af de unge svarende til en 

investering på 0,8 mio. kr. fordelt over 2023 til 2024. Det forventes at forvaltningen kommer til at have 

udgifter på 62 t.kr. per fraflyttede lejlighed. I dette tilfælde vil der være behov for istandsættelse af både 

værelser og fællesarealer. Det forventes at denne istandsættelse kan ske løbende i takt med fraflytnin-

gen i 2023 og 2024. Derudover vurderer Socialforvaltningen, at det vil være nødvendigt med 0,1 mio. 

kr. til flytteudgifter samlet set på de 13 borgere i 2023-24. Denne hjælp vil ligeledes være med til at mu-

liggøre hurtigere udflytning.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Opnormering af Tagabo Service  1.000 1.500 2.500 2.500 2.500 
Aften- og nattedækning af Tagabo Service  2.100 2.100 2.100 2.100 2.100 
Besparelse på købte botilbudspladser til 
borgere med sindslidelse 

Service  -7.150 -10.100 -12.200 -13.200 -13.200 

Tab af huslejeindtægter Service  150 300 450 750 750 
Øgede udgifter til støtte i eget hjem § 85 Service  550 1.100 1.700 1.700 1.700 
Kortere indsatser ved forløbsprogram til 
borgere med sindslidelse  

Service  -2.284 -3.426 -3.426 -3.426 -3.426 

Kortere indsatser ved forløbsprogram til 
udsatte voksne 

Service  -926 -1.389 -1.389 -1.389 -1.389 

Nedlæggelse af 13 bofællesskabspladser Service  -2.048 -2.730 -2.730 -2.730 -2.730 
Bostøtte i egen bolig til borgere fra bo-
fællesskaber 

Service  731 975 975 975 975 

Samlet varig ændring   -7.877 -11.670 -12.020 -12.720 -12.720 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Flytteudgifter ved omlægning af Tagabo Anlæg  50 50 50 50 50 
Istandsættelse af Tagabo og trinetter Anlæg 2.500      
2 sagsbehandlere i 3,5 år Service 550 1.100 1.100 1.100   
Kompetenceudvikling Service  250 250    
Forløbsprogram: Projektledelse og kom-
petenceudvikling 

Service 300 900 600 300  
 

Støtte og motivation til de unge i bofæl-
lesskaberne 

Service 300 200    
 

Istandsættelse ved fraflytning fra bofæl-
lesskaber 

Anlæg 403 403    
 

Flytteudgifter til fraflytning fra bofælles-
skaber 

Anlæg 50 50    
 

Udgifter ifm. godkendelse hos Socialtil-
synet 

Service 100     
 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service 

Service 1.250 2.450 1.950 1.400   

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, anlæg 

Anlæg 2.953  503 50 50 50 
50 

Samlede implementeringsomkostninger  4.203  2.953  2.000 1.450 50 50 
 
Samlet økonomisk påvirkning  4.203 -4.924 -9.670 -10.570 -12.670 -12.670 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  3 år       
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serviceeffektivisering 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

3 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 

3. Implementering og opfølgning 

4. Risikovurdering  
Forslagets risiko vurderes som lav til mellem. Forslagets gennemførelse er afhængig af Socialtilsynets 

godkendelse, og forvaltningens vurdering er, at der er god sandsynlighed for dette. Der kan være en 

risiko for, at det ikke er muligt at rekruttere tilstrækkeligt personale til at arbejde recoveryorienteret, men 

i så fald må forvaltningen udvide ansøgningsfeltet og søge bredere. Hertil er det en forudsætning for at 

indhente effektiviseringen rettidigt, at det er muligt at finde boliger i København, som borgerne kan be-

tale, når borgerne er klar til at flytte i egen bolig. Det skal desuden bemærkes at, forvaltningen oplever 

udfordringer med at overholde forsyningsforpligtelsen, hvor kommunen skal sikre, at der er det nød-

vendige antal botilbudspladser til rådighed for borgerne. Særligt på områderne for borgere med sinds-

lidelse og udsatte voksne oplever forvaltningen en stigning i ventelisterne. Alt andet lige vil investe-

ringsforslaget ikke bidrage til at skabe yderligere ventelister på området, eftersom forslaget medfører 

en bedre udnyttelse af botilbudskapaciteten, hvilket giver plads til flere borgere, det ellers ville være 

nødvendigt at købe en boltilbudsplads til.  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Ansættelse af to sagsbe-
handlere ansat til motivering 
og sagsbehandling  

Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Ansættelse af projektleder Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2023 

Forløbsprogram udarbejdet 
og afprøvet 

Afrapportering fra projektle-
der 

Borgercenter Voksne Medio 2024 

Opnormering af Tagabo Løndata Borgercenter Voksne Ultimo 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Nuværende borgere på 
Tagabo fraflyttet 

Data fra DOMUS/Afrappor-
tering fra projektleder 

Borgercenter Voksne Ultimo 2024 

Omlægning af de første 5 
pladser på Thorupgården 

Afrapportering fra projektle-
der 

Borgercenter Voksne Ultimo 2024 

Nedlæggelse af 13 bofælles-
skabspladser 

Afrapportering fra projektle-
der 

Borgercenter Voksne Ultimo 2024 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget har ingen effekt på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 10. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ”Socialudvalgets behandling af investe-

ringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den 1. marts og til Socialudvalgets 2. behandling af 

budget 2024.  

 

 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig  

vurdering 

Ja Godkendt d. 22. februar 2023 

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BCV-MED: d. 26. januar 2023 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 56 STYRKEDE SOCIALPSYKIATRISKE 

KOMPETEN-CER

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Forvaltningen ser et behov for at styrke de psykiatrifaglige kompetencer i både sagsbehandling og til-
bud på det udsatte børne- og ungeområde. Dette skal sikre, at der arbejdes mere specialiseret og tidli-
gere visiteres til det rette tilbud for barnet/den unge.  

Socialforvaltningen foreslår derfor at styrke overgangen fra psykiatrien ved at investere i opkvalificering 
af de psykiatrifaglige kompetencer på tværs af tilbud og sagsbehandlere. Ved at styrke kompetencerne 
hos medarbejderne i myndighedsenhederne og i udførercentrene, sikrer forvaltningen den viden om 
psykiatri, som skal til for at identificere og arbejde med målgruppens behov. 

Forslagets indhold flugter med etableringen af den nye koordinerede indsats på tværs af kommune og 
region (KIT), der skaber mere sammenhængende forløb for børn og unge, der er under udredning, 
men henvender sig til en anden del af målgruppen: de børn og unge, som allerede har en eller flere 
komplekse diagnoser, som har været i kontakt med psykiatrien, og som forvaltningen har udfordringer 
med at yde hjælp til i dag. 

Udvidelse og fokusering af psykiatrifagligt konsulentteam  
Forvaltningen har i dag et psykiatrifagligt konsulentteam på det udsatte børne- og ungeområde, som 
understøtter de fem myndighedsenheder i sager med behov for psykiatrifaglige kompetencer. Med 
forslaget udvides dette team med 2 årsværk, så det består af i alt 4 årsværk, så rådgivningen af myndig-
hedssagsbehandlere styrkes, og konsulentteamets medarbejdere har en fast tilstedeværelse i myndig-
hedsenhederne 2-3 dage om ugen, hvor de står til rådighed med sparring og rådgivning i konkrete sa-
ger og også kan bistå arbejdet i mere komplekse sager. Det betyder, at Psykiatrifagligt Konsulentteam 
kan benyttes til både kompetenceudvikling i form af oplæg og skræddersyede forløb for forskellige 
medarbejdergrupper og til at varetage individuelle afklaringsforløb, hvor der er behov for specialiseret 
viden om psykiatriske udfordringer. Teamet skal bidrage til en øget tværfaglighed i opgaven og styrke 
myndighedssamarbejde med psykiatrien ved at deltage i relevante samarbejdsmøder. Herudover vil 
teamet også få en udgående funktion ift. de udførende tilbud og døgninstitutioner, hvor de også vil bi-
stå med sparring, opkvalificering og hjælp i konkrete sager. 

2. Økonomi
Forslagets varige økonomiske effekt er på 0,4 mio. kr. i 2024 stigende til 0,7 mio. kr. i 2025. Besparelsen 
på -1 mio. kr. i 2024 stigende til -1,9 mio. kr. i 2026 hentes som følge af mindre indgribende foranstalt-
ninger. I forslaget er der indlagt en varig driftsudgift på 0,6 mio. kr. i 2024 stigende til 1,2 mio. kr. i 

Kort resumé: Socialforvaltningen opnormerer psykiatrifagligt team og investerer i en fokusering af 
teamets indsats for børn og unge, som grundet svære psykiatriske udfordringer, har 
behov for støtte. Med forslaget bliver forvaltningen bedre i stand til at give målgrup-
pen den hjælp, de har brug for, hvilket forventes at give en effektivisering på foran-
staltningsrammen. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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2026. Den varige driftsudgift finansieres af en del af forslagets besparelse. Der er indlagt investerings-
midler for samlet ca. 1,4 mio. kr. fra 2023-2025 til udvidelsen og fokusering af det psykiatrifaglige kon-
sulentteam. 
 
Besparelse 

Færre indgribende foranstaltninger sfa. et styrket psykiatrifokus i sagsbehandlingen: -1 mio. kr.  

På baggrund af en socialfaglig vurdering med udgangspunkt i målgruppens størrelse og behov forven-
tes besparelsen hentet på hhv. mindre indgribende foranstaltninger og på forkortelse af varighed, som 
følge af psykiatrifaglig understøttelse i sagsbehandlingen og hos de udførende tilbud. Besparelsen for-
ventes i 2024 at blive hentet ved, at 7 unge får forkortet deres varighed på en døgninstitution med 1 
måned hver (ca. 680 t. kr.) og 15 unge med en forebyggende foranstaltning rykker et indsatsniveau ned 
i 3 måneder ud af indsatsens samlede længde på 10-12 måneder (ca. 310 t. kr.). I 2026 vil besparelsen 
svare til, at 11 unge får forkortet deres anbringelse på en døgninstitution med 1 måned hver (ca. 1,1 mio. 
kr.), og 39 unge med en forebyggende foranstaltning rykker et indsatsniveau ned i 3 måneder ud af 
indsatsens samlede længde (ca. 830 t. kr.). På det forebyggende område vil forslaget i 2026 påvirke 1,3 
% af målgruppen ud fra ovenstående beregninger. 
 
Investering  

Udvidelse og fokusering af psykiatrifagligt konsulentteam i alt: 1,4 mio. kr. 

Psykiatrifagligt Konsulentteam opnormeres med 2 ekstra årsværk og skal fortsat løse opgaver i de fem 
myndighedsender. Herudover skal teamet også løse opgaver på Borgercenter Børn og Unges tilbud i 
form af psykiatrifaglig sparring og bidrage tværfagligt i særligt komplekse sager. Der søges investe-
ringsmidler til det ene af de to årsværk, som målrettes udførerområdet, i perioden fra sidste kvartal 
2023 til og med 2025, som skal tilpasse og implementere teamets opgaveløsning, så teamet kan yde en 
målrettet og tilbudsnær indsats på udførerområdet. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Besparelse på indgribende foranstaltnin-
ger sfa. et styrket psykiatrifokus i sagsbe-
handlingen  

Service  -1.000 -1.300 -1.900 -1.900 -1.900 

Varig drift af Psykiatrifagligt Konsulent-
team 

Service  600 600 1.200 1.200 1.200 

Samlet varig ændring   -400 -700 -700 -700 -700 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
 Udvidelse og fokusering af Psykiatrifag-
ligt Konsulentteam 

Service 150 600 600   
 

Samlede implementeringsomkostninger  150 600 600    
 
Samlet økonomisk påvirkning  150 200 -100 -700 -700 -700 

 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

4 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

4 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Implementering og opfølgning 

4. Risikovurdering  
Forslagets risiko vurderes som lav, da det vedrører en udvidelse af en eksisterende indsats med god ef-
fekt. Det bemærkes, at Socialforvaltningen oplever en stigning i antallet af henvendelser fra børn, unge 
og deres familier, som har behov for støtte på grund af svære psykiske og psykiatriske udfordringer og 
udredning i psykiatrien. Der er derfor risiko for, at det samlede budgetbehov på området stiger. Investe-
ringsforslaget vil dog alt-andet-lige reducere behovet for nye midler.  

  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Psykiatrifagligt konsulent-
team er opnormeret  

Relevante medarbejdere er 
ansat 

BBU Staben Ultimo 2023 

Psykiatrifagligt konsulent-
team yder sparring og kom-
petenceudvikling på udfø-
rercentrene 

Kvartalsvis opfølgning i im-
plementeringsperioden 

BBU Staben 2024 – 2025  

Realisering af effektiviseringer 

Besparelse på foranstaltnin-
ger sfa. opnormering af psy-
kiatrifagligt konsulent team 
er realiseret 

Opfølgning i Kvantum og re-
gistreringer i fagsystem 

BBU Staben Årligt fra ultimo 2024 og 
frem 



 

Side 4 af 4 
 

ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke en effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?  

 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 19. januar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-
ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 
udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investerings-
forslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 
2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
 

HovedMED: d. 10. februar 2023 
BBU-MED: d. 7. december 2022 
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FORSLAG 57 UDVIDELSE AF TILBUDSVIFTEN 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Socialforvaltningen oplever en stigning i målgruppen af børn og unge med komplekse psykiatriske pro-
blemstillinger, som har behov for et specialiseret socialpsykiatrisk tilbud i kommunen, fx efter udskri-
velse fra psykiatrien. Der er samtidig behov for at skabe bedre sammenhænge i overgangen fra psyki-
atrien til forvaltningens tilbud ved at øge specialiseringen og tilbyde specialiserede indsatser til børn og 
unge med komplekse psykiske og/eller psykiatriske udfordringer.  

Socialforvaltningen foreslår derfor at udvide kapaciteten til børn og unge med svære psykiske og/eller 
psykiatriske udfordringer. Ved at udvide kapaciteten med op til 12 døgnpladser, som fx kan tilbyde et 
akut/afklarende forløb eller tilbyde aflastning, hjælpes de børn, som forvaltningen i dag har svært ved at 
finde den rette indsats til i tide. Implementeringen vil medføre besparelser på mere indgribende foran-
staltninger og på foranstaltningernes varighed. Investeringen reducerer omkostningerne knyttet til det 
aktuelle niveau af børn og unge med komplekse problemstillinger, og reducerer således ikke udfordrin-
gen knyttet til den forventede fortsatte stigning i målgruppen.  

Udvidelse af kapaciteten målrettet børn og unge med kompleks psykiatri  

Forvaltningen oplever en stigning i målgruppen af børn og unge med komplekse psykiske og psykiatri-
ske udfordringer, hvor der er behov for et skræddersyet tilbud, som kan imødekomme barnet/den un-
ges og familiens behov. For at imødekomme dette behov vil forvaltningen udvide kapaciteten på døgn-
institutionen Jacob Michaelsens Minde i Skodsborg, som er målrettet unge i alderen 13-17 år med kom-
plekse psykiatriske problemstillinger med behov for specialiseret socialpsykiatrisk behandling. Udvidel-
sen skal danne rammen om en ny afdeling, der eksempelvis vil kunne tilbyde aflastning eller indskriv-
ninger af unge, som har behov for at få vurderet det rette indsatsniveau, fx efter en indlæggelse i psyki-
atrien, eller arbejde med familiebehandling i hjemmet som led i den unges døgnophold. De nye plad-
ser placeres i en allerede eksisterende bygning, der tidligere har været anvendt til døgnophold, og den 
nærmere konkretisering af den nye afdeling vil ske i dialog med Socialtilsynet. 

Forløbene forventes at bidrage til at forebygge mere indgribende og længerevarende foranstaltninger, 
samt være et alternativ til at købe indsatser hos private leverandører.  

Kort resumé: Socialforvaltningen investerer i udvidelsen af pladser på et eksisterende tilbud til 

unge med komplekse psykiatriske udfordringer. Forvaltningen oplever en markant 

stigning i målgruppen og mangler pladser, som kan rammesætte og udføre den soci-

ale foranstaltning. Med udvidelsen af et eksisterende tilbud forventer forvaltningen at 

kunne effektivisere ved at forebygge behovet for mere indgribende eller akutte for-

anstaltninger.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 
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2. Økonomi 
Forslagets effektiviseringsbidrag på 0,6 mio. kr. stigende til 1,25 mio. kr. i 2026 forventes hentet ved 
mindre indgribende foranstaltninger, som følge af en større kapacitet for målgruppen. Den større in-
terne kapacitet for målgruppen forventes at medføre en effektivisering på køb af døgninstitutionsplad-
ser hos bl.a. private leverandører på ca. 2 mio. kr. i 2024 stigende til ca. 4 mio. kr. i 2026. Dele af denne 
effektivisering er i forslaget modregnet varige udgifter til mindre indgribende foranstaltninger til mål-
gruppen på den nye afdelings pladser. Den varige udgift er ca. 1,4 mio. kr. i 2024 stigende til 2,8 mio. kr. 
i 2026. Forslagets effektiviseringsbidrag er derfor 0,6 mio. kr. i 2024, når effektiviseringen på ca. 2 mio. 
kr. modregnes de varige udgifter på ca. 1,4 mio. kr. til foranstaltninger på den nye afdelings pladser. For 
at kunne oprette en ny afdeling, er der behov for 2,3 mio. kr. i serviceinvesteringer og 1,5 mio. kr. til an-
læg i opstartsfasen til påkrævet istandsættelse og ansættelse af nyt personale.  
 
Besparelse 

Færre indgribende foranstaltninger sfa. kapacitetsudvidelse: ca. -2.0 mio. kr. 

Med investeringen i en udvidelse af døgnkapaciteten til børn og unge med psykiske og/eller psykiatri-
ske udfordringer, vil disse unge få den rette indsats i tide. Derfor forventer forvaltningen at opnå en be-
sparelse på udgifter til mere indgribende foranstaltninger fx døgnanbringelser. Besparelsen i 2024 for-
ventes at blive hentet ved, at 1,7 helårsanbringelser undgås (1.950 t. kr.). I 2026 vil besparelsen svare til, 
at i alt 3,5 helårsanbringelser undgås (4.050 t. kr.). En ordinær døgnanbringelse for målgruppen koster 
i 2023 årligt ca. 1.150 t kr. (2024 p/l). På baggrund af erfaringer med kapacitetsudvidelser, forventer 
forvaltningen ikke fuld effekt af udvidelsen i 2024. Der er derfor indlagt en stigende profil i forslaget. 
Besparelsen skal modregnes udgifter til mindre indgribende foranstaltninger ved indskrivning på den 
nye afdelings pladser. Dermed bliver forslagets samlede effektivisering 600 t. kr. i 2024 stigende til 
1.250 t. kr. i 2026. 

Varige udgifter 

Udgifter til mindre indgribende foranstaltninger: ca. 1,4 mio. kr. 

Forslaget medfører varige udgifter til mindre indgribende foranstaltninger, til de unge, der som alter-
nativ til en døgnanbringelse indskrives på den nye afdelings pladser. Ved indskrivning på de nye plad-
ser vil forvaltningen have udgifter på ca. 800 t. kr. pr. plads pr. år. I 2024 forventer forvaltningen udgif-
ter svarende til 1,7 helårspladser (1.350 t. kr.) stigende til 3,5 helårspladser i 2026 (2.800 t. kr.).  

Investering 

Kapacitetsudvidelse (service) i alt: 2,3 mio. kr. 

I opstartsfasen vil der være udgifter til ansættelse af nyt personale (afdelingsleder, socialrådgiver og 
pædagoger) knyttet til de nye pladser, i alt 1,5 mio. kr. Derudover vil der være udgifter til kompetence-
udvikling til 0,3 mio. kr. for de nye medarbejdere, så de klædes på til at arbejde med unge med svære 
psykiske og/eller psykiatriske vanskeligheder. 

Dertil er der brug for faglig understøttelse i forbindelse med kapacitetsudvidelsen. Den faglige under-
støttelse skal bl.a. hjælpe med at udvikle behandlingskoncept, processtyring og rekruttering, som er af-
gørende for at tidsplanen og dermed økonomien overholdes. Til dette afsættes der et halvt årsværk til at 
understøtte kapacitetsudvidelsen i 2023 – 2024 med halvårseffekt i 2023, i alt 0,5 mio. kr. Der afsættes 
50 t kr. til godkendelse af de nye pladser hos Socialtilsyn Hovedstaden. 

Kapacitetsudvidelse (anlæg) i alt: 1,5 mio. kr.  

Døgninstitutionen Jacob Michaelsens Minde er beliggende i Skodsborg og har i dag ledig kapacitet på 
en afdeling, som tidligere har været anvendt til døgnophold. For at denne afdeling kan tages i brug 
igen, har Socialtilsynet påpeget, at der skal etableres et toilet på etagen. Beboerne på disse pladser vil 
derudover have adgang til badeværelser i underetagen, som er nyistandsatte. Underetagens forde-
lingsgang skal dog indrettes på en mere hjemlig og indbydende måde, hvilket kræver en ny gulvbelæg-
ning. KEID vurderer, at udgifterne til dette vil være 0,7 mio. kr. 
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For at de indskrevne børn og unge på de nye pladser kan bevare tilknytningen til deres skoletilbud i Kø-
benhavn, er der brug for at investere i en minibus til transporten (800 t. kr.) 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Færre indgribende foranstaltninger   -1.950 -3.450 -4.050 -4.050 -4.050 
Udgifter til mindre indgribende foran-
staltninger 

Service  1.350 2.400 2.800 2.800 2.800 

Samlet varig ændring   -600 -1.050 -1.250 -1.250 -1.250 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Kapacitetsudvidelse – personaleudgifter i 
opstartsfasen, kompetenceudvikling mm. 

Service 300 1450    
 

Kapacitetsudvidelse – faglig understøt-
telse 

Service 175 325    
 

Kapacitetsudvidelse – godkendelse hos 
Socialtilsynet 

Service 50     
 

Kapacitetsudvidelse - Køb af minibus Anlæg 800      
Kapacitetsudvidelse - Indretning af loka-
ler 

Anlæg 700     
 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service 

 525 1775    
 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, anlæg 

 1500     
 

Samlede implementeringsomkostninger  2025 1775     
 
Samlet økonomisk påvirkning  2025 1.175 -1050 -1.250  -1.250  -1.250  

 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

5 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 

5 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
3. Implementering og opfølgning 

 

 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Medarbejder til faglig un-
derstøttelse er ansat  

Relevant medarbejder er an-
sat 

BBU Staben Ultimo 2023 

Kapacitetsudvidelsen i for-
hold til anlæg har fundet 
sted 

Bygningen er ombygget  BBU Staben Ultimo 2023 

Kapacitetsudvidelsen i for-
hold til service har fundet 
sted 

Relevante medarbejdere er 
ansat  

BBU Staben Ultimo 2023 

Realisering af effektiviseringer 

Besparelse på foranstaltnin-
ger sfa. kapacitetsudvidelse 
er realiseret 

Opfølgning i Kvantum og re-
gistrering i fagsystem 

BBU Staben Årligt fra ultimo 2024 
og frem 
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4. Risikovurdering  
 
Forslagets risiko vurderes som lav. Forslagets gennemførelse kræver en mindre ombygning og der er 
risiko for, at sagsbehandlingstiden for byggetilladelsen betyder, at de nye pladser først kan tages i brug 
ultimo 1. kvartal 2024. Dette forventes ikke at påvirke realiseringen af provenuet, da provenuet er kon-
servativt sat i første år. Forslagets gennemførelse er afhængig af Socialtilsynets godkendelse, og forvalt-
ningens vurdering er, at der er god sandsynlighed for dette. Da Jacob Michaelsens Minde er skænket til 
kommunen ved et gavebrev, skal dennes bestyrelse (Tilsynsråd) også tiltræde udvidelsen af kapacite-
ten. Begge instanser inddrages derfor primo 2023. Som nævnt forventes der en fortsat stigning i mål-
gruppen og dermed også en stigning i omkostningerne på området.   
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget medfører ikke en effektivisering på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 10. februar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-
ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 
udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investe-
ringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af 
budget 2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Ja Godkendt d. 10. februar 2023 

MED-udvalg Ja 
 

HovedMED: d.10. februar 2023 
BBU-MED: d. 7. december 2022 
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FORSLAG 58 TILPASNING AF TILBUDSVIFTEN 

FOR BORGERE MED HANDICAP

Kort resumé: Med forslaget omlægges kapaciteten inden for målgruppen af borgere med handi-

cap, så der bliver flere længerevarende botilbudspladser efter serviceloven § 108 

målrettet yngre borgere med autismespektrumforstyrrelser. De nye pladser tilveje-

bringes ved at omlægge eksisterende midlertidige botilbudspladser efter servicelo-

ven § 107 til lignende målgruppe, men med et større støttebehov. Forslaget vil un-

derstøtte en bedre udnyttelse af forvaltningens egen kapacitet, hvorved der kan spa-

res på køb af pladser hos eksterne leverandører.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Borgercenter Handicaps omstillingsplan har et særligt fokus på ’De rette tilbud til borgeren: Bo- og 

dagtilbud’. Sporet handler blandt andet om de fysiske rammer og den rette kapacitet på forvaltningens 

botilbudspladser. I bestræbelserne på at tilvejebringe den rette kapacitet er det væsentligt at sikre en 

variation i boligmassen og dermed kunne tilgodese et stigende behov inden for alle målgrupper, og 

ikke blot til den målgruppe, der antalsmæssigt er mest i vækst. Så selvom Socialforvaltningen oplever et 

stort pres på tilvejebringelsen af midlertidige botilbudspladser til borgere med handicap efter service-

loven (§107), vil der for særlige målgrupper også være behov for udvidelse af længerevarende botil-

budspladser efter serviceloven (§108) indenfor en overskuelig tidshorisont. 

For at kunne tilvejebringe denne fleksibilitet i boligmassen er der tilfælde, hvor det giver mening, at 

dette sker ved at omlægge udvalgte midlertidige botilbudspladser (§107), som er tilfældet med dette 

forslag. Forslaget omhandler således en tilpasning af den fysiske kapacitet ved at ændre målgruppen på 

Rymarksvej 3B, der har otte pladser, og er etableret efter serviceloven §107 om midlertidige botilbuds-

pladser, til i stedet at kunne rumme borgere efter §108 om længerevarende botilbudspladser. Det vil 

være borgere, der vil skulle købes botilbud til, såfremt de ikke tilbydes en bolig efter §108 i 2023/2024.  

Den nuværende målgruppe for Rymarksvej er yngre borgere med autismespektrumforstyrrelser og 

med behov for vågen nattevagt. Ud over de udfordringer, der knytter sig til autismespektrumforstyrrel-

ser, kan borgerne også have en overbygning af komorbide lidelser, såsom angst, bipolar lidelse m.fl. 

Ydermere kan der forekomme forskellige misbrugsproblematikker hos enkelte borgere. Pt. bor der 27 

borgere på Rymarksvej 3 og 3B. Otte af disse bor i afdeling 3B, som har egen indgang og eget fælleslo-

kale. Inden for det kommende år – dvs. frem mod budget 2024 - forventes det, at samtlige nuværende 

beboere i 3B vil være klar til at flytte videre i egen bolig eller videre til længerevarende botilbud.  

At afdeling 3B har egen indgang og fælleslokale gør det muligt at omlægge pladserne til en anden 

gruppe af borgere end resten af Rymarksvej. Og det at alle borgerne vil være klar til at flytte ud indenfor 

en forholdsvis kort periode åbner for at sætte botilbudspladserne i spil til noget andet frem mod 2024 

og giver desuden mulighed for en forholdsvis kort overgangsperiode. Pladserne forslås omdannet til at 

rumme borgere, der venter på et §108 botilbud eller snart får behov for et. Det vil være borgere, der di-
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agnosemæssigt ligger i forlængelse af den nuværende målgruppe på Rymarksvej, men hvor deres ad-

færd gør, at de har behov for et varigt botilbud. Der kan være tale om borgere, som endnu ikke har fået 

tilkendt førtidspension, som ikke er berettiget til førtidspension, eller som endnu ikke er erhvervsafkla-

rede. Socialforvaltningen har på nuværende tidspunkt ingen ledige boliger til målgruppen, og ved at 

omlægge boligerne på Rymarksvej 3B til SL §108 kan køb til målgruppen undgås. 

 

Socialforvaltningen vil anvende pladserne ved almindelige revisitationer med overgang fra §107 til 

§108, men ikke aktivt hjemtage borgere fra andre tilbud alene med det formål at fylde pladserne. På 

baggrund af konkrete erfaringer med de borgere, som flytter ud fra de nuværende § 107 boliger, og er-

faringer med målgruppen for det nye §108 tilbud vurderer socialforvaltningen, at man allerede primo 

2024 vil kunne anvende alle 8 pladser.  

 

Omlægningen sker under forudsætning af Socialtilsynets godkendelse til at bruge pladserne til såvel 

§107 som §108 i en 2-årig periode i 2023-2024, hvorefter tilbuddet alene vil være efter §108. Boligerne 

har alle eget bad, toilet og køkken og vurderes at leve op til krav for et længerevarende botilbud efter 

§108, hvorfor omlægningen ikke vil kræve en større fysisk renovering. Da målgruppen har et større støt-

tebehov, er der behov for kompetenceudvikling af personalet (6-8 medarbejdere) samt investering i 

personalarmer. 

 

Som angivet ovenfor har forvaltningen oplevet et pres på at tilvejebringe tilstrækkelig § 107 botilbuds-

pladser og har de seneste år været nødsaget til at købe pladser hos eksterne leverandører for at over-

holde forsyningsforpligtelsen.  Omlægning af § 107 pladser for denne målgruppe skal dog ses i sam-

menhæng med, at der er planlagt kapacitetsudvidelse i Socialforvaltningen af midlertidige botilbuds-

pladser efter § 107 til normalt begavede med autisme i 2024 og 2025. Med omlægningen vil der desu-

den opstå ledige §107 botilbudspladser på andre tilbud, hvor de borgerne, som vil flytte ind på de nye 

§108 pladser, bor i dag. Disse pladser kan således sættes i spil til borgere, som venter på en midlertidig 

botilbudsplads. 

 

2. Økonomi 
Med forslaget spares der på køb af pladser hos eksterne leverandører, hvilke typisk er dyrere end Kø-

benhavns Kommunes egne pladser. Forslaget har en samlet effektivisering på 1,6 mio. kr. i 2024 og 

frem. Socialforvaltningen har et årligt budget på ca. 360 mio. kr. til køb af længerevarende botilbuds-

pladser, og forslaget medfører en besparelse inden for denne ramme.  

 
Effektivisering 

Besparelse på købte pladser til borgere med behov for længerevarende botilbud 

Ved at omlægge Rymarksvej 3B kan Socialforvaltningen sikre plads til borgere i målgruppen med be-

hov for en længerevarende botilbudsplads i egne tilbud og dermed reducere antallet af dyrere købte 

pladser til målgruppen. Baseret på forskellen af, hvad det i gennemsnit koster at købe en længereva-

rende botilbudsplads hos en ekstern leverandør og den nuværende pladspris på Rymarksvej 3B, opnås 

en effektivisering svarende til på 3,0 mio. kr. fra 2024 og frem for de otte pladser.  

  

Dertil kommer en øget driftsudgift på 1,4 mio. kr. i 2024 og frem. Det skyldes, at de borgere, som flytter 

ind i de nye længerevarende botilbudspladser, har et større støttebehov end de borgere, som er ind-

skrevet på de nuværende midlertidige botilbudspladser. Dette medfører øgede driftsomkostninger i 

form af højere lønudgifter. Beregningen baserer sig på en konkret opgørelse af støttebehovet for de 

borgere, som forventes at blive indskrevet på pladserne sammenholdt med de nuværende beboere.  

 

I forarbejdet til dette forslag har forvaltningen gennemgået den nuværende borgergruppe bosat på Ry-

marksvej 3B mhp. at afdække konkret, hvornår den enkelte borger forventes at være klar til at flytte vi-

dere i egen bolig eller i et længerevarende botilbud. Gennemgangen viser, at den nuværende beboer-

gruppe løbende fra nu af og frem mod primo 2024 forventes naturligt at være blevet visiteret videre. 

Effektiviseringen baserer sig således på, at der fra primo 2024 vil være fuld effekt af omlægningen.  
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Investeringer 

Anlægsudgifter til mindre istandsættelse og personalealarmer: 1,1 mio. kr.  

I forbindelse med omlægningen af Rymarksvej vil der være behov for en mindre istandsættelse af fæl-

lesarealer og boliger svarende til almindelig fraflytning af et botilbud dvs. maling, tjek af gulve med vi-

dere. Der afsættes 0,45 mio. kr. til istandsættelse i 2023. 

 

Derudover skal der anskaffes personalealarmer til medarbejderne på hele botilbuddet Rymarksvej. Der 

er behov for personalarmer til 16 medarbejdere, som dækker både medarbejdere på Rymarksvej 3 og 

3B, da der er behov for, at der etableres et makkerskab på tværs af afdelingerne. Dette er nødvendigt, da 

der på Rymarksvej 3b kan opstå situationer i dagligdagen, hvor der kun er én medarbejder til stede. 

Dette kan forekomme, når kollegaerne skal følge borgere til aktiviteter væk fra matriklen. Ved at indgå 

makkerskabet med Rymarksvej 3 kan der opnås en stordriftsfordel og holdes en lavere normering, i og 

med det bliver muligt at kunne rekvirere hjælp, hvis det skulle ske at en borger i botilbuddet bliver ud-

adreagerende i de situationer, hvor der kun er én medarbejder til stede. Der afsættes 0,6 mio. kr. i 2023 

til alarmer. 

 

Anlægsudgifter til velfærdsteknologi: 0,1 mio. kr. 

Der afsættes 0,1 mio. kr. til velfærdsteknologiske løsninger i form af opvaskemaskiner og døgnrytmebes-

lysning. Borgere i denne målgruppe har gavn af, at praktiske opgaver kan løses nemt, og at de under-

støttes i at have en fast døgnrytme. Det frigør ressourcer for borgerne, så de i højere grad kan indgå i 

dagbeskæftigelse i form af enten skole, arbejde, træning mv. og har overskud til at fastholde og/eller 

arbejde med deres sociale relationer.  

 

Ekstra personaledækning i overgangsfasen: 0,6 mio. kr. 

Der afsættes 0,6 mio. kr. i 2023 i ekstra personaledækning til at understøtte en god overgangsfase, hvor 

tilbuddet skal rumme den nye målgruppe samtidig med den eksisterende målgruppe udfases. Selvom 

den nye gruppe af borgere diagnosemæssigt ikke ligger for langt fra den nuværende målgruppe på Ry-

marksvej vil de adskille sig fra hinanden fx ved et forskelligt støttebehov. Det, kombineret med at en 

overgangsfase med stor udskiftning, kan påvirke borgerne negativt. Det ekstra personale skal således 

yde ekstra støtte og hjælp i en overgangsfase for at undgå stress relaterede reaktioner. Det kan fx være 

gennem flere aktiviteter blandt andet ud af huset.  

 

Kompetenceudvikling: 0,1 mio. kr.  

Socialforvaltningen vurderer at der er behov for 0,1 mio. kr. i 2023 til kompetenceudvikling af persona-

let for at sikre, at de efter omlægningen kan varetage en målgruppe med et større støttebehov end den 

tidligere borgergruppe på tilbuddet. Kompetenceudviklingen omfatter ca. 6-7 medarbejdere.  
 

Behandling hos Socialtilsynet: 0,1 mio. kr.  

Omlægningen forudsætter, at Socialtilsynet godkender, at pladserne i den periode, hvor overgangen 

står på, bruges til både midlertidige botilbudspladser efter §107 og længerevarende botilbudspladser 

efter §108. Herefter vil tilbuddet alene omfatte pladser efter §108, hvortil der kræves en ny godkendelse 

fra Socialtilsynet. Hertil afsættes 0,1 mio. kr. over to år svarende til den takst Socialtilsynet skal have for 

godkendelsen.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 

1.000 kr. 2024 p/l 
Styrings-
område 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 

  

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 

Besparelse på købte pladser til bor-
gere med behov for længerevarende 
botilbud 

 Service   -2.950 -2.950 -2.950 -2.950 -2.950 
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Øgede driftsomkostninger som følge 
af at ny målgruppe har større støtte-
behov 

 Service   1.350 1.350 1.350 1.350 1.350 

Samlet varig ændring     -1.600 -1.600 -1.600 -1.600 -1.600 

  

Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen)   

Mindre istandsættelse og personale-
alarmer 

Anlæg 1.050           

Velfærdsteknologi Anlæg 100           

Ekstra personaledækning i over-
gangsfasen 

Service 550  
        

Kompetenceudvikling af medarbej-
dere 

Service 100           

Godkendelse fra Socialtilsyn ifm. om-
lægning (i to omgange) 

Service 50 50           

Samlede implementeringsomkost-
ninger, anlæg 

Anlæg 1.150      

Samlede implementeringsomkost-
ninger, service  

Service  700 50     

Samlede implementeringsomkost-
ninger   1.850 50 0 0 0 0 

  

Samlet økonomisk påvirkning   1.850 -1.550 -1.600 -1.600 -1.600 -1.600 

  

Tilbagebetalingstid baseret på  
 3 år             

serviceeffektivisering 

Tilbagebetalingstid baseret på  
 3 år             

totaløkonomi 

 

 

 

3. Implementering og opfølgning 
 
Forslaget integreres og forankres i det relevante center i Socialforvaltningens Borgercenter Handicap. 
 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Istandsættelse af boliger og 
fællesarealer samt køb af 
personalealarmer.  

Der er lagt en plan for hvor-
når og hvordan boliger og 
fællesarealer er istandsat 
forud for borgeres indflyt-
ning 

Center for Selvstændig Bolig 
og Beskæftigelse, Borger-
center Handicap 

Løbende 2023 

Kompetenceudvikling Minimum 6 medarbejdere 
er kompetenceudviklet 

Center for Selvstændig Bolig 
og Beskæftigelse, Borger-
center Handicap 

Primo 2024 

Godkendelse af Socialtilsyn Socialtilsynet har godkendt 
pladserne efter det ønskede 
formål  

Center for Selvstændig Bolig 
og Beskæftigelse samt Sta-
ben, Borgercenter Handicap 

Medio 2023 
Medio 2024 

Realisering af effektiviseringer 

Færre køb af botilbudsplad-
ser efter § 108.  

Opfølgning på antal køb   
via Socialforvaltningens   
økonomi- og fagsystemer  

 

Økonomienheden, Borger-
center Handicap 

Ultimo 2024 
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4. Risikovurdering  
Forslagets risiko vurderes som lav i forhold til at indhente effektiviseringen. Det en forudsætning for at 

indhente effektiviseringen, at Rymarksvej 3B i 2023 og 2024 godkendes af Socialtilsynet til både mid-

lertidige (§107) og længerevarende (§108) botilbudspladser, således at omlægningen kan foregå lø-

bende. Da målgruppen for de borgere, der flytter ud (§107), og de borgere der flytter ind (§108), diag-

nosemæssigt ikke ligger langt fra hinanden, vurderer Socialforvaltningen ikke, at dette vil give udfor-

dringer. Forvaltningen går i dialog med Socialtilsynet i god tid inden implementering af forslaget.  
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration.  

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja  Godkendt d. 17. februar 2023. 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investerings-

forslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 
2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

Ejendomsfaglig vurdering Ja Godkendt d. 21. februar 2023. 

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BCH-MED: d. 13. december 2022 
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FORSLAG 59 BROBYGNING FRA 

REHABILITERINGSTILBUD TIL EGEN BOLIG FOR 

BORGERE MED ERHVERVET HJERNESKADE

Kort resumé: Socialforvaltningen ønsker at sikre en hurtigere overgang fra rehabiliteringsophold 

til egen bolig og i forlængelse heraf en mere kvalificeret overgang til støtte i egen bo-

lig. Forslaget vil betyde, at flere borgere med erhvervet hjerneskade kan tilbydes re-

habiliteringsophold på interne pladser, hvilket giver mulighed for en besparelse på 

køb af botilbudspladser, eller en indtægt ved at pladserne anvises som solgt plads, 

såfremt kommunen ikke selv har borgere på venteliste. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Center for Erhvervet Hjerneskade (CEHJ) er et selvejende center med driftsoverenskomst med Borger-

center Handicap under Socialforvaltningen. CEHJ støtter borgere med erhvervet hjerneskade, blandt 

andet gennem midlertidige rehabiliteringsophold på Lions Kollegiet efter servicelovens § 107. Forsla-

get er udarbejdet på initiativ af CEHJ.  

Efter en større organisationsændring i 2018 er flowet af borgere igennem Lions Kollegiet steget. Dette 

har åbnet op for flere visiterede borgere, der har mulighed for at få tilbudt et rehabiliteringsophold efter 

servicelovens § 107 og se frem til at blive rehabiliteret mod et selvstændigt liv i egen bolig. En forudsæt-

ning herfor er, at der ydes socialpædagogisk støtte efter servicelovens § 85 eller praktisk hjælp gennem 

servicelovens § 83 til disse borgere.  

Med forslaget vil forvaltningen sikre, at borgerne får den bedst mulige overgang og start i egen bolig 

gennem et fælles fagligt udgangspunkt og et øget samarbejde mellem rehabiliteringstilbud og den vi-

dere støtte og hjælp i hjemmet. 

Erfaringer med de nuværende støttemuligheder viser udfordringer med i tilstrækkelig grad at sikre 

overførsel af færdigheder fra den døgnbaserede rehabilitering og ud i en selvstændig bolig. Mange af 

borgerne har nedsat indsigt i deres egne vanskeligheder og deraf følgende nedsat erkendelse af deres 

behov. De har grundet komplekse skader, særligt af kognitiv karakter, behov for en særlig indsats for at 

understøtte, at de kan etablere en ny meningsfuld hverdag i en selvstændig bolig.  

Mange af borgerne har kognitive og psykosociale vanskeligheder, og har behov for en høj grad af forud-

sigelighed, overindlæring af rutiner samt støtte til at etablere sig i nye rammer. Dette er vigtigt for at 

undgå, at borgerne mister funktionsniveau efter fraflytning, fordi de har svært ved at opretholde struk-

tur og indhold i hverdagen. 

Investeringsforslaget tager udgangspunkt i en tæt, relationelt koordineret indsats imellem Borgercen-

ter Handicaps hjemmevejledere (som yder socialpædagogisk støtte), Den Sociale Hjemmepleje under 

Borgercenter Voksne (som yder praktisk hjælp) og Lions Kollegiets neurofaglige medarbejdere. 
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I praksis vil der ske en faglig omstilling således, at når en borger begynder at være så langt i forløbet, at 

en plan for udslusning er aktuel, aftales en overgang til egen bolig. I overgangen udsluses borgeren til 

eget hjem, mens borgeren fortsat er tilknyttet Lions botilbud i en periode. Lions Kollegiets indsats 

strækker sig således ud i borgerens bolig i perioden op til endelig udskrivning. I denne periode øges 

både intensitet og varighed af hjemmetræning ydet af Lions Kollegiet, med det formål at: 

 
• Øge overførbarhed i forhold til selvstændighed i dagligdags rutiner 
• Etablere en hensigtsmæssig dagsstruktur, med meningsfulde aktiviteter og en hensigtsmæssig 

balance mellem hvile og aktivitet 
• Øge indsigtsbearbejdning og coping gennem eksponering i den nye hverdag 
• Udrede og afklare behov for hjælpemidler i samarbejde med kommunens ergoterapeuter 
• Afdække og identificere det reelle behov for støtte og hjælp i hverdagen, herunder ift. egenom-

sorg, styring af økonomi, overblik, transport, beskæftigelse, netværk med videre 
 
Borgerens behov afklares i et tæt samarbejde mellem Socialforvaltningens Borgercenter Handicap, 

Borgercenter Voksne og Lions Kollegiet, således at de rette løsninger på borgerens behov defineres i 

fællesskab. Omstillingen skal sikre, at den viden, der er oparbejdet omkring borgeren i rehabiliterings-

forløbet, bliver overført til de nye støtte- og omsorgspersoner omkring borgeren, således at den posi-

tive udvikling, der er sket gennem opholdet, fastholdes. 

 

Projektet organiseres med Lions Kollegiet som primær tovholder og ansvarlig. Med udgangspunkt i re-

lationel koordinering vil ledelse og medarbejdere fra relevante samarbejdspartnere blive inddraget i 

design og konkrete indsatser i den enkelte borgers forløb. 

 

Fagligt vil projektet tage udgangspunkt i metoder fra særligt neuropædagogikken, med fokus på fx ”Po-
sitive Hverdagsrutiner”, ”Overindlæring”, ”Energiforvaltning”, indsigtsbearbejdning samt implemente-
ring i hverdagen af indlærte kompenserende strategier. Der vil også foregå en afdækning af, hvorledes 

borgerens vanskeligheder kommer til udtryk ved udflytning i en mere kompleks og krævende hverdag.  

I projektet vil de faglige medarbejdere fra Lions Kollegiet indgå i indsatsen i et koordineret og gradueret 

samarbejde med medarbejdere fra de kommende hjemmebaserede støtteindsatser og sikre overleve-

ring af borgerens indsats gennem sparring og supervision. 

 

I enkelte, særligt komplicerede sager vil det være en mulighed, at medarbejderne, der overtager indsat-

sen, kan modtage op til tre gange sparring og supervision fra Lions Kollegiets neurofaglige medarbej-

dere. 

 
Forslaget er en social investering som vil medføre følgende effekter: 

• At afkorte §107-forløbene på Lions Kollegiet. Usikkerhed hos borgeren omkring kommende ud-
flytning udgør i dag en forsinkende barriere for udflytning, selvom borgeren er færdigrehabili-
teret.  

• Det vil være muligt at opnå en gevinst i form af nedsatte udgifter til socialpædagogisk støtte, jf. 
§ 85 samt hjælp og støtte i hjemmet, jf. § 83 efter udflytning på sigt, med baggrund i en bedre 
overførsel af færdigheder for borgeren. Ændringen vil betyde, at enhedsprisen i den enkelte 
indsats reduceres for gruppen.  

• Risikoen for at borgeren ikke lykkes med udflytningen og er nødt til at flytte i et længerevarende 
botilbud forventeligt mindskes. 

I forslagets økonomi knyttes effektiviseringen hovedsageligt til afkortning af genoptræningsforløbene jf. 

§ 107. Denne effekt vil betyde, at flere borgere med behov for genoptræningsophold vil kunne rummes 

hos Lions Kollegiet. De seneste par år har der ikke være københavnere på venteliste til rehabiliteringsop-

hold hos Lions Kollegiet, hvorfor den ekstra kapacitet nu og her forventes anvist som en solgt plads og 

besparelsen indhentet via en indtægt heraf frem for en besparelse på køb af botilbudspladser. Hvis der 

over en flerårig periode fortsat ikke vil være efterspørgsel på flere pladser til københavnere, kan en ned-

justering af kapaciteten overvejes.  
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Det forventes, at projektet vil kunne medvirke til en større tilfredshed og tryghed i forbindelse med ud-

flytninger af borgerne – både for borgeren selv, for de pårørende og for de medarbejdere, der skal over-

tage indsatsen. Med en længere og bedre understøttet udflytning, forventes borgerne at opleve en 

bedre sammenhæng i deres rehabiliteringsforløb, samt overførsel af deres indlærte færdigheder og 

strategier til en ny kontekst. 

2. Økonomi 
Forslagets samlede effektivisering udgør 0,4 mio. kr. i 2024 stigende til 0,8 mio. kr. fra 2025 og frem. 

Effektiviseringen opnås ved at sikre en hurtigere overgang fra rehabiliteringsophold til egen bolig og 

dermed skabe et øget flow på §107-forløbene på Lions Kollegiet. For at realisere dette vurderer Social-

forvaltningen, at der er behov for 1,4 mio. kr. i investeringsudgifter.   

 

Effektivisering 

Den afkortede opholdslængde på Lions Kollegiet medfører, at der fremover kan tilbydes et ekstra reha-

biliteringsophold svarende til en helårsplads (et årsværk) til 0,8 mio. kr. ved den samme kapacitet.  Med 

32 pladser på Lions kollegiet svarer det øgede flow til, at hver plads i gennemsnit er belagt i 11 færre 

dage, hvilket er en reduktion på 3,1 %.  

 

I tilfælde af at der er københavnere på venteliste til rehabiliteringsophold, hentes effektiviseringen ved 

reduceret udgift til køb af botilbudspladser hos en ekstern leverandør. Såfremt forvaltningen ikke selv 

har borgere, der matcher pladsen på tidspunktet, vil pladsen anvises som solgt plads. Salg af pladser vil 

i disse tilfælde give forvaltningen en ekstra indtægt, som kan træde i stedet for effektiviseringen ved re-

duceret udgiftsniveau til køb.  

 

Både den takst, forvaltningen ville købe eksterne tilbud til, såvel som salgstaksten på Lions Kollegiet, lig-

ger på cirka 2.800 kr. pr. døgn. Dette giver en årlig pris pr. årsværk på 1 mio. kr. I effektiviseringen er der 

således forudsat, at der vil være tomgang ca. 20 % af tiden i forbindelse med ud- og indvisitering. 

Denne forudsætning skyldes forvaltningens erfaring med matchning og visitation til rehabiliteringsop-

hold, hvor mange borgere henvises fra sundhedsvæsenet, og hvor der i den forbindelse kan være kor-

tere overgangsperioder, hvor pladsen er reserveret, men står tom. Effektiviseringen svarende til flow af 

et årsværk vil derfor samlet set være på 0,8 mio. kr. 

I 2024 vil effektiviseringen have halv effekt, svarende til flow af et halvt årsværk. Dette skyldes, at der vil 

være en opstartsfase, hvor den fulde effektivisering ikke kan indhentes. Forslaget vil have fuld effekt i 

2025.  

 

Forslaget medfører desuden en reduktion i risikoen for, at borgere efter endt rehabiliteringsforløb får 

behov for at flytte i et længerevarende botilbud. Denne effekt vil bidrage til at mindske forvaltningens 

økonomiske udfordringer på området, men kan ikke kvantificeres i form af en egentlig effektivisering 

ind i dette forslag.  

Investering 
Tovholderressourcer: 0,9 mio. kr.  

Ved projektets opstart afsættes projektledermidler til hhv. Lions Kollegiet (0,5 årsværk), Borgercenter 

Handicap (0,25 årsværk) og Borgercenter Voksne (0,25 årsværk), hvilket medfører en samlet udgift til 

tovholderressourcer i 2023 på 0,6 mio. kr. Tovholderen på Lions Kollegiet fortsætter i 2024 for at sikre 

en forankring, når omstillingen implementeres i praksis. Dette medfører en udgift i 2024 på 0,3 mio. kr. 

Projektledelsen skal sikre: 
- Fælles plan for projektet 
- Udvikling af metodeudviklingsworkshops 
- Beskrivelse af metode på baggrund af workshops 
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- Planlægning og koordination af sidemandsoplæring 

Frikøb af medarbejdere: 0,2 mio. kr.  

Der afsættes desuden 0,2 mio. kr. til frikøb af medarbejdere i de involverede centre i forbindelse med 

facilitering af - og deltagelse i - metodeudviklingsworkshops og sidemandsoplæring. Der forventes at 

skulle afholdes to metodeworkshops med ca. 20 medarbejdere. Derudover afsættes tid til sidemands-

oplæring og forberedelse af workshops.  

Udgifterne til socialpædagogisk støtte § 85 og praktisk hjælp § 83: 0,3 mio. kr.  

Den afkortede opholdslængde på rehabiliteringsopholdene vil betyde, at flere borgere hurtigere flytter 

i egen bolig og dermed får behov for støtte i eget hjem. Dette vil i en implementeringsperiode medføre, 

at udgifterne til socialpædagogisk støtte § 85 og praktisk hjælp § 83 øges, fordi disse borgere giver en 

stigning i aktivitet på indsatserne. Udgiften hertil er 0,2 mio. kr. årligt i 2024 og 2025, hvilket svarer til at 

gennemsnitligt 2-3 borgere årligt vil modtage ydelsen hurtigere.  

 

Udgiften afgrænses til implementeringsperioden, fordi omstillingen på Lions Kollegiet også har den 

afledte effekt, at enhedsprisen på støtten bliver lavere for borgere, der fraflytter Lions Kollegiet efter 

endt rehabiliteringsophold. Dette skyldes, at borgerne bliver bedre rustet til livet i egen bolig og der-

med har behov for et reduceret omfang af støtte. Denne effekt opvejer den højnede aktivitet på støtte-

områderne, hvilket over tid gør ændringen udgiftsneutral.  

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Større flow på rehabiliteringstilbud Service  -400 -800 -800 -800 -800 
Samlet varig ændring   -400 -800 -800 -800 -800 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Tovholderressourcer forankret i Lions 
Kollegiet, Borgercenter Handicap og Bor-
gercenter Voksne 

Service 550 300    
 

Frikøb af medarbejdere til metode- og 
kompetenceudvikling 

Service 200     
 

Socialpædagogisk støtte til borgere, der 
flytter hurtigere i egen bolig (§ 85) 

Service  100 100   
 

Praktisk hjælp til borgere, der flytter hur-
tigere i egen bolig (§ 83) 

Service  50 50   
 

Samlede implementeringsomkostninger  750 450 150    
 
Samlet økonomisk påvirkning  750 50 -650 -800 -800 -800 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 

4 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 

4 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  

 
 

3. Implementering og opfølgning 
 
Projektet vil blive implementeret i et samarbejde mellem Borgercenter Handicap, Borgercenter Voksne 

og Lions Kollegiet.  Som optakt vil projektet udvikle fælles arbejdsgang og metode. 

 

I projektet vil der udarbejdes konkrete planer for de enkelte borgerforløb, der evalueres og følges op på 

borgerens funktionsniveau, trivsel og behov for ydre hjælp og støtte efter hhv. 3 måneder, 6 måneder 
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og 1 år. Formålet hertil er at evaluere effekt og indsats, og følge op på at borgerne ikke taber funktionsni-

veau efter udflytning med deraf følgende øget behov for ydelser i form af hjælp og støtte.  

For de involverede samarbejdspartnere vil det være en forudsætning for projektet, at de indgår i det ko-

ordinerede samarbejde og kan sætte tid af til mødeaktivitet undervejs, i relation til den enkelte borger, 

men også på ledelsesplan ift. projektet. 

 

4. Risikovurdering  
 
Risikoen vurderes som lav. Der er en risiko forbundet med muligheden for at effektivisere ved at redu-

cere køb af botilbudspladser, idet gruppen af borgere i målgruppe herfor varierer meget fra år til år. 

Dette gør effektiviseringen relativt enkeltsagsafhængig. Forvaltningen søger at reducere denne risiko 

ved at forberede alternative handlinger, eksempelvis ved at sælge ledige pladser såfremt forvaltningen 

ikke selv har borgere, som kan visiteres til en plads, når den bliver ledig. Forvaltningen har indtil nu op-

levet, at der har været god efterspørgsel på pladserne fra andre kommuner.    

  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemfø-
res opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Der ansættes/frikøbes projektledere 
forankret i de tre afdelinger 

Afrapportering fra Lions 
Kollegiet samt træk fra 
OPUS lønrapport 

Økonomienheden, Bor-
gercenter Handicap 

I 4. kvartal 2023 

Der ydes §§ 83 og 85-støtte til bor-
gere, der flytter hurtigere i egen bo-
lig. Udgifterne hertil stiger i imple-
menteringsfasen, før indsatsen bli-
ver udgiftsneutral 

Opgørelse af aktivitetstal 
på indsatserne koblet med 
de konkrete målgrupper af 
borgere, der flytter i egen 
bolig.  

Økonomienheden, Bor-
gercenter Handicap 

I 4. kvartal 2024-2025 

Realisering af effektiviseringer 

Som følge af reduceret opholds-
længde på Lions Kollegiet indhentes 
effektiviseringen ved enten reduk-
tion i udgifter til køb af botilbuds-
pladser eller ved indtægt som følge 
af salg til andre kommuner. 

Økonomiopfølgning med 
fokuseret udtræk i forbin-
delse med prognoser på 
området 

Økonomienheden, Bor-
gercenter Handicap 

I 4. kvartal 2024-2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Forslaget medfører ikke varige ændringer på administration. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Øko-
nomiforvaltningen 

Ja 25. januar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med BorgercenterMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvalt-

ningens råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene 

udleveres til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investe-

ringsforslag til budget 2024, som skal indgå i overførselssagen.” den 1. marts og til Socialudvalgets 2. behandling af 

budget 2024. 

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 

BCH-MED: d. 13. december 2022 

 
 



INVESTERINGSFORSLAG 
OFS 2022-2023 

FORSLAG 60 SAS-EXIT

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)

Socialforvaltningen benytter i dag SAS-software til databehandling og -opbevaring. Den databehand-
ling er grundlag for ledelsesinformation til både forvaltningen og Socialudvalget. Det gælder f.eks. in-
formation om overholdelse af sagsfrister og udvikling i antal klager, som begge indgår i den halvårlige 
ledelsesinformation til udvalget. Hertil anvendes SAS til behandling af data til avancerede analyser, 
samt besvarelse af politikerspørgsmål, aktindsigter mm  

Den SAS-version, som Socialforvaltningen benytter, er af ældre dato, og der er derfor enten behov for 
en opgradering eller ibrugtagning af en ny teknologi. Socialforvaltningen er udfordret af, at medarbej-
dere med SAS-kompetencer er svære at rekruttere, og at Socialforvaltningen står foran generations-
skifte på området. Timingen ift. en overgang til anden teknologi er derfor god.   

Forvaltningen ønsker at overgå til Microsofts teknologi på området, som er en billigere og mere lettil-
gængelig teknologi. Ved en migrering fra SAS til Microsofts databaseløsning ”SQL”  vil Socialforvalt-
ningen få et moderne, konsolideret databasemiljø med et simplere teknisk set-up. Skiftet vil dertil for-
venteligt gøre det lettere at rekruttere de relevante kompetencer, da Microsofts teknologier er mere an-
vendt på danske arbejdspladser. Skiftet ønskes desuden, fordi der er en god sammenhæng mellem 
SQL og ”Power BI”, som forvaltningen ønsker at anvende som platform for ledelsesinformation fremad-
rettet. Power BI er netop markant mere brugervenlig end den nuværende løsning, hvilket blev testet i 
Innovationsprojektet Intelligente Dashboards til ledelsesinformation og datadreven ledelse fra 2021.  

I en foranalyse i foråret 2022 har Socialforvaltningen undersøgt om Microsofts databaseløsning (SQL), 
kunne være en mulig afløser for SAS i Socialforvaltningen. Analysen viste, at SQL kan anvendes til at indfri 
de behov, som Socialforvaltningen har ift. en moderne teknologi til dataopbevaring, -behandling og -
analyse, og at der vil være besparelser på driften ved en fuld udfasning af SAS.  

Projektet består af migrering af data og programmer fra SAS til Microsofts teknologi, samt kompeten-
ceudvikling og understøttelse af de medarbejdere i Socialforvaltningen, som skal anvende den nye tek-
nologi.  Med projektet overgår forvaltningen fra at bruge egen software til at bruge kommunens Micro-
soft teknologi – som ligger sikkert på en server i Koncern IT og ikke er cloud-baseret.  

Socialforvaltningen planlægger at igangsætte migrering af alle relevante SAS-løsninger i starten af 2. 
kvartal af 2023. Hovedparten af migreringsaktiviteterne afsluttes i 2023. Projektet løber 2023 ud.  

Det må forventes, at dataopgaver i 2023, grundet projektaktiviteter, ikke vil blive udført i samme ha-
stighed og omfang som ellers. Dette inkluderer også forespørgsler fra udvalget, ligesom der kan være 

Kort resumé: Socialforvaltningen ønsker at foretage en fuld udfasning af brugen af SAS-software i 
Socialforvaltningen, for i stedet at benytte Microsoft-software til databaseløsning, 
hvilket vil medføre driftsbesparelser.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Socialforvaltningen 



udfordringer med at levere samme ledelsesinformationer som ellers. Der vil i projektet ske en priorite-
ring af drift/genetablering af særligt kritiske data. Det gælder ikke mindst tilvejebringelse af data, der er 
væsentlige ift. forvaltningens økonomistyring, som delvist baserer sig på SAS-løsninger (aktivitetstal, 
statsrefusion og egenbetaling, salg af pladser mm.). Desuden vil kritiske opgaver som aktindsigter ved 
simple træk også skulle løses. Det er forvaltningens vurdering, at disse opgaver kan løses i det nye set 
up og dermed også i 2023. Vurderingen baserer sig på ovennævnte analyse samt forvaltningens nuvæ-
rende erfaringer med SQL.  

2. Økonomi  
 
Socialforvaltningen gennemførte i foråret 2022 en analyse af brugen af SAS i Socialforvaltningen, jf. 
ovenfor. De følgende beregninger er baseret på denne analyse og Socialforvaltningens erfaringer med 
lignende digitaliseringsprojekter.   

Investering 

Til en fuld udfasning af SAS er der behov for samlet 3.950 t kr.(2024/PL) i 2023 til finansiering af eks-
tern konsulentstøtte, og finansiering af overlappende driftsomkostninger, inden endelig udfasning af 
SAS. Der ses behov for følgende aktiviteter: 

1) Ekstra bemanding i borgercentrene (3 * ½ ÅV) til at understøtte ibrugtagningen af SQL frem 
for SAS, og migrere eksisterende SAS-løsninger til SQL. Den ekstra bemanding er nødvendig, 
da overgang til et nyt redskab ellers ville have for stor indflydelse på driften.  

2) Hjælp/støtte til den gode anvendelse af nye værktøjer (MS-SQL): Indkøb af eksperter til at 
hjælpe og støtte de medarbejdere i Socialforvaltningen, som i dag benytter SAS. Konkret hjælp 
til anvendelse af de specialiserede nye teknologier, i form af sidemandsstøtte til hjælp med at 
migrere eksisterende SAS-løsninger til Microsofts produkter, samt støttende aktiviteter. Samlet 
behov på 1.100 t kr.(2024/PL) til indkøb af eksterne konsulenter og støttende aktiviteter.  

3) Bidrag til migrering af SAS-løsninger til Microsofts produkter: Omfatter indkøb af eksterne ek-
sperter, der koder og migrerer forskellige SAS-løsninger til Microsofts produkter. Det er nød-
vendigt at indhente ekstern hjælp til dette for at sikre, at der kan ske en samlet migrering af det 
grundlæggende databasemiljø, samtidig med at den grundlæggende drift ift. databehandling 
mm. kan opretholdes. Samlet behov på 1.530 t kr.(2024/PL) til indkøb af eksterne konsulenter.   

Besparelse og varige udgifter 

Ved en fuld migrering vil der være en årlig besparelse på serverdrift og SAS-licenser på 800 t.kr. 
(2024/PL). Besparelsen hentes ved lukning af servere i Koncern IT, hvor SAS-applikationerne er instal-
leret for Socialforvaltningen, og opsigelse af aftale med KIT vedr. brug af SAS. Ved en migrering vil So-
cialforvaltningen få en ekstra udgift til en ny server, da eksisterende SQL-miljø vil blive for belastet, når 
brugerne vælger at bruge SQL-miljøet frem for dét SAS-miljø som udfases. Posten Overlappende 
driftsomkostninger indeholder udgiften til de nye server i 2023, og fra 2024 er udgiften lagt under Ny 
serverdrift.  

Bemærk at pris på SAS-licens er skøn, da der pt. genforhandles kontrakt med SAS. Skøn er baseret på 
nuværende tilbud.  

Priserne er fremskrevet til 2024/PL og afrundet til nærmeste hele 10 t kr.  

 



I Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift).  
Ny serverdrift Service 

 
-60 -60 -60 -60 -60 

Licenser*  Service   -740 -740 -740 -740 -740 
Samlet varig ændring Service 0 -800 -800 -800 -800 -800 

 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Overlappende driftsomkostninger (bl.a. 
gl /ny server) 

Anlæg 
270 

    
 

Ekstra bemanding i borgercentrene 
(3*½ ÅV) 

Service 
1.060 

    
 

Hjælp/støtte til den gode anvendelse af 
nye værktøjer (MS-SQL) 

Anlæg 
1.090     

 

Bidrag til migrering af SAS-Løsninger til 
Microsofts produkter.  

Anlæg 
1.530 

    
 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, service 

 
1.060 

    
 

Samlede implementeringsomkostnin-
ger, anlæg 

 
2.890 

    
 

Samlede implementeringsomkostninger  3.950      
 

Samlet økonomisk påvirkning  3.950 -800 -800 -800 -800 -800 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
Serviceeffektivisering 

7 år 
      

Tilbagebetalingstid baseret på  
Totaløkonomi 

7 år 
      

Noter til alle tabeller: Forslaget er udarbejdet i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Implementering og opfølgning  
 

 

4. Risikovurdering   
 
Den økonomiske risiko ved projektet vurderes til lav. Der vurderes ingen risiko ved besparelsen. Men der 
er en risiko forbundet med et komplekst teknologiskifte, hvor selve projektet vil kunne blive dyrere end 

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres 
opfølgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 

Midtvejsevaluering  Opfølgning på om vi får den 
rette støtte fra eksterne ek-
sperter, og om aktiviteter 
skal tilpasses.  

Socialforvaltningens Kontor 
for Digitalisering 

Sommer 2023 

Flyt af SAS-Løsninger  Status på om alle SAS-Pro-
grammer/løsninger er mi-
greret eller udfaset.  

Socialforvaltningens Kontor 
for Digitalisering 

Primo 2024 

Overgang til brug af de nye 
teknologier er gennemført.  

Opfølgning på om brugerne 
har adapteret de nye værk-
tøjer, og der er etableret et 
godt driftsmiljø  

Socialforvaltningens Kontor 
for Digitalisering 

Primo 2024 
 

Realisering af effektiviseringer 

Lukning af SAS-serveren Opfølgning på om alle SAS-
servere, er lukket. 

Socialforvaltningens Kontor 
for Digitalisering 

 Primo 2024 

Fuld udfasning af SAS-da-
tabaseløsninger 

Opfølgning på om SAS-pro-
duktionsmiljøet er lukket.  

Socialforvaltningens Kontor 
for Digitalisering 

Primo 2024 



forventet. Denne risiko imødegås ved, at der skiftes til kendte og velafprøvede løsninger fremfor ny og 
uafprøvet teknologi.  
 
Udfasningen planlægges gennemført i 2023. Der er stor efterspørgsel på SQL-eksperter, hvorfor aktivi-
teter planlagt i 2023, kan blive skudt til 2024, såfremt der ikke findes relevant ekspertstøtte.  
Det må forventes, at dataopgaver i 2023, grundet projektaktiviteter, ikke vil blive udført i samme ha-
stighed og omfang som ellers. Dette inkluderer også forespørgsler fra udvalget, ligesom der kan være 
udfordringer med at levere samme ledelsesinformationer som ellers. Der vil i projektet ske en priorite-
ring af drift/genetablering af særligt kritiske data. Det gælder ikke mindst tilvejebringelse af data, der er 
væsentlige ift. forvaltningens økonomistyring, som delvist baserer sig på SAS-løsninger (aktivitetstal, 
statsrefusion og egenbetaling, salg af pladser mm.). Desuden vil kritiske opgaver som aktindsigter ved 
simple træk også skulle løses. Det er forvaltningens vurdering, at disse opgaver kan løses i det nye set 
up og dermed også i 2023 og risikoen for at der skal prioriteres yderligere i ressourcer eller opgaver er 
lav. 
 
 
 
 
 
  



ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
 
Hele effektiviseringen er på administration. 
 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, Økono-
miforvaltningen 

Ja Godkendt d. 9. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Medarbejdere er blevet hørt i forbindelse med FællesMED og HovedMED. Herudover har HovedMED og forvaltningens 
råd mulighed for at udarbejde høringssvar til forslagene. Høringssvar til forslagene fra HovedMED og rådene udleveres 
til Socialudvalget i et særskilt bilag inden behandlingen af sagen ” Socialudvalgets behandling af investeringsforslag til 
budget 2024, som skal indgå i overførselssagen” den . marts og til Socialudvalgets . behandling af budget 4.  
 
KIT har været inddraget i forbindelse med estimering af omkostninger  

 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

IT-kredsen Ja IT-kredsen blev orienteret om projektet i december 
2022. Der er ikke tale om anskaffelse af ny teknologi, hvor 
der ikke vurderes behov for godkendelse af IT-Kredsen. 

Koncern-IT Ja Koncern-IT er løbende blevet inddraget i forslaget.  

MED-udvalg Ja HovedMED: d. 10. februar 2023 
FællesMED: d. 24. januar 2023 
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FORSLAG 61 YDERLIGERE DIGITALISERING I 
BYGGESAGS-
BEHANDLINGEN

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt)
Teknik- og Miljøforvaltningens Område for bygninger (OBY) behandler byggetilladelser og -anmeldel-
ser, fører tilsyn med nybyggeri i Københavns Kommune og giver teknisk, praktisk og juridisk vejledning 
til byggeprojekter. Der er siden 2020 arbejdet med digitalisering af særligt processerne i forbindelse 
med modtagelsen af byggesagerne samt i nogen grad afsendelsen af byggesagerne. Dette er sket via 
RPA (Robotic Process Automation) -løsninger, som er et stykke software beregnet til procesautomati-
sering, der automatisk kan udføre de samme handlinger på en computer, som et menneske kan. Det har 
derimod været vanskeligere at arbejde med egentlig machine learning, hvor hensigten er, at teknolo-
gien på baggrund af erfaringer lærer at finde regler og sammenhænge i store mængder data. 

Teknik- og Miljøforvaltningen vurderer, at der er potentiale for at sikre yderligere digitalisering i bygge-
sagsbehandlingen. Dette blandt andet med henblik på at sikre bedre, hurtigere og mere fleksibel vej-
ledning af ansøgerne i selve ansøgningsfasen. Det foreslås derfor, at der afsættes midler til at udarbejde 
og efterfølgende implementere konkrete digitaliseringsinitiativer i byggesagsbehandlingen, herunder 
for at skabe forbedringer af inputdata, sikre yderligere automatisering af byggesagsbehandlingen og 
etablere mere datadreven styring og standardisering af sagsbehandlingsprocessen. Forslaget vil på sigt 
sikre en mere effektivi byggesagsbehandlingen samt i forbindelse med blandt andet kundecenter-faci-
liteterne, hvor det foreslås i højere grad at fokusere åbningstiden for denne med udgangspunkt i efter-
spørgslen.  

Forslaget bidrager til en mere moderne og nemmere skalerbar løsning af opgaven og sikrer, at byens 
borgere og erhvervsdrivende oplever samme og i nogle tilfælde et bedre serviceniveau end tidligere, 
da der kan forventes en mere forudsigelig proces med mere standardiserede forløb samt en vejledning 
i højere grad, når kunderne efterspørger det. Forslaget understøtter således også Københavns Kommu-
nens service- og kanalstrategi og en styrket kontrakt- og brugeroplevelse på byggesagsområdet. 

Teknik- og Miljøforvaltningen behandler årligt ca. 20.000 indsendelser. Det skønnes, at to-/tredjedele af 
indsendelserne sker via ansøgningsportalen Byg og Miljø (BOM), der er drevet af KOMBIT. De 20.000 
indsendelser svarer ca. til 6.000-7.000 sager årligt, herunder ca. 2.000-2.500 ansøgninger om bygge-
tilladelser.  

Der er krav til, at en ansøgning om byggetilladelse indsendes af ansøgerne via en digital ansøgnings-
portal, hvor det i regi af KL er vedtaget, at dette skal ske via BOM. Teknik- og Miljøforvaltningen oplever 
desværre fortsat, at ca. 70 pct. af ansøgningerne er mangelfulde, selvom der i en længere periode er 
afholdt dialogmøder, og har været fokus på at sikre bedre vejledning af ansøgerne i forbindelse med 
indsendelsen. De mangelfulde ansøgninger forlænger sagsbehandlingstiden for ansøgerne, da forvalt-
ningen således selv efterfølgende bliver nødt til at indhente ansøgningsmaterialet hos ansøgeren, lige-
som det besværliggør og kan fordyre processen for ansøgerne, da det fx kan blive nødvendigt at få råd-
givning som ansøger flere gange undervejs i sagsbehandlingsprocessen.  

I dag benyttes blandt andet forhåndsdialog, telefonisk indgang via Kontaktcenteret og mulighed for fy-
sisk fremmøde i kundecenteret i forbindelse med den løbende dialog med ansøgerne. Derudover hol-

Kort resumé: Forslaget omfatter yderligere digitaliseringsinitiativer i byggesagsbehandlingen, 
herunder i forhold til forbedringer af inputdata, yderligere automatisering af bygge-
sagsbehandlingen og datadreven styring og standardisering af sagsbehandlingspro-
cessen.  

Fremstillende 
forvaltning: 

Teknik- og Miljøforvaltningen 



 

Side 2 af 7 
 

des der løbende dialogmøde med forskellige interessenter på byggesagsområdet. Det vurderes, at Tek-
nik- og Miljøforvaltningen via yderligere digitaliseringsinitiativer kan lykkes med at forbedre ansøg-
ningsmaterialet og skabe bedre forventningsafstemning med ansøgerne undervejs i sagsbehandlings-
processen. Dette er i tråd med den seneste prognose for afvikling af byggesager, der er vedtaget af Tek-
nik- og Miljøudvalget den 20. juni 2022, hvoraf det fremgår, at det er en nødvendighed at lykkes med 
flere fyldestgørende ansøgninger i forhold til at kunne overholde de nationale servicemål i gennemsnit 
for ansøgninger efter 1. juli 2023. 
 
Forslaget bygger videre på de erfaringer, der er opnået i forbindelse med investeringsprojektet ”Digital 
byggesagsassistent til byggesagsområdet” (2020-2022). I dette projekt er der udviklet en række auto-
matiseringer i byggesagsbehandlingen særligt på de administrative områder. Via projektet er der iden-
tificeret et potentiale for yderligere automatisering af byggesagsbehandlingen og samtidig et behov for 
at sikre en forbedring af de data, der kommer via BOM. Der er et stort potentiale i at automatisere opga-
ver på tværs af både byggeansøgningsprocessen og færdigmeldingsprocessen via yderligere digitali-
sering. Et vigtigt element af at kunne standardisere sagsbehandlingsgangene og understøtte med 
yderligere automatisering er at kunne identificere, hvad sagen drejer sig om. Når dokumenterne i an-
søgningen er identificeret, vil man med en algoritme kunne komme med et gæt på, hvilke dokumenter 
der mangler. Datadrevet styring og standardisering af sagsbehandlingsprocessen, er der en række tek-
niske muligheder for at understøtte en bedre styring.  
 
Overordnet set kan forslaget inddeles i tre spor for potentielle yderligere digitaliseringsinitiativer i byg-
gesagsbehandlingen: 
 

1. Forbedring af inputdata 
2. Yderligere automatisering af sagsbehandling 
3. Datadrevet styring og standardisering af sagsbehandlingsprocessen 

 
Udviklingen af løsningen vil foregå agilt, hvilket betyder, at projektet til enhver tid fokuserer på at udvik-
ler de løsninger, der giver mest værdi. Det betyder, at fokus i projektet kan ændre sig i takt med, at for-
valtningen bliver klogere på data, proces- og sagsbehandlingsveje mv.  Dette vil på den ene side sikre, 
at projektets løsningselementer giver værdi, men kan samtidig betyde, at projektet i mindre grad æn-
drer på, hvilke elementer der prioriteres.  
 
Nedenstående figur illustrerer, hvordan digitaliseringsinitiativerne hænger sammen, hvor Spor 1 er ret-
tet mod selve ansøgningen i BOM, mens Spor 2 og Spor 3 er rettet mod understøttelse af sagsbehand-
lingsprocessen. Investeringsforslaget har til formål via ændrede processer at skabe en skalerbar og for-
udsigelig byggesagsbehandling. Det er dog af afgørende betydning for potentialet, at der ses en sam-
menhæng mellem alle tre områder. 
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Helt overordnet vil projektet fokuseres om følgende tre spor: 
 
Spor 1 omfatter en forbedring af inputdata fra BOM. En stor del af de data, der kommer fra BOM, er fri-
tekst og vedhæftede bilag, hvilket bidrager til en høj grad af ustruktureret- og ikke standardiseret data i 
ansøgningerne. Dette medfører, at det ikke er konsistent, hvilke datapunkter der danner grundlag for 
ansøgningerne og kan bidrage til øget tilbageløb til ansøger. Således er det op til ansøger at lave beskri-
velse til ansøgningen - fx ”Der søges om tilbygning til et enfamiliehus med ændring af m2 til 160”, lige-
som ansøger kan sende ansøgningen ind, selvom dokumentation for byggesagen ikke er vedhæftet – fx 
en fuldmagt, plantegninger eller lignende. 
 
Der er behov for at få ændret, hvad der er nødvendigt at få ind af materiale/beskrivelser i struktureret 
form for dels at hindre unødige tilbageløb og kunne udbygge hvad det ”planlagte arbejde” indeholder, 
der er et vigtigt element for at kunne opnå yderligere automatiseringer (spor 2). Det skyldes, at de 
manglende datapunkter og lav grad af struktur betyder, at mulighederne for at få øget automatisering 
af byggesagsbehandlingen via f.eks. machine learning begrænses (spor 2), ligesom en datadrevet sty-
ringstilgang til sagerne besværliggøres, da sagens kompleksitet (spor 3) ikke kan vurderes. En forbed-
ring og standardisering af data er derfor en nøglekomponent for at sikre, at de to øvrige spor kan lykkes. 
Forbedringen af inputdata vil enten kunne gennemføres ved at optimere nuværende BOM interface i 
samarbejde med KOMBIT, eller ved at udvikle en ”skal”, der ligger hen over BOM, og som indsamler 
supplerende oplysninger fra ansøger i et standardiseret format.   
 
Spor 2 omfatter yderligere automatisering af sagsbehandling. I dette spor arbejdes der videre med tek-
nologier som dokumentgenkendelse, algoritmer og machine learning. Ved at forbedre inputdata (spor 
1) samt videreudvikle algoritmerne til dokumentgenkendelse skabes en motor, der muliggør yderligere 
automatiseringspotentialer. Standardisering af sagsbehandlingsflow (spor 3) giver desuden nye mu-
ligheder for yderligere automatiseringer i spor 2 eksempelvis udarbejdelse af forslag til afgørelse base-
ret på lignende afgørelser, udkast til mangelbrev/afgørelse samt automatiseret fordeling af sager. 
 
Spor 3 omfatter datadrevet styring og standardisering af sagsbehandlingsprocessen. Dette spor har øje 
for strømlining af processerne i sagsbehandlingen, så der arbejdes med færre varianter. En indledende 
kortlægning har vist, at sagsbehandlingsgangene er meget forskellige fra gang til gang, og at der af 
1.800 undersøgte sager var ca. 1.000 forskellige veje i flowet. Det kan understøtte, at ressourcerne frigi-
ves til de sværere sager, mens de mere ”lette” procesmæssige sager – for eksempel sager uden mangler 
og andre foruddefinerede karakteristika – i højere grad skal køre automatisk frem til et forslag til afgø-
relse, mangelbrev eller lignende fra algoritmen. For det andet skal teknologierne kunne understøtte den 
datadrevne driftsstyring af sagsbehandlingsprocessen, således at komplicerede sager for eksempel gri-
bes tidligt i processen af rette kompetencer. 
 
Forslaget bidrager til en mere effektiv opgaveløsning uden forringelse af serviceniveauet. Erhvervsdri-
vende og borgere forventes at kunne opleve en bedre service ved, at forvaltningen kan lykkes med en 
mere forudsigelig og standardiseret byggesagsbehandling.  
 
Projektet vil kunne understøtte øget medarbejdertilfredshed, da sagsbehandlingen i øget grad vil blive 
understøttet af standardiserede processer.  

2. Økonomi 
Det er Teknik- og Miljøforvaltningens vurdering, at der er potentiale for at effektivisere 5 årsværk varigt 
svarende til 3,4 mio. kr. på byggesagsbehandlingsprocessen. Dette er blandt andet vurderet ud fra de 
erfaringer, der er gjort i arbejdet med digitalisering fra 2020 i byggesagsprocessen. Der er antaget gæl-
dende årsværkssatser for et AC-årsværk på 705.000 kr., og et HK-årsværk på 581.800 kr. Forventningen 
er, at der spares 4 AC-årsværk og 1 HK-årsværk. Noget af effektiviseringen kan fra 2024 ske ved en til-
pasning af åbningstiderne/bemandingen af kundecenteret. 

Løsningen kommer til at består af flere forskellige teknologiske elementer og herved er der også afledte 
driftsudgifter på 1 mio. kr. fra 2026 og frem. Driftsudgifterne omfatter diverse licenser, hosting, server-
udgifter, træning- og gentræning af algoritmer. Driftsudgifterne er stigende i årene 2024 til 2028, fra 
0,25 mio. kr. til 1 mio. kr., eftersom der løbende tilknyttes flere elementer til den samlede løsning. Esti-
matet er baseret på de samlede udviklingsomkostninger og erfaring fra tidligere projekter på området 
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Udvikling og design af løsningen 
Der skal anvendes en bred vifte af kompetencer både internt og eksternt til design og udvikling af løs-
ningen.  
 
I spor 1 forventes skal anvendes kompetencer i forhold til integrationer og arkitektur samt kompetencer 
til design af front-end og efterfølgende programmering. Spor 1 skal sikre at ansøgere i højere grad vej-
ledes til at udfylde ansøgningen korrekt. Denne vejledning kan være i form af vejledende tekst, anven-
delse af teknologi som guidede forløb, algoritmer og dokumentgenkendelse. Det er estimeret, at der 
skal anvendes ca. 1800 til 2200 timer, hvoraf vi forventer ca. halvdelen er eksterne ressourcer, mens re-
sten er interne ressourcer. Udgifterne til udvikling vil i spor 1 forventes at ligge på ca. 2.200 tkr., hvoraf 
halvdelen anvendes til en ekstern konsulent, mens den resterende del er udviklingsomkostninger i KIT. 
 
Spor 2 vil i høj grad være drevet af, at få motoren i løsningen til at virke, hvortil der er behov for kompe-
tencer indenfor data scientist området. Samlet set skal der anvendes mellem 1500 og 2500 timer til ud-
vikling af motoren. Det forventes at kunne udnytte moduler, der er udviklet i den digitale sagsbehand-
lingsassistent – moduler der ikke er idriftsat endnu. Dette er moduler som kan anvendes til at genkende 
forskellige dokumenttyper, slå op i registre og samle disse oplysninger til sagsbehandlerne. Det forven-
tes at ca. 60% udgøres af interne ressourcer, mens 40% anvendes til eksterne ressourcer. Udgifterne til 
udvikling i spor 2 vil ligge på ca. 2.400 t. kr., heraf forventes, at ca. 1.000 t. kr. er omkostninger forbundet 
med udvikling i KIT, mens det resterende del forventes anvendt til en ekstern konsulent. Der er stor usik-
kerhed forbundet med estimatet, da den endelige løsning endnu ikke er fastlagt, hvilket giver usikker-
hed omkring estimatet for udviklingsomkostningerne. 
 
I spor 3 fokuseres på sagsbehandlingsprocesserne, hvorfor der skal anvendes ressources til proceskon-
sulenter og data-specialister i forhold til procesforståelse. Det skal bl.a. bygges et værktøj til at under-
støtte ændrede arbejdsgange og prioritering af sager. Det skal afklares, hvilken teknologi der bedst un-
derstøtter medarbejdere i at sikre et mere ensartet arbejdes-flow. Dette vil også kræve ressourcer, der 
kan understøtte forandringsledelse for at sikre effekter. Det forventes der skal anvendes omkring 1400 til 
1800 timer, hovedsageligt eksterne ressourcer. Udviklingsomkostningerne til spor 3 vil ligge på ca.  
2.300 t. kr., hvoraf hovedparten anvendes til en ekstern konsulent. 
 
Udover de udviklingsomkostninger der er beskrevet under de enkelte spor forventes det, at der skal an-
vendes ½ ÅV på projektledelse og datakoordinering i 2023, og 1 ÅV til dette i hhv. 2024 og 2025. Til 
brug for den organisatoriske implementering anvendes ½ ÅV i 2023, og 1 ÅV til i hhv. 2024 og 2025. 

Grundinvestering i teknologi 
 

Forudsætningen for at kunne styrke arbejdet med datadrevet styring af sagsbehandlingsprocesser 
bredt i KK afhænger en grundinvestering i Process Mining teknologi. Grundinvesteringen understøtter 
det konkrete behov for at identificere den mest optimale vej for en sag gennem byggesagsbehand-
lingsprocessen, men betyder samtidigt at de organisatoriske forudsætninger i KK er på plads til at 
kunne benytte teknologien i hele KK. Grundinvesteringen bygger på erfaringer med afprøvning af pro-
ces mining teknologien i KK – fx i BIF. BIF er i gang med afprøvning, men forventer på nuværende tids-
punkt at grundinvesteringen vil kunne styrke forudsætninger for en eventuelt kommende investerings-
case i forlængelse af den nuværende innovationscase. 
 
 
Grundinvesteringen muliggør at KK vil være i stand til at bruge Process Mining teknologi til at skabe en 
dataunderstøttet indsigt i udførelsen af et bredt udsnit at sagsbehandlingsprocesser. Process Mining 
teknologi fungerer ved at analysere logdata eller brugeres handlinger i et fagsystem. Denne data vil i 
igennem Process Mining værktøjer kunne omsættes til visualiseringer, der illustrer hvordan den faktu-
elle behandling af sager sker. På baggrund af visualiseringerne vil det være muligt at identificere variati-
oner i sagsbehandlingen, optimere og strømline processen, skabe indsigt i automatiseringsmulighe-
der, mv.  
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Konkret investeres der i etableringen af en platform, hvor der skabes en fælles praksis i KK for arbejdet 
med Process Mining. Herunder vil der blive udarbejdet en fælles governance, der sikrer korrekt udstil-
ling af data og brug af platformen. Ydermere styrkes de interne kompetencer der er påkrævet for at 
kunne udføre analyserne forbundet med Process Mining. Grundinvesteringen vil muliggøre, at der 
igennem øget indsigt i sagsbehandlingsprocesserne vil kunne skabes bedre synergi mellem øvrige au-
tomatiseringsteknologier, såsom Robotic Process Automation og Machine Learning.  
 
Udover den konkrete understøttelse af byggesagsbehandlingsprocessen vil grundinvesteringen kunne 
lede fremtidige til effektiviseringer igennem analyse med Process Mining på tværs af flere forvaltninger. 
Konkret forventes Process Mining at kunne lede til investeringssager på følgende områder i TMF: 
 

 Myndighedsarbejdet omkring Erhvervsportalen og sagsbehandling i tilknytning til virksomhe-
der 

 Arbejdsopgaver i forbindelse med tilladelser på områder som udeservering, graveopgaver, 
events, vejændringer 

 
Desuden på områder som parkering, affald osv. Det forventes at være effektiviseringer, hvor proces mi-
ning kan danne grundlag for enten at ensrette, ændre eller automatisere arbejdsgange, således at der 
opnås en effektivisering. Herudover vil proces mining forventes at have potentiale for et kvalitativt løft af 
sagsbehandlingen og styrke kundeservice. 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

 
Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Effektivisering på byggesagsområdet (4 
AC ÅV og 1 HK ÅV) 

Service   -996 -3.402 -3.402 -3.402 -3.402 

Hosting, licenser, drift & algoritmetræ-
ning 

Service   250  750 1.000 1.000 1.000 

Samlet varig ændring   -746 -2.652 -2.402 -2.402 -2.402 
 
Implementeringsomkostninger (midler fra investeringspuljen) 
Udvikling og design af løsningen Anlæg 1.500 3.000 2.377        
Grundinvestering i IT* Anlæg 500 500     

Projektledelse og datakoordinering** Anlæg 353 705 705        
Organisatorisk implementering Anlæg 353 705 705     
Samlede implementeringsomkostninger  2.706 4.910 3.787    

 
Samlet økonomisk påvirkning  2.206 3.664 1.135 -2.402 -2.402 -2.402 
 
Tilbagebetalingstid baseret på  
serviceeffektivisering 6       

Tilbagebetalingstid baseret på  
totaløkonomi 6       

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l, men udmøntes i overførselssagen i 2023 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn. 
*) Grundinvesteringer i IT er ikke medtaget i beregningen af tilbagebetalingstiden. 
**) Det kvalificeres undervejs i projektet, hvor stor del der går til projektledelse og datakoordinering 
 
 

3. Implementering og opfølgning 
Teknik- og Miljøforvaltningen forventer, at udarbejdelsen af konkrete digitaliseringsinitiativer skal 
igangsættes i medio 2023, og at implementering af forslaget vil ske løbende i 2023 frem til ultimo 
2025. Forslaget forventes fuldt implementeret ultimo 2025. 
 
Projektledelse af projektet vil ligge i TMF i et samarbejde mellem Område for bygninger og Stab digita-
lisering. Projektet vil dog blive udført i tæt samarbejde med Koncern-IT, der vil skulle bistå med teknisk 
assistance i tæt samarbejde med en ekstern leverandør. Løsningen forventes derudover at skulle hostes 
og driftes i Koncern-IT.  
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Tidsplanen for projektet er samlet set ca. 2½ år med opstart medio 2023 og løbende driftssætning af 
delløsninger. Projektet vil indledningsvis bestå af en række analyser, herunder process mining, der skal 
være med til at belyse, hvordan sagsgang mest hensigtsmæssigt opbygges på standardiseret vis. Sam-
tidig undersøges mulighederne for at forbedre inputdata. 
 
Der tilknyttes en medarbejder, som udarbejder forslag til, hvordan effektiviseringerne kan sikres. De 
konkrete forslag, der udarbejdes, skal implementeres med henblik på, at der kan realiseres en varig ef-
fektivisering på 5 årsværk. 
 
Opfølgningen vil indgå som en del af den nuværende opfølgning på vedtagne effektiviserings- og inve-
steringscases vedtaget ved Budget 2018 og frem. 
 

4. Risikovurdering  
Forvaltningen vurderer, at risikoen er mellem. Det vurderes, at effektiviseringen kan realiseres, da forsla-
get indeholder afprøvede digitale løsninger. Grundet effektiviseringens størrelse og andel af digitalise-
ringsinitiativer, vurderes risikoen dog mellem. 
 
Af risici i projektet er dels de elementer, der skal udvikles i forbindelse med forbedrede input data, hvor 
det er afgørende, at kan der udvikles de rette integrationer. Arbejdet med dokumentgenkendelse er et 
vigtigt strategisk aspekt af den samlede digitalisering af sagsbehandling, og samtidig er process mining 
af afgørende betydning for om projektet kan identificere mere strømlinede sagsgange. I projektet vil 
der blive trukket på mange ressourcer i KIT, og det skal sikres, at de rette kompetencer kan anvendes i 
de rette perioder i projektets levetid. 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Implementering og anvendelse af investeringsmidler 
At der er allokeret ressour-
cer til projektledelse og da-
takoordinering 

At er er ansat/allokeret pro-
jektleder i TMF ved projektets 
opstart 

TMF stab digitalisering Medio 2023 

At projektplanen overholdes Det vil løbende blive fulgt op 
på fremdrift af projektets sty-
regruppe 

TMF stab digitalisering 8-10 årlige styregruppemø-
der 

At løsningen er udviklet og 
idriftssat ifølge tidsplan for 
projektet 

Projektet vil løbende afrap-
portere status til styregrup-
pen 

TMF stab digitalisering Løbende forud for hvert sty-
regruppemøde 

Succesfuld organisatorisk 
implementering 

Løsningen er idriftsat og 
medarbejderne er involveret 
i udviklingen 

TMF, Område for Bygninger Ultimo 2025 

Realisering af effektiviseringer 

Konkretisering af forventet 
effektivisering med udgan-
gen af 2023 

Baseline målinger ved tidsre-
gistrering og evt. interviews 
med medarbejdere 

TMF, Område for Bygninger Ultimo 2023 

Opsamling af status for op-
nået effektivisering med ud-
gangen af 2024 

Måling ved tidsregistrering 
og evt. interviews med med-
arbejdere 

TMF, Område for Bygninger Ultimo 2024 

Status for effektivisering 
med udgangen af 2024. 

Måling ved tidsregistrering 
og interviews med medar-
bejderne 

TMF, Område for Bygninger Ultimo 2025 

Realisering af det økonomi-
ske potentiale 

Der kan effektiviseres 1 AC-
årsværk og ½ HK-årsværk i 
2024 og yderligere 3½ års-
værk i 2025 og frem. 

TMF, Område for Bygninger Ultimo 2025 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL INVESTERINGSFORSLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Effektiviseringen på lønudgifter i forslaget er placeret på hovedkonto 6.45, og effekten på administra-
tion fremgår derfor i tabellen herunder. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2023 2024 2025 2026 2027 2028 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

 
-996 -3.402 -3.402 -3.402 -3.402 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

 -996 -3.402 -3.402 -3.402 -3.402 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 
 
Effektiviseringerne på administrationen kommer via en øget andel af sager, der kommer ind uden 
mangler. Det mindsker tilbageløb i processen og sænker den samlede gennemløbstid. Derudover vil 
dette også sænke det samlede tidsforbrug på sagen, da sagsbehandler ikke skal gå til/fra sagen i samme 
omfang. Dette skaber et bedre datagrundlag, der muliggør yderligere brug af RPA og Machine Lear-
ning, en mere datadrevet styring af området. Med datadrevet styring og standardiseret sagsbehand-
lingsproces vil det være muligt at opnå en samlet besparelse på gennemløbstiden for en sag. Alt i alt vil 
dette også bidrage til en bedre oplevelse med sagsbehandlingen for ansøger. 

6. Hvem er hørt?  
 Ja/Nej Dato for godkendelse 

Center for Økonomi, 
Økonomiforvaltningen 

Ja 3. februar 2023 

 
 

Relevante samarbejdspartnere i kommunen, der er inddraget 

Det forventes, at Digitalisering, KIT og evt. eksterne – fx KOMBIT, konsulenter m.v. - skal inddrages i for-
slaget. Projektet vil internt i Københavns kommune blive udviklet i tæt samarbejde med Økonomiforvalt-
ningen. Dette sker blandt andet for at sikre, at der laves et teknisk setup, som kan genbruges på andre 
lignende cases, hvor man gerne vil have screenet ansøgninger for mangler, inden de sendes videre til 
sagsbehandling andre steder i kommunen. Af eksterne samarbejdspartnere vil Teknik- og Miljøforvalt-
ningen udover at benytte evt. ekstern leverandør involvere KL, KOMBIT m.fl. Dette gøres, da dele af løs-
ningen (spor 1) har en meget tæt sammenhæng til byggeansøgningsportalen Byg- og Miljø (BOM). 

 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
 

BPM MED 15. december 2022 
TMF MED 19. januar 2023 
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Budget 2024 
 

FORSLAG 62 ADMINISTRATIV OMORGANISERING 
 
 

Kort resumé: For at geare forvaltningen til de kommende forandringer på beskæftigelsesområdet 
foreslås en omorganisering af forvaltningens administrative funktioner. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen står over for store forandringer i de kommende år, dels 
foranlediget af budgetreduktioner til finansiering af Arne-pension, varslede ændringer på Jobcenter-
området jf. regeringsgrundlaget og ny lovgivning vedr. helhedsorienteret indsats for udsatte borgere.   
 
Forvaltningen vil i den forbindelse justere organiseringen af de administrative funktioner. Omorganise-
ringen betyder, at forvaltningens udgifter til administrative funktioner kan reduceres allerede fra 2024. 
Den besparelse indsendes med dette effektiviseringsforslag til BIUs budgetbidrag for 2024.  
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja  
☒Nej  

2. Økonomi 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Reducerede udgifter til administrative 
funktioner 

Service -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 

Samlet varig ændring  -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
 

3. Opfølgning 

 

4. Risikovurdering  
Der ikke risici forbundet med selve den økonomiske implementering af forslaget. Når det besluttes at 
reducere udgifterne til de administrative funktioner, vil effektiviseringen i teorien være implementeret, 
da forvaltningens enheder ikke kan overskride budgetrammerne. 
  

Opfølgningsmål Hvordan måles  
opfølgningsmålet? 

Hvem er ansvarlig for  
opfølgning? 

Hvornår gennemføres op-
følgningen? 

Realisering af effektiviseringer 

Reduktion i udgifter til 
administrative funktio-
ner 

Der følges op i regn-
skabsprognoser og 
regnskab 

Center for Økonomi og 
Ejendomme 

Ifm. regnskabsprogno-
serne og årsregnskabet. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 
 

5. Effektivisering på administration 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

-2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

-2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 -2.557 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Nej 
 

 

HR-kredsen Nej Alle investerings- og effektiviseringsforslag, som 
indeholder effektiviseringer på arbejdsgiverområ-
det, skal have været i høring i HR-kredsen inden 
Center for Økonomi kan lave en endelig godken-
delse af forslaget. 
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FORSLAG 63 ØVRIGE DRIFTS- OG ADMINISTRATIVE 

OPGAVER 
 
 

Kort resumé: Med forslaget foretages besparelser på administrative opgaver i centralforvaltningen 
og i jobcentrene. 

Fremstillende 
forvaltning: 

Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen 

1. Beskrivelse af forslag (fremgangsmåde og effekt) 
Forslaget indeholder tilpasning af administrative opgaver indenfor to nedenstående områder. Forvalt-
ningen har løbende fokus på at optimere drifts- og administrative opgaver og processer, for derigen-
nem nedbringe ressourceforbruget.  
 
I det omfang det er muligt, vil der være tale om en effektivisering af de administrative opgaver, men for-
slaget vil imidlertid også betyde, at der på nogle områder vil ske opgavebortfald, eller at nogle admini-
strative opgaver ikke vil kunne løses med samme kvalitet som i dag.  
 
1) Tilpasning af administrative opgaver i centralforvaltningen: 
Med forslaget tilpasses opgaverne i centralforvaltningen med ca. 1 årsværk i 2024. Forvaltningen arbej-
der løbende på at identificere områder, som kan effektiviseres, herunder i central-forvaltningen. Tilpas-
ningen kan potentielt få betydning for driftsunderstøttelsen af jobcentrene og for den politiske betje-
ning. Eksempelvis vil der være færre ressourcer til at udarbejde politiske handleplaner og undersøgel-
ser samt til den juridiske understøttelse af jobcentrene osv. 
 
2) Tilpasning af administrative opgaver i jobcentrene: 
Med forslaget tilpasses de administrative opgaver i jobcentrene med omkring 1 årsværk i 2024. Job-
centret har identificeret en række opgaver, hvor der er yderligere effektiviseringspotentiale. Det gælder 
blandt andet indenfor personaleadministration, borgerrettede aktiviteter (administration af borgersam-
taler, indhentning af oplysninger, praktikgodkendelse mv.) samt for den generelle administrative un-
derstøttelse (ledelsestilsyn, sagsunderstøttelse, koordinering mv.). 
 
 
 
Her angives om forslaget udspringer af et innovationsforslag:   
☐Ja 
☒Nej  

2. Økonomi 
Samlet set indebærer forslaget en besparelse på 1,2 mio. kr. i 2024 

Tabel 1. Forslagets samlede økonomiske konsekvenser 
1.000 kr. 2024 p/l Styrings-

område 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

 

Varige ændringer (effektiviseringer og drift) 
Tilpasning af administrative opgaver i 
centralforvaltningen 

Service -622 -622 -622 -622 -622 -622 

Tilpasning af administrative opgaver i 
jobcentrene 

Service -622 -622 -622 -622 -622 -622 

Samlet varig ændring  -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 
 

Noter til alle tabeller: Forslaget skal udarbejdes i 2024 p/l.  
Alle besparelser er angivet med negativt (-) fortegn.  
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3. Opfølgning 
 
Forslaget kræver ikke særlig opfølgning. 

4. Risikovurdering  
Der vurderes ikke at være større risici forbundet med forslaget. Der vil som konsekvens af personaletil-
pasningen være et opgavebortfald. 
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ADMINISTRATIVT BILAG TIL EFFEKTIVISERINGSFOR-

SLAG 
 

5. Effektivisering på administration 
Forslagets effektivisering falder under lønudgifter på hovedkonto 6 og er derfor indenfor målsætningen 
om effektiviseringer på administration. 

Tabel 2. Varige ændringer, administration 
Nettoeffekt på  
administrative udgifter  

1.000 kr. 2024 p/l 
2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Effekt på lønudgifter på hovedkonto 
6 og øvrige adm. udgifter på hoved-
funktion 6.45 

-1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 

Effekt på øvrige administrative ud-
gifter 

      

Varige ændringer totalt, admini-
stration 

-1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 -1.244 

Note: Reducerede administrative udgifter angives med negativt (-) fortegn og øgede administrative udgifter angives med 
positivt (+) fortegn. 

6. Hvem er hørt?  
 
 

 Ja/Nej Dato for godkendelse og evt. høringssvar  

MED-udvalg Ja 
 

Februar 2022 
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